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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α΄ 

Συνεδρίαση 12ης Ιουλίου 2012 

Ώρα έναρξης: 11.06 π.μ. 

Αρ. 46 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλή σας μέρα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Χτες, 11 Ιουλίου, συμπληρώθηκε ένας χρόνος από τη φονική έκρηξη στη ναυτική βάση “Ευάγγελος 
Φλωράκης” στο Μαρί, που στοίχισε τη ζωή σε δεκατρείς ηρωικούς συμπατριώτες μας και κατέστρεψε το 
μεγαλύτερο ηλεκτροπαραγωγικό σταθμό της χώρας μας, ένα γεγονός που προκάλεσε το δικαιολογημένο 
συγκλονισμό του λαού μας. 

 Εκφράζουμε για μια ακόμα φορά την ολόψυχη συμπαράσταση της Βουλής των Αντιπροσώπων προς 
τους συγγενείς των δεκατριών ηρωικών αξιωματικών, ναυτών και πυροσβεστών, που έχασαν τη ζωή τους σε 
αυτή την ανείπωτη τραγωδία.  Ταυτόχρονα, διαβεβαιώνουμε τόσο τους συγγενείς των θυμάτων της τραγωδίας 
όσο και ολόκληρο το λαό μας ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων θα επαγρυπνεί μέχρι τέλους για τη δικαστική 
κάθαρση αυτής της τραγωδίας, για να ικανοποιηθεί το περί δικαίου αίσθημα του λαού, αλλά και για να 
αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη των πολιτών προς το κράτος και τους θεσμούς.   

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των δεκατριών ηρωικών συμπατριωτών μας, που 
με απαράμιλλη αυτοθυσία και αφοσίωση στο καθήκον έχασαν τη ζωή τους στην τραγωδία της 11ης Ιουλίου 
2011. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω να διαφωνεί κανένας να συμπεριλάβουμε στην τήρηση μονόλεπτης σιγής και 
τα θύματα του δυστυχήματος με το ελικόπτερο -ήταν περίπου τον ίδιο καιρό- τον Ευάγγελο Φλωράκη και τους 
άλλους αξιωματικούς.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως η μονόλεπτη σιγή αφορά και τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς Ευάγγελο Φλωράκη και τους 
τέσσερις άλλους αξιωματικούς που έχασαν τη ζωή τους στο τραγικό δυστύχημα με το Bell της Εθνικής 
Φρουράς στις 10 Ιουλίου 2002.  
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(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μητσόπουλος, παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως και με την άδειά σας, πολύ σύντομα, από τη θέση 
μου, να αναφερθώ σε ένα κατά τη γνώμη μας σημαντικό γεγονός, στην πρόσφατη εκλογή του συναδέλφου κ. 
Χρήστου Στυλιανίδη ως εισηγητή της δεύτερης οικονομικής επιτροπής του ΟΑΣΕ, που με την ιδιότητά του αυτή 
θα συμμετέχει και στο προεδρείο του ΟΑΣΕ.  Θεωρούμε ότι είναι μία μεγάλη και σημαντική εξέλιξη γνωρίζοντας 
πόσο ανταγωνιστικός είναι ο συγκεκριμένος διεθνής οργανισμός και πόσο δύσκολο είναι εκπρόσωπος μιας 
μικρής χώρας να καταλαμβάνει την περίοπτη αυτή θέση.  Θα θέλαμε λοιπόν να τον συγχαρούμε, να του 
ευχηθούμε καλή δουλειά στα καθήκοντά του και να εκφράσουμε ταυτόχρονα τη βεβαιότητα ότι από τη θέση του 
αυτή θα βοηθήσει, ώστε ουσιαστικά να ακουστεί και η φωνή της μικρής μας πατρίδας σε ένα χώρο όπου 
πραγματικά διακυβεύονται πολλά και σημαντικά συμφέροντα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να συγχαρούμε το συνάδελφο κ. Χρήστο Στυλιανίδη εκ μέρους όλων των πλευρών της Βουλής για την 
εκλογή του και να του ευχηθούμε κάθε επιτυχία σε αυτή την αποστολή που αναλαμβάνει. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο προτάσεις νόμου, οι οποίες θα κατατεθούν σήμερα και για 
τις οποίες υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγουσες και να ψηφιστούν σήμερα.  Τιτλοφορούνται «Ο περί 
Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», πρόταση νόμου, και «Ο περί Υπουργών και του Προέδρου, 
του Αντιπροέδρου και των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012», επίσης πρόταση νόμου.   

 Αν δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, τα θέματα αυτά κηρύσσονται ως επείγοντα και παραπέμπονται 
στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, με την παράκληση να συνέλθει, για να τα μελετήσει και να ετοιμάσει 
τις σχετικές εκθέσεις. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1.  Ο περί της Σύμβασης για τη Φυσική 
Προστασία Πυρηνικού Υλικού και 
Πυρηνικών Εγκαταστάσεων 
(Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.157-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

2.  Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς 
το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου 
(Πίνακας αρ. 1 του 2012), σύμφωνα με 
το άρθρο 4 του περί Προϋπολογισμού 
του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2012 Νόμου του 2012 [Ν. 18(ΙΙ) του 
2012]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εγγραφής Φωτογράφων Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.076-2012). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών,  
Αντρέα Φακοντή, βουλευτή 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
και Φειδία Σαρίκα, 
βουλευτή Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

2. Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.077-2012). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών,  
Γιώργο Βαρνάβα, βουλευτή 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ, 
Ζαχαρία Κουλία,  
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου,  
και Νίκο Κουτσού,  
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου εκ μέρους του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος  

Άμυνας 

3. Ο περί Δασών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.078-2012). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

4. Ο περί Υδρογονανθράκων (Αναζήτηση, 
Έρευνα και Εκμετάλλευση) (Προσωρινές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.079-2012). 

Άγγελο Βότση 
και Νίκο Νικολαΐδη,  
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας   

5. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των 
Λαϊκών Αγορών Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.080-2012). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

6. Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου 
Δικαίου (Διορισμός Γενικών Διευθυντών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.081-2012). 

Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου  

Νομικών  

7. Ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.082-2012). 

Ρούλα Μαυρονικόλα,  
βουλευτή Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα αφορά την αναπομπή από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας του νόμου «Ο περί 
Ορισμένων Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Διοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012».  Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ανάγκη να αναγνωσθεί η έκθεση˙ έχει ήδη διανεμηθεί.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Ορισμένων 
Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Διοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 
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 Γεώργιος Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Άριστος Δαμιανού Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 10 
Ιουλίου 2012, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 14 Ιουνίου 
2012 και ο οποίος αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του 
συντάγματος. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο 
Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και ο διευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Υπενθυμίζεται ότι ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε στη Βουλή υπό τη μορφή πρότασης νόμου από 
τους βουλευτές κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Ιωνά Νικολάου, Γεώργιο Γεωργίου, Τάσο Μητσόπουλο και Κυριάκο 
Χατζηγιάννη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Ορισμένων Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Διοικητικών Συμβουλίων) Νόμου, ώστε η θητεία του προέδρου, του 
αντιπροέδρου και των μελών των διοικητικών συμβουλίων των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου να 
καθοριστεί σε τριάντα μήνες αντί σε τρία χρόνια, όπως ισχύει σήμερα. Ο αναπεμφθείς νόμος προβλέπει επίσης 
ότι, κατ’ εξαίρεση, η θητεία των διοικητικών συμβουλίων που θα διοριστούν στο διάστημα από τη λήξη της 
τρέχουσας θητείας των υφιστάμενων διοικητικών συμβουλίων και μέχρι τη λήξη της θητείας της παρούσας 
κυβέρνησης θα λήξει ένα μήνα μετά την ανάληψη των καθηκόντων του νέου Προέδρου της Δημοκρατίας, ο 
οποίος θα αναδειχθεί στο αξίωμα αυτό κατά τις εκλογές του ερχόμενου Φεβρουαρίου.  Περαιτέρω στον 
αναπεμφθέντα νόμο προβλέπεται ότι τα πρόσωπα που έχουν συμπληρώσει εξήντα μήνες προηγούμενης 
συνολικής συνεχόμενης θητείας στη θέση προέδρου, αντιπροέδρου ή μέλους διοικητικού συμβουλίου τέτοιων 
νομικών προσώπων δε θα δικαιούνται επαναδιορισμό σε οποιαδήποτε από τις πιο πάνω θέσεις. 

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2012, αναφέρονται πιο κάτω αυτούσιοι: 

 «Με την τροποποίηση που επιφέρει το άρθρο 2 του νομοσχεδίου στο άρθρο 4 του νόμου  μεταβάλλεται 
η περίοδος θητείας των διοικητικών συμβουλίων των νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου σε περίοδο 30 
μηνών, περίοδος που θεωρείται ότι δεν παραμένει επαρκές διάστημα στα διοικητικά συμβούλια για παραγωγή 
ικανοποιητικού έργου και ολοκλήρωση των προγραμματιζόμενων δραστηριοτήτων τους. 

 Η σύντμηση της θητείας των διοικητικών συμβουλίων που θα διορισθούν με την έναρξη της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου σε ολιγόμηνη διάρκεια καθιστά αδύνατο το διορισμό τους και ουσιαστικά για την περίοδο 
μέχρι την εκλογή νέου Προέδρου της Δημοκρατίας τα νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου θα στερούνται κάθε 
δυνατότητας προγραμματισμού δραστηριοτήτων και ανάληψης των τρεχουσών ευθυνών τους λόγω 
ανεπάρκειας χρόνου. Το πρόβλημα γίνεται ακόμη οξύτερο λόγω της αδυναμίας διορισμού στη θέση Προέδρου, 
Αντιπροέδρου και μέλους διοικητικού συμβουλίου προσώπων που συμπλήρωσαν 60 μήνες προηγούμενης 
θητείας, αφού μεγάλος αριθμός των νυν υπηρετούντων δεν θα είναι δυνατό να διορισθούν έστω και για την 
ολιγόμηνη διάρκεια των διοικητικών συμβουλίων που θα διορισθούν.» 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του θέματος ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας εισηγήθηκε, σε 
περίπτωση που η Βουλή δεν αποδεχθεί την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας, να προστεθεί στον 
αναπεμφθέντα νόμο πρόνοια με την οποία η απαγόρευση επαναδιορισμού σε διοικητικό συμβούλιο προσώπου 
που έχει συμπληρώσει προηγούμενη συνολική συνεχιζόμενη θητεία διάρκειας εξήντα μηνών σε θέση 
προέδρου, αντιπροέδρου ή μέλους διοικητικού συμβουλίου να μην εφαρμοστεί για τα πρόσωπα τα οποία θα 
διοριστούν στο διάστημα από τη λήξη της τρέχουσας θητείας των υφιστάμενων διοικητικών συμβουλίων και η 
θητεία των οποίων θα λήξει ένα μήνα μετά την ανάληψη των καθηκόντων του νέου Προέδρου της Δημοκρατίας, 
ο οποίος θα αναδειχθεί στο αξίωμα αυτό κατά τις εκλογές του ερχόμενου Φεβρουαρίου. Ο σκοπός της πιο 
πάνω εισήγησης, όπως έχει αναλυθεί από τον ίδιο το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, είναι να επιτραπεί ο 
επαναδιορισμός των υφιστάμενων διοικητικών συμβουλίων αφού, όπως αναφέρεται στην επιστολή του 
Προέδρου της Δημοκρατίας,  το μικρό διάστημα που θα απομείνει μέχρι τη λήξη της ολιγόμηνης θητείας των 
νέων διοικητικών συμβουλίων συνεπάγεται στέρηση κάθε δυνατότητας προγραμματισμού δραστηριοτήτων και 
ανάληψης των τρεχουσών ευθυνών τους λόγω ανεπάρκειας χρόνου. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών 
επανέλαβε τις θέσεις του Υπουργείου Οικονομικών όπως αυτές είχαν εκφραστεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Νομικών πριν από την ψήφιση του αναπεμφθέντος νόμου και οι οποίες ταυτίζονται με τους λόγους 
αναπομπής που αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της Δημοκρατίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος συμφώνησαν με την πιο πάνω εισήγηση του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και, αφού διαμόρφωσαν ανάλογα το κείμενο του αναπεμφθέντος νόμου, 
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αποφάσισαν να εισηγηθούν την απόρριψη της αναπομπής, υποστηρίζοντας τον αναπεμφθέντα νόμο 
όπως αυτός έχει διαμορφωθεί. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
εμμένοντας στην αρχική τους τοποθέτηση επί του θέματος, τάχθηκαν εναντίον του νόμου, όπως αυτός 
ψηφίστηκε από την ολομέλεια του σώματος, και συναφώς ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της 
αναπομπής.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ερωτώ αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Δεν υπάρχουν. 

 Ερωτώ τώρα πόσοι από το σώμα ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και καμία αποχή, η αναπομπή απορρίπτεται. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει όμως να τεθεί σε ψηφοφορία το κείμενο του αναπεμφθέντος νόμου όπως έχει 
διαφοροποιηθεί.  

 Δεν ψηφίζουμε ακριβώς τον ίδιο νόμο όπως ήταν, αλλά αυτόν όπως έχει διαμορφωθεί από την 
επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του κειμένου του νόμου όπως έχει διαμορφωθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία αποχή, ψηφίζεται το αναδιαμορφωμένο 
κείμενο νόμου.  

 Ευχαριστώ. 

 Το δεύτερο θέμα αφορά την αναπομπή από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας του νόμου «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών:  

 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών 
και Έργων: 

Iωνάς Νικολάου, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος 

Άριστος Δαμιανού Γεώργιος Προκοπίου 

Γιώργος Λουκαΐδης  Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

Νικόλας Παπαδόπουλος Ανδρέας Μιχαηλίδης 

Αντώνης Αντωνίου  Αντρέας Φακοντής 

 Κώστας Κώστα 

 Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Συγκοινωνιών και Έργων σε κοινή συνεδρία τους, που 
πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουλίου 2012, επανεξέτασαν τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο ψήφισε η Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 14 Ιουνίου 2012, ο οποίος αναπέμφθηκε από τον προεδρεύοντα της Δημοκρατίας κατ’ 
επίκληση του άρθρου 51.1 του συντάγματος.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός 
Συγκοινωνιών και Έργων, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και της αστυνομίας. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ώστε μεταξύ άλλων να επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Να αντικατασταθεί η χρηματική ποινή των χιλίων λιρών (£1.000), η οποία επιβάλλεται σε περίπτωση 
οδήγησης με ταχύτητα που δύναται να θέσει σε κίνδυνο την ανθρώπινη ζωή ή να προκαλέσει ζημιά ή 
βλάβη σε οποιοδήποτε πρόσωπο ή περιουσία, με τη χρηματική ποινή των πέντε χιλιάδων ευρώ 
(€5.000). 

2. Να καταστεί αδίκημα και να τιμωρείται με φυλάκιση μέχρι δύο χρόνια ή με χρηματική ποινή που δεν 
υπερβαίνει τις πέντε χιλιάδες ευρώ (€5.000) η οδήγηση κατά παράβαση απόφασης δικαστηρίου που 
αποστερεί την ικανότητα κατοχής ή λήψης άδειας οδήγησης, ρύθμιση η οποία υποδείχθηκε σε απόφαση 
δικαστηρίου. 

3. Να διαφοροποιηθεί ο πίνακας στον οποίο καθορίζεται ο κατώτατος και ανώτατος αριθμός βαθμών 
ποινής που δύναται να επιβάλει το δικαστήριο σε περίπτωση υπέρβασης ορίου ταχύτητας ή οδήγησης 
υπό την επήρεια αλκοόλης ή άρνησης ή αποφυγής παροχής δείγματος εκπνοής.   

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του προεδρεύοντος της Δημοκρατίας 
προς τον προεδρεύοντα της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2012, παρατίθενται αυτούσια 
και είναι οι ακόλουθοι: 

 «Με την τροποποίηση που επιφέρει το άρθρο 3 του νομοσχεδίου προστίθεται στο νόμο νέο άρθρο 19Α, 
το οποίο όμως δε συνάδει με τις πρόνοιες του άρθρου 53 του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου. 

 Πιο συγκεκριμένα, το νέο άρθρο 19Α προβλέπει ότι η οδήγηση από πρόσωπο το οποίο έχει 
αποστερηθεί με απόφαση ή διάταγμα του δικαστηρίου της ικανότητας να κατέχει ή λαμβάνει άδεια οδήγησης 
μηχανοκινήτου οχήματος και το οποίο οδηγεί κατά παράβαση της απόφασης ή διατάγματος του δικαστηρίου 
είναι ένοχο αδικήματος και τιμωρείται με φυλάκιση μέχρι δύο χρόνια ή πρόστιμο μέχρι €5.000 ή και στις δύο 
ποινές.   
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 Το άρθρο 53 του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου προβλέπει για το ίδιο αδίκημα πολύ μεγαλύτερη ποινή 
και πιο συγκεκριμένα ποινή φυλάκισης για χρονικό διάστημα μέχρι τέσσερα χρόνια ή χρηματική ποινή μέχρι 
€6.834 ή και στις δύο ποινές. 

 Ενόψει τούτου, για να ρυθμιστεί το θέμα, ώστε να μην υπάρχει διαφορετική μεταχείριση, πρέπει είτε να 
τροποποιηθεί το άρθρο 53 του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου με διαγραφή από αυτό της φράσης “δυνάμει του 
εδαφίου (1) του άρθρου 54” και να μην περιληφθεί στον περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμο το προτεινόμενο νέο άρθρο 19Α είτε να αναδιατυπωθεί το άρθρο 19Α, ώστε να συνάδουν οι 
πρόνοιές του με εκείνες του άρθρου 53 του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου.». 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του θέματος από τις επιτροπές τόσο οι πρόεδροι αυτών όσο και τα μέλη 
τους συμφώνησαν να αποδεχθούν την αναπομπή και να εισηγηθούν στη Βουλή την τροποποίηση του άρθρου 
19Α, ώστε οι προτεινόμενες ποινές να συνάδουν με τις ποινές που προβλέπονται για το ίδιο αδίκημα στο 
άρθρο 53 του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου.  Συγκεκριμένα, προτείνεται τα δύο χρόνια φυλάκισης να γίνουν 
τέσσερα και τα πέντε χιλιάδες ευρώ (€5.000) να γίνουν έξι χιλιάδες οκτακόσια τριάντα τέσσερα ευρώ (€6.834). 

 Συναφώς, οι επιτροπές διαμόρφωσαν νέο κείμενο νόμου, ώστε να ανταποκρίνεται στις πιο πάνω 
αποφάσεις τους, και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την αποδοχή της αναπομπής όπως αναλύθηκε πιο 
πάνω.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μία σύγχυση.  Έγινε η αναπομπή, η οποία είχε δύο ζητήματα.  Στο ένα ζήτημα 
η επιτροπή έκανε αποδεκτό όπως στους επόμενους εφτά μήνες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλώς ζητείτε το λόγο, αλλά έπρεπε να τον ζητήσετε, όταν ρώτησα αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος 
αρχής. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη, αλλά θεωρούσα ότι, επειδή δεν τέθηκε θέμα αρχής, θα έμπαινε σε ψηφοφορία όπως έχει 
διαμορφωθεί από την επιτροπή, που έχει μια δεύτερη επιφύλαξη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όπως έχει ακριβώς διαμορφωθεί από την επιτροπή, κύριε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό είναι δεδομένο και αυτονόητο, ως έχει διαμορφωθεί από την επιτροπή, όχι ως αρχικώς κατετέθη η 
αναπομπή·  αυτό να είναι σαφές.  

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές;  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, ομόφωνα η Βουλή των Αντιπροσώπων αποδέχεται την αναπομπή και το κείμενο του νόμου ως 
διεμορφώθη από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Το δεύτερο μόνο…   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 4) του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 5 και 9 Ιουλίου 2012.  Στις συνεδρίες της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων, ο διευθυντής Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο 
εκτελεστικός πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου των Κυπριακών Αερογραμμών, εκπρόσωποι των ιδιωτών 
μετόχων που συμμετέχουν στο διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών, καθώς και εκπρόσωποι 
της Αεροπορίας Αιγαίου ΑΕ (AEGEAN). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων, ύψους €31.330.000, 
από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας και η διάθεσή τους για κάλυψη της δαπάνης που 
απαιτείται για συμμετοχή της κυβέρνησης στην αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας “Κυπριακές 
Αερογραμμές Λτδ”. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το Υπουργικό 
Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 8 Φεβρουαρίου 2012 είχε αποφασίσει να εγκρίνει τη συμμετοχή της 
κυβέρνησης ως κύριου μετόχου στη νέα έκδοση κεφαλαίου της εταιρείας “Κυπριακές Αερογραμμές Λτδ” με την 
αποδοχή των δικαιωμάτων προτίμησης (rights) αγοράς μετοχών ή άλλου είδους μετοχών, που θα της 
προσφερθούν, και να εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών όπως κοινοποιήσει την απόφαση αυτή στον 
Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία, για να προβεί σε όλες τις 
απαραίτητες ενέργειες για υλοποίηση της εν λόγω απόφασης. 

 Συναφώς, ο τέως Υπουργός Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2012, προς τον 
εκτελεστικό πρόεδρο των Κυπριακών Αερογραμμών ζήτησε όπως καταρτιστεί ένα νέο εφικτό, συγκροτημένο 
και διεξοδικό σχέδιο αναδιάρθρωσης που θα καθιστά επιτυχή την αύξηση του κεφαλαίου και θα διασφαλίζει την 
οικονομική βιωσιμότητα της εταιρείας.  Το διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών σε συνεδρία 
του, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, αποφάσισε την αύξηση του κεφαλαίου της εταιρείας κατά €45 εκατομ. 

 Περαιτέρω, η υπουργική επιτροπή η οποία ορίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του 
στις 9 Μαΐου 2012, για να επιλαμβάνεται όλων των θεμάτων που αφορούν τις Κυπριακές Αερογραμμές, 
συνήλθε στις 18 Μαΐου 2012 και ζήτησε από το διευθυντή Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων να προσφέρει τις καλές του υπηρεσίες, ώστε να συμφωνηθεί το σχέδιο 
αναδιάρθρωσης που ετοίμασε το διοικητικό συμβούλιο της εταιρείας.  Μετά από αριθμό κοινών συνεδριάσεων 
του εκτελεστικού προέδρου της εταιρείας και των συντεχνιών των Κυπριακών Αερογραμμών υπό το διευθυντή 
Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και στην παρουσία 
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εκπροσώπου του Υπουργείου Οικονομικών, η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπέβαλε, στις 
30 Μαΐου 2012, μεσολαβητική πρόταση.  Η διοίκηση της εταιρείας και τέσσερις συνδικαλιστικές οργανώσεις 
που εκπροσωπούν τους εργαζομένους στην εταιρεία έκαναν αποδεκτή τη μεσολαβητική πρόταση της 
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Η Παγκύπρια Συντεχνία Πιλότων (ΠΑΣΥΠΙ) την απέρριψε. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση τα δεδομένα όπως παρουσιάζονται μετά την αποδοχή της 
μεσολαβητικής πρότασης, η εταιρεία θα παρουσιάζει ετήσια λειτουργική ζημιά ύψους €7 εκατομ.  Η εταιρεία 
συναφώς πρέπει να συνεχίσει τις ενέργειές της με στόχο την επίτευξη περαιτέρω εξοικονομήσεων στο 
λειτουργικό της κόστος, ενισχύοντας και την προσπάθεια για εξεύρεση στρατηγικού συνεργάτη/επενδυτή. 

 Σημειώνεται ότι το θέμα της αύξησης του μετοχικού κεφαλαίου των Κυπριακών Αερογραμμών τίθεται σε 
επιστολή του προϊσταμένου της Διοικητικής Μονάδας στη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, την οποία έχει διαβιβάσει προς το Υπουργείο Οικονομικών ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων και στην οποία παρατίθενται το θεσμικό πλαίσιο και η διαδικασία που πρέπει να ακολουθηθεί. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, στην περίπτωση που μέρος ή/και το σύνολο των ιδιωτών μετόχων δε 
συμμετάσχουν στην αύξηση του κεφαλαίου, οι τυχόν εναλλακτικές επιλογές, όπως η εξεύρεση νέων μετόχων ή 
η συμμετοχή του προσωπικού στο μετοχικό κεφάλαιο της εταιρείας, πρέπει να είναι απόλυτα συμβατές με το 
κοινοτικό δίκαιο για τις κρατικές ενισχύσεις. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του θέματος ενώπιον της επιτροπής, ο εκτελεστικός πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου των Κυπριακών Αερογραμμών έκανε αναφορά στη δεινή οικονομική κατάσταση στην 
οποία έχουν περιέλθει οι Κυπριακές Αερογραμμές και τόνισε την ανάγκη για άμεση αντιμετώπιση του 
προβλήματος ρευστότητας της εταιρείας. 

 Σύμφωνα με σχετικό σημείωμα που κατατέθηκε από τον εν λόγω αρμόδιο ενώπιον της επιτροπής στις 5 
Ιουλίου 2012, οι κύριες αδυναμίες της εταιρείας οι οποίες περιορίζουν την ανάπτυξη και τη βιωσιμότητά της 
είναι οι ακόλουθες: 

1. Γεωγραφική θέση απομακρυσμένη από τις βασικές αγορές. 

2. Υψηλή εποχικότητα της επιβατικής κίνησης. 

3. Περιορισμένη τοπική αγορά. 

4. Υπεράριθμο προσωπικό. 

5. Υψηλότεροι μισθοί σε σύγκριση με αυτούς των ανταγωνιστών της εταιρείας. 

6. Μέγεθος του στόλου. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, παρά τις σημαντικές ενέργειες της εταιρείας τα τελευταία χρόνια, οι 
οποίες μεταξύ άλλων περιλάμβαναν τη μείωση του συνολικού κόστους της εταιρείας, τον εκσυγχρονισμό της 
οργανωτικής δομής, την αναθεώρηση της στρατηγικής και την υλοποίηση του σχεδίου αναδιάρθρωσης του 
2006, η παγκόσμια οικονομική κρίση είχε αρνητική επίδραση στη χρηματοοικονομική απόδοση της εταιρείας, η 
οποία επιδεινώθηκε κατά το 2011 λόγω αριθμού παραγόντων οι οποίοι οδήγησαν στη σημαντική μείωση των 
εσόδων. 

 Ειδικότερα, οι κυριότεροι παράγοντες που οδήγησαν σε αυτό ήταν, σύμφωνα με τον εκτελεστικό 
πρόεδρο της εταιρείας, οι ακόλουθοι: 

1. Η πλεονάζουσα χωρητικότητα στα κύρια δρομολόγια, ειδικά σε αυτά μεταξύ Κύπρου και Ελλάδας, η 
οποία οδήγησε σε πτώση των ναύλων, καθώς και του αριθμού των επιβατών. 

2. Ο έντονος ανταγωνισμός σε ορισμένες αγορές λόγω της εγκατάστασης βάσεως ανταγωνιστικής 
εταιρείας στο αεροδρόμιο της Λάρνακας, από όπου και λειτουργούσε δρομολόγια στο αεροδρόμιο 
“Heathrow” του Λονδίνου, στο Παρίσι καθώς και σε άλλους προορισμούς στην Ελλάδα. 

3. Η είσοδος των παραδοσιακών αερομεταφορέων χαμηλού κόστους σε ορισμένα δρομολόγια και η 
συνακόλουθη πτώση των ναύλων και του μεριδίου αγοράς σε αυτά τα δρομολόγια, όπως για 
παράδειγμα το Βέλγιο, την Ιταλία και το Ηνωμένο Βασίλειο. 

4. Η αύξηση των τιμών των καυσίμων κατά τη διάρκεια του 2011 σε σύγκριση με το 2010. 

5. Η έλευση στην Κύπρο συγκεκριμένης αεροπορικής εταιρείας χαμηλού κόστους και η επιχορήγησή της 
από το κράτος, που της προσδίδει πλεονέκτημα έναντι των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Ο εκτελεστικός πρόεδρος των Κυπριακών Αερογραμμών δήλωσε περαιτέρω ότι η αύξηση του μετοχικού 
κεφαλαίου θα δώσει άμεση λύση στα προβλήματα ρευστότητας που αντιμετωπίζει η εταιρεία και σε συνδυασμό 
με την υλοποίηση του σχεδίου αναδιάρθρωσης, που έχει εκπονηθεί σύμφωνα με τα προαναφερθέντα, η 
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εταιρεία θα καταστεί ανταγωνιστική και βιώσιμη.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι η εφαρμογή του σχεδίου θα 
καταστήσει πιθανότερη την προσέλκυση σοβαρού στρατηγικού επενδυτή. 

 Στη συνέχεια οι εκπρόσωποι των Κυπριακών Αερογραμμών αναφέρθηκαν ειδικότερα στις διάφορες 
πτυχές του σχεδίου αναδιάρθρωσης, το οποίο περιέχει τις ακόλουθες τέσσερις κατηγορίες μέτρων: 

1. Κατηγορία 1 - Τροποποιήσεις δικτύου δρομολογίων και μέτρα για αύξηση εσόδων. 

 Η κατηγορία αυτή περιλαμβάνει τα εξής μέτρα: 

α. Νέα δρομολόγια. 

β. Αύξηση εσόδων επιβατών το 2013. 

γ. Προσαρμογή της καμπίνας σε 168 θέσεις για τα αεροσκάφη Α320 και 144 θέσεις για τα 
αεροσκάφη Α319. 

δ. Αναβάθμιση των υπηρεσιών της επιχειρηματικής θέσης. 

ε. Αύξηση βοηθητικών εσόδων. 

 Η συνολική αύξηση των εσόδων σε ετήσια βάση που υπολογίζεται να προκύψει από την εφαρμογή των 
πιο πάνω μέτρων ανέρχεται στα €15.525.000. 

2. Κατηγορία 2 - Συμβατικά μέτρα μείωσης εξόδων. 

 Στην κατηγορία αυτή περιλαμβάνονται μέτρα μείωσης εξόδων, όπως ενοίκια, εκτυπωτικά έξοδα, 
τηλέφωνα, συνδρομές, έξοδα υπηρεσιακών ταξιδιών, έξοδα συμβούλων και έξοδα συστημάτων 
πληροφορικής και κρατήσεων.  Επιπλέον, μειώσεις αναμένονται από την εφαρμογή του συστήματος 
διαχείρισης καυσίμων και του προγράμματος τροφοδοσίας φαγητού σε πτήσεις επιστροφής. 

Το σύνολο των πιο πάνω μέτρων σε μειώσεις εξόδων υπολογίζεται να ανέλθει σε ετήσια βάση στα 
€2.114.000. 

3. Κατηγορία 3 - Δραστικά μέτρα μείωσης εξόδων. 

 Η κατηγορία περιλαμβάνει σειρά μέτρων εξοικονόμησης εξόδων που είναι περισσότερο ριζοσπαστικά 
ως προς τη φύση τους και θα οδηγήσουν σε σημαντικά μεγαλύτερες μειώσεις του κόστους, όπως τα 
ακόλουθα: 

α. Μείωση του στόλου κατά δύο αεροσκάφη. 

β. Κήρυξη 247 υπαλλήλων ως πλεοναζόντων ως ακολούθως: 

i. Τμήμα κυβερνητών και συγκυβερνητών: 14 άτομα. 

ii. Τμήμα αεροσυνοδών: 116 άτομα. 

iii. Τμήμα μηχανολογίας και συντήρησης: 31 άτομα. 

iv. Άλλα τμήματα: 86 άτομα. 

γ. Μειώσεις στις απολαβές προσωπικού. 

 Το σύνολο των εξοικονομήσεων της κατηγορίας αυτής υπολογίζεται να ανέλθει σε ετήσια βάση στα 
€20.771.000. 

4. Κατηγορία 4 - Μη ποσοτικοποιημένες πρωτοβουλίες και μέτρα υπό μελέτη. 

 Η κατηγορία αυτή περιλαμβάνει μέτρα υπό μελέτη και αξιολόγηση, όπως: 

α. αύξηση μετοχικού κεφαλαίου, 

β. εξεύρεση στρατηγικού επενδυτή, 

γ. βελτιστοποίηση δικτύου μέσω επέκτασης στην ελληνική αγορά, 

δ. ανάθεση σε τρίτους επιλεγμένων τμημάτων της εταιρείας (outsourcing), 

ε. μετεγκατάσταση κεντρικών γραφείων και άλλων τμημάτων, 

στ. νέοι όροι απασχόλησης για τους νεοπροσλαμβανομένους. 

ζ. μελέτη συστήματος κατανομής κερδών και δωρεάν μετοχών στους υπαλλήλους. 

 Στη συνέχεια της συνεδρίας εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων που εκπροσωπούν τους 
υπαλλήλους των Κυπριακών Αερογραμμών δήλωσαν ότι είναι αδήριτη ανάγκη να στηριχθεί ο κρατικός 
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αερομεταφορέας και εξέφρασαν την υποστήριξη και τη συγκατάθεσή τους στο προτεινόμενο σχέδιο 
αναδιάρθρωσης, το οποίο, σύμφωνα με τους ιδίους, παρότι επώδυνο για τους εργαζομένους, θα οδηγήσει 
στην επιβίωση και στην ανάκαμψη της εταιρείας.  Εξέφρασαν επίσης την έντονη δυσαρέσκειά τους για την 
άνιση και ευνοϊκή μεταχείριση της οποίας θεωρούν ότι τυγχάνει συγκεκριμένη εταιρεία χαμηλού κόστους από το 
κράτος, όπως και από την εταιρεία διαχείρισης του αεροδρομίου, μέσω της παραχώρησης κινήτρων και 
μειωμένων τελών, γεγονός που δημιουργεί αθέμιτο ανταγωνισμό εις βάρος των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Η ΠΑΣΥΠΙ, διαφοροποιώντας τη θέση της σε σχέση με τις υπόλοιπες συνδικαλιστικές οργανώσεις, 
δήλωσε ότι με το προτεινόμενο σχέδιο δε διασφαλίζεται η βιωσιμότητα και η διαχρονικά ομαλή λειτουργία της 
εταιρείας, γεγονός που τεκμηριώνεται και από μελέτη που διεξήχθη από ξένο ανεξάρτητο εξειδικευμένο οίκο, τα 
συμπεράσματα της οποίας κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής με σχετικό σημείωμα. 

 Παρά ταύτα, η ΠΑΣΥΠΙ τάχθηκε υπέρ της αύξησης του μετοχικού κεφαλαίου των Κυπριακών 
Αερογραμμών και εισηγήθηκε τη σταδιακή αποδέσμευση κονδυλίων σε συνάρτηση με την εκπόνηση και την 
υλοποίηση σε διάφορα στάδια ενός βιώσιμου και λειτουργικού σχεδίου αναδιάρθρωσης μέχρι την εξεύρεση 
αξιόπιστου στρατηγικού επενδυτή. 

 Ο διευθυντής Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
τοποθετούμενος επί του θέματος, επεξήγησε το ρόλο του στην όλη διαδικασία, ο οποίος, σύμφωνα με τον ίδιο, 
ήταν καθαρά διαμεσολαβητικός και στόχο είχε την κατάληξη σε ένα σχέδιο αναδιάρθρωσης το οποίο θα ήταν 
κοινά αποδεκτό τόσο από τη διοίκηση της εταιρείας όσο και τους εργαζομένους.  Δήλωσε επίσης ότι το σχέδιο 
στο οποίο είχαν τελικά καταλήξει οι δύο πλευρές ήταν διαφοροποιημένο σε σχέση με το αρχικό που είχε 
υποβληθεί, το οποίο δεν έγινε αποδεκτό από τις συνδικαλιστικές οργανώσεις.  Περαιτέρω, ο ίδιος αρμόδιος 
δήλωσε ότι το Υπουργείο Εργασίας, και ιδιαίτερα το τμήμα του οποίου προΐσταται, δεν είχε καμία εμπλοκή στη 
διαμόρφωση του σχεδίου και επανέλαβε ότι ο ρόλος του ήταν καθαρά διαμεσολαβητικός. 

 Στη συνέχεια της συνεδρίας ζητήθηκε από τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων να τοποθετηθεί 
επί του νομοσχεδίου για θέματα της αρμοδιότητάς του και ειδικότερα για το κατά πόσο η συμμετοχή της 
κυβέρνησης στην αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας είναι πιθανόν να εκληφθεί ως κρατική 
ενίσχυση. 

 Ο έφορος κατέθεσε στην επιτροπή σχετική αλληλογραφία μεταξύ του γραφείου του και της Γενικής 
Διεύθυνσης Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αλλά και του Υπουργείου Οικονομικών, στην οποία 
αναφέρονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι εισφορές κρατικών κεφαλαίων σε επιχειρήσεις θεωρούνται κρατικές ενισχύσεις, εκτός αν καταδειχθεί 
ότι αυτές πραγματοποιούνται με βάση την αρχή του ιδιώτη επενδυτή που ενεργεί υπό συνθήκες της 
οικονομίας της αγοράς.  Με βάση την αρχή αυτή, για να διαπιστωθεί αν μια εισφορά κεφαλαίου συνιστά 
κρατική ενίσχυση, πρέπει να λαμβάνονται υπόψη οι πραγματικές δυνατότητες της επωφελούμενης 
εταιρείας να τύχει ισοδύναμης χρηματοδότησης προσφεύγοντας στις συνήθεις αγορές κεφαλαίων. Δεν 
υπάρχει κρατική ενίσχυση, όταν η εισφορά κεφαλαίου πραγματοποιείται υπό συνθήκες αποδεκτές για 
έναν ιδιώτη επενδυτή που λειτουργεί στα πλαίσια της οικονομίας της αγοράς με γνώμονα προοπτικές 
μακροπρόθεσμης αποδοτικότητας. 

2. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε υποθέσεις εισφοράς κεφαλαίου σε επιχειρήσεις στο κεφάλαιο των οποίων 
συνυπάρχει δημόσια και ιδιωτική συμμετοχή, όπως οι Κυπριακές Αερογραμμές, ακολουθεί την 
προσέγγιση ότι οι εισφορές κεφαλαίου από δημόσιους πόρους δεν αποτελούν κρατική ενίσχυση, εφόσον 
συμμετέχουν ιδιώτες μέτοχοι, πρώτον, σε ποσοστό τουλάχιστον ανάλογο προς τον αριθμό των μετοχών 
τους, δεύτερον, υπό όρους ταυτόσημους με αυτούς που ισχύουν για το δημόσιο και, τέλος, εφόσον το 
ποσοστό συμμετοχής των ιδιωτών επενδυτών είναι όντως οικονομικά σημαντικό. 

3. Εάν δεν τηρούνται οι παραπάνω όροι, αυτό αποτελεί ένδειξη ότι το κράτος δε συμπεριφέρθηκε ως 
ιδιώτης επενδυτής, αλλά ενεργεί με γνώμονα στόχους γενικότερης πολιτικής, οικονομικής, κοινωνικής ή 
άλλης, κάτι που σημαίνει ότι η εισφορά κεφαλαίου ενδέχεται να αποτελεί κρατική ενίσχυση.  Σε αυτή την 
περίπτωση αναλύονται οι συνθήκες υπό τις οποίες το κράτος προβαίνει στην αύξηση κεφαλαίου, όπως 
για παράδειγμα η ύπαρξη ή μη ενός αναλυτικού και ρεαλιστικού σχεδίου αναδιάρθρωσης της εταιρείας 
που θα την καθιστούσε βιώσιμη και κερδοφόρα σε σχετικά σύντομο χρονικό διάστημα.  Η ύπαρξη ενός 
τέτοιου σχεδίου γίνεται ακόμα πιο επιτακτική, όταν η επωφελούμενη επιχείρηση είναι προβληματική, 
όπως οι Κυπριακές Αερογραμμές.  Η Επιτροπή είναι ιδιαιτέρως αυστηρή ως προς τις εισφορές 
κεφαλαίου προς τις επιχειρήσεις αυτές, καθότι διαπιστώνει σε ανάλογες υποθέσεις ότι το κράτος με 
αυτές τις ενέργειες δεν εξασφαλίζει την αποδοτικότητα της επένδυσής του, αλλά στοχεύει απλά στη 
διάσωση της επιχείρησης για διάφορους λόγους πολιτικής. 

4. Η Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής έχει προχωρήσει αυτεπάγγελτα σε ex 
officio έρευνα για το θέμα της αύξησης κεφαλαίου και της πιθανής ιδιωτικοποίησης των Κυπριακών 
Αερογραμμών.  Στην αλληλογραφία που αντηλλάγη μεταξύ Επιτροπής και Κυπριακής Δημοκρατίας, 
ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, η Κύπρος διαβεβαίωσε ότι η κυβέρνηση θα συμμετάσχει στην αύξηση 
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κεφαλαίου, νοουμένου ότι θα συνεισφέρουν και οι ιδιώτες μέτοχοι.  Εφόσον οι ιδιώτες μέτοχοι, συνεχίζει 
η επιστολή, δε συμμετάσχουν στο σύνολό τους στην αύξηση κεφαλαίου, τότε δεν υπάρχει άλλη επιλογή 
από την εξεύρεση άλλου επενδυτή που θα είναι πρόθυμος να επενδύσει το μερίδιο των ιδιωτών 
μετόχων και ενδεχομένως να είναι διατεθειμένος να πάρει και κάποιο ποσοστό από το μερίδιο της 
κυβέρνησης. 

Σημειώνεται συναφώς ότι στην ερώτηση της Επιτροπής περί της ύπαρξης επιχειρηματικού σχεδίου της 
εταιρείας ή οικονομικής ανάλυσης επί της οποίας θα πραγματοποιηθεί η αύξηση κεφαλαίου η κυβέρνηση 
παρέθεσε επιγραμματικά ορισμένα μέτρα μείωσης δαπανών ή γενικότερης αναδιάρθρωσης που θα 
συμπεριλαμβάνονται στο επιχειρηματικό σχέδιο, το οποίο θα καθιστά επιτυχή την αύξηση κεφαλαίου και 
θα διασφαλίζει την οικονομική βιωσιμότητα της εταιρείας. 

5. Βάσει πληροφοριών που υποβλήθηκαν ενώπιόν της, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στην απαντητική 
επιστολή της, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2012, ανέφερε ότι τείνει να θεωρήσει ότι δεν καταδεικνύεται η 
ύπαρξη κρατικής ενίσχυσης, πλην όμως επιφυλάσσεται να πάρει τελική θέση, όταν πληροφορηθεί για 
όλους τους ακριβείς όρους και τις προϋποθέσεις της εν λόγω συναλλαγής.   

6. Το περιεχόμενο της σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, όπως και το σχετικό νομοσχέδιο 
που κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων φαίνεται να αποκλίνουν από τον τρόπο συμμετοχής του 
κράτους στην αύξηση κεφαλαίου έτσι όπως αυτός παρουσιάστηκε στην Επιτροπή με την επιστολή της 
6ης Απριλίου 2012.  Στην επιστολή εκείνη το κράτος ανέφερε ότι θα συνεισφέρει κεφάλαιο στην εταιρεία, 
νοουμένου ότι θα συνεισφέρουν και οι ιδιώτες μέτοχοι, και, σε περίπτωση που δεν ανταποκριθεί το 
σύνολο των υφιστάμενων μετόχων στην αύξηση κεφαλαίου, θα αναζητήσει νέους μετόχους.  
Σημειώνεται ότι η Κύπρος δεν επεξήγησε στην Επιτροπή με ποιο τρόπο η συμμετοχή των ιδιωτών θα 
τεθεί ως προϋπόθεση για τη συμμετοχή του κράτους.  Στη συνέχεια το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τη 
συμμετοχή του κράτους ανεξάρτητα από την όποια συμμετοχή των ιδιωτών μετόχων. 

7. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έλαβε διαβεβαιώσεις περί της κατάρτισης ενός ολοκληρωμένου και ρεαλιστικού 
σχεδίου αναδιάρθρωσης της εταιρείας ως προϋπόθεσης για την αύξηση κεφαλαίου.  Το στοιχείο αυτό 
είναι ιδιαίτερα σημαντικό, διότι είναι προφανές ότι κανείς ιδιώτης επενδυτής δε θα επένδυε σε μια 
προβληματική επιχείρηση χωρίς να εξασφαλιζόταν, όσο αυτό είναι δυνατό, η βιωσιμότητα και η 
μελλοντική κερδοφορία της εταιρείας μέσω ενός ρεαλιστικού σχεδίου αναδιάρθρωσης.  Η πρόταση προς 
το Υπουργικό Συμβούλιο αναφέρεται στην ύπαρξη ενός σχεδίου αναδιάρθρωσης που δεν είναι γνωστό 
αν είναι επαρκές, αναλυτικό και ρεαλιστικό.  Ακόμα και αν αυτό το σχέδιο εφαρμοσθεί, θα οδηγεί σε 
ετήσια λειτουργική ζημιά €7 εκατομ.  Η πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο δεν αντιμετωπίζει αυτό 
το θέμα, απλώς καλεί την εταιρεία να συνεχίσει τις ενέργειές της για την επίτευξη εξοικονομήσεων.  
Τίθεται συνεπώς το προφανές ερώτημα κατά πόσο ένας ιδιώτης επενδυτής θα αποφάσιζε να εισφέρει 
κεφάλαιο αυτού του ύψους σε προβληματική επιχείρηση υπό τις συνθήκες και με βάση τα στοιχεία που 
έχει σήμερα το κράτος στη διάθεσή του.  Υπογραμμίζεται συναφώς ότι η τεκμηρίωση της συμπεριφοράς 
του ιδιώτη επενδυτή δε γίνεται από τον αξιολογητή της υπόθεσης, δηλαδή την Επιτροπή ή τον έφορο, 
αλλά από το ίδιο το κράτος. 

8. Με την υπόθεση ότι η κρατική εισφορά στις Κυπριακές Αερογραμμές συνιστά κρατική ενίσχυση, τονίζεται 
ότι οι κρατικές ενισχύσεις προς τις προβληματικές επιχειρήσεις μπορεί να εγκριθούν υπό προϋποθέσεις 
από την Επιτροπή κατόπιν επίσημης κοινοποίησης με βάση τους κανόνες για τις ενισχύσεις διάσωσης 
και αναδιάρθρωσης προβληματικών ενισχύσεων.  Ωστόσο, δεδομένου του ότι δεν έχει εξαντληθεί το 
χρονικό διάστημα των δέκα ετών από τη χορήγηση των ενισχύσεων αυτών προς τις Κυπριακές 
Αερογραμμές, η Επιτροπή, βάσει των σχετικών κανόνων, δε δικαιούται να εγκρίνει νέα ενίσχυση 
διάσωσης ή/και αναδιάρθρωσης, εκτός αν αποδειχθεί η ύπαρξη εξαιρετικών και απρόβλεπτων 
περιστάσεων, για τις οποίες δεν ευθύνεται η επιχείρηση. 

9. Εκτιμάται ότι η μονομερής και εκ των προτέρων δέσμευση του κράτους να εισφέρει σε κεφάλαιο στις 
Κυπριακές Αερογραμμές υπό τις συνθήκες που περιγράφονται στην πρόταση προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο πολύ πιθανό να θεωρηθεί από την Επιτροπή ως κρατική ενίσχυση.  Σε μια τέτοια περίπτωση 
η Επιτροπή, εάν δεν εξεύρει νομική βάση συμβατότητας της κρατικής ενίσχυσης, θα διατάξει την 
ανάκτηση της ενίσχυσης, κάτι που θα αποβεί καταστροφικό για την εταιρεία.   

 Για τους λόγους αυτούς ο έφορος, με την επιστολή του, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2012, προς το γενικό 
διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών, εισηγείται όπως πραγματοποιηθεί συνάντηση μεταξύ εκπροσώπων 
των κυπριακών αρμόδιων υπουργείων και των αρμοδίων της Γενικής Διεύθυνσης Ανταγωνισμού, με σκοπό να 
επεξηγηθούν αναλυτικά οι προθέσεις του κράτους, να αποσαφηνισθούν οι θέσεις της Επιτροπής και να 
διαλευκανθούν όλες οι πτυχές του ζητήματος.   

 Συναφώς, στην εν λόγω επιστολή αναφέρεται ότι η θεσμοθετημένη διακριτική ευχέρεια της Επιτροπής 
στο χειρισμό αυτών των υποθέσεων περιορίζεται ή αναιρείται, όταν το κράτος έχει ήδη προβεί σε ενέργειες που 
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κατά το κοινοτικό δίκαιο είναι παράνομες, διότι η Επιτροπή είναι υποχρεωμένη να ακολουθήσει τότε τις 
προβλεπόμενες πρόνοιες του κοινοτικού δικαίου για άρση της παρανομίας. 

 Στη συνέχεια της συνεδρίας ιδιώτες μέτοχοι των Κυπριακών Αερογραμμών εξέφρασαν τον έντονο 
προβληματισμό τους για το κατά πόσο το προτεινόμενο σχέδιο αναδιάρθρωσης θα είναι αποτελεσματικό και θα 
πετύχει τους στόχους που επιδιώκονται.  Εξέφρασαν επίσης διστακτικότητα στο να επενδύσουν στην εταιρεία 
οποιαδήποτε νέα κεφάλαια από ιδίους πόρους υπό τις παρούσες συνθήκες και εξέφρασαν τη θέση ότι 
απαιτείται η περαιτέρω λήψη μέτρων πέραν αυτών που προτείνονται με το σχέδιο αναδιάρθρωσης όπως αυτό 
έχει τελικά διαμορφωθεί μετά τις διαβουλεύσεις.   

 Παρά ταύτα, ορισμένοι εξ αυτών δήλωσαν την προθυμία τους να βοηθήσουν στην ενίσχυση της 
εταιρείας, θεωρώντας ότι υπάρχει προοπτική ανάπτυξης, αλλά διατήρησαν τις επιφυλάξεις τους υπό το φως 
των εξελίξεων όπως αυτές έχουν διαμορφωθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί και να καταθέσει τυχόν τροποποιήσεις επί του νομοσχεδίου κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχουμε πάει στο τρίτο θέμα, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …που αφορά ακριβώς το συμπληρωματικό προϋπολογισμό για τις Κυπριακές Αερογραμμές.  Θέλω 
απλά να επισημάνω κάτι.  Φυσικά, θεωρώ δεδομένο ότι όλοι πιστεύουμε ότι θα πρέπει να στηριχθεί ο εθνικός 
αερομεταφορέας, εξού και επιδιώκουμε με την αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου να δώσουμε αυτή την 
προοπτική στην εταιρεία, έτσι ώστε να μπορέσει να αναδιαμορφωθεί, αλλά και να καταστεί ανταγωνιστική και 
βιώσιμη.  Φυσικά, επειδή έχουμε διατυπώσει διάφορες επιφυλάξεις σε σχέση με το πώς το σχέδιο που μας έχει 
παρουσιαστεί θα επιτύχει αυτούς τους στόχους, έχουμε προχωρήσει μετά από συζητήσεις στην επιτροπή 
Οικονομικών και έχουμε διαμορφώσει το κείμενο του συμπληρωματικού προϋπολογισμού, έτσι ώστε, με βάση 
την εισήγηση της πλειοψηφίας των μελών της επιτροπής, να δοθούν τα χρήματα τμηματικά για την αύξηση του 
μετοχικού κεφαλαίου.  Δηλαδή, θα δοθούν €15 εκατομ. Αμέσως, νοουμένου όμως ότι θα αντικατασταθούν 
κάποια μέλη του διοικητικού συμβουλίου με τη σύμφωνη γνώμη της Βουλής των Αντιπροσώπων και στη 
συνέχεια τα υπόλοιπα €16,3 εκατομ. θα παραμείνουν δεσμευμένα και θα αναλάβει δέσμευση η εταιρεία ότι θα 
παρουσιάσει εντός τριών μηνών ένα νέο σχέδιο αναδιάρθρωσης, το οποίο θα ετοιμαστεί με τη βοήθεια ειδικών 
συμβούλων τεχνοκρατών, διεθνούς κύρους και εμβέλειας, έτσι ώστε να επιτευχθεί ο στόχος του να καταστεί η 
εταιρεία βιώσιμη και ανταγωνιστική μέσα σε ένα πάρα πολύ δύσκολο επιχειρηματικό περιβάλλον.   

 Φυσικά, θα ζητήσουμε από την κυβέρνηση να αναλάβει την ευθύνη να πάρει την έγκριση γι’ αυτή την 
αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου από όλα τα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά ζητούμε να μας 
ξεκαθαριστεί κάτι που δεν ξεκαθαρίστηκε μέχρι σήμερα, το ζήτημα των αποζημιώσεων του πλεονάζοντος 
προσωπικού.  Η εταιρεία δηλώνει ότι δεν υπάρχουν χρήματα, για να καταβληθούν αυτές οι αποζημιώσεις, αλλά 
από πλευράς του Υπουργείου Οικονομικών δεν έχει ξεκαθαριστεί ακόμη κατά πόσο θα καταβληθούν αυτές οι 
αποζημιώσεις υπό μορφή άλλου συμπληρωματικού προϋπολογισμού από πλευράς του κράτους.  

 Επίσης, ζητούμε να επανεξεταστεί η συμφωνία με εταιρεία χαμηλού κόστους.  Η συμφωνία παροχής 
κινήτρων για νέους προορισμούς, η οποία συμφωνία -έχουμε λάβει κάποιες καταγγελίες- χρησιμοποιείται ή 
τουλάχιστον κάποιοι προβάλλουν τον ισχυρισμό ότι λειτουργεί εις βάρος των συμφερόντων άλλων 
αεροπορικών εταιρειών, που δραστηριοποιούνται σήμερα στην Κύπρο.   

 Επομένως, ελπίζουμε ότι στους επόμενους μήνες η κυβέρνηση και η διοίκηση της εταιρείας θα 
εκπληρώσουν αυτούς τους όρους, θα επανέλθουν πίσω με νέο σχέδιο, έτσι ώστε να μπορέσει και η Βουλή και 
η πολιτεία να παρέχει στήριξη προς την εταιρεία, για να μπορέσει ακριβώς να συνεχίσει να λειτουργεί ο εθνικός 
μας αερομεταφορέας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Ευαγόρου και μετά ο κ. Περδίκης. 
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ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων και η επιτροπή Οικονομικών της Βουλής είχαν ενώπιόν τους νομοσχέδιο 
το οποίο ζητούσε την αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου των Κυπριακών Αερογραμμών, με στόχο τη διάσωση 
της εταιρείας μέσα σε ιδιαίτερα δύσκολες συνθήκες.  Την ίδια στιγμή και παράλληλα κατετέθη σχέδιο διάσωσης 
των Κυπριακών Αερογραμμών με μία σειρά από επιπρόσθετα μέτρα, τα οποία έχουν ληφθεί ή αναμένεται να 
ληφθούν με τον ίδιο ακριβώς στόχο, τη διάσωση των Κυπριακών Αερογραμμών.  

  Μπροστά από την επιτροπή έχουν παρελάσει όλες οι συνδικαλιστικές οργανώσεις με μία και μόνο 
εξαίρεση.  Οι υπόλοιπες συνδικαλιστικές οργανώσεις και οι εργαζόμενοι στο σύνολό τους στήριξαν την 
εταιρεία, στήριξαν το σχέδιο διάσωσης, στήριξαν τις προτάσεις οι οποίες είχαν κατατεθεί και όχι μόνο στήριξαν, 
αλλά την ίδια στιγμή συνέβαλαν τα μέγιστα στο να έχουμε καταλήξει σε μια συμφωνία για πρώτη φορά με 
τέτοια ομοφωνία, με μια εξαίρεση μιας μικρής μερίδας εργαζομένων, μια συμφωνία η οποία τιμά τους ίδιους 
τους εργαζόμενους και τις συνδικαλιστικές οργανώσεις.  Και τους τιμά, γιατί οι ίδιοι, προκειμένου να σωθεί η 
εταιρεία τους, να σωθούν οι Κυπριακές Αερογραμμές, κατανοώντας τη σημασία των Κυπριακών Αερογραμμών 
στην κυπριακή οικονομία, έχουν δεχθεί όχι μόνο να αποδεσμευτούν, να κριθούν ως πλεονάζοντες διακόσιοι 
σαράντα εφτά συνολικά συνάδελφοί τους, αλλά έχουν αποδεχθεί και νέους όρους εργασίας, με σαφώς 
μειωμένες απολαβές και ωφελήματα. 

 Φαίνεται ότι από μία μερίδα ή από μία συγκυριακή πλειοψηφία της Βουλής των Αντιπροσώπων αυτά δεν 
έχουν εκτιμηθεί επαρκώς. 

 Το παρόν διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών, αναλαμβάνοντας, είχε να αντιμετωπίσει 
σοβαρά προβλήματα, με πρώτιστο την απελευθέρωση των αιθέρων, δηλαδή έναν έντονο και αδυσώπητο 
ανταγωνισμό·  έναν ανταγωνισμό ο οποίος οδήγησε τη συντριπτική πλειοψηφία των αερομεταφορέων, σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο, σε κλείσιμο, σε αναδιοργανώσεις, σε αναδιαρθρώσεις.  Η Κύπρος δεν αποτελεί εξαίρεση.  
Αρκετοί κρατικοί αερομεταφορείς έχουν κλείσει και έχουν λειτουργήσει άλλοι.  Αυτό φαίνεται ότι κάποιοι θέλουν 
να το παραγνωρίζουν ή να το αγνοούν. 

 Αναλαμβάνοντας αυτό το διοικητικό συμβούλιο, αυτή η διοίκηση, προχώρησε σε τομές, ενώ 
κληρονόμησαν υπεράριθμο προσωπικό, δύο χιλιάδες διακόσιους υπαλλήλους, αεροσκάφη τα οποία, όπου και 
αν πετούσαν, ήτο ζημιογόνα, δηλαδή έκαναν ζημιές, και την ίδια στιγμή συνάντησαν προνομιακά ωφελήματα 
σε κάποιες κατηγορίες εργαζομένων.  Έπρεπε να περικόψουν ζημιογόνους προορισμούς, οι οποίοι για 
κάποιους λόγους ήτο εκεί και εδώ και χρόνια επραγματοποιούντο, χωρίς να γίνεται κοστολόγηση.  Την ίδια 
στιγμή… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Την ίδια στιγμή, κύριε Πρόεδρε, είχαν να αντιμετωπίσουν τις ιδιαίτερα αρνητικές επιπτώσεις από την 
οικονομική κρίση, η οποία έπληξε και τουριστικά τη χώρα μας ως τουριστικό προορισμό, αλλά και τη συγκυρία 
των υψηλών τιμών στα καύσιμα.   

 Παρ’ όλ’ αυτά, το συμβούλιο δεν έμεινε με σταυρωμένα χέρια.  Σε συνεργασία με την πλειοψηφία του 
συνδικαλιστικού κινήματος, προχώρησε σε διάφορα σχέδια πρόωρων αφυπηρετήσεων με την τελική πρόταση 
που έχουμε ενώπιόν μας για παραμονή χίλιων εκατό σαράντα περίπου εργαζομένων, με τη μείωση του 
στόλου, αλλά και με μελέτες οι οποίες διεξάγονται ακόμα και αυτή τη στιγμή για περαιτέρω μείωση του στόλου 
και κατάργηση και άλλων ζημιογόνων προορισμών.  Μέσα από τη μείωση των μισθών των εργαζομένων, μέσα 
από μεγάλες περικοπές σε καταναλωτικές δαπάνες, δαπάνες λειτουργίας των Κυπριακών Αερογραμμών και 
όλα αυτά, κάποιος, συγκρίνοντάς τα με το παρελθόν και τι συνέβαινε, θα έπρεπε να μιλήσει για τομές.  Κι εμείς 
μιλούμε για τομές.  Αυτό το διοικητικό συμβούλιο μέσα στις πιο δύσκολες συνθήκες, διότι άλλο να διοικείς το 
1990 και ʼ95, που οι Κυπριακές Αερογραμμές ήτο υπερπροστατευόμενος αερομεταφορέας, και άλλο σήμερα…  
Μέσα σε αυτές λοιπόν τις ιδιαίτερα δύσκολες συνθήκες οι Κυπριακές Αερογραμμές, το διοικητικό συμβούλιο 
εκατάφερε να κρατήσει την εταιρεία με νύχια και με δόντια και να θέσει ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων πρόταση για στήριξη, καταθέτοντας παράλληλα και τα όπλα για τη διάσωση της εταιρείας.   

 Τι είναι εκείνο που έχουμε ενώπιόν μας σήμερα, για να αποφασίσουμε;  Από τη μια να ψηφίσουμε την 
αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου, με βάση το νομοσχέδιο που έχει καταθέσει η κυβέρνηση ενώπιον της Βουλής 
των Αντιπροσώπων, και από την άλλη την πρόταση νόμου της πλειοψηφίας, μιας συγκυριακής πλειοψηφίας, η 
οποία εδημιουργήθηκε μέσα από τις γνωστές διεργασίες που έχουμε τον τελευταίο χρόνο ή και περισσότερο.  
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Και τι λέει;  Τι έχουμε ενώπιόν μας σήμερα;  Ουσιαστικά έχουμε ένα άκρως επικίνδυνο προηγούμενο που 
δημιουργείται.  Επαναλαμβάνεται από τη μια το φαινόμενο της κυβερνώσας Βουλής, αλλά την ίδια στιγμή, για 
πρώτη φορά, έχουμε ενώπιόν μας και κάτι άλλο.  Η μεγάλη πλειοψηφία, η συγκυριακή πλειοψηφία ζητεί να 
αναλάβει τη διοίκηση και τη διεύθυνση ενός ημικρατικού οργανισμού, διότι περί αυτού πρόκειται.  Τα κόμματα 
τα οποία έχουν συνεργαστεί θέλουν να διορίσουν αυτή τη στιγμή, την πιο κρίσιμη στιγμή, την ώρα που αυτό το 
συμβούλιο που υπάρχει σήμερα, αυτό το συμβούλιο που διοικεί σήμερα έχει κάμει εκείνα στα οποία έχω 
αναφερθεί, ζητούν να τους απομακρύνουμε, να διορίσουν οι ίδιοι και να κυβερνήσουν.  Αν ο κυπριακός λαός 
αποφασίσει ότι θα τιμήσει με την ψήφο του τον οποιοδήποτε από εμάς, τότε, ναι, να κυβερνήσει.  Δεν μπορώ 
να κατανοήσω, εκτός και αν αυτό γίνεται, για να ικανοποιήσει το σύνδρομο στέρησης της εξουσίας από το 
οποίο πάσχουν ορισμένοι.  Δεν μπορώ, δεν μπορώ πραγματικά να αντιληφθώ οτιδήποτε άλλο.   

 Δυστυχώς, η κυβερνώσα Βουλή επανέρχεται θέλοντας να επιβάλει κάτι το οποίο έρχεται σε αντίθεση και 
σε σύγκρουση και με την αναπομπή του Προέδρου, την οποία καταψηφίζετε, κύριοι.  Τι έχουμε ενώπιόν μας;  
Από τη μια θέλετε και ψηφίζετε νόμο, για να επιτρέπει οι ημικρατικοί οργανισμοί, κρατικές επιχειρήσεις να είναι 
όντως βραχίονες της εξουσίας, της διακυβέρνησης, και θέτετε επιχειρήματα, εθέσατε ενώπιόν μας 
επιχειρήματα, γιατί πρέπει η πολιτική των ημικρατικών οργανισμών να συνάδει με την πολιτική της 
κυβέρνησης, που είναι η εκτελεστική εξουσία, αλλά σήμερα με αυτή την πρόταση νόμου θέλετε να αναλάβετε 
εσείς την εξουσία σε ένα βραχίονα της εξουσίας, που είναι οι Κυπριακές Αερογραμμές.  Ε, πρέπει επιτέλους η 
Βουλή των Αντιπροσώπων ή η συγκυριακή πλειοψηφία να αποφασίσετε τι είναι εκείνο που θέλετε, τι είναι 
εκείνο που επιθυμείτε, διότι εμείς δεν το καταλαβαίνουμε.  Ή είναι κατά πώς συμφέρει και κατά πώς βολεύει;   

 Ακόμα κάτι.  Έχουμε ακόμα ένα παράδοξο φαινόμενο.  Και ποιο είναι αυτό το φαινόμενο;  Με νόμο, για 
πρώτη φορά στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας, ιδιωτικοποιείται οργανισμός του δημοσίου, δημόσια 
εταιρεία.  Είναι ξεκάθαρο μέσα στην πρόταση νόμου που έχετε καταθέσει:  «Να τη διασώσουμε, να τη 
στηρίξουμε, να δώσουμε χρήματα, να παρακολουθούμε τις Κυπριακές Αερογραμμές, τον κρατικό 
αερομεταφορέα, να πάει καλά και, αφού είμαστε σίγουροι ότι πάει πολλά καλά και έχει διασωθεί, να 
προχωρήσουμε σε στρατηγικό επενδυτή, αλλά πλειοψηφικό, και να του τη δώσουμε».  Ε, καλά, αφού εννά 
πάμε να τη σώσουμε, αφού εννά την κάμουμε λειτουργήσιμη, βιώσιμη, κερδοφόρα, γιατί να πάμε να τη 
δώσουμε δώρο στο πιάτο του οποιουδήποτε μεγαλοεπιχειρηματία;  Εκτός και αν κάποιοι έχουν κάτι υπόψη 
τους! 

 Έχει λοιπόν -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- διαφανεί ξεκάθαρα ότι με την πρόταση νόμου εκείνο που 
ενδιαφέρει τη συγκυριακή πλειοψηφία της Βουλής δεν είναι η επιβίωση των Κυπριακών Αερογραμμών·  εκείνο 
που τους ενδιαφέρει είναι η ανάληψη εξουσίας.  Και δεν μπορώ να κατανοήσω αυτή την αδημονία.  Έχουμε 
μπροστά μας αρκετούς μήνες προεκλογικής εκστρατείας και να μην είστε σίγουροι -ιδιαίτερα κάποιοι- ότι θα 
κερδίσετε.  Και να το θυμάστε αυτό που είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ευαγόρου. 

 Ο κ. Περδίκης έχει το λόγο.  Και μετά ο κ. Κουλίας και  ο κ. Νικολαΐδης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι,  

 Θέλω ευθύς εξαρχής να ξεκαθαρίσω ότι ως Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών έχουμε πολιτική θέση, 
πάγια και σταθερή, ότι για πολιτικούς -και είμαι απόλυτα σίγουρος γι’ αυτό- αλλά και για οικονομικούς λόγους -
για τους δεύτερους δεν είμαι απολύτως σίγουρος- επιβάλλεται η Κύπρος να διαθέτει δική της αεροπορική 
εταιρεία.  Όταν λέω όμως “δική της”, δεν εννοώ κρατική αεροπορική εταιρεία.  Και θα ʼθελα σ’ αυτό το σημείο 
να υπογραμμίσω ότι αυτοί οι οποίοι επιμένουν στο να παραμείνει το κρατικό μονοπώλιο στον τομέα των 
Κυπριακών Αερογραμμών ίσως με αυτή τους την επιμονή να υπογράφουν και τη θανατική καταδίκη των 
Κυπριακών Αερογραμμών.  Αυτό υποδεικνύουν τα δεκάδες παραδείγματα άλλων κρατικών αερογραμμών, οι 
οποίες, προκειμένου να επιβιώσουν, μετατράπηκαν σε επιχειρήσεις στις οποίες είχε σε κάποιο βαθμό και το 
δημόσιο παρουσία και συμμετοχή, αλλά άλλαξαν καθεστώς και μετατράπηκαν σε επιχειρήσεις ιδιωτικού 
δικαίου με άλλους κανόνες και άλλες συμπεριφορές.   

 Λέγω λοιπόν ότι όσοι ειλικρινώς επιθυμούν να διατηρηθούν και να αναπτυχθούν οι Κυπριακές 
Αερογραμμές ίσως θα πρέπει να επανεξετάσουν και να ξανασκεφτούν τη θέση τους για παραμονή του 
κρατικού μονοπωλίου.  Και έχω την εντύπωση -μπορεί στη συνέχεια να με διορθώσουν οι συνάδελφοι του 
κυβερνώντος κόμματος- ότι αυτή είναι και η θέση της παρούσας κυβέρνησης.  Γι’ αυτό έχει καλέσει, έχει 
διαπραγματευθεί εν μέσω ενθέρμων εναγκαλισμών με τον κύριο με το χαρακτηριστικό σκουφάκι, τη 
“ρεπούμπλικα”, τον κ. “Triple-Five”, σε μία σαφή προσπάθεια να εμπλέξει αυτό τον κολοσσό ευθύς εξαρχής με 
συγκροτημένο, αλλά και καθολικό τρόπο στη διαχείριση των Κυπριακών Αερογραμμών.   
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 Μήπως έχουμε για ακόμα μία φορά μία αλληθωρίζουσα πολιτική της παρούσας κυβέρνησης και του 
συγκυβερνώντος κόμματος σε ένα θέμα τόσο μεγάλης σημασίας όπως η διατήρηση και η ανάπτυξη του 
εθνικού μας αερομεταφορέα;  Πρέπει επιτέλους να αποφασίσουν.  Και θα βοηθούσε αυτό και τες Κυπριακές 
Αερογραμμές.  Θέλουν να εμπλακούν ιδιωτικές επιχειρήσεις, π.χ. η Triple-Five, που οι ίδιοι την έχουν 
προσκαλέσει στην Κύπρο, για να ασχοληθεί με τις Κυπριακές Αερογραμμές, ή δε θέλουν;  Γιατί ενοχλήθηκε η 
αριστερά από αυτή την αναφορά στο κείμενο, για την οποία ούτε εγώ είμαι ιδιαίτερα ευτυχής, αλλά καθορίζει 
μία πολιτική των κυρίαρχων πολιτικών δυνάμεων στη χώρα, συμπεριλαμβανομένων και της κυβέρνησης και 
του κόμματος, αντιλαμβάνομαι, που στηρίζει την κυβέρνηση;   

 Δεύτερο και πολύ σημαντικό θέμα είναι η συνδιαχείριση του κινδύνου,  γιατί η αλήθεια είναι ότι δε θα 
διορίσει η Βουλή τα οχτώ μέλη του διοικητικού συμβουλίου των Κυπριακών Αερογραμμών, που εκπροσωπούν 
το δημόσιο.  Θα τα διορίσει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, σε συνεργασία με τη Βουλή όμως.  Σε αυτές τις 
εποχές, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, γιατί ενοχλεί η λέξη “συνεργασία”;  Γιατί ενοχλεί η λέξη και η 
έννοια της συναίνεσης;  Δεν είναι αυτό που επιδιώκουμε, λέμε, όλοι;  Δεν είναι μέσα από τη συναίνεση και τη 
συνεργασία και ιδιαίτερα των δύο κυριότερων θεσμικών οργάνων της χώρας μας, της Βουλής και της 
κυβέρνησης, που πρέπει να λύνονται τα προβλήματα;  Μήπως δεν ελειτούργησε η συναίνεση και η διεργασία 
της συναπόφασης στην περίπτωση της Λαϊκής Τράπεζας;  Έχει αποτύχει αυτό το μοντέλο, εδοκιμάστηκε και 
απέτυχε;  Πείτε μας αν έχει αποτύχει.  Είναι πολύ ενδιαφέρουσα η εμπειρία σας.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εσύ να μας πεις! 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εγώ ρωτώ!  Πείτε μας, αφού ξέρετε καλύτερα εσείς.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εγώ λέω ότι δίνεται μια ευκαιρία και μάλλον θα έπρεπε να το επιδίωκε η κυβέρνηση.  Έπρεπε να το 
επιδίωκε η κυβέρνηση αυτό... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Οι Οικολόγοι θεωρούν ότι ορθώς εκάμαμεν με τη Λαϊκή; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Άμα θέλετε να κάμομε διάλογο, να κάμομεν! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, όχι διακοπές.  Συνεχίστε. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Άμα θέλετε να κάμομε διάλογο, να κάμομε, κύριε Κατσουρίδη, επί τοιούτου θέματος.  Να εγγράψω το 
θέμα και να το συζητήσουμε, αν ορθώς έχουμε χειριστεί το θέμα της Λαϊκής.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Θα σας πω και γι’ αυτό το ζήτημα ακριβώς.  Μην ανησυχείτε.  H βασική μας θέση, αγαπητοί φίλοι, είναι, 
ως Οικολόγων, αφού ερωτώμαι, ότι δεν μπορείς να δίνεις ένα όχημα το οποίο είχε τα προβλήματά του, τα 
μηχανικά του προβλήματα, και το παίρνει ο οδηγός και το ρίχνει στον γκρεμό, το ττουμπάρει πά σ’ ένα δέντρο 
και να έρχεστε σήμερα εδώ και να μας λέτε «το διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών 
εχειρίστηκε την κρίση με τον καλύτερο δυνατό τρόπο».  Εττούμπαρεν το όχημα των Κυπριακών Αερογραμμών!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Για οποιοδήποτε λόγο ή με οποιοδήποτε τρόπο έχει ευθύνη, κύριε.  Και, όπως συνέβη και με τη Λαϊκή 
Τράπεζα, που ορθώς η πολιτεία αποφάσισε ότι δε θα δικαιώσει αυτούς που έχουν ευθύνη, έτσι και στην 
περίπτωση των Κυπριακών Αερογραμμών δεν είναι σωστό, δεν είναι πρέπον και είναι και παράλογο να 
δικαιώσεις αυτούς που έχουν ευθύνη.  Και έχει ευθύνη το παρόν διοικητικό συμβούλιο.  Και σ’ αυτούς που 
έχουν ευθύνη είναι και τα κομματικά στελέχη, τα οποία έν’ διορισμένα στο διοικητικό συμβούλιο.  Και προς τιμή 
των κομμάτων της αντιπολίτευσης δεν εξαίρεσαν από την ευθύνη τα κομματικά τους στελέχη. 
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 Είπαν και τα οχτώ μέλη του διοικητικού συμβουλίου, που προέρχονται από κόμματα και διορίστηκαν 
από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας βεβαίως, να παραιτηθούν και να γίνει η αλλαγή.  Και μάλιστα με αυτή την 
πρόνοια τα κόμματα τα οποία συνιστούν την αντιπολίτευση αυτό που κάμνουν είναι να παίρνουν ευθύνη, γιατί, 
αν με ρωτάτε εμένα, θα σας έλεγα ότι δεν έπρεπε να την πάρουμε αυτή την ευθύνη.  Όταν βάζουμε το χέρι μας 
σ’ αυτή την ιστορία, θα έχουμε ευθύνη και γι’ αυτούς που θα διοριστούν, θα έχουμε ευθύνη και γι’ αυτόν που θα 
επιλέξουν να κάμει το σχέδιο αναδιάρθρωσης, θα έχουμε ευθύνη και για το αποτέλεσμα και πιθανώς να έχουμε 
ευθύνη και για την αποτυχία τελικά. 

 Ένας άνθρωπος που θα συμπεριφερόταν ως Πόντιος Πιλάτος, μια Βουλή που θα συμπεριφερόταν ως 
Πόντιος Πιλάτος ξέρετε τι θα έκαμνε;  Θα έλεγε: «Θέλεις €31,5 εκατομ., κυρία κυβέρνηση; Πάρ’ τα και ανάλαβε 
την ευθύνη.».  Το ότι αυτή η Βουλή αναλαμβάνει μέρος της ευθύνης είναι δείγμα πολιτικής υπευθυνότητας. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, μη διακόπτετε τον ομιλητή! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Μέσω των αντιπροσώπων τους που τους εκρατήσαν, με τη λογική που… 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δεν τους εκρατήσαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, για την ευταξία εις τη συζήτηση κάνετε ησυχία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εκρατήσαν τους. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δεν τους άφησαν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Έμμεσα έχουν την ίδια ευθύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, παρακαλώ, παρακαλώ! 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έχετε μεγάλο λάθος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Μάλιστα, ένα εξ αυτών εθεωρήθη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, παρακαλώ!  Εάν έχεις την άδεια του ομιλητή να τον διακόψεις, τότε μπορείς να 
προχωρήσεις, διαφορετικά θα παρακαλέσω να μην υπάρχει διακοπή του ομιλητού. 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη, συνεχίστε και θα παρακαλέσω να είμαστε σύντομοι στις τοποθετήσεις μας.  
Ξέρετε ότι σήμερα είναι η τελευταία συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων και θα είναι μαραθώνια, όπως 
εξελίσσεται. 

 Ορίστε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Το νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας ζητά την αντικατάσταση και των οχτώ μελών του διοικητικού 
συμβουλίου.  Ξέρουμε πάρα πολύ καλά ότι αυτά τα οχτώ μέλη προέρχονται από τα κόμματα -και το κυβερνών 
και τα αντιπολιτευόμενα- άρα υπάρχει μία προσέγγιση ισότιμη και υπεύθυνη και είναι σωστή, πιστεύω εγώ, και 
πρέπει να λαμβάνουν τις ευθύνες τους όσοι αποτυγχάνουν, ανεξάρτητα αν είναι κόκκινοι, αν είναι μπλε, αν 
είναι πράσινοι ή αν είναι κίτρινοι, ανεξάρτητα από πολιτική κατεύθυνση και πολιτικά χρωματοσώματα, όπως 
είπε κάποιος φίλος τις προάλλες.  

 Θεωρώ λοιπόν ότι η Βουλή με αυτή την απόφαση, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
αναλαμβάνει μία πολύ σοβαρή ευθύνη και η επιτροπή Οικονομικών σοβαρότατη ευθύνη και γι’ αυτό, 
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ψηφίζοντας αυτή τη σχετική νομοθεσία μετά φόβου Θεού, κύριε Πρόεδρε, μετά φόβου Θεού, εγώ λέω, 
ψηφίζουμε να αναλάβουμε αυτή την ευθύνη.  Τζιαι ο Θεός βοηθός, πραγματικά!   

 Ευχαριστώ. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τη διαδικασία μια υπενθύμιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ορίστε, κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είμαστε σχεδόν δύο ώρες μετά την επίσημη ώρα έναρξης και είμαστε στο τρίτο θέμα.  Νόμιζα ότι πάνω 
είχαμε συμφωνήσει να είμαστε σύντομοι, δεν ξέρω…  Αν είναι έτσι που θα πάμε, εγώ δεν έχω κανένα 
πρόβλημα, αλλά να ξέρουμε όλοι ότι μιλούμε όση ώρα θέλουμε και για όλα τα θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Να επαναλάβω την έκκλησή μου.  Δεδομένου του βαρυφορτωμένου της ημερήσιας διάταξης και 
δεδομένου ότι είναι η τελευταία συνεδρία του σώματος, να παρακαλέσω να είμαστε όσο γίνεται πιο σύντομοι 
και δίνω το λόγο στον κ. Ζαχαρία Κουλία. 

 Θα είσαστε σύντομος από τη θέση σας, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επειδή είμαι υπάκουος κύριος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Σύντομος, σύντομος είπα, όχι υπάκουος. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, φαντάζομαι, μας αναγνωρίζουν το ίδιο ενδιαφέρον για τον 
εθνικό μας μεταφορέα, διότι κακά τα ψέματα στις Κυπριακές Αερογραμμές περιέχεται και η εθνική μας 
περηφάνια ως κράτους.  Φτάνει να είναι οι Κυπριακές Αερογραμμές και να νιώθουμε όλοι ότι είναι ο 
μεταφορέας του τόπου μας.  Φυσικά, αγαπητέ συνάδελφε Σταύρο Ευαγόρου, η πλειοψηφία, είτε είναι 
συγκυριακή είτε της καματερής ή της Δευτέρας, είναι η πλειοψηφία του σώματος, είτε σου αρέσει είτε όχι.  
Όμως κάμνει μου εντύπωση το εξής:  Αυτό το πετυχημένο συμβούλιο με όλα τα προσόντα της οικουμένης, 
οικονομικά και άλλα και αεροπορικά, πώς τα κατάφερε να έρτει να θέλει τώρα τούτα τα εκατομμύρια όλα;  Γιατί 
δεν τα εκαταφέραν προηγουμένως και τωρά είναι πολλά πετυχημένοι;  Και μπαίνει το επιχείρημα «ξέρετε, μα 
εκάμαν τούτη την πρόταση, άρα έν πολλά πετυχημένοι, κύριοι, και να τους το δώσουμε».  Ε, δεν είναι 
πετυχημένοι.  Είναι πλήρως αποτυχημένοι εκ των πραγμάτων και εκ των γεγονότων.   

 Θέλω να θυμίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, την περιβόητη ιστορία της Eurocypria.  Ήρθαν κορδωμένοι -οι 
συνδικαλιστές εβγάζαν φωτιές από τα μπατζάκια τους- να πάρουν τα €35 εκατομ., για να διασώσουν την 
εταιρεία, και μάλιστα είχε και ένα διοικητικό συμβούλιο που επί χάρτου έβγαζε κάτι προϋπολογισμούς, ότι ήταν 
και κερδοφόρα.  Ε, μόλις τα πήραν… Θυμούμαι τον καβγά που έγινε στην κοινοβουλευτική ομάδα του 
Δημοκρατικού Κόμματος αν θα περνούσε ή όχι και τελικά πέρασε η άποψη να τα δώσουμε.  Και, όταν τα 
πήραν, ξέρετε τι έγιναν τα λεφτά;  Επήραν τα οι τραπεζίτες και εμείς εμείναμε με τους φρονιμίτες να κουνιούνται 
πάνω-κάτω.  Εκλείσαν και την εταιρεία και εμείναν και εκατόν πενήντα εργαζόμενοι στο δρόμο. 

 Νομίζω η πρόταση που γίνεται όχι από την κυβερνώσα Βουλή, αλλά από το μεγάλο προβληματισμό της 
πλειοψηφίας και όχι της συγκυριακής, της πραγματικά προβληματιζόμενης…  Διότι, αν αυτή η Βουλή 
ενεργούσε από την πρώτη ημέρα αναλήψεως της διακυβέρνησης από το κόμμα σας και εστέκαμεν όλοι στο 
ύψος των περιστάσεων, ενδεχομένως πολλά κακά να τα γλιτώναμε μέχρι σήμερα. 

 Άρα λοιπόν, για τον εθνικό μεταφορέα ενδιαφερόμαστε όλοι, αλλά δε θέλουμε να πάθουμε αυτά που 
πάθαμε με τη Eurocypria και οι εργαζόμενοι εβρεθήκαν στο δρόμο.  Οι εργαζόμενοι των Κυπριακών 
Αερογραμμών και η εταιρεία θέλουμε να παραμείνουν και να πετούν στον ουρανό με τα χρώματα της χώρας 
μας.  Άρα, να αναγνωρίζετε ότι έχουμε εξίσου καλό ενδιαφέρον και εμείς. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος, θεωρώ όμως ότι το θέμα που συζητούμε σήμερα είναι εξαιρετικά 
σημαντικό και αξίζει τον κόπο να λεχθούν μια-δυο κουβέντες παραπάνω. 

 Η ιστορία των αερομεταφορών στην Κύπρο υπήρξε μια ιστορία λαθών επί λαθών:  Hellas Jet, Boeing, 
Eurocypria.  Θα πρέπει να προσέξουμε να μην επαναλάβουμε τα ίδια λάθη που οδήγησαν αυτή την εταιρεία 
και γενικά τις αερομεταφορές στην Κύπρο στην κατάσταση που βρίσκονται σήμερα.   

 Πρέπει να πούμε ότι τα τελευταία δύο χρόνια οι Κυπριακές Αερογραμμές έχουν αφεθεί σε μια πορεία 
κατάρρευσης, χωρίς να γίνει καμιά ουσιαστική κίνηση, για να σταματήσει αυτή η πορεία.  Δεν είδαμε κατά τη 
διάρκεια των δύο τελευταίων χρόνων κανένα ουσιαστικό σχέδιο αναδιάρθρωσης και εξυγίανσης της εταιρείας 
που θα μπορούσε να οδηγήσει στην επιβίωσή της.  Πρέπει να πούμε το εξής:  Καταρχάς είμαστε υπέρ της 
επιβίωσης των Κυπριακών Αερογραμμών.  Δε θα πρέπει οι Κυπριακές Αερογραμμές να κλείσουν.  Ο τόπος και 
η οικονομία μας χρειάζονται ένα βιώσιμο αερομεταφορέα.  Πρέπει να αποφύγουμε να οδηγηθούν τα πράγματα 
σε ανάλογες με τη Eurocypria καταστάσεις και εξελίξεις, οι οποίες κατέληξαν στη χρεοκοπία της εταιρείας και 
στην ανεργία εκατοντάδων εργαζομένων συμπολιτών μας.  Από την πρώτη στιγμή η ΕΔΕΚ κατέστησε σαφές 
ότι η οποιαδήποτε περαιτέρω διάθεση κρατικών κονδυλίων για τις Κυπριακές Αερογραμμές θα μπορούσε μέσα 
στις ιδιαίτερα σκληρές οικονομικές συνθήκες που περνά σήμερα ο τόπος να δικαιολογηθεί, νοουμένου ότι θα 
υπήρχε ένα στρατηγικό επιχειρησιακό σχέδιο αναδιάρθρωσης και διάθεσης της εταιρείας αυτής που θα 
εγγυάτο την επιβίωσή της, διαφορετικά η έγκριση αυτής της δαπάνης, η έγκριση αυτών των κεφαλαίων θα ήταν 
μια ανεπίτρεπτη δαπάνη, που θα έπληττε και την ευρύτερη προσπάθεια για διάσωση της οικονομίας μας.  
Ακόμα και σήμερα πρέπει να πούμε ότι δεν υπάρχει καθαρή εικόνα για το αν υπάρχει ένα τέτοιο σχέδιο 
αναδιάρθρωσης και διάσωσης της εταιρείας στην τελική του μορφή. 

 Υπάρχει ένα σχέδιο το οποίο υπέβαλε το διοικητικό συμβούλιο, ετοίμασε το διοικητικό συμβούλιο των 
Κυπριακών Αερογραμμών, το οποίο όμως δε φαίνεται να έχει υιοθετηθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο.  
Μελετήσαμε με πολλή προσοχή το προτεινόμενο από το διοικητικό συμβούλιο σχέδιο των Κυπριακών 
Αερογραμμών και θέλουμε να επισημάνουμε ότι το σχέδιο αυτό με τον τρόπο που έχει καταρτιστεί και με τον 
τρόπο που υποβλήθηκε δεν ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις ενός αποτελεσματικού ολοκληρωμένου 
επιχειρησιακού σχεδίου διάσωσης της εταιρείας.  Με εξαίρεση τα εργασιακά θέματα, το σχέδιο κινείται 
περισσότερο στη σφαίρα της διαπίστωσης των προβλημάτων και των αναγκών παρά στην εισήγηση 
ουσιαστικών λύσεων για αυτά.  Και εκεί όπου υπάρχουν εισηγήσεις για κάποια μέτρα, αυτά τα μέτρα δεν 
ξεφεύγουν από τις συμβατικές προσεγγίσεις που έχουν δοκιμαστεί και στο παρελθόν.  Δεν υπάρχουν εκείνες οι 
ολοκληρωμένες, εκείνες οι δραστικές προτάσεις που να ανταποκρίνονται στη σημερινή πραγματικά κρίσιμη 
κατάσταση της εταιρείας.  Δεν υπάρχουν ουσιαστικές προτάσεις, λείπουν αυτές οι ουσιαστικές προτάσεις για 
σημαντικές πτυχές ενός σωστού επιχειρησιακού σχεδίου, όπως το πτητικό πρόγραμμα, το επιχειρηματικό 
μοντέλο, οι στρατηγικές συμμαχίες.   

 Να αναφέρω το εξής:  Η συμφωνία με τις τέσσερις συνδικαλιστικές οργανώσεις αναφορικά με τα θέματα 
προσωπικού καταγράφεται ως μια θετική εξέλιξη.  Αυτή η εξέλιξη θα μπορούσε να αποκτήσει ουσιαστικότερο 
περιεχόμενο και ενδεχομένως να επεκταθεί και στην πέμπτη συνδικαλιστική οργάνωση, αν αποτελούσε μέρος 
ενός ευρύτερου σχεδίου αναδιάρθρωσης, και αυτό πρέπει να προσπαθήσουμε να κάνουμε.  

 Θέλουμε να επισημάνουμε το εξής:  Μας ανησυχεί ιδιαίτερα η δυνατότητα του νυν διοικητικού 
συμβουλίου να υπερβεί τον εαυτό του και να παράξει ένα σχέδιο σωστό, αποτελεσματικό, που να γίνει 
αποδεκτό, κάτι που δεν έπραξε μέχρι σήμερα.  Πρέπει να πούμε ότι το παρόν διοικητικό συμβούλιο εκ των 
πραγμάτων φάνηκε ότι δεν έχει την απαιτούμενη αξιοπιστία, δεν απέδειξε ότι έχει την απαιτούμενη αξιοπιστία, 
για να παράξει ένα τέτοιο σχέδιο.  Συνεπώς, θα πρέπει να διασφαλιστεί ότι θα ετοιμαστεί ένα τέτοιο σχέδιο, 
γιατί ένα τέτοιο σχέδιο είναι προϋπόθεση, για να δοθούν και να εγκριθούν αυτά τα κονδύλια.  Είχαμε εισηγηθεί 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών ότι θα μπορούσε το Υπουργικό Συμβούλιο να προχωρήσει με τη 
σύμφωνη γνώμη της Βουλής στο διορισμό μιας ad hoc επιτροπής η οποία να αναλάβει αυτή την ευθύνη της 
ετοιμασίας ενός ολοκληρωμένου, αποτελεσματικού, επιχειρησιακού σχεδίου διάσωσης της εταιρείας, που να 
αποτελέσει και τη βάση προσέλκυσης ενός στρατηγικού επενδυτή, που είναι απαραίτητη προϋπόθεση για την 
περαιτέρω επιβίωση της εταιρείας.  Αυτή η πρότασή μας δεν έγινε αποδεκτή.  Είμαστε έτοιμοι να στηρίξουμε 
πρόταση για αντικατάσταση είτε τμήματος είτε της ολότητας του διοικητικού συμβουλίου, γιατί αυτό είναι μια 
απαραίτητη προϋπόθεση, για να παραχθεί ένα αξιόπιστο σχέδιο διάσωσης της εταιρείας.  Θεωρούμε ότι η 
εταιρεία μπορεί και πρέπει να διασωθεί, εάν σήμερα αποφασιστούν οι απαραίτητες λύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 
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 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, και πολύ σύντομα.  Απλώς θα ανέμενα από τους φίλους της 
κυβερνητικής πλευράς μια μεγαλύτερη, αν θέλετε, καλή διάθεση στην ανοχή που επιδεικνύει σήμερα η 
αντιπολίτευση και στην ευθύνη που παίρνει για ένα πρόβλημα στο οποίο δεν ξέρω αν υπάρχει και λύση.  Θα 
αναφέρω απλώς δύο παραμέτρους, για να μην πούμε ότι δεν τις ξέραμε, όταν ψηφίζαμε. 

 Μία παράμετρος είναι ότι αυτό το περιβόητο σχέδιο το οποίο θα δώσουν στους υπαλλήλους, για να 
αφυπηρετήσουν γρηγορότερα και να μειωθούν οι υπάλληλοι, χρειάζεται μια επιχορήγηση €17 εκατομ., τα 
οποία κανένας δε μας λέει πού θα τα βρούμε.  Η κυβέρνηση δεν έχει τοποθετηθεί στην επιτροπή Οικονομικών, 
η διοίκηση των Κυπριακών Αερογραμμών δεν μπορεί να βρει αυτά τα λεφτά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Δεκαεφτά, ναι, το σύνολο, για να πετύχει αυτή η περιβόητη αναδιάρθρωση, ήταν €17 εκατομ. και με 
αγωνία ρωτήσαμε:  «Υπάρχουν αυτά τα λεφτά;».  Απάντηση:  «Δεν μπορεί κανένας να μας πει». 

 Το δεύτερο πρόβλημα που πρέπει να γνωρίζει αυτή η Βουλή είναι το εξής:  Για να μπορέσει να δοθεί 
αυτή η επιχορήγηση υπό τη μορφή αύξησης του κεφαλαίου και να μη θεωρηθεί ότι είναι κρατική ενίσχυση, θα 
πρέπει να συμμετέχει ο ιδιώτης μέτοχος.  Οι ιδιώτες μέτοχοι να συμμετέχουν.  Οι ιδιώτες μέτοχοι μας δήλωσαν 
στην επιτροπή Οικονομικών ότι δε θα συμμετέχουν.  Και, όταν ρωτήσαμε το Υπουργείο Οικονομικών «τι θα 
γίνει σ’ αυτή την περίπτωση;», απάντησε «δε θα παρανομήσουμε».  Εμείς δηλώνουμε σήμερα -και θέλω να 
καταγραφεί στα πρακτικά- ότι όποιος παρανομήσει πρέπει να είναι έτοιμος να είναι υπόλογος αυτής της 
πράξης.  Έχει δηλωθεί ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών το εξής: «Εγκρίνετε εσείς τα λεφτά τούτα.  
Εγγυάται η κυβέρνηση ότι δε θα γίνει οποιαδήποτε παρανομία ή παρατυπία στην εκταμίευση αυτών των 
λεφτών».  Το σημειώνω να το γνωρίζουμε όλοι τζιαι να καταλάβουμε όλοι τι ψηφίζουμε σήμερα, τι αβαρία 
γίνεται σήμερα τζι όι να είμαστε τζι εκτεθειμένοι για το ότι περιελήφθησαν κάποια μέτρα, τα οποία κάμνουν αυτή 
την αβαρία.  Τουλάχιστον να υπάρχει μια προοπτική, ίσως, να επιλυθεί το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση...   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης και μετά, αντιλαμβάνομαι, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.  

 Ορίστε, κύριε Λαμάρη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Και μετά όποιος χρειαστεί!  Εξαρτάται από το τι θα πει ο Αβέρωφ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επειδή ο αγαπητός κ. Περδίκης δεν επέτρεψε το διάλογο -δικαίωμά του- να πω το εξής:  Αν το ΑΚΕΛ, 
κατά τον κ. Περδίκη, φέρει ευθύνη, γιατί έχει μέλη στο διοικητικό συμβούλιο των Κυπριακών Αερογραμμών, 
τότε ποια ευθύνη φέρουν οι υπόλοιποι με όσα ακούστηκαν εδώ, που κρατούν εκεί τους δικούς τους, μέσα στο 
διοικητικό συμβούλιο;  Αυτό είναι το ένα. 

 Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, είναι το εξής:  Υπάρχει και μια περηφάνια από κάποιους και μάλιστα και μια 
αυτοκριτική λέγοντας, ξέρετε, αρκήσαμεν να ενεργήσομε με αυτή τη λογική της πλειοψηφίας της Βουλής τζι 
έπρεπε να το εκάμναμεν τζιαι ’πού πιο πριν.  Ποιο δηλαδή;  Να μετατραπεί η Βουλή από νομοθετικό σώμα και 
σώμα ελέγχου της εκτελεστικής εξουσίας, βασικές διακρίσεις του συντάγματος, στο οποίο όλοι σ’ αυτή την 
αίθουσα σηκώσαμε το χέρι μας τζι ορκιστήκαμε να υποστηρίξουμε τις δημοκρατικές διαδικασίες, να 
σεβαστούμε τις δημοκρατικές διαδικασίες σ’ αυτό τον τόπο, που άλλοι έδωσαν αίμα, για να τις υπερασπίσουν...  
Και εμείς τώρα αυτοκριτικά υπερηφανευόμαστε ότι, ξέρετε, είναι και κατόρθωμα που μια συγκυριακή 
πλειοψηφία σ’ αυτό το σώμα μπορεί -να κάμνει και τι;-  να ορίζει, λέει...  Βάζουμε όρο...  Μιλούμε για αύξηση 
του μετοχικού κεφαλαίου του κυπριακού αερομεταφορέα, που λέμε όλοι ότι δε θέλουμε να κλείσει.  Είμαστε 
μισή, είμαστε κατεχόμενη πατρίδα και θέλουμε να έχουμε κρατικό αερομεταφορέα.  Και ζητά €31 εκατομ. 
αύξηση μετοχικού κεφαλαίου.  Με €1,8 δις γίναμε ανάδοχοι πριν από ένα μήνα της Λαϊκής Τράπεζας χωρίς 
τόση συζήτηση.  Τζιαι καλά εκάμαμεν, για να διασώσουμε ένα βασικό πυλώνα της οικονομίας, ένα κομμάτι του 
βασικού πυλώνα της οικονομίας μας, το τραπεζικό σύστημα.   
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ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ιδιώτη! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ιδιώτη!  Τον κρατικό αερομεταφορέα, που είναι με το αίμα του κυπριακού λαού, τον ιδρώτα του, τη 
φορολογία του κ.λπ. και με χίλια δυο λάθη στο παρελθόν, που ας τα αφήκουμεν στο παρελθόν, κάμνουμεν 
αβαρία σήμερα, μας λέει ο συνάδελφος, αν δοκιμάσουμε να τον στηρίξουμε, για να υπάρχει.  Και λέμε ότι εμείς, 
η αυτοκρατορία σ’ αυτό τον τόπο, η Βουλή, η πλειοψηφία, που είμαστε όλοι παντογνώστες και σοφοί και 
αλάθητοι, βάζουμε όρο ότι «κύριοι του διοικητικού συμβουλίου, που εμείς θα σας εγκρίνουμε, όχι η εκτελεστική 
εξουσία, εμείς, όχι τους ιδιώτες μετόχους...» 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι “εμείς”, “και εμείς”. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

 «...εμείς θα σας εγκρίνουμε, σε τρεις μήνες θα πρέπει να ορίσετε» -διαβάζω- «εξειδικευμένους 
συμβούλους/εμπειρογνώμονες διεθνούς κύρους και εμβέλειας».  Νοείται όμως ότι θα πρέπει να αποσκοπεί η 
έρευνα των εμπειρογνωμόνων, η μελέτη τους σ’ αυτά που τους βάζουμε εμείς ως όρο μέσα, δηλαδή να 
ενεργήσουν, ώστε τούτο, τούτο, τούτο...  Να ενεργήσουν, ώστε να βρεθεί με πλειοψηφικό πακέτο ιδιώτης.  Και 
μάλιστα αυτοί οι ειδικοί εμπειρογνώμονες, εξειδικευμένοι κ.λπ., πάλι με την έγκριση εμάς των σοφών -ποιας;- 
της επιτροπής Οικονομικών της Βουλής...  Πού είναι η αβαρία δηλαδή που γίνεται από τη Βουλή;  Έν’ έτσι που 
εννά κλείσει! 

 Λοιπόν, γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, νομίζω πως μπορούμε να χρησιμοποιούμε μια ευκαιριακή πλειοψηφία, 
αλλά ας είμαστε τουλάχιστον και αντικειμενικοί και πιο υπεύθυνοι απέναντι σ’ εκείνα που μας έχει αναθέσει ο 
κυπριακός λαός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.  Είναι ο τελευταίος ομιλητής, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνεστε ότι, αν και η δική μου παρέμβαση είχε το χρώμα, αλλά και την 
προσέγγιση του προλαλήσαντος συναδέλφου, ενδεχομένως να μέναμε μέχρι αργά απόψε.  Εγώ θα ξεκινήσω 
λέγοντας ότι ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω.  Οι κρατικές αερομεταφορές στην Κύπρο είναι μια 
πονεμένη ιστορία.  Τα είπαμε στο παρελθόν, θα τα ξαναπούμε και τις επόμενες μέρες.  Δε χρειάζεται να 
ταλαιπωρούμε το σώμα περισσότερο σήμερα.  Το βέβαιο είναι ότι ταλαιπωρείται και η τζιέπη του Κύπριου 
φορολογούμενου πολλάκις.  Το βέβαιο είναι ότι πλήρωσαν κόστος εργαζόμενοι στους κρατικούς 
αερομεταφορείς.  Ο ένας εκ των δύο έχει κλείσει.  Και εν γνώσει μας -και θέλω να το τονίσω, κύριε Πρόεδρε- 
αυτό που κάνουμε σήμερα είναι παράνομο.  Εν γνώσει μας παραβιάζουμε τις ευρωπαϊκές Οδηγίες περί 
κρατικής στήριξης.  Εν γνώσει μας παραβιάζουμε τα συμφωνηθέντα με την Ευρώπη με το σχέδιο 
αναδιάρθρωσης που έγινε το 2006.  Γνωρίζοντας ότι και αυτά τα €31 εκατομ. δεν είναι αυτά που θα σώσουν τις 
Κυπριακές Αερογραμμές, όπως δεν έσωσαν και τα €35 εκατομ. τη Eurocypria, κάνουμε αυτή την υπέρβαση για 
τους λόγους που εξηγήσαμε και δημόσια, αλλά και στην επιτροπή Οικονομικών,  τους οποίους δε χρειάζεται να 
επαναλάβουμε.  Γι’ αυτούς τους λόγους, ναι, είναι εκ μέρους της ομάδας μας, εν γνώσει όσων έχω αναφέρει, 
που κάνουμε αυτή την τοποθέτηση, υπερψηφίζοντας με τις τροπολογίες που έχουν γίνει αυτό το νομοσχέδιο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δε θα πω τίποτε σε ό,τι αφορά την ουσία, σεβόμενος την άποψή σας, αλλά και γιατί οι δύο συνάδελφοι 
έχουν εκθέσει τις θέσεις της κοινοβουλευτικής μας ομάδας.  Θέλω όμως να σχολιάσω αυτό που είπε ο κ. 
Νεοφύτου, ότι παραβιάζουμε ευρωπαϊκές Οδηγίες και ουσιαστικά παρανομούμε.  Ε, δεν κάμνουμεν τέτοιο 
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πράγμα ως Βουλή!  Και θεωρώ, όταν μιλούμε από το βήμα αυτό ή όταν λέμε ακόμα και δημόσια κάποιες 
απόψεις, ότι είναι πάρα πολύ σημαντικό να ακριβολογούμε, γιατί μας παρακολουθούν, όπως είπε και ο κ. 
Νεοφύτου πάρα πολλές φορές, οι Ευρωπαίοι και καταγράφουν τα όσα λέμε.  Πάμε για αύξηση του μετοχικού 
κεφαλαίου και αυτό δεν το απαγορεύει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Έχει κάθε δικαίωμα η κυβέρνηση να αυξήσει 
το μετοχικό κεφάλαιο με την πρόνοια που είπε ο κ. Βότσης βέβαια προηγουμένως, γι’ αυτό εμείς δεν είναι 
παρανομώντας εν γνώσει μας που πάμε να τοποθετηθούμε με τον τρόπο που θα τοποθετηθούμε.  Ξέρουμε ότι 
αυτό που γίνεται είναι καθόλα νόμιμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι σ’ αυτό τον τόπο δεν μπορεί κανένας πολιτικά να αγιάσει.  Και, παρά το ότι 
έκανα, κατά την ταπεινή μου άποψη, μια ολιγόλεπτη παρέμβαση χωρίς να μπω σε πολιτικές και κομματικές 
αντιπαραθέσεις, είπα κάτι... 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ!   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απλώς, διαφώνησα με αυτό που είπατε, ότι είναι παράνομο αυτό που κάνουμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα τεκμηριώσω αυτό που έχω πει και λυπούμαι, γιατί θα φάω το χρόνο του κοινοβουλίου.  Πάρα πολύ 
σύντομα.  Λέχθηκε από τον Έφορο Κρατικών Ενισχύσεων ότι η μόνη περίπτωση να μη θεωρηθεί παράνομο 
αυτό που κάνουμε είναι, στην αύξηση του κεφαλαίου, να συμμετάσχουν και ιδιώτες μέτοχοι.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τι είπα εγώ; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, άστε με να ολοκληρώσω! 

 Η επιτροπή Οικονομικών, μετά και από δική  μου εισήγηση, κάλεσε τους ιδιώτες μετόχους και τους 
υπέβαλε την εξής συγκεκριμένη ερώτηση:  «Με αυτό το σχέδιο, με αυτά τα πλάνα βγαίνουμε για αύξηση 
κεφαλαίου.  Θα συμμετάσχετε;».  Η απάντηση ήταν μονολεκτική, «όχι».  Άρα, εν γνώσει του ότι οι ιδιώτες 
μέτοχοι δε θα συμμετάσχουν...  Και θα το δούμε τις επόμενες βδομάδες.  Και είμαι έτοιμος να απολογηθώ προς 
το σώμα, αν τις επόμενες βδομάδες συμμετάσχουν οι ιδιώτες μέτοχοι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, για να μη συνεχίζεται η συζήτηση...  Εγώ δεν έχω πλήρη εικόνα του θέματος.  
Υπάρχει ένα ζήτημα, ότι πρέπει να καταβληθεί προσπάθεια να πεισθούν οι ιδιώτες μέτοχοι, αντιλαμβάνομαι, να 
συμμετάσχουν, αν έτσι έχουν τα πράγματα.  Και ελπίζω αυτό να επιτευχθεί. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, θέλετε να επανέλθουμε;  Νομίζω ότι πρέπει να προχωρήσουμε.  

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας, ποσού ύψους 
€31.330.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.   Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Εκταμίευση των συμπληρωματικών πιστώσεων.  Άρθρο 4. 

 Αύξηση μετοχικού κεφαλαίου.  Άρθρο 5. 

 Σχέδιο αναδιάρθρωσης.  Άρθρο 6. 

 Ενημέρωση αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής από το Υπουργείο Οικονομικών.  Άρθρο 7. 

 Ενημέρωση αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής από το διοικητικό συμβούλιο της εταιρείας.  Άρθρο 8. 
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 Υποχρεώσεις Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.  Άρθρο 9. 

 Αποδέσμευση του υπολοίπου ποσού εκ των ζητηθέντων συμπληρωματικών πιστώσεων.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 10; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ του νομοσχεδίου.  Διαφωνούμε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Διαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής Πληροφόρησης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Διαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που 
κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, σε τρείς συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιουνίου και στις 3 και 10 Ιουλίου 2012. 

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Γενικού Χημείου του Κράτους και του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας 
(Υγειονομικές Υπηρεσίες) του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του 
Κυπριακού Οργανισμού Τυποποίησης, της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού (ΕΠΑ), των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, “Αγροτικήˮ, Παναγροτικός Σύνδεσμος, Ευρωαγροτικός, του Συνδέσμου Τυροκόμων 
Κύπρου, του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας και του Παγκύπριου Οργανισμού 
Αγελαδοτρόφων (ΠΟΑ) Δημόσια Λτδ.   

 Η αγροτική οργάνωση ΕΚΑ, η Συντονιστική Επιτροπή Οργανώσεων και Ομάδων Αιγοπροβατοτρόφων 
και η Παγκύπρια Οργάνωση Ποιμνιοτρόφων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες 
της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί, είναι η τροποποίηση του περί 
Διαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής Πληροφόρησης Νόμου [Νόμος αρ. 156(I) του 2002] όπως αυτός 
τροποποιήθηκε έκτοτε, ώστε να ποινικοποιηθεί η παρασκευή, καθώς και η εισαγωγή και διάθεση στη 
Δημοκρατία χαλλουμιών που περιέχουν ουσίες οι οποίες δεν περιλαμβάνονται στις πρώτες ύλες του 
χαλλουμιού, όπως αυτές καθορίζονται στην υφιστάμενη σχετική δευτερογενή νομοθεσία, κυρίως σε σχέση με 
υποκατάστατα γάλακτος ή παστεριωμένου γάλακτος υπό τύπον γαλακτόσκονης ή φυτικού λίπους. 

 Ειδικότερα, με την πρόταση νόμου, όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί, γίνεται  εισήγηση για προσθήκη 
στο βασικό νόμο νέου άρθρου 30Α, σύμφωνα με το οποίο πρόσωπο το οποίο παρασκευάζει χαλλούμια 
χρησιμοποιώντας οποιαδήποτε ουσία η οποία δεν περιλαμβάνεται στις πρώτες ύλες του εν λόγω προϊόντος, 
όπως αυτές καθορίζονται στους περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητος (Καθορισμένα Πρότυπα - 
Δέκατη Σειρά) Κανονισμών, ή που εισάγει και διαθέτει στην αγορά τέτοια προϊόντα είναι ένοχο αδικήματος και, 
σε περίπτωση καταδίκης του, υπόκειται σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις εννέα χιλιάδες ευρώ (€ 
9.000) ή σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τους δώδεκα (12) μήνες ή και στις δύο (2) αυτές ποινές μαζί. 

 Στο ίδιο άρθρο αναφέρεται επίσης ότι το δικαστήριο το οποίο καταδικάζει πρόσωπο για το πιο πάνω 
αναφερόμενο αδίκημα δύναται, επιπρόσθετα με τις πιο πάνω ποινές, να διατάξει τόσο την κατάσχεση ή και 
άλλως πως διάθεση οποιωνδήποτε προϊόντων παρασκευάστηκαν ή και διατέθηκαν κατά παράβαση των εν 
λόγω διατάξεων όσο και την παύση των λειτουργιών της επιχείρησης σε σχέση με την οποία διαπράχθηκε το 
εν λόγω αδίκημα, καθώς και το κλείσιμο και την ασφάλιση των υποστατικών ή των χώρων που 
χρησιμοποιούνται για τη διεξαγωγή των εργασιών της. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, τοποθετούμενος κατά τη 
συζήτηση στην πρόταση νόμου, εξέφρασε επί του προτεινόμενου κειμένου τις πιο κάτω νομοτεχνικής φύσεως 
παρατηρήσεις/εισηγήσεις: 

1. Τη διαγραφή της λέξης «εισάγει» από το εδάφιο (1) του προτεινόμενου νέου άρθρου 30Α, η οποία 
αντίκειται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο και συγκεκριμένα στην αρχή της ελεύθερης διακίνησης 
εμπορευμάτων που προβλέπεται στο άρθρο 34 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης (ΣΛΕΕ). 

2. Τη διαγραφή της παραγράφου (β) του εδαφίου (2) του προτεινόμενου νέου άρθρου 30Α, με την οποία 
δίνεται, δυνητικά, η εξουσία στο δικαστήριο, σε περίπτωση που καταδικάζει πρόσωπο με τις ποινές που 
προβλέπονται στο εδάφιο (1) του ίδιου άρθρου, να διατάσσει επιπρόσθετα την παύση των λειτουργιών 
της επιχείρησης σε σχέση με την οποία διαπράχθηκε το εν λόγω αδίκημα, καθώς και το κλείσιμο και την 
ασφάλιση των υποστατικών ή των χώρων που χρησιμοποιούνται για τη διεξαγωγή των εργασιών της. Η 
εν λόγω ποινή, όπως δήλωσε ο ίδιος, είναι δυσανάλογη, αφού κάτι τέτοιο δεν ισχύει για άλλα προϊόντα 
και γιατί αντίκειται στο άρθρο 25 του συντάγματος. 
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 Όλοι οι υπόλοιποι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της εν λόγω 
πρότασης νόμου. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τις παρατηρήσεις του εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, ετοιμάστηκε, κατόπιν αιτήματος του εισηγητή της υπό εξέταση πρότασης νόμου, διαμορφωμένο 
κείμενο, το οποίο στάλθηκε και στο Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας για τυχόν σχόλια και 
παρατηρήσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας συνήλθε εκ νέου σε συνεδρία στις 10 Ιουλίου 
2012, προκειμένου να συνεχίσει την εξέταση της εν λόγω πρότασης νόμου. Στην εν λόγω συνεδρία, στην οποία 
παρευρέθηκε και ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, η επιτροπή 
αποφάσισε ομόφωνα την αποδοχή του διαμορφωμένου κειμένου της πρότασης νόμου, του οποίου την ψήφιση 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος. 

 Με την ευκαιρία της εξέτασης του νέου κειμένου της πρότασης νόμου, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να 
διορθώσει λεκτικά στο κείμενο του βασικού νόμου αβλεψία που διαπιστώθηκε σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου 30Α.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3  εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής Πληροφόρησης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 5 και 6, «Ο περί Δημιουργίας Μητρώου Γεωργών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων Νόμος του 2012» και «Ο περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012», αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα θα συζητηθεί μετά τη συζήτηση του θέματος της συμπληρωματικής ημερήσιας 
διάταξης, διότι ενδεχομένως να γίνουν συνεπακόλουθες τροποποιήσεις επ’ αυτού. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2012, Νόμου του 2012, Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2012, 

Νόμου του 2012, Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 
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 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Ιουλίου και στις 9 Ιουλίου 2012.  Στις συνεδρίες της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο ανώτατος εκτελεστικός διευθυντής της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ATHK). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση συμπληρωματικού προϋπολογισμού ύψους 
€4.000.000 για κάλυψη επιπρόσθετων αναγκών που προέκυψαν στην ΑΤΗΚ από την εισαγωγή του σχεδίου 
πιστότητας πελατών και από την έκδοση του μηνιαίου περιοδικού της Cytavision. 

 Κατά τη συζήτηση του εν λόγω θέματος η επιτροπή ενημερώθηκε από τον αρμόδιο εκπρόσωπο ότι, 
παρ’ όλο που στον προϋπολογισμό της Αρχής για το 2012 έχει συμπεριληφθεί πρόνοια ύψους €11.000.000 για 
διαφημίσεις και έξοδα προώθησης, προέκυψαν πρόσθετες ανάγκες, με αποτέλεσμα οι συνολικές ανάγκες να 
ανέλθουν στα €15.000.000.   

 Σύμφωνα με τον αρμόδιο εκπρόσωπο, η προτεινόμενη επιπλέον πρόνοια ύψους €4.000.000 
προορίζεται για την κάλυψη των πιο κάτω επιπρόσθετων αναγκών: 

α) Εισαγωγή του σχεδίου πιστότητας πελατών μέσω της υπηρεσίας “Make Your Own” και αναμενόμενη 
εισαγωγή νέου σχεδίου αφοσίωσης “soeasy” εντός του 2012 (€3.000.000).  

β) Κόστος ετοιμασίας, εκτύπωσης και διανομής του μηνιαίου περιοδικού της Cytavision, το οποίο θα 
επιβαρύνει τον προϋπολογισμό διαφήμισης και για το οποίο δεν έγινε οποιαδήποτε πρόνοια σε άλλα 
κονδύλια του προϋπολογισμού για το έτος 2012 (€1.000.000). 

 Σημειώνεται ότι τα σχέδια πιστότητας πελατών θεωρούνται εργαλεία προώθησης και ενίσχυσης των 
πωλήσεων, ενώ, όπως τονίστηκε από τον αρμόδιο εκπρόσωπο, σημαντικό μέρος του κονδυλίου δε 
συνεπάγεται εκταμίευση χρημάτων αλλά παροχή εκπτώσεων στους πελάτες. Σημειώνεται περαιτέρω ότι τα 
κονδύλια για τα σχέδια πιστότητας πελατών για λογιστικούς σκοπούς καταχωρίζονται στο κονδύλι διαφήμισης, 
σύμφωνα με τα Διεθνή Λογιστικά Πρότυπα. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, τα σχέδια πιστότητας πελατών παρέχονται μέσω των 
καταστημάτων της Cyta και των συνεργατών της και απευθύνονται σε νέους και υφιστάμενους πελάτες της 
συνδρομητικής και προπληρωμένης κινητής τηλεφωνίας. Σκοπός της εφαρμογής τους είναι η προώθηση των 
συγκεκριμένων υπηρεσιών για μεταπώληση, καθώς και η συγκράτηση της αποσκίρτησης πελατών λόγω του 
ανταγωνισμού. Ως εκ τούτου παρέχονται με επιδότηση ύψους 28% και με την προϋπόθεση να παραμείνουν 
πελάτες για τους δεκαοκτώ μήνες του συμβολαίου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγούνται στη Βουλή την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, το μέλος της  βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος 
στην ολομέλεια του σώματος.  

 Συναφώς, σύμφωνα με τις πιο πάνω θέσεις, το νομοσχέδιο υποβάλλεται στην  ολομέλεια του σώματος 
για λήψη τελικής απόφασης, αφού διαμορφωθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2012». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους €4.000.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Υπάρχει από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού, αντιλαμβάνομαι.  

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί το 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2012» 

Παρόντες ׃ 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 Ιουλίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας), του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
(Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών), του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα Τελωνείων), 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ και του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών.  Η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, το ΕΤΕΚ και η Παγκύπρια Οργάνωση 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του περί των Βασικών 
Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου του 2002, όπως αυτός έχει 
έκτοτε τροποποιηθεί, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας τόσο με την Οδηγία 2006/42/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 17ης Μαΐου 2006 σχετικά με τα μηχανήματα όσο και με την 
τροποποίηση της Οδηγίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 29ης Ιουνίου 1995 για την 
προσέγγιση των νομοθεσιών των κρατών μελών σχετικά με τους ανελκυστήρες και της Οδηγίας 95/16/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 21ης Οκτωβρίου 2009 για την τροποποίηση της Οδηγίας 
2006/42/ΕΚ σχετικά με τα μηχανήματα για την εφαρμογή φυτοφαρμάκων, που εξουσιοδοτούν τον Υπουργό 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να εκδίδει διατάγματα για σκοπούς εφαρμογής Αποφάσεων της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Τα εν λόγω διατάγματα δύνανται να απαγορεύουν, να περιορίζουν ή και να 
επιβάλλουν ειδικούς όρους που αφορούν τη διάθεση μηχανημάτων με επικίνδυνα τεχνικά χαρακτηριστικά στην 
κυπριακή αγορά.   

 Ειδικότερα, όπως ο εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας εξήγησε, με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις σκοπείται όπως εναρμονιστεί η Κύπρος με την Απόφαση της 19ης Ιανουαρίου 2012, Αρ. Αποφ. 
2012/32/ΕΕ, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σύμφωνα με την οποία τα κράτη μέλη οφείλουν να απαγορεύσουν τη 
διάθεση στην αγορά κοπτικών εξαρτημάτων αρθρωτού τύπου που αποτελούνται από διάφορα συνδεδεμένα 
μεταλλικά μέρη για φορητές θαμνοκοπτικές μηχανές χειρός.  Η εναρμόνιση της Κύπρου με την πιο πάνω 
Απόφαση γίνεται δυνάμει του άρθρου 9(1) της Οδηγίας 2006/42/ΕΚ στο οποίο αναφέρεται ότι η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή υπό ορισμένες προϋποθέσεις δύναται να ζητήσει από τα κράτη μέλη να απαγορεύσουν τη διάθεση 
στην αγορά μηχανημάτων με τεχνικά χαρακτηριστικά που εμφανίζουν κίνδυνο.  Ας σημειωθεί ότι η Κύπρος θα 
έπρεπε να είχε συμμορφωθεί με την πιο πάνω απόφαση μέχρι τις 30 Απριλίου 2012, ενώ οι υπό αναφορά 
κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή την 31η Μαΐου 2012. 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους κανονισμούς αυτούς, η έκδοση της 
Απόφασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 19ης Ιανουαρίου 2012 ήταν αποτέλεσμα σχετικής ενημέρωσης που 
είχε η Επιτροπή από τις Σουηδικές αρχές και τις αρχές του Ηνωμένου Βασιλείου για την επικινδυνότητα 
πολλών κοπτικών εξαρτημάτων αρθρωτού τύπου για θαμνοκοπτικές μηχανές που αποτελούνταν από δύο ή 
περισσότερα μεταλλικά μέρη.  Περαιτέρω, το Ηνωμένο Βασίλειο ενημέρωσε την Επιτροπή σχετικά με 
θανατηφόρο ατύχημα που είχε προκληθεί από τα εξαρτήματα μηχανημάτων αυτού του τύπου. 

 Με την εν λόγω τροποποίηση η Κυπριακή Δημοκρατία θα μπορεί, κάθε φορά που η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή θα εκδίδει τέτοια απαγορευτική απόφαση, να εναρμονίζεται με την έκδοση διατάγματος, χωρίς να 
χρειάζεται η τροποποίηση των κανονισμών. 

 Η επιτήρηση της εφαρμογής των προτεινόμενων κανονισμών και του διατάγματος θα γίνεται μέσω του 
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υφιστάμενου συστήματος επιτήρησης της αγοράς που ανέπτυξε το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, από την εναρμόνιση με την πιο πάνω 
απόφαση δεν αναμένεται να υπάρξει οποιαδήποτε επιπρόσθετο δημοσιονομικό κόστος. 

 Περαιτέρω, στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους κανονισμούς αυτούς αναφέρεται ότι η εν 
λόγω εναρμονιστική νομοθεσία παρουσιάστηκε σε συνάντηση/διαβούλευση που έγινε στο Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και στην οποία κλήθηκαν σύνδεσμοι καταναλωτών, οργανισμοί, 
εκπρόσωποι του εμποροβιομηχανικού τομέα και κυβερνητικά τμήματα και υπηρεσίες που έχουν άμεση σχέση 
ή επηρεάζονται από αυτήν, ενώ παράλληλα η απόφαση της Επιτροπής γνωστοποιήθηκε στα μέλη της ΟΕΒ και 
του ΚΕΒΕ και ενημερώθηκε το ευρύ καταναλωτικό κοινό στις 7 Απριλίου 2012 και στις 3 Μαΐου 2012. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 11 και 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων 
Εξεύρεσης Εργασίας Νόμος του 2011» και «Οι περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας Κανονισμοί του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας Νόμος του 2011» και για τους κανονισμούς «Οι περί 

Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Μάριος Μαυρίδης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
και τους κανονισμούς αυτούς σε εφτά συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Οκτωβρίου 2011, την 
21η και στις 28 Μαΐου 2012, την 11η Ιουνίου, καθώς και στις 18 και 25 Ιουνίου και στις 9 Ιουλίου 2012.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Εσωτερικών, της 
Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, καθώς και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, των εργοδοτικών 
οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας και του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Εγγεγραμμένων Ιδιωτικών Γραφείων Εξευρέσεως Εργασίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου και των κανονισμών είναι ο εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας που διέπει την 
ίδρυση και λειτουργία των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Εργασίας, καθώς και με την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, προτείνεται η κατάργηση του υφιστάμενου περί Ιδιωτικών 
Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας Νόμου του 1997 [Ν. 8(Ι)/1997], του οποίου η εφαρμογή έχει αποδειχθεί 
ιδιαίτερα δυσχερής και ο οποίος παρουσιάζει πολλά κενά, ασάφειες και αδυναμίες, και η εισαγωγή ενός νέου 
νομοθετικού πλαισίου, το οποίο στοχεύει στην παροχή υψηλού επιπέδου υπηρεσιών από τα ιδιωτικά γραφεία 
εξεύρεσης εργασίας, στον καλύτερο και αποτελεσματικότερο έλεγχό τους από τις αρμόδιες υπηρεσίες του 
κράτους και στη μεγαλύτερη δυνατή προστασία των συναλλασσομένων με αυτά. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι με το νομοσχέδιο εναρμονίζεται η εθνική νομοθεσία 
για τη λειτουργία των ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας τόσο με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ του 
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Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην 
εσωτερική αγορά όσο και με το γενικό νόμο περί της Ελεύθερης Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της 
Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών [Ν. 76(Ι)/2010], ο οποίος μετέφερε τις διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας 
στο εθνικό δίκαιο. 

 Σημειώνεται ότι κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, και αφού οι εκπρόσωποι του Τμήματος 
Εργασίας παρουσίασαν τις βασικές πρόνοιες και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών, οι 
εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών και εργοδοτικών οργανώσεων που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής επισήμαναν ότι από παράλειψη του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων η 
προτεινόμενη νομοθεσία δεν τέθηκε ενώπιον του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος (ΕΣΣ) για απόψεις, 
σύμφωνα με την καθιερωμένη διαδικασία.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν έντονα τη δυσαρέσκειά τους για την 
παράλειψη αυτή και ζήτησαν όπως η εν λόγω νομοθεσία τεθεί ενώπιον του ΕΣΣ.  Στην ίδια συνεδρία οι 
εκπρόσωποι των δύο ενδιαφερόμενων συνδέσμων, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιωτικών Γραφείων 
Εξεύρεσης Εργασίας και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Εγγεγραμμένων Ιδιωτικών Γραφείων 
Εξευρέσεως Εργασίας, εξέφρασαν τη διαφωνία τους με επιμέρους διατάξεις της προτεινόμενης νομοθεσίας και 
κυρίως με την πρόνοια του νομοσχεδίου που θέτει ως απαραίτητο προσόν του υπεύθυνου για τη λειτουργία 
τέτοιου γραφείου την κατοχή αναγνωρισμένου πτυχίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω αντιδράσεων, ο πρόεδρος της επιτροπής ζήτησε από το υπουργείο να 
παραπέμψει την προτεινόμενη νομοθεσία στο ΕΣΣ για απόψεις και ακολούθως να επανέλθει ενώπιον της 
επιτροπής. 

 Στη συνέχεια το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων παρέπεμψε την προτεινόμενη 
νομοθεσία ενώπιον του ΕΣΣ και, αφού υπήρξε περαιτέρω διαβούλευση με τους ενδιαφερόμενους συνδέσμους 
ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης εργασίας και τις συνδικαλιστικές και εργοδοτικές οργανώσεις, ετοίμασε 
αναθεωρημένα κείμενα του νομοσχεδίου και των κανονισμών, τα οποία απέστειλε στην επιτροπή στις 27 
Απριλίου 2012. 

 Το πρώτο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, επί του οποίου ουσιαστικά άρχισε η συζήτηση 
ενώπιον της επιτροπής, προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Για τη λειτουργία ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας (στο εξής “γραφείου”) ή παραρτήματός του 
απαιτείται η προηγούμενη εξασφάλιση άδειας από την αρμόδια αρχή, που είναι το Τμήμα Εργασίας.  Η 
αρμόδια αρχή αποφασίζει για την έκδοση ή μη άδειας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας μέσα σε 
τρεις μήνες από την υποβολή όλων των απαιτούμενων εγγράφων και η προθεσμία αυτή μπορεί να 
παραταθεί μία φορά για περίοδο σαράντα πέντε ημερών, μετά από δέουσα αιτιολόγηση που 
κοινοποιείται στον αιτητή πριν την εκπνοή της αρχικής προθεσμίας.  Σε περίπτωση που η αρμόδια αρχή 
δεν απαντήσει εντός της πιο πάνω προθεσμίας, η άδεια δε θεωρείται χορηγηθείσα. 

2. Σε περίπτωση απόρριψης αίτησης για άδεια λειτουργίας γραφείου ή παραρτήματος, ο αιτητής μπορεί 
μέσα σε τριάντα ημέρες από την κοινοποίηση της απορριπτικής απόφασης να ασκήσει ιεραρχική 
προσφυγή ενώπιον του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο οποίος μπορεί να 
επικυρώσει ή ακυρώσει ή τροποποιήσει την προσβληθείσα απόφαση. 

3. Η άδεια λειτουργίας γραφείου ή παραρτήματος εκδίδεται σε καθορισμένο τύπο, που περιλαμβάνεται 
στους προτεινόμενους κανονισμούς, δεν είναι μεταβιβάσιμη και ισχύει για περίοδο τριών χρόνων με 
δυνατότητα ανανέωσης, εφόσον εξακολουθούν να συντρέχουν οι σχετικές προϋποθέσεις. 

4. Από το πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου εξαιρούνται μεταξύ άλλων οι σχετικές υπηρεσίες 
εφημερίδας ή άλλου συναφούς εντύπου, οι υπηρεσίες της Δημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, των 
συνδικαλιστικών και εργοδοτικών οργανώσεων και των επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης.  
Διευκρινίζεται ότι οι επιχειρήσεις προσωρινής απασχόλησης μεταβατικά θα συνεχίσουν να ρυθμίζονται 
από τον υπό κατάργηση νόμο για τα ιδιωτικά γραφεία εξεύρεσης εργασίας, το Νόμο αρ. 8(Ι) του 1997, 
μέχρι την ψήφιση χωριστού ειδικού νόμου για τις επιχειρήσεις προσωρινής απασχόλησης, που θα 
εναρμονίζει την εθνική νομοθεσία με την Οδηγία 2008/104/ΕΚ σχετικά με την παροχή εργασίας μέσω 
επιχείρησης προσωρινής απασχόλησης.  Στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό 
διευκρινίζεται περαιτέρω ότι η μέχρι σήμερα κοινή νομοθετική ρύθμιση της λειτουργίας των ιδιωτικών 
γραφείων εξεύρεσης εργασίας και των επιχειρήσεων προσωρινής απασχόλησης στον υπό κατάργηση 
νόμο υπήρξε προβληματική, δεδομένης της διαφορετικής φύσης των παρεχόμενων υπηρεσιών από τις 
επιχειρήσεις αυτές.  Οι επιχειρήσεις προσωρινής απασχόλησης παραχωρούν δικό τους προσωπικό σε 
τρίτους εργοδότες με αμοιβή, ενώ τα ιδιωτικά γραφεία εξεύρεσης εργασίας περιορίζονται στη σύζευξη 
υποψηφίων με κενές θέσεις εργασίας χωρίς τα ίδια να είναι εργοδότες. 

5. Ο υπεύθυνος λειτουργίας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας πρέπει να είναι: 

α. κάτοχος αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου ή τίτλου πανεπιστημίου σε συγκεκριμένο 
αντικείμενο στη διοίκηση ανθρώπινου δυναμικού, στα νομικά, στη διοίκηση επιχειρήσεων, στην 
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ψυχολογία, στα οικονομικά, στην κοινωνιολογία, στις δημόσιες σχέσεις, στις πολιτικές επιστήμες, 
στις εργασιακές σχέσεις, στην αγορά εργασίας και στις πολιτικές απασχόλησης και 
επαγγελματικού προσανατολισμού ή σε κλάδο των επιστημών αυτών που είναι σχετικός με τα 
θέματα του τομέα εργασίας· ή 

β. κάτοχος αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου ή τίτλου πανεπιστημίου σε αντικείμενο άλλο από 
τα προαναφερόμενα και επιπρόσθετα να έχει: 

(i) μεταπτυχιακό τίτλο σε ένα από τα προαναφερόμενα αντικείμενα· ή 

(ii) αποδεδειγμένη διετή σχετική επαγγελματική πείρα. 

6. Το ιδιωτικό γραφείο εξεύρεσης εργασίας πρέπει να απασχολεί εκτός από τον υπεύθυνο λειτουργίας και 
ένα πρόσωπο γραμματειακής υποστήριξης ως ελάχιστο ανθρώπινο δυναμικό. 

7. Ο υπεύθυνος λειτουργίας παραρτήματος αρκεί να έχει απολυτήριο μέσης εκπαίδευσης και διετή σχετική 
επαγγελματική πείρα. 

8. Σε περίπτωση λειτουργίας γραφείου ή παραρτήματος από φυσικό πρόσωπο και σε περίπτωση 
λειτουργίας γραφείου από νομικό πρόσωπο ή συνεταιρισμό, το φυσικό πρόσωπο, οι διευθυντές ή οι 
συνέταιροι, αντίστοιχα, καθώς και ο υπεύθυνος λειτουργίας του γραφείου πρέπει: 

α. να μην έχουν καταδικαστεί σε συγκεκριμένα αδικήματα, που καθορίζονται στο νομοσχέδιο· 

β. να μην έχουν υπηρετήσει κατά την τελευταία, πριν τη χορήγηση της άδειας, διετία ως δημόσιοι 
υπάλληλοι σε συγκεκριμένα τμήματα και υπηρεσίες της κυβέρνησης· 

γ. να μην ασκούν παράλληλα συγκεκριμένες επιχειρηματικές δραστηριότητες, όπως είναι η 
λειτουργία καμπαρέ, μπυραρίας, πρακτορείου στοιχημάτων, γραφείου συνοικεσίων και 
καλλιτεχνικού πρακτορείου. 

9. Το γραφείο πρέπει να πιστοποιηθεί ως προς τις ελάχιστες προδιαγραφές κτιριακών εγκαταστάσεων και 
τεχνικού εξοπλισμού, όπως αυτές ειδικότερα ρυθμίζονται στους προτεινόμενους κανονισμούς. 

10. Καθορίζονται οι προϋποθέσεις για την προσωρινή και περιστασιακή παροχή υπηρεσιών στη 
Δημοκρατία από πρόσωπα εγκατεστημένα σε άλλο κράτος μέλος. 

11. Εισάγονται ειδικές απαγορευτικές διατάξεις για τον κάτοχο άδειας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης 
εργασίας.  Συγκεκριμένα, ο κάτοχος άδειας απαγορεύεται: 

α. να προωθεί αιτητές για απασχόληση χωρίς να έχει προηγουμένως έγγραφη εντολή από τον 
εργοδότη· 

β. να παραποιεί ή να δίνει εν γνώσει του λανθασμένες πληροφορίες σε σχέση με τους όρους και τις 
συνθήκες εργασίας και σε σχέση με τα προσόντα του αιτητή· 

γ. να προωθεί αιτητή για εκτέλεση εργασίας σε τόπο όπου εν γνώσει του υπάρχει σε εξέλιξη 
απεργία ή ανταπεργία· 

δ. να προωθεί σε εργασία πρόσωπα που δεν έχουν συμπληρώσει το δέκατο όγδοο (18ο) έτος της 
ηλικίας τους. 

12. Ενισχύονται, σε σχέση με την υφιστάμενη νομοθεσία, τα εποπτικά καθήκοντα της αρμόδιας αρχής και οι 
αρμοδιότητές της για έλεγχο και επιβολή κυρώσεων.  Καθορίζονται οι εξουσίες των επιθεωρητών που 
ορίζει η αρμόδια αρχή για τη διενέργεια τακτικών ή έκτακτων επιτόπιων ελέγχων σε γραφεία και 
παραρτήματα, για την αποτελεσματική εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου και των κανονισμών.  
Παράλληλα, προβλέπεται ότι πρόσωπο το οποίο εκούσια καθυστερεί ή παρεμποδίζει επιθεωρητή ή 
αστυνομικό κατά την άσκηση των εξουσιών του διαπράττει αδίκημα και σε περίπτωση καταδίκης του 
υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τους δύο (2) μήνες ή σε χρηματική ποινή που δεν 
υπερβαίνει τις δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000) ή και στις δύο αυτές ποινές. 

13. Προβλέπεται ποινικό αδίκημα για πρόσωπο που λειτουργεί γραφείο χωρίς την προηγούμενη 
εξασφάλιση άδειας ή που παραβιάζει συγκεκριμένες διατάξεις του προτεινόμενου νόμου και σε 
περίπτωση καταδίκης του υπόκειται σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τα δύο (2) έτη ή σε χρηματική 
ποινή που δεν υπερβαίνει τις είκοσι χιλιάδες ευρώ (€20.000) ή και στις δύο αυτές ποινές. 

14. Η αρμόδια αρχή μπορεί να επιβάλει σε γραφείο ή παράρτημα που λειτουργεί κατά παράβαση των όρων 
της άδειάς του διοικητικό πρόστιμο που δεν υπερβαίνει τις δύο χιλιάδες πεντακόσια ευρώ (€2.500) ή/και 
να αναστείλει τη λειτουργία τέτοιου γραφείου ή παραρτήματος.  Κατά της απόφασης για επιβολή 
διοικητικών κυρώσεων επιτρέπεται η άσκηση ιεραρχικής προσφυγής ενώπιον του Υπουργού Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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15. Καθορίζονται οι συγκεκριμένες περιπτώσεις κατά τις οποίες η αρμόδια αρχή μπορεί να ανακαλέσει άδεια 
λειτουργίας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας. 

16. Εισάγεται υποχρέωση των γραφείων και των παραρτημάτων τους να συνεργάζονται με την αρμόδια 
αρχή και να παρέχουν κάθε στοιχείο ή πληροφορία που αυτή κρίνει αναγκαία για τη συστηματική 
παρακολούθηση της εγχώριας αγοράς εργασίας και της δραστηριότητας των ιδιωτικών γραφείων 
εξεύρεσης εργασίας, την τεκμηρίωση νέων πολιτικών απασχόλησης και την προώθηση της έρευνας στο 
πεδίο της διαχείρισης του ανθρώπινου δυναμικού.  Επιπρόσθετα, το γραφείο οφείλει να τηρεί στοιχεία, 
μεταξύ άλλων, και για τον αριθμό εργοδοτουμένων για την τοποθέτηση των οποίων αυτό μεσολάβησε 
και για τον αριθμό των εξυπηρετούμενων εργοδοτών στους οποίους εξασφάλισε εργοδοτουμένους κατά 
το προηγούμενο έτος, ανά κλάδο δραστηριότητας. 

17. Εισάγονται μεταβατικές πρόνοιες για τα γραφεία που λειτουργούν κατά την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος του προτεινόμενου νόμου, που προβλέπουν ότι τα γραφεία αυτά θα δικαιούνται να συνεχίσουν τη 
λειτουργία τους, εφόσον αποδείξουν στην αρμόδια αρχή εντός δύο ετών ότι πληρούν τις προϋποθέσεις 
του παρόντος νόμου και των εκδιδόμενων δυνάμει αυτού κανονισμών, διαφορετικά η άδεια του γραφείου 
θα παύει να ισχύει. 

 Το πρώτο αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών ρυθμίζει τις λεπτομέρειες ως προς τα ακόλουθα 
θέματα: 

1. Τις προδιαγραφές κτιριακής υποδομής και τεχνικού εξοπλισμού για χορήγηση άδειας. 

2. Τους τύπους αίτησης για έκδοση και για ανανέωση άδειας γραφείου, καθώς και τον τύπο της άδειας. 

3. Τις εξουσίες του κλιμακίου επιτόπιου ελέγχου των γραφείων και παραρτημάτων. 

4. Το περιεχόμενο και τον τρόπο τήρησης αρχείου. 

5. Το Μητρώο Αδειούχων Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας που τηρεί η αρμόδια αρχή. 

6. Τα πληρωτέα τέλη ως ακολούθως: 

α. Για έκδοση άδειας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας πεντακόσια ευρώ (€500). 

β. Για ανανέωση άδειας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας τριακόσια ευρώ (€300). 

γ. Για κάθε αντίγραφο άδειας γραφείου εκατόν ευρώ (€100). 

 Στη συνεδρίαση που ακολούθησε της κατάθεσης των αναθεωρημένων κειμένων του νομοσχεδίου και 
των κανονισμών οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ΔΕΟΚ εξέφρασαν τη 
συμφωνία των οργανώσεών τους με τα προτεινόμενα κείμενα του νομοσχεδίου και των κανονισμών. 

 Αντίθετα, οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, καθώς και οι εκπρόσωποι της 
Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας και του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών Εγγεγραμμένων Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας εξέφρασαν έντονα τη διαφωνία τους σε 
σχέση με αρκετές από τις πρόνοιες του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου και των κανονισμών, 
πρόνοιες που υπήρχαν και στα αρχικά κείμενα του νομοσχεδίου και των κανονισμών. 

 Οι θέσεις των εργοδοτικών οργανώσεων και των δύο επηρεαζόμενων συνδέσμων, οι οποίες 
διατυπώθηκαν και γραπτώς σε σειρά επιστολών τους, συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Η άδεια ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας πρέπει να καλύπτει όλη την επικράτεια της Δημοκρατίας 
και δεν πρέπει να εκδίδεται χωριστή άδεια για κάθε παράρτημα γραφείου. 

2. Διαφωνούν με τις πρόνοιες για πιστοποίηση γραφείου ή παραρτήματος σε σχέση με τις ελάχιστες 
προδιαγραφές κτιριακών εγκαταστάσεων και τεχνικού εξοπλισμού. 

3. Θεωρούν το χρονικό διάστημα των τριών μηνών το οποίο δίδεται στην αρμόδια αρχή για έκδοση άδειας 
γραφείου υπερβολικό και θεωρούν ότι σε περίπτωση μη έκδοσης άδειας εντός του χρονικού αυτού 
διαστήματος η άδεια πρέπει να θεωρείται χορηγηθείσα. 

4. Διαφωνούν με την περιορισμένη χρονική διάρκεια της άδειας των τριών χρόνων και με την υποχρέωση 
ανανέωσης της άδειας. 

5. Διαφωνούν με τα απαιτούμενα προσόντα του υπεύθυνου λειτουργίας και θεωρούν ότι το απολυτήριο 
μέσης εκπαίδευσης είναι επαρκές για την άσκηση του συγκεκριμένου επαγγέλματος. 

6. Διαφωνούν με την πρόνοια του νομοσχεδίου που υποχρεώνει το γραφείο να απασχολεί πέρα από τον 
υπεύθυνο λειτουργίας και ένα πρόσωπο γραμματειακής υποστήριξης. 
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7. Διαφωνούν με την υποχρέωση του εργοδότη να δίδει γραπτές εντολές προς το γραφείο για την 
προώθηση αιτητών για απασχόληση και διαφωνούν επίσης με την απαγόρευση που τίθεται σε γραφείο 
να αποστέλλει προσωπικό σε χώρο όπου υπάρχει σε εξέλιξη απεργία ή ανταπεργία.   

8. Διαφωνούν με την εξουσία της αρμόδιας αρχής για την επιβολή οποιωνδήποτε κυρώσεων/προστίμων, 
καθώς και με την εξουσία ανάκλησης της άδειας λειτουργίας γραφείου. 

9. Θεωρούν ότι οι προτεινόμενες στο νομοσχέδιο ποινές είναι ιδιαίτερα υψηλές και δεν είναι ανάλογες προς 
τη βαρύτητα των αξιόποινων πράξεων. 

10. Διαφωνούν με την υποχρέωση των γραφείων να υποβάλλουν αριθμητικά και άλλα στοιχεία προς την 
αρμόδια αρχή. 

11. Θεωρούν ότι πρέπει να εξασφαλιστεί η λειτουργία των υφιστάμενων ιδιωτικών γραφείων εξεύρεσης 
εργασίας, στα οποία πρέπει να δοθεί μια μεταβατική περίοδος, για να προσαρμοστούν στις απαιτήσεις 
της νέας νομοθεσίας. 

12. Η Παγκύπρια Ομοσπονδία Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας διαφώνησε επιπλέον με την 
υποχρέωση καταβολής τελών και με την τήρηση αρχείου. 

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρο συζήτησης του νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής, αφού έλαβαν υπόψη τις 
θέσεις των εργοδοτικών οργανώσεων και των ενδιαφερόμενων συνδέσμων, με τη σύμφωνη γνώμη των 
εκπροσώπων του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της Νομικής 
Υπηρεσίας, εισηγήθηκαν την τροποποίηση ορισμένων από τις διατάξεις του νομοσχεδίου. 

 Στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεων για τροποποιήσεις ετοιμάστηκε δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών που τροποποιεί το πρώτο αναθεωρημένο κείμενο ως εξής: 

1. Διαγράφονται οι πρόνοιες του νομοσχεδίου και των κανονισμών που θεσπίζουν σύστημα αδειοδότησης 
της λειτουργίας παραρτήματος και εισάγεται νέα πρόνοια, σύμφωνα με την οποία το αδειούχο γραφείο 
ενημερώνει γραπτώς την αρμόδια αρχή για τη λειτουργία παραρτήματός του, παρέχοντας στοιχεία για τη 
διεύθυνση της έδρας του παραρτήματος και τον υπεύθυνο λειτουργίας του.  Τα μέλη της επιτροπής 
έκριναν ότι η απαίτηση για προηγούμενη εξασφάλιση έγκρισης/άδειας για τη λειτουργία παραρτήματος 
ήταν υπερβολική, δεδομένου του ότι σχετική διάταξη του γενικού εναρμονιστικού νόμου, που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης 
Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμος» [Ν. 76(Ι)/2010], προβλέπει ότι η εκδιδόμενη άδεια πρέπει να 
επιτρέπει στους παρόχους υπηρεσιών να ασκήσουν τη δραστηριότητά τους σε ολόκληρη την επικράτεια 
της Δημοκρατίας, εκτός αν επιτακτικός λόγος δημόσιου συμφέροντος δικαιολογεί την έκδοση ιδιαίτερης 
άδειας για κάθε επιμέρους εγκατάσταση. 

2. Η αίτηση για έκδοση άδειας γραφείου εξετάζεται από την αρμόδια αρχή, η οποία αποφασίζει για την 
έκδοση ή μη της άδειας εντός τριών (3) μηνών από τη χρονική στιγμή της υποβολής όλων των 
απαιτούμενων εγγράφων.  Η προθεσμία αυτή μπορεί να παραταθεί μόνο μία φορά για περίοδο 
δεκαπέντε (15) ημερών και όχι σαράντα πέντε (45) ημερών, όπως προέβλεπε το πρώτο αναθεωρημένο 
κείμενο.  Σε περίπτωση που η αρμόδια αρχή δεν απαντήσει εντός της προθεσμίας αυτής, η άδεια δε θα 
θεωρείται χορηγηθείσα, ο αιτητής όμως θα μπορεί μέσα σε προθεσμία τριάντα (30) ημερών να ασκήσει 
ιεραρχική προσφυγή ενώπιον του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων λόγω μη 
απάντησης εντός της καθορισμένης προθεσμίας.  Ο υπουργός μεριμνά για άμεση απάντηση στην 
αίτηση. 

3. Σε σχέση με τα απαραίτητα προσόντα του υπευθύνου λειτουργίας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης 
εργασίας, τα μέλη της επιτροπής έκριναν ότι ο υπεύθυνος λειτουργίας πρέπει να εμπίπτει σε μία από τις 
ακόλουθες περιπτώσεις: 

α. Πρέπει να είναι κάτοχος αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου ή τίτλου πανεπιστημίου στη 
διοίκηση ανθρώπινου δυναμικού, στα νομικά, στη διοίκηση επιχειρήσεων, στην ψυχολογία, στα 
οικονομικά, στην κοινωνιολογία, στις δημόσιες σχέσεις, στις πολιτικές επιστήμες, στις εργασιακές 
σχέσεις, στην αγορά εργασίας και στις πολιτικές απασχόλησης και επαγγελματικού 
προσανατολισμού ή σε κλάδο των επιστημών αυτών που είναι σχετικός με τα θέματα του τομέα 
της εργασίας. 

β. Πρέπει να είναι κάτοχος αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου ή τίτλου πανεπιστημίου σε 
αντικείμενο άλλο από τα αναφερόμενα στην παράγραφο (α) και μεταπτυχιακού τίτλου σε 
αντικείμενο που αναφέρεται στην παράγραφο (α).  

γ. Πρέπει να είναι κάτοχος αναγνωρισμένου διπλώματος, πτυχίου, μεταπτυχιακού ή τίτλου 
πανεπιστημίου σε αντικείμενο άλλο από τα αναφερόμενα στην παράγραφο (α) και να έχει 
παρακολουθήσει σειρά μαθημάτων σχετικών με τον τομέα της απασχόλησης και την εργατική 
νομοθεσία, τα οποία καθορίζει η αρμόδια αρχή.  Η αρμόδια αρχή διοργανώνει τα μαθήματα αυτά 
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τουλάχιστον μία φορά το χρόνο ή όποτε κριθεί σκόπιμο, ανάλογα με τον αριθμό των 
ενδιαφερόμενων προσώπων. 

δ. Πρέπει να είναι κάτοχος απολυτηρίου μέσης εκπαίδευσης και να έχει παρακολουθήσει σειρά 
μαθημάτων σχετικών με τον τομέα της απασχόλησης και την εργατική νομοθεσία, τα οποία 
καθορίζει η αρμόδια αρχή, και να έχει επιτύχει στις σχετικές εξετάσεις.  Η αρμόδια αρχή 
διοργανώνει τα μαθήματα αυτά και τις εξετάσεις τουλάχιστον μια φορά το χρόνο ή όποτε κριθεί 
σκόπιμο, ανάλογα με τον αριθμό των ενδιαφερόμενων προσώπων. 

Σε περίπτωση που γραφείο παρέχει υπηρεσίες τοποθέτησης επιστημονικού και διευθυντικού 
προσωπικού, ο υπεύθυνος λειτουργίας του εν λόγω γραφείου πρέπει να εμπίπτει σε μία από τις 
περιπτώσεις που περιγράφονται στις παραγράφους (α), (β) και (γ) και, σε περίπτωση που εμπίπτει στην 
παράγραφο (δ), πρέπει να αποδείξει επιπρόσθετα ότι διαθέτει σχετική τριετή επαγγελματική πείρα. 

4. Τα μέλη της επιτροπής τροποποίησαν τις μεταβατικές πρόνοιες του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να 
επιτευχθούν τα εξής: 

α. Ιδιωτικό γραφείο εξεύρεσης εργασίας ή παράρτημα που λειτουργεί κατά την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του προτεινόμενου νόμου να δικαιούται να συνεχίσει τη λειτουργία του, εφόσον 
αποδείξει στην αρμόδια αρχή εντός χρονικού διαστήματος τριών (3) χρόνων από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου ότι πληρεί τις προϋποθέσεις του νόμου και των 
κανονισμών.  Σε αντίθετη περίπτωση, η άδεια του γραφείου παύει να ισχύει. 

β. Γραφείο το οποίο λειτουργεί κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, 
του οποίου ο υπεύθυνος λειτουργίας είναι κάτοχος απολυτηρίου μέσης εκπαίδευσης, συνεχίζει τη 
λειτουργία του, νοουμένου ότι ο υπεύθυνος λειτουργίας του θα παρακολουθήσει σειρά 
μαθημάτων σχετικών με τον τομέα της απασχόλησης και την εργατική νομοθεσία, τα οποία 
καθορίζει η αρμόδια αρχή και διοργανώνονται τουλάχιστον μία φορά το χρόνο, χωρίς να 
απαιτείται να παρακαθίσει ή να επιτύχει στις σχετικές εξετάσεις. 

5. Επίσης, τα μέλη της επιτροπής έκριναν τις προβλεπόμενες στο νομοσχέδιο ποινές ως ιδιαίτερα υψηλές 
και μη αναλογικές και τις τροποποίησαν, έτσι ώστε: 

α. το αδίκημα της εκούσιας καθυστέρησης ή παρεμπόδισης επιθεωρητή ή αστυνομικού κατά την 
άσκηση των εξουσιών του να τιμωρείται με ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τους έξι (6) 
μήνες ή με χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις πέντε χιλιάδες ευρώ (€5.000) ή και με τις δύο 
αυτές ποινές και 

β. το αδίκημα της λειτουργίας γραφείου χωρίς άδεια ή της λειτουργίας γραφείου κατά παράβαση των 
διατάξεων του προτεινόμενου νόμου να τιμωρείται με ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει το ένα 
(1) έτος ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000) ή και με τις 
δύο αυτές ποινές. 

6. Τα πληρωτέα τέλη στους προτεινόμενους κανονισμούς τροποποιήθηκαν, έτσι ώστε: 

α. για την υποβολή αίτησης για έκδοση άδειας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας να 
καταβάλλεται τέλος ύψους εκατόν ευρώ (€100), ενώ στο αρχικό κείμενο δεν προβλεπόταν τέλος 
για την υποβολή της αίτησης, 

β. για την έκδοση άδειας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας να καταβάλλεται τέλος ύψους 
τριακοσίων ευρώ (€300) αντί πεντακοσίων ευρώ (€500), όπως προέβλεπε το αρχικό κείμενο, και 

γ. για την ανανέωση άδειας ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας και για αντίγραφο άδειας 
ιδιωτικού γραφείου εξεύρεσης εργασίας τα τέλη να παραμείνουν ως έχουν στο αρχικό κείμενο, 
δηλαδή τριακόσια ευρώ (€300) και εκατόν ευρώ (€100), αντίστοιχα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων 
Εξεύρεσης Εργασίας Νόμος του 2012» και «Οι περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας Κανονισμοί του 
2012». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 
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 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Υποχρέωση εξασφάλισης άδειας.  Άρθρο 5. 

 Προϋποθέσεις χορήγησης άδειας.  Άρθρο 6. 

 Προσωρινή και περιστασιακή παροχή υπηρεσιών στη Δημοκρατία από πρόσωπα εγκατεστημένα σε 
άλλο κράτος μέλος.  Άρθρο 7. 

 Προσόντα υπεύθυνου λειτουργίας.  Άρθρο 8. 

 Τέλη άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 9. 

 Τύπος και χαρακτηριστικά άδειας.  Άρθρο 10. 

 Ειδικές προϋποθέσεις συμμετοχής σε προγράμματα της Δημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης για την 
ενίσχυση της απασχόλησης.  Άρθρο 11. 

 Αλλαγή των πληροφοριών που παρασχέθηκαν για σκοπούς έκδοσης άδειας.  Άρθρο 12. 

 Παρεχόμενες Υπηρεσίες.  Άρθρο 13. 

 Τήρηση αρχείου.  Άρθρο 14. 

 Διατυπώσεις δημοσιότητας.  Άρθρο 15. 

 Τήρηση Μητρώου.  Άρθρο 16. 

 Παρεχόμενες υπηρεσίες.  Άρθρο 17. 

 Ανακοινώσεις στον τύπο.  Άρθρο 18. 

 Ειδικές απαγορευτικές διατάξεις.  Άρθρο 19. 

 Άσκηση παράλληλων δραστηριοτήτων.  Άρθρο 20. 

 Προστασία μισθών.  Άρθρο 21. 

 Καθήκοντα και αρμοδιότητες της αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 22. 

 Έλεγχος της τήρησης των προϋποθέσεων του Νόμου.  Άρθρο 23. 

 Διορισμός και καθήκοντα Επιθεωρητών.  Άρθρο 24. 

 Εξουσίες επιθεώρησης και ελέγχου Επιθεωρητών και αστυνομικών.  Άρθρο 25. 

 Επιβολή διοικητικών κυρώσεων.  Άρθρο 26. 

 Ανάκληση.  Άρθρο 27. 

 Παροχή πληροφοριών και στατιστικών στοιχείων.  Άρθρο 28. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 29. 

 Διάταγμα αναστολής παράνομης δραστηριότητας.  Άρθρο 30. 

 Ευθύνη αξιωματούχων νομικών προσώπων.  Άρθρο 31. 

 Περιορισμός στην αποκάλυψη πληροφοριών.  Άρθρο 32. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 33. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 34. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 35. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 36. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 36; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 36 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος Δίπλαρος  Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Γεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουλίου 2012.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) και του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Η Φοιτητική 
Ένωση του ΤΕΠΑΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων κανονισμών, ώστε 
μεταξύ άλλων να ρυθμιστεί νομοθετικά η ίδρυση της Σχολής Καλών και Εφαρμοσμένων Τεχνών στο 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Επιπρόσθετα, στους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπεται η 
αναδιαμόρφωση και μετονομασία της υφιστάμενης Σχολής Εφαρμοσμένων Τεχνών και Επικοινωνίας σε Σχολή 
Επικοινωνίας και Μέσων Ενημέρωσης, ώστε να συνάδει το όνομά της με το νέο της περιεχόμενο. 

 Περαιτέρω, στους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπεται η δημιουργία νέων τμημάτων στις δύο πιο 
πάνω σχολές.  Ειδικότερα, στη Σχολή Καλών και Εφαρμοσμένων Τεχνών δημιουργείται το Τμήμα Καλών 
Τεχνών και στη Σχολή Επικοινωνίας και Μέσων Ενημέρωσης δημιουργείται το Τμήμα Δημόσιας Επικοινωνίας. 

 Όπως είναι γνωστό, πρόσφατα ψηφίστηκε από τη Βουλή ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012, με τον οποίο προβλέπεται η ίδρυση και λειτουργία της Σχολής Καλών και 
Εφαρμοσμένων Τεχνών, γι’ αυτό η προώθηση της έγκρισης των υπό αναφορά κανονισμών κρίνεται αναγκαία, 
ώστε να θεσμοθετηθεί και στους υφιστάμενους κανονισμούς η ίδρυση της εν λόγω σχολής και των τμημάτων 
της.  Επισημαίνεται ότι τα στοιχεία σε σχέση με την ίδρυση της πιο πάνω σχολής περιλαμβάνονται σε σχετική 
έκθεση της επιτροπής που ετοιμάστηκε για τον υπό αναφορά τροποποιητικό νόμο. 

 Αναφορικά με την ίδρυση και δημιουργία του Τμήματος Δημόσιας Επικοινωνίας στο ΤΕΠΑΚ, με βάση τα 
στοιχεία που περιλαμβάνονται στα έγγραφα που συνοδεύουν τους προτεινόμενους κανονισμούς αναμένεται να 
υπάρξει σημαντική ζήτηση των γνωστικών αυτών αντικειμένων τόσο από Κύπριους όσο και από αλλοδαπούς 
φοιτητές σε προπτυχιακό και σε μεταπτυχιακό επίπεδο.  Ειδικότερα, σε προπτυχιακό επίπεδο η ίδρυση και 
λειτουργία του εν λόγω τμήματος αναμένεται να καλύψει τις ανάγκες στην ακαδημαϊκή αγορά εργασίας, αφού, 
όπως αναφέρθηκε, υπάρχει αυξημένη ζήτηση των γνωστικών αυτών αντικειμένων από αρκετούς φοιτητές.  
Επίσης, σε μεταπτυχιακό επίπεδο η λειτουργία του εν λόγω τμήματος αναμένεται να καλύψει ανάγκες στον 
τομέα της ευρωπαϊκής δημοσιογραφίας. 
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Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των υπό αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να διευκρινίσω ότι αυτοί οι κανονισμοί αφορούν τη ρύθμιση της Σχολής Καλών 
Τεχνών.  Τζιαι για τον ίδιο λόγο που δεν ψήφισα στην περασμένη συνεδρίαση και σ’ αυτή να σημειωθεί ότι 
τηρώ αποχή.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, οι κανονισμοί εγκρίνονται με μία αποχή. 

 Τα υπ’ αριθμόν 14, 15 και 16 θέματα είναι προτάσεις νόμου, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2012», «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος 
του 2012» και «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Γεωργίου  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τις τρεις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου 
παραρτήματος, οι οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Νίκο Τορναρίτη, πρόεδρο της 
επιτροπής, και κ. Αθηνά Κυριακίδου, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 Ιουλίου 
2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου, της Ένωσης Διοικητικού Προσωπικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΕΔΙΠΠΑΚ), του Διοικητικού 
Προσωπικού του ΤΕΠΑΚ και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός και των τριών προτάσεων νόμου είναι η τροποποίηση συγκεκριμένου άρθρου στους 
προϋπολογισμούς του 2012 του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου και του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, αντίστοιχα, το οποίο αφορά την αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου 
διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Ειδικότερα, στο συγκεκριμένο αυτό άρθρο των 
προϋπολογισμών του 2012 των τριών κρατικών πανεπιστημίων υπάρχει πρόνοια, σύμφωνα με την οποία το 
άρθρο αυτό δεν τυγχάνει εφαρμογής στην περίπτωση κατά την οποία έχει αρχίσει η διαδικασία πλήρωσης της 
θέσης και έχουν οριστεί οι συνεντεύξεις των υποψηφίων ενώπιον του αρμόδιου σώματος του πανεπιστημίου.  
Γι’ αυτό η προτεινόμενη τροποποίηση και στις τρεις προτάσεις νόμου προβλέπει τη διαγραφή της πρόνοιας 
αυτής, η οποία είναι διατυπωμένη υπό μορφή επιφύλαξης, ώστε να αποφευχθεί το ενδεχόμενο καταχρηστικής 
χρήσης της. 

 Οι εισηγητές των τριών προτάσεων νόμου κ. Νίκος Τορναρίτης και κ. Αθηνά Κυριακίδου τόνισαν ότι οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις θα συμβάλουν στην ενδυνάμωση του κοινοβουλευτικού ελέγχου και στην 
ύπαρξη περισσότερης διαφάνειας, ιδιαίτερα την κρίσιμη αυτή περίοδο που διέρχεται η οικονομία του τόπου 
μας. Ειδικότερα, όπως επισήμαναν οι ίδιοι, εάν διαγραφεί η πιο πάνω επιφύλαξη από το συγκεκριμένο άρθρο, 
τότε πρέπει, με βάση την υπόλοιπη υφιστάμενη διατύπωση σε αυτό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας να 
ενημερώνεται από την εκτελεστική εξουσία και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της, προτού 
υλοποιηθεί η οποιαδήποτε απόφαση για εξαίρεση από την αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων. 
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 Στα πλαίσια της εξέτασης των προτάσεων νόμου, τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στη 
συνεδρία κατέθεσαν τις ακόλουθες θέσεις: 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις 
αποτελούν διάκριση σε βάρος των τριών κρατικών πανεπιστημίων, διότι η συγκεκριμένη πρόνοια, της οποίας η 
διαγραφή προωθείται μέσω των εν λόγω προτάσεων νόμου, περιλαμβάνεται στους προϋπολογισμούς όλων 
των οργανισμών του ευρύτερου δημόσιου τομέα, χωρίς να επιχειρείται παράλληλα κάτι αντίστοιχο και γι’ 
αυτούς. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησε με τη θέση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. 

 Οι πρυτάνεις και των τριών κρατικών πανεπιστημίων, παρ’ όλο που συμφώνησαν με την ανάγκη 
άσκησης αυστηρού κοινοβουλευτικού ελέγχου λόγω της οικονομικής κρίσης που διέρχεται ο τόπος μας, δε 
συμφώνησαν με την ανάγκη προώθησης των προτεινόμενων τροποποιήσεων.  Ειδικότερα, όπως ανέφεραν 
μεταξύ άλλων οι ίδιοι, ο τερματισμός της διαδικασίας πλήρωσης συγκεκριμένων κενών θέσεων, η οποία 
βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη, θα επηρεάσει αρνητικά τη συνέχιση ορισμένων προγραμμάτων σπουδών και θα 
δημιουργήσει προβλήματα λόγω της μη επαρκούς στελέχωσης ορισμένων τμημάτων και εργαστηρίων.  Γι’ 
αυτό, όπως επισήμαναν οι ίδιοι, δεν πρέπει να διαγραφεί η συγκεκριμένη πρόνοια από τους προϋπολογισμούς 
του 2012 των κρατικών πανεπιστημίων. 

 Επιπρόσθετα, οι πρυτάνεις ενημέρωσαν την επιτροπή για τον αριθμό περίπου των κενών θέσεων των 
οποίων η διαδικασία πλήρωσης έχει ξεκινήσει τόσο σε σχέση με το διοικητικό προσωπικό όσο και σε σχέση με 
το ακαδημαϊκό προσωπικό.  Επισημαίνεται ότι η ενημέρωση αυτή δεν έγινε στη βάση αναλυτικών γραπτών 
στοιχείων, ώστε να δοθεί η ακριβής εικόνα του αριθμού των θέσεων που επηρεάζονται. 

 Επισημαίνεται επίσης ότι στο συγκεκριμένο άρθρο των προϋπολογισμών, όπου υπάρχει η επίμαχη 
πρόνοια, δεν προβλέπεται ρητά κατά πόσο η αναστολή πλήρωσης των κενών θέσεων αφορά τόσο το 
διοικητικό όσο και το ακαδημαϊκό προσωπικό.   

 Οι εκπρόσωποι του διοικητικού προσωπικού και των τριών κρατικών πανεπιστημίων διαφώνησαν με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις επισημαίνοντας τα προβλήματα που θα προκύψουν στην εύρυθμη λειτουργία των 
κρατικών πανεπιστημίων λόγω της μη επαρκούς στελέχωσης σε προσωπικό.  Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι της 
ΕΔΙΠΠΑΚ κατέθεσαν και γραπτώς τις θέσεις τους στην επιτροπή, επεξηγώντας τους λόγους της διαφωνίας 
τους.  Συγκεκριμένα, όπως ανέφεραν οι ίδιοι, η διαδικασία πλήρωσης των επηρεαζόμενων από την πρώτη 
πρόταση νόμου κενών θέσεων έχει ξεκινήσει πριν από δύο χρόνια και έχει στην ουσία ολοκληρωθεί.  
Επιπρόσθετα, το αρμόδιο σώμα του Πανεπιστημίου Κύπρου γνωρίζει το αποτέλεσμα της διαδικασίας και αυτό 
που αναμενόταν ήταν η ανακοίνωση των αποτελεσμάτων για την πλήρωση των θέσεων.  Γι’ αυτό, όπως 
επισήμαναν οι ίδιοι, η ενδεχόμενη ψήφιση σε νόμο της πρότασης νόμου που τους αφορά θα δημιουργήσει 
σοβαρό προηγούμενο στις εργασιακές τους σχέσεις. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι η διαγραφή της συγκεκριμένης πρόνοιας μέσω των 
προτεινόμενων τροποποιήσεων ενδεχομένως να δημιουργήσει προβλήματα και κενά όσον αφορά την επαρκή 
στελέχωση τόσο σε διοικητικό όσο και σε ακαδημαϊκό προσωπικό, αφού στο συγκεκριμένο άρθρο δε γίνεται 
οποιοσδήποτε διαχωρισμός. Επιπρόσθετα, όπως μεταξύ άλλων επεξήγησε η ίδια, στις περιπτώσεις όπου 
αποδεδειγμένα η διαδικασία πλήρωσης κενών θέσεων βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο, με βάση τη 
νομολογία του Ανωτάτου Δικαστηρίου, δημιουργείται προσδοκία από πλευράς του υποψηφίου για διορισμό, ο 
οποίος, εάν τερματιστεί η σχετική διαδικασία στο τελικό στάδιο, θα έχει έννομο συμφέρον να προσφύγει στη 
δικαιοσύνη.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης σε νόμο και των τριών προτάσεων νόμου.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
δήλωσαν ότι διαφωνούν με την προώθηση της ψήφισης σε νόμο των τριών προτάσεων νόμου. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των τριών 
προτάσεων νόμου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 
2012. 
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2. Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) 
Νόμος του 2012. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ των υστέρων, δηλαδή μετά τη σύσκεψη, αντιλήφθηκα ότι εκκρεμούσαν απαντήσεις 
τζιαι κάποια στοιχεία τα οποία δε δόθηκαν, λόγω τζιαι της ταχύτητας με την οποία το θέμα ετέθη και εσυζητήθη, 
τζιαι θα παρακαλούσα για μια αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μιλάτε για αναβολή και των τριών προτάσεων νόμου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δεν υπάρχει καμία απολύτως δυνατότητα αναβολής των συγκεκριμένων προτάσεων νόμου για τον 
απλούστατο λόγο ότι η Βουλή ή πιο συγκεκριμένα εμείς, τα δύο κόμματα, με τη συγκεκριμένη εισήγηση, 
ζητούμε την ενημέρωση της πολιτείας για τις θέσεις πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής 
οι οποίες προχωρούν αυτή τη στιγμή που μιλάμε στα τρία δημόσια πανεπιστήμια της πατρίδας μας.  Είναι καλά 
γνωστά τα οικονομικά του τόπου, είναι καλά γνωστά τα προβλήματα και η απειλή για στάση πληρωμών ανά 
πάσα στιγμή.  Αν και εφόσον το σώμα προχωρήσει σε αναβολή των συγκεκριμένων προτάσεων, αυτό σημαίνει 
ότι θα αφεθούν και τα τρία πανεπιστήμια να προχωρήσουν σε διορισμούς, να προχωρήσουν σε προαγωγές 
χωρίς κανένα απολύτως κοινοβουλευτικό έλεγχο και τότε την ευθύνη, την αποκλειστική ευθύνη θα την έχει η 
Βουλή των Αντιπροσώπων, κύριε Πρόεδρε.  Γι’ αυτό καλώ να τοποθετηθεί το σώμα επί της πρότασης του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης έχει το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, δεν μπορεί να ξεκινά μια τοποθέτηση με το ότι εν χρειάζεται καμιά αναβολή, 
γιατί πρόκειται για απλή ενημέρωση, τζιαι να καταλήγει εντελώς διαφορετικά.  Αυτό αποδεικνύει ότι υπάρχει 
σύγχυση!  Ή υπάρχει θέμα ουσίας ή είναι απλά θέμα ενημέρωσης. 

 Δεύτερον, αποτελεί ένα από τα πολλά θέσμια τα καινούρια που έχει εισάξει ο Συναγερμός τούντην 
τετραετία και, αν παρ’ ελπίδα γίνει εξουσία, θα το εύρει μπροστά του, το ότι έχει καθιερώσει τζιαι τον 
προληπτικό έλεγχο, όπως είχε καθιερώσει κάποιος άλλος τον προληπτικό πόλεμο.  Έλεγχος ασκείται μετά που 
γίνεται μια πράξη, όχι προληπτικά.  Αυτή είναι απίστευτη ιστορία!  Ακόμα λίγο εννά έχουμε τζιαι νομοθεσίες 
περί ιδιωνύμου! 

 Τρίτον, ένα θέμα το οποίο ετέθη με απίστευτη ταχύτητα σε μία συνεδρία της επιτροπής και έρχεται 
μπροστά στην ολομέλεια τζιαι ζητούμε αναβολή...  Θα μείνει και αυτό στην ιστορία και πάλι επικαλούμενοι τη 
συγκυριακή πλειοψηφία.  Πού έν’ ο φίλος μου ο Ζαχαρίας;  Δηλαδή να κάμνω έκκληση στους άλλους «άμπα 
τζιαι τραβήσετε πίσω, ρε παιδκιά, εσυμφωνήσαμέν το τωρά!».  

 Λοιπόν, εζήτησα κάτι απλό τζιαι άκουσα δύο αντιφατικές απαντήσεις.  Είναι απλά θέμα ενημέρωσης 
που, αν είναι θέμα ενημέρωσης, έθθα γίνει τώρα, θα γίνει έτσι κι αλλιώς το Σεπτέμβρη ή θέλουμε να 
παρεμποδίσουμε κάτι που πάει να κάμει η εκτελεστική εξουσία -και να το πούμε καθαρά- όι να προσπαθούμε 
να λέμε άλλ’ αντ’ άλλων.  Και βέβαια δικαίωμα της Βουλής να πει τζιαι “όι”, δικαίωμά της να κάμει ακόμα μια 
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ενέργεια στη θέση της εκτελεστικής εξουσίας!  Και γράψετέ το ότι θα βρούμε όλοι μπροστά μας, τζιαι τζιείνοι 
που εννά κυβερνούν ’πού το Φεβράρη κι εκείνοι που δε θα κυβερνούν, αυτή την απίστευτη αταξία που 
παρατηρείται τα τελευταία χρόνια, τη συνεχή υφαρπαγή εξουσιών ’πού την εκτελεστική εξουσία.  Κατά τα άλλα 
λειτουργούμε και πρέπει να λειτουργούμε με βάση το σύνταγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου, παρακαλώ. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι συγκεκριμένες προτάσεις νόμου αποσκοπούν στον καλύτερο κοινοβουλευτικό έλεγχο 
και διαφάνεια.  Τα ανώτατα δημόσια ιδρύματα θα έπρεπε να είναι πρωτοπόρα στην οικονομική εξυγίανση του 
τόπου μας.  Παρ’ όλα αυτά δεν το βλέπουμε.  Εμείς κάναμε τις συγκεκριμένες προτάσεις νόμου και η δική μου 
εισήγηση στην επιτροπή Παιδείας ήταν ότι τούτη η πρόνοια θα έπρεπε να ενσωματωθεί και σε όλους τους 
προϋπολογισμούς.  Όταν ψηφίσαμε τους προϋπολογισμούς του ’12, η τρόικα δυστυχώς δε βρισκόταν στην 
Κύπρο, καθώς η οικονομική κατάσταση ήταν πολύ καλύτερη.  Αυτό το οποίο ζητούμε σήμερα είναι να 
κατατίθενται στην επιτροπή Παιδείας οι όποιες προσλήψεις ή προαγωγές στα δημόσια πανεπιστήμια.  Δε θα 
σταματήσουμε την εξέλιξη των πανεπιστημίων, απλά θα ενημερωνόμαστε και, εκεί που χρειάζεται, θα 
εγκρίνομε την απελευθέρωση του κονδυλίου. 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης και μετά ο κ. Τορναρίτης και ελπίζω μετά να είμαστε έτοιμοι να τοποθετηθούμε με 
ψηφοφορία, παρ’ όλο που θα προτιμούσα να υπάρξει συναίνεση στο θέμα. 

 Ορίστε, κύριε Λουκαΐδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα τοποθετηθώ επί της ουσίας.  Επί θέματος αρχής θα τοποθετηθώ στη συνέχεια, αν 
δε γίνει σεβαστό το αίτημα για αναβολή της συζήτησης του ζητήματος.   

 Θα πω μόνο, για να μη δημιουργείται σύγχυση, το εξής:  Η νομοθεσία που ψηφίστηκε πλειοψηφικά από 
τη Βουλή και έχει δεσμεύσει όλες τις θέσεις στο δημόσιο αφορά και τα πανεπιστήμια.  Μιλάμε για την ίδια 
ακριβώς νομοθεσία.  Σε αντίθεση με την υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία και ευρύτερη δημόσια υπηρεσία, εδώ 
επιχειρούμε να αφαιρέσουμε την επιφύλαξη που υπάρχει για όσες θέσεις πρώτου διορισμού και πρώτου 
διορισμού και προαγωγής έχει ήδη ξεκινήσει η διαδικασία πρόσληψης.  Αφαιρείται και αυτή η εξαίρεση, ώστε 
και τούτες οι θέσεις για τις οποίες έχει ξεκινήσει η διαδικασία να είναι δεσμευμένες και να πρέπει να πηγαίνουν 
στο Υπουργείο Οικονομικών και να έρχονται στη Βουλή προς έγκριση.  Αυτό είναι που πάμε να κάμουμε σε 
αντίθεση με όλη την υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία. 

 Διευκρινίζοντας τούτο, να πω ότι κατά τη μία και μοναδική συνεδρία που είχαμε στην επιτροπή η Νομική 
Υπηρεσία άφησε ξεκάθαρα να νοηθεί ότι μπορεί αυτό το πράγμα να είναι παράνομο, αναλόγως του σταδίου 
που βρίσκονται οι διαδικασίες που έχουν ξεκινήσει.  Και νομίζω ότι ήταν ένας ’πού τους λόγους που η 
πλειοψηφία έστω στη Βουλή εξαίρεσε τούτες τις περιπτώσεις που έχει αρχίσει ήδη η διαδικασία.  Και είναι καλό 
να συζητηθεί το θέμα, για να έχουμε υπόψη μας να μη δημιουργήσουμε νομικά προβλήματα σε αυτή την 
υπόθεση.   

 Επίσης, η Νομική Υπηρεσία και πάλι άφησε ανοικτό το ζήτημα που αφορά τις θέσεις ακαδημαϊκών, διότι 
όσοι κατέθεσαν τις προτάσεις νόμου είχαν ουσιαστικά την πρόθεση αυτές να αφορούν μόνο τις θέσεις 
διοικητικού προσωπικού.  Τελικά αναδείχθηκε και αυτό το θέμα μέσα από τη συζήτηση με τη Νομική Υπηρεσία 
ειδικότερα και είναι σε εκκρεμότητα και σε ασάφεια και αυτό το ερώτημα.  Γι’ αυτό είναι που έχουμε ζητήσει 
αναβολή.  Σε κάθε περίπτωση, εάν δεν υπάρξει σεβασμός, θα τοποθετηθούμε επί της ουσίας στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Συλλούρης, που θα πρωτολογήσει, και μετά ο κ. Τορναρίτης και να ψηφίσουμε.   

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θα πρωτολογήσω και θα είμαι σύντομος.   

 Εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί κάνουμε τόση πολλή φασαρία.  Ο καθένας δικαιούται να έχει την άποψή του.  
Αλλά με την ίδια λογική, αντιλαμβάνομαι, που επάγωσαν οι θέσεις εις τη δημόσια υπηρεσία ουσιαστικά ζητείται 
μία επέκταση, για να καλύψει και τα πανεπιστήμια, και γι’ αυτό θα υποστηρίξουμε τις προτάσεις νόμου. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι, κύριε Συλλούρη! 
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Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Γιατί όχι; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν είναι αυτό το πράγμα.  Το έχω εξηγήσει, η δέσμευση είναι δέσμευση για όλες τις θέσεις.  
Εξαιρούνται στην υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία οι θέσεις για τις οποίες έχει ξεκινήσει η διαδικασία.  Και είπα ότι, 
σε αντίθεση με όλη την υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία, εδώ θα αφαιρέσουμε την εξαίρεση! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Δηλαδή ο λόγος που εσείς είσαστε εναντίον δεν είναι η ουσία αλλά η πιθανότητα να είναι παράνομο; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έχουμε και επί της ουσίας ενστάσεις, στις οποίες θα αναφερθώ στη συνέχεια.  Έμεινα στη διαδικασία 
όμως τώρα.  Άλλη είναι η θέση μας επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μία παράκληση.  Επειδή ηγέρθη και προηγούμενα το θέμα αν είναι παράνομο, αν δεν είναι παράνομο, 
έχω την ταπεινή άποψη ότι πρέπει να αποφεύγομε συζητήσεις περί παρανομίας ή μη.  Υπάρχουν οι 
διαδικασίες.  Στες αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές εξασφαλίζομε νομική άποψη από τις υπηρεσίες της 
Βουλής.  Όταν θεωρούμε ότι είναι ανάγκη να απευθυνθούμε και στο Γενικό Εισαγγελέα, έχομε και τη 
γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα.  Γι’ αυτό δεν έχει νόημα κατά τη γνώμη μου εντός της Βουλής, είτε είμεθα 
νομικοί είτε είμεθα δικηγόροι είτε όχι, να συζητούμε για τη νομιμότητα ή τη συμβατότητα εν πάση περιπτώσει 
είτε προς το σύνταγμα είτε προς τη νομοθεσία.   

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά νομίζω ότι την απάντηση στον κ. Κατσουρίδη την έδωσε ο εκπρόσωπος τύπου 
του ΑΚΕΛ, ο κ. Λουκαΐδης, λέγοντάς του ότι η κυβέρνηση Χριστόφια μέσα από τη νομοθεσία που διέπει τα τρία 
πανεπιστήμια και τους προϋπολογισμούς ουσιαστικά όρισε τον έλεγχο σε πρώτο επίπεδο από το Υπουργείο 
των Οικονομικών, δηλαδή το κάθε πανεπιστήμιο για τον όποιον ήθελε διορίσει οφείλει να στείλει εξηγήσεις στο 
Υπουργείο Οικονομικών και ακολούθως το Υπουργείο Οικονομικών στέλλει την πρόταση στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή.   

 Εμείς τι λέμε;  Είναι πολύ απλό, νομίζω, αγαπητοί συνάδελφοι.  Για όλες τις θέσεις, από το 
δευτερόλεπτο ψήφισης του προϋπολογισμού και μετά, που άρχισαν διαδικασίες, επειδή οι διαδικασίες μπορεί 
να άρχισαν και πριν δυο χρόνια και πριν τρία χρόνια, όπως μας ελέχθη στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής, 
και επειδή υπήρχαν και θέσεις οι οποίες εχήρευαν για τρία και τέσσερα χρόνια, αλλά όλως παραδόξως -και δεν 
ξέρω τι συνέβη- άρχισαν μόλις πρόσφατα οι διαδικασίες...  Ίσως επληροφορήθηκαν κάποιοι την κάθοδο της 
τρόικας και απεφάσισαν να ενισχύσουν τον προϋπολογισμό του κράτους, δηλαδή το τι πληρώνει ο Κύπριος 
φορολογούμενος πολίτης...  Είπαμε εμείς ότι αυτό που κατέθεσε η κυβέρνηση Χριστόφια, που είναι απλό και 
λέει ότι τα δημόσια πανεπιστήμια θα εξηγούν στο Υπουργείο των Οικονομικών γιατί θέλουν τούντην θέση τη 
συγκεκριμένη και το Υπουργείο των Οικονομικών να έρχεται στην επιτροπή Παιδείας και να αποδεσμεύει τη 
θέση, να επεκταθεί και για τες συγκεκριμένες θέσεις.  Απορώ πραγματικά αυτές τις κρίσιμες ώρες που οι 
πολίτες μας δεν έχουν, πολλοί -190 000 είναι κάτω από το όριο της φτώχιας, 47 000 άνεργοι- πώς το κόμμα 
της εργατιάς εισηγείται τούντο πράμα στον κυπριακό λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να περιοριζόμαστε σε θέματα διαδικασίας.  Πρέπει να θέσω το θέμα σε ψηφοφορία. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πέρα από τον “επιβαλλόμενο” θυμό του κ. Τορναρίτη, γιατί δεν ήταν αυθόρμητος, ούτε 
κατάλαβα την υπόλοιπη εισαγωγή, το δικό μου το φτωχό μυαλό έχει μια απορία, αν κινδυνεύει η κυπριακή 
οικονομία από τις δύο θέσεις για τις οποίες γίνεται λόγος και ζητείται εξαίρεση, πόσο περισσότερο κινδυνεύει 
κάθε φορά που μιλούμε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 
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 Μη θεωρείς ότι πιάνεις ένα λαυράκι!  Απλώς έθθελω να κάμω μεγαλύτερες εντάσεις. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εσείς προσπαθείτε να πιάσετε λαυράκι, αλλά δε θα τα καταφέρετε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Σε παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη!  Σε παρακαλώ!  Δεν έσιει σημασία!  Κατάγραψε νίκη, κατά τη γνώμη 
σου!  Έτσι ενόμιζες πολλές φορές!   

 Λοιπόν, εγώ λέω το εξής τωρά:  Εάν οι δύο θέσεις είναι ιστορία, οι εκατοντάδες για τις οποίες δε θα 
ισχύσει αυτή η πρόνοια τι είναι;  Αυτή είναι η υπευθυνότητα της Βουλής!  Κάμετέ το!  Κάμετέ το!  Μην 
προσποιείστε ότι δεν καταλαβαίνετε ότι κυβερνάτε στη θέση της εκτελεστικής εξουσίας.  Σας παρακαλώ! 
Υποτιμάτε τη νοημοσύνη μας!  Εγώ προσωπικά δεν ανέχομαι κανένας να υποτιμά τη νοημοσύνη μου.  Όταν 
παίρνεις εξουσίες ’πού το σύνταγμα, όρισες την κυβέρνηση, ό,τι δικαιολογία τζιαι αν πεις, τζιαι όταν ακούω τζιαι 
κάποια άλλα πράματα -λυπούμαι που εννά το πω, γιατί μου είναι πολύ συμπαθές το πρόσωπο- «δυστυχώς 
που δεν ήρθε νωρίτερα η τρόικα.  Δυστυχώς που δε μας επέβαλαν το σχέδιο τότε!  Γιατί εν ακούσετε τους 
ξένους τότε;»... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ποιος είπε κάτι τέτοιο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κάποιος είπε, κύριε.  Δε θέλω να τον ονοματίσω.  Δεν είσαστε εσείς. 

 Λοιπόν, «δυστυχώς, γιατί εν ήρταν τζιαι παρακάτω οι εχθροί!».  Είναι ευλογία δηλαδή ότι ήρτεν η τρόικα!  
Ευλογία! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μα τωρά έντζιε ήρταν μόνοι τους!  Εκάλεσέν τους ο κ. Χριστόφιας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, επειδή είμαστε σε θέμα διαδικασίας, για να κλείσει αυτό το θέμα, να γίνει ψηφοφορία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ε, ναι, κύριε Πρόεδρε, να σας πω κάτι όμως, με όλο το σεβασμό προς όλους.  Όταν σηκώνεται κάποιος 
τζιαι πλάθει ένα παραμύθι άσχετο με το θέμα, δεν υπάρχει παρέμβαση, όταν του απαντήσουμε εμείς, υπάρχει 
παρέμβαση.  Λοιπόν, δικαίωμά σας να καταψηφίσετε τζιαι το αίτημά μας.  Ο καθένας αναλαμβάνει τις ευθύνες 
του. Έντζιε εννά τελειώσει η ζωή σήμερα!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ αισθάνομαι την ανάγκη να πάρω το λόγο, γιατί εδώ έχουν αφεθεί πολύ σοβαρά υπονοούμενα και 
αιχμές γενικώς και αορίστως και θεωρώ ότι δεν περιποιεί τιμήν αυτό, με όλο το σεβασμό προς τον αξιότιμο 
συνάδελφο κ. Κατσουρίδη, προς το κοινοβούλιο, το να αφήνονται αυτού του είδους τα υπονοούμενα να 
αιωρούνται γενικώς και αορίστως στο σύνολο του κοινοβουλίου ή στο σύνολο του πολιτικού δυναμικού αυτής 
της χώρας.  Εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει να διευκρινιστεί εδώ επισήμως ότι, αν η τρόικα βρίσκεται εδώ και 
αν ο Μηχανισμός της Ευρωπαϊκής Ένωσης βρίσκεται εδώ και το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο, είναι μετά από 
την υποβολή επισήμου αιτήματος, το οποίο φέρει την υπογραφή του Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας 
Δημήτρη Χριστόφια!  Αυτά όσον αφορά τις συγκεκριμένες αναφορές. 

 Ως προς το συγκεκριμένο ζήτημα, θα πρέπει επιτέλους να ξεκαθαριστεί ότι η υποβολή αιτήματος 
αναβολής ισοδυναμεί ουσιαστικά με την προώθηση μιας σειράς προσλήψεων υψηλόμισθων και υψηλόβαθμων 
στα κρατικά πανεπιστήμια και η προσπάθεια της αντιπολίτευσης είναι ουσιαστικά να θωρακίσουμε την 
αξιοπιστία αυτού του κράτους, το οποίο έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει δεσμευτεί ότι έχουν παγώσει οι 
προσλήψεις στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, κύριε Πρόεδρε.  Τώρα, αν αναζητούμε προσχήματα, για να 
δικαιολογήσουμε τη σπουδή με την οποία θέλουμε να βολέψουμε κάποιους στα δημόσια πανεπιστήμια, αυτό 
είναι άλλο ζήτημα, αλλά να το πούμε ευθέως! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, νομίζω ότι ήρθε η ώρα της ψηφοφορίας. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ζητά το λόγο και η κ. Αθηνά Κυριακίδου.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Και εγώ ζητώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προηγείται ο κ. Κατσουρίδης ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, κυρία Κυριακίδου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κανένα υπονοούμενο δεν άφησα, Πρόεδρε.  Ούτε αποτελεί επιχείρημα το ότι το αίτημα το έκαμε ο 
Χριστόφιας, αφού θέλεις να σου απαντήσω, κύριε συνάδελφε!  Διότι εγώ σέβομαι τελευταία κάποια πράματα!  
Ωραία, ξεκινούμε την προεκλογική περίοδο από σήμερα!  Τι σημασία έχει ποιος υπέβαλε το αίτημα, κύριε 
συνάδελφε;  Σημασία έχει το γιατί υποχρεωθήκαμε!  Εγώ αυτό θίγω.  Δεν είναι ευλογία το ότι έρχεται η τρόικα!  
Για μένα είναι πρόβλημα το ότι υποχρεωθήκαμε να καλέσουμε την τρόικα.  Το γιατί όμως υποχρεωθήκαμε θα 
το συζητήσουμε στην προεκλογική περίοδο. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ασφαλώς είναι πρόβλημα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Για διάφορους λόγους.  Αλλά γι’ αυτό το a priori επιχείρημα «εκάλεσέν την ο Χριστόφιας, άρα φταίει ο 
Χριστόφιας» έλεος πλέον!   

 Λοιπόν, δεύτερον... 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η κατάσταση της οικονομίας είναι κακή διαχείριση! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κατά τη γνώμη σας!  Κατά τη γνώμη μου υπάρχουν κάποιοι που εγκλημάτησαν στα θέματα οικονομίας -
και θα τα πούμε, όταν έρθει η ώρα, και τους ξέρετε και εσείς- που εξαφάνισαν δισεκατομμύρια ’πού τούτον τον 
τόπο!  Λοιπόν... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μην εισέλθουμε εις την οικονομία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ωραία, κύριε Πρόεδρε.  Μα, κύριε Πρόεδρε, όταν τα αναφέρουν άλλοι, δεν τους διακόπτετε!  Σας αγαπώ, 
σας εκτιμώ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, όχι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 ...αλλά είναι μόνιμο πλέον τούτο το πράμα, α! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τους διακόπτω, κύριε Κατσουρίδη, τους διακόπτω! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Λοιπόν, εγώ αναφερόμουν, για να γίνω συγκεκριμένος, επειδή νομίζω ότι είμαστε όλοι στην ίδια Βουλή 
και διούμεν την ίδια προσοχή που διώ εγώ, όταν ακούω τους συναδέλφους...  Η κ. Κυριακίδου είπε το 
“δυστυχώς” για την τρόικα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 
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 Δεν είπα…  Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε... 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, να μιλήσει η κ. Κυριακίδου και ο κ. Βαρνάβα και θα τελειώσουμε. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν μίλησα για την τρόικα -σίγουρα είναι δυστυχία το ότι είναι η τρόικα εδώ στην 
Κύπρο- εκείνο στο οποίο αναφέρθηκα είναι στο ότι...  Επειδή θα ζητήσω αυτή η πρόνοια που θα ψηφίσουμε 
ενδεχομένως σήμερα να συμπεριληφθεί και στους προϋπολογισμούς του 2012, γιατί, όταν ψηφίζαμε τους 
προϋπολογισμούς... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Του 2013, εννοείτε. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 ...του 2012, δεν ήταν εδώ η τρόικα, άρα η οικονομική μας κατάσταση προβλεπόταν να είναι καλύτερη 
απ’ ό,τι είναι σήμερα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Άρα και του 2013. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Αυτό εννοώ, κύριε, να μην προχωρήσουν οι δημόσιες υπηρεσίες σε άλλες προσλήψεις!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι, μα, αν θα ισχύσει για το 2012, πρέπει να ισχύσει και για το 2013. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Αυτό εννοώ, διότι δυστυχώς από την αρχή του χρόνου, επειδή υπήρχε αυτή η πρόνοια στους 
προϋπολογισμούς, προχωρούσαν όλες οι δημόσιες υπηρεσίες με προσλήψεις!  Εκεί αναφέρετουν το 
“δυστυχώς” το δικό μου.   

 Τελειώνοντας, να πω ότι δεν είναι δύο οι θέσεις.  Απ’ ό,τι μας είπαν τα δημόσια πανεπιστήμια, πρόκειται 
για γύρω στις πενήντα οκτώ θέσεις. Και εμείς απλά σταυρώνουμε αυτές τις προσλήψεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κατανοητό.   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, ε, εδώ έχει τεθεί ένα θέμα αναβολής τζιαι ούτε λίγο ούτε πολύ εννά 
μπούμε να συζητήσουμε τζιαι τα οικονομικά που επικρατούν σήμερα!  Ε, θεωρώ ότι πρέπει να λήξει το θέμα με 
το να θέσετε ενώπιον του σώματος την πρόταση για αναβολή.  Εάν εγκριθεί, καλώς, εάν δεν εγκριθεί, να 
προχωρήσουμε στη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τίθεται σε ψηφοφορία η πρόταση για αναβολή. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Είναι και ο κ. Κουτσού.  Τον μετρήσατε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, ναι, και τον κ. Κουτσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεκαέξι.   

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαέξι ψήφους υπέρ και είκοσι οκτώ εναντίον, η πρόταση για αναβολή απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε λοιπόν, αφού απορρίπτεται το αίτημα για την αναβολή, στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ 
αριθμόν 14 θέματος. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 Ορίστε, κύριε Τορναρίτη! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν δε θα μιλήσει οποιοσδήποτε άλλος, αποσύρομαι και δε θα...   

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Έχω δύο πράγματα να πω.  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έχω και εγώ δύο πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ξαναμιλήσουμε;  Αφού τα είπαμε, κύριοι συνάδελφοι.   

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Θέλω να μιλήσω επί θέματος αρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω ελέχθησαν ήδη. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κατ’ ακρίβειαν δεν ελέχθησαν.  Επί θέματος αρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, ωραία!  Αν θέλετε... 

 Λοιπόν, ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εντάξει, να μιλήσει πρώτος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, ο κ. Λουκαΐδης πρώτος. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πολύ συνοπτικά, επί θέματος αρχής, κύριε Πρόεδρε. 

 Επισημαίνω την ασυνέπεια, την αναντιστοιχία και την αντίφαση του σώματος  κατ’ εξαίρεση απ’ όλη τη 
δημόσια υπηρεσία και την ευρύτερη δημόσια υπηρεσία, όπου όντως είναι δεσμευμένες οι θέσεις, στη 
συγκεκριμένη περίπτωση να αφαιρέσει την εξαίρεση για τις θέσεις πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού 
και προαγωγής, που έχει ήδη ξεκινήσει η διαδικασία!  Κατ’ εξαίρεση απ’ όλη την υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία!  
Και να θεωρείται από κάποιους ότι αυτό το πράμα θα σώσει την οικονομία του τόπου! Ένα το κρατούμενο. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συμβαίνουν αυτά, κύριε Λουκαΐδη! 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεύτερον, κατά τη δική μας την άποψη, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μεγάλη σκοπιμότητα σε αυτή την κίνηση 
που έχει γίνει, γιατί οι θέσεις, όπως εξελίχθηκε η συζήτηση και στην επιτροπή Παιδείας, που το επιβεβαιώνει 
πλήρως, είναι δύο, κύριε Πρόεδρε, που είναι απόλυτα διασαφηνισμένο ότι έχει ξεκινήσει η διαδικασία και 
εμπίπτουν στην αφαίρεση αυτής της εξαίρεσης!  Για τους ακαδημαϊκούς, επαναλαμβάνω, που έχουν αυτόματη 
διαδικασία προαγωγής σε κάποια χρόνια, δεν είναι ξεκάθαρο ότι περιλαμβάνονται -τους προσθέτουν οι 
συνάδελφοι, όταν αναφέρονται-  όπως δεν είναι ξεκάθαρο και για κάποιες άλλες θέσεις που ειπώθηκε ότι 
υπάρχουν στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο, γιατί εκείνες είναι στο πολύ αρχικό στάδιο και κανονικά πρέπει να παν 
μέσω της διαδικασίας!  Και γνωρίζουμε λεπτομέρειες για το τι είχε συμβεί και από πού ξεκίνησε αυτή η σκέψη 
και υπάρχουν σκοπιμότητες, τις οποίες καταγγέλλουμε και από αυτό εδώ το επίσημο βήμα. 

 Τρίτον, στη δική μας αντίληψη είναι και νομικά απαράδεκτο αυτό το πράγμα που γίνεται.  Η Γενική 
Εισαγγελία, η Νομική Υπηρεσία ήταν πολύ σαφής και συγκεκριμένη στο ότι, αναλόγως του σταδίου που 
βρίσκεται η διαδικασία, αφού ξεκίνησε, μπορεί να φωτογραφίζει πρόσωπα, κύριε Πρόεδρε.  Δηλαδή μπορεί 
τώρα να είναι στο τελικό στάδιο διαδικασίες και να αναμένεται η λήψη απόφασης, για παράδειγμα, για να 
προαχθεί συγκεκριμένο πρόσωπο, και εμείς την τερματίζουμε!  Αυτό κάνει η Βουλή!  Γι’ αυτό ζητήσαμε και την 
αναβολή, γιατί δεν μπορούσαν να παρουσιαστούν συνοπτικά, όπως συζητήθηκε το θέμα, αυτά τα στοιχεία!  Για 
να μη θυματοποιήσουμε συγκεκριμένο κόσμο εν γνώσει μας! 

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης και ο κ. Συλλούρης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ήθελα έτσι να πω τις λεπτομέρειες ή να αναφερθώ σε λεπτομέρειες που έγιναν στη 
συζήτηση της επιτροπής, απλά να πω ότι και ο κ. Κατσουρίδης, που δεν ήταν παρών προφανώς στη 
συζήτηση, αλλά και ο κ. Λουκαΐδης δε λεν τουλάχιστον όλη την αλήθεια.  Αρκεί, κύριοι συνάδελφοι, να σας πω 
ότι συζητούσαμε για το Πανεπιστήμιο Κύπρου και παρενέβαινε ο εκπρόσωπος της ΠΕΟ στο ΤΕΠΑΚ 
αγωνιζόμενος να προχωρήσουν οι δυο θέσεις στις οποίες αναφέρονται οι αγαπητοί συνάδελφοι!  Όμως στην 
πορεία της συζήτησης διεφάνη ότι δε μιλούσαμε ούτε για δύο ούτε για πέντε ούτε για δέκα ούτε για είκοσι 
θέσεις, αλλά για πολύ περισσότερες!  Βεβαίως το ερώτημα που εγείρεται και σήμερα στην ολομέλεια, αλλά και 
στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής -και θα το απαντήσουν οι ακελικοί φίλοι- είναι γιατί άραγε το ΑΚΕΛ και η 
ηγεσία του αγωνίζονται μόνο για δύο από τους υπόλοιπους. Αυτό να το απαντήσουν εκεί στην Εζεκία 
Παπαϊωάννου.  Εμείς δε θα στερήσουμε κανενός άξιου την προαγωγή!  Δε θα στερήσουμε, κυρίες και κύριοι, 
κανενός άξιου το διορισμό!  Εμείς ζητούμε... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, αλλά θα τους πληρώνουμε! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ακριβώς!  Ζητούμε κοινοβουλευτικό έλεγχο!  Αυτό ζητήσαμε!  Αυτό που κατέθεσε ο κ. Χριστόφιας μέσω 
των υπουργών του!  Θέλουμε να το επεκτείνουμε!  Αυτή τη μάχη που δίδουν η ΕΔΟΝ, το ΑΚΕΛ και οι 
εκπρόσωποί του για δύο ανθρώπους να την εξηγήσουν, για να καταλάβουμε όλοι! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Γιατί το εκάμαν; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Συλλούρης έχει το λόγο και ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν είμαι στην επιτροπή Παιδείας, αλλά αυτό που αντιλαμβάνομαι είναι ότι το πιο 
βασικό στοιχείο δεν κατατέθηκε καθαρά στην επιτροπή, που είναι πόσες και ποιες είναι αυτές οι θέσεις -και 
είμαι βέβαιος ότι οι κοινοβουλευτικές ομάδες του ΑΚΕΛ και του ΔΗΣΥ θα διαφωνούν για τον αριθμό ευλόγως, 
διότι δεν τους είπαν- και, δεύτερον, για ποιες απ’ αυτές τις θέσεις έχουν ξεκινήσει συνεντεύξεις.  Και προκαλώ 
και τον πρόεδρο της επιτροπής και τα μέλη της επιτροπής Παιδείας να μου δώσουν αυτούς τους δύο αριθμούς 
με υπευθυνότητα! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πραγματικά είναι ολίγον εκπληκτικό να έχει συζητηθεί το θέμα στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή 
και να μην μπορούμε να καταλήξουμε -δηλαδή να καταλήξετε εντός της επιτροπής- πόσες είναι οι θέσεις!  
Ακούω είναι δύο οι θέσεις, ακούω είναι εκατό τόσες!   

 Εν πάση περιπτώσει, ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλει το λόγο ο κ. Κατσουρίδης ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.  

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Λοιπόν, επιστρέψαμε στο σημείο για το οποίο υπέβαλα το αίτημα αναβολής. Και αυτό αποδεικνύεται, ότι 
η ταχύτητα τζιαι οι συνοπτικές διαδικασίες -που δυσκολεύεται να το καταλάβει ο Συλλούρης- που έγιναν εκεί, 
ακριβώς για να παρεμποδιστούν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Δημήτρη Συλλούρη) 

 Και όχι να αντιστρέφονται τα πράματα τώρα, κύριε, ότι θέλουμε εμείς να τακτοποιήσουμε δύο!  Θέλουν 
να κόψουν κάποιους!  Λοιπόν, όπως τζιαι να ’σιει, όλη αυτή η συζήτηση αποδεικνύει ότι δεν έγινε η συζήτηση 
που έπρεπε να γίνει στην επιτροπή και ετσιθελικά τώρα η πλειοψηφία λέει «προχωρώ!». Προχωρήστε, εντάξει! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα έχουμε την ευκαιρία να τα συζητήσουμε σε έκταση ενόψει της προεκλογικής εκστρατείας, αλλά η 
αλήθεια είναι ότι είχε καταγραφεί ένα ιστορικό ρεκόρ αναξιοκρατικών προσλήψεων τη δεκαετία που 
κυβερνούσαν οι απέναντι συνάδελφοι.   

 Υπάρχει και ένα δεδομένο το οποίο δεν καταγράφηκε και θέλω να το αναφέρω σήμερα όμως.  Είναι 
εκπληκτικό σε μια επιτροπή, μέσα από συνοπτικές διαδικασίες, όλοι οι παρευρισκόμενοι -τα τρία πανεπιστήμια, 
τα δύο υπουργεία και όλα τα συνδικάτα, που αντιλαμβάνεστε δεν ανήκουν μόνο στην αριστερά, διότι εκφράζω 
μόνο την αριστερά- να διαφωνούν με μία πρόταση νόμου και ετσιθελικά να θέλουμε να επιβάλουμε 
προσκόμματα στην εύρυθμη λειτουργία των πανεπιστημίων.  Λέχθηκε πολύ συγκεκριμένα εκεί ότι τους 
δημιουργεί τεράστιο πρόβλημα στη λειτουργία τους και εδώ ακριβώς έγκειται η σκοπιμότητα. 

 Άλλο σημείο.  Κοπτόμεθα για την οικονομική κρίση και συμφωνούμε.  Εάν η αγαπητή συνάδελφος κ. 
Κυριακίδου έχει δίκαιο για τις πενήντα οκτώ θέσεις, έχει λεχθεί ξεκάθαρα στην επιτροπή, υπάρχει και πρακτικό 
που λέει ότι, «επειδή έχουν τροχοδρομηθεί οι διαδικασίες προσλήψεων και προαγωγών, έχει δημιουργηθεί 
έννομο συμφέρον σε αριθμό ατόμων και η Δημοκρατία θα υπόκειται στον κίνδυνο προσφυγών στο Ανώτατο 
Δικαστήριο με κινδύνους να πέσουν οι διαδικασίες και άρα επιπρόσθετα έξοδα για τη Δημοκρατία, πέραν των 
προβλημάτων που δημιουργούνται στις προσλήψεις ενόψει του επόμενου ακαδημαϊκού έτους»…   Άρα, είναι 
ξεκάθαρη η σκοπιμότητα και οι συνάδελφοι είναι καλά να λεν τα πράγματα με το όνομά τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, η κ. Αθηνά Κυριακίδου, ο κ. Γιώργος Βαρνάβα.  Πόσοι άλλοι;  Ο κ. Λαμάρης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα μιλήσω επί του θέματος, θα καταγράψω μια ταπεινή άποψη.  Με τη χώρα μας 
-δεν είναι της ώρας, και συμφωνώ με τον κ. Κατσουρίδη, να συζητήσουμε τα αίτια και τα αιτιατά- με τον άλφα ή 
βήτα τρόπο να βρίσκεται στα χέρια της τρόικας, που υπάρχει ο κίνδυνος να μας εγκαταλείψουν και η χώρα μας 
να μείνει αβοήθητη...  Θα το ξαναπώ, για να καταγραφεί σ’ αυτή την ιστορική συνεδρία!  Με τον κίνδυνο, όπως 
παρακολουθούν πώς συμπεριφερόμαστε όλοι, αριστεροί και δεξιοί... 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Και ενδιάμεσοι. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 ...να μας αφήσουν, γιατί έχουμε τη δυνατότητα από μόνοι μας και να προάγουμε και να 
συμπληρώνουμε... 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Και να διορίζουμε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ...και να διορίζουμε όλοι μας, από όλες τις πλευρές…  Είμαστε κατώτεροι των περιστάσεων έναντι των 
σημερινών και των επόμενων γενιών!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμπληρώνοντας, για τελευταία φορά θα πω ότι δε θα στερήσουμε από κανέναν, που 
είναι έτοιμος να προσληφθεί, την προσδοκία.  Απλά, εκείνο το οποίο προσπαθούμε να κάνουμε είναι για όσες 
προσλήψεις είναι μακριά από την προσδοκία να ασκήσουμε έναν κοινοβουλευτικό έλεγχο.  Αυτή είναι η 
προσπάθειά μας.  Δυστυχώς, τον τελευταίο χρόνο οι προσλήψεις έχουν πάρει μεγάλες διαστάσεις.  
Προσπαθούμε να βάλουμε έναν έλεγχο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο είναι τα θέματα.  Πρώτα απʼ όλα, επειδή έχει λεχθεί ότι καταβάλλεται προσπάθεια 
είτε κατάργησης είτε αποκοπής, εδώ δεν τίθεται κανένα τέτοιο θέμα.  Απλά, είναι σταύρωση των θέσεων και 
αντιλαμβάνεστε ότι η αρμόδια επιτροπή θέλει να ενημερώνεται για κάθε θέση.  Τι είναι το κακό δηλαδή, αν η 
αρμόδια επιτροπή τυγχάνει της ανάλογης ενημέρωσης σε σχέση με τις προθέσεις τις οποίες έχει το 
πανεπιστήμιο να προσλάβει είτε και να προάξει τον οποιοδήποτε και μάλιστα εκεί να κατατίθεται ενώπιον της 
αρμόδιας επιτροπής και το δικαιολογητικό βάσει του οποίου το Πανεπιστήμιο Κύπρου προχωρεί σε αυτές τις 
προαγωγές ή τις προσλήψεις; 

 Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, που θα πρέπει να γίνει κατανοητό είναι ότι βρισκόμαστε σε μία πολύ 
άσχημη κατάσταση.  Εάν μέχρι την 31η Ιουλίου δεν υπάρξει η εξεύρεση των λεφτών που χρειάζεται η 
κυβέρνηση -κακά τα ψέματα- θα γίνει στάση πληρωμών.  Απομυζά σήμερα η κυβέρνηση από τους 
ημικρατικούς οργανισμούς, για να μη γίνουμε, στην καθομιλουμένη, ρεζίλι.  Εάν τώρα δηλαδή ο καθένας 
αντιληφθεί τις περιστάσεις που βρισκόμαστε και, αν ακόμη πούμε ότι, ναι, χρειάζεται μία πρόσληψη, χρειάζεται 
μία θέση για την καλύτερη λειτουργία κάποιου πανεπιστημίου εκ των τριών, αλλά αυτή την περίοδο υπάρχει 
θέμα να παγοποιηθεί έστω για ένα χρονικό διάστημα, ώστε να μειώσουμε τους κινδύνους τους οποίους περνά 
σήμερα η χώρα μας, όπου αύριο η τρόικα...  Κακά τα ψέματα, όσο και να ωραιοποιούν κάποιοι, θα πρέπει να 
αναμένουμε τα μέτρα τζιαι εννά δούμε στην πραγματικότητα ποια ένʼ τα μέτρα.  Τότε θα κληθούν να 
δικαιολογήσουν στο λαό είτε αποκοπές είτε μειώσεις είτε οτιδήποτε.   

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, ας μην καταβάλλεται μία προσπάθεια και μην επαναλαμβάνεται σε αυτή την 
αίθουσα ότι η Βουλή έχει καταστεί στο τέλος της ημέρας κυβερνώσα.  Δεν είναι κυβερνώσα η Βουλή!  Η Βουλή 
ασκεί το συνταγματικό δικαίωμα το οποίο απορρέει μέσα από το σύνταγμα του ελέγχου.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λαμάρης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο ζητήματα εγώ θέλω να θίξω.  Το ένα είναι:  Αντιλαμβανόμαστε τώρα ότι μιλάμε για 
τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της χώρας μας, τα οποία, τουλάχιστον τα δύο, είναι σε νηπιακή κατάσταση 
και χρήζουν ανάπτυξης για την οποία μιλούμε όλοι;  Το αντιλαμβανόμαστε;  Και θυμηθήκαμε τώρα ότι θα σωθεί 
η οικονομία της χώρας με την παγοποίηση της διαδικασίας πρόσληψης ή προαγωγής κάποιων λειτουργών των 
πανεπιστημίων;  Ας μην κοροϊδευόμαστε! 

 Το δεύτερο δεν είναι με ευκολία που θα το καταθέσω, αλλά πραγματικά έλεος!  Είπε η κ. Αθηνά 
Κυριακίδου για τον τελευταίο χρόνο, που γίνονται και γίνονται και γίνονται και έχει στο μυαλό της το 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο της Κύπρου... 
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Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Για όλο το δημόσιο τομέα μιλώ, κύριε Λαμάρη! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ...για το οποίο ο μύθος τελικά της ακελοκρατίας του...  Τζιαι ακούσαμε ότι τζιαι ο εκπρόσωπος της ΠΕΟ 
έκαμνεν τζιαι έρανεν…  Συγγνώμη, προεκλογικά από ποια γραφεία κόμματος στη Λεμεσό περνούσαν οι 
υποψήφιοι για πρόσληψη στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο, αγαπητέ Σωτήρη Σαμψών;   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Σε ποια γραφεία; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συγγένισσα του κ. Σαμψών από τις πρώτες στις γραπτές εξετάσεις... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Λοιπόν, να παρακαλέσω να μην μπαίνουμε σε προσωπικές αναφορές! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πάμε σε τραγελαφικές καταστάσεις!  Λυπάμαι πολύ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω να αποφύγουμε προσωπικές αναφορές, οι οποίες θα πυροδοτήσουν νέες αντιπαραθέσεις. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Δεν ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε, δεν ολοκλήρωσα!  

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα σου δώσω το λόγο, κύριε Σαμψών.  Μισό λεπτό. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Άτομα τα οποία ανάμεσα σε εκατοντάδες υποψήφιους στις γραπτές εξετάσεις ήρθαν πρώτα -εγώ θα το 
αναφέρω και είναι προς τιμήν τους- άτομα, και πρόσωπο συγγενικό του κ. Σαμψών και πρόσωπο συγγενικό 
μου…  Πρώτα! Όχι για πρόσληψη ενός· για έξι-οκτώ θέσεις.  Και δεν προσλήφθηκαν στις διαδικασίες των 
προφορικών εξετάσεων ούτε ο ένας ούτε ο άλλος.  Επομένως, ποιος τους έκοψε;  Κάποιοι οι οποίοι τώρα δεν 
είναι βέβαια στο διοικητικό συμβούλιο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου, που κάποιοι τους ήθελαν να 
συνεχίσουν να είναι. Και είμαι έτοιμος, αν χρειαστεί, να καταθέσω και στοιχεία γιʼ αυτό που είπα 
προηγουμένως.  Ναι, συγκεκριμένοι ενήργησαν τότε με συγκεκριμένο τρόπο γιʼ αυτές τις προσλήψεις.  
Επομένως, ας μην τα φορτώνουμε σε άλλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Έχει δίκαιο, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Λαμάρης.  Το πρόσωπο αυτό, η κοπέλα αυτή είναι βαφτιστικιά μου, για 
να είμαι ειλικρινής. Όμως θα πρέπει να πω και την αλήθεια, ότι, όταν δεν την επκιάσαν, ένʼ του κ. Λαμάρη που 
τηλεφώνησα να μου την κανονίσει! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν θέλει να ανακαλύψει ο κ. Λαμάρης πώς έχει λειτουργήσει το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου και 
πώς οι προσωρινές διοικούσες και κάποιοι που διετέλεσαν και υπουργοί του ΑΚΕΛ, τότε ας προστρέξει στις 
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εκθέσεις της Γενικής Ελεγκτού του 2009 και του 2010 για τα πενήντα έξι κτίρια που έχουν ενοικιαστεί, τα ενοίκια 
και τη διασπάθιση δημοσίου χρήματος που γίνεται μέχρι και σήμερα.   

 Το θέμα μας δεν είναι αυτό, κύριε Πρόεδρε, και πρέπει να τοποθετηθώ στο θέμα των προσλήψεων για 
τις οποίες έχει ξεκινήσει η διαδικασία.  Ή θα καταλάβουμε σε αυτό τον τόπο ότι τέλος Ιουλίου πολύ πιθανόν το 
κράτος να προχωρήσει σε στάση πληρωμών...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Στάση πληρωμών, κύριε Πρόεδρε, έχει ήδη ξεκινήσει σε όλους τους άλλους τομείς, είτε ονομάζονται 
“επιστροφές του φόρου προστιθέμενης αξίας” είτε ονομάζονται “επιχορηγήσεις για την πρώτη κατοικία” είτε 
ονομάζονται “επιδοτήσεις” στους κτηνοτρόφους για το κατά κεφαλήν των αιγοπροβάτων.  Σε όλα τα άλλα 
στάδια έχει προχωρήσει σε στάση πληρωμών αυτή η κυβέρνηση.  Έμειναν μόνο οι μισθοί, οι συντάξεις και τα 
επιδόματα.  Άρα, δεν είναι η ώρα να δούμε κατά πόσο είναι νέες θέσεις ή είναι θέσεις για τις οποίες έχει 
ξεκινήσει η διαδικασία.  Καμία απολύτως πρόσληψη στο δημόσιο δεν μπορεί να γίνει αυτή τη στιγμή, κύριε 
Πρόεδρε, όπως και προσλήψεις δεν μπορεί να γίνονται για ημερομίσθιους και εκτάκτους.  Αν θέλουμε να 
συνεχίσουμε αυτή τη νοοτροπία, τότε θα φτάσουμε ακόμα πιο σύντομα εκεί που δυστυχώς μας έχει οδηγήσει 
αυτή η κυβέρνηση. Και την τρόικα, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Τωρά έννεν εκτός θέματος; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, την τρόικα σε αυτό τον τόπο την έχει φέρει το ΑΚΕΛ και η οικονομική του πολιτική 
και... 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Κάνω έκκληση να διακόψουμε τη συζήτηση!  Είναι πλέον θέμα σεβασμού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης εγείρει διαδικαστικό θέμα για τη διακοπή της συζητήσεως.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εγώ εγείρω σοβαρότερο θέμα!  Δύο φορές εκάμετέ μου παρατήρηση εμένα για μισή κουβέντα εκτός του 
θέματος!  Έχει εγείρει όλη την οικονομική πολιτική... 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι ο κ. Λαμάρης που το ξεκίνησε με τις προσωπικές καταγγελίες, κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Σε παρακαλώ, κύριε!  Δεν απευθύνομαι σʼ εσένα.  

 Κατηγόρησε τώρα για στάση πληρωμών.  Φοβερά μηνύματα προς τα έξω!  Δεν τον διακόψατε, μέχρι να 
διαμαρτυρηθεί ο κ. Στυλιανίδης! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Για στάση πληρωμών μίλησε και ο κ. Βαρνάβα πριν δύο λεπτά, κύριε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δημιουργείται φαύλος κύκλος με τις αναφορές που είναι εκτός των θεμάτων που συζητούνται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Πολύ συγκεκριμένα, τον μόνο που εδιακόψετε δύο φορές, του εκάμετε παρατήρηση -τζιαι τη δέχομαι- ένʼ 
εμένα!  Εδώ γίνεται εφʼ όλης της ύλης οικονομική αναφορά και δε λέτε λέξη! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κάμνετε μεγάλο λάθος, διότι απευθύνομαι προς όλο το σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Τώρα θα ζητήσω το λόγο και αφαιρέστε μου τον εσείς! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τριάντα δευτερόλεπτα να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε! 
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 Δεν μπορεί, όταν υπάρχουν σήμερα τα οικονομικά δεδομένα που υπάρχουν σʼ αυτό τον τόπο και 
είμαστε κάτω από το μικροσκόπιο της τρόικας, να λέει η αιχμή του δόρατος της οικονομικής πολιτικής των 
τελευταίων πέντε χρόνων, δηλαδή η κυβέρνηση Δημήτρη Χριστόφια, ότι δεν ευθύνεται και ευθύνονται άλλοι.  
Έχει και η κυβέρνηση ευθύνες και είναι η ώρα να τις αναλάβει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Θέτω την εισήγηση του κ. Στυλιανίδη ενώπιον του σώματος να περαιωθεί η συζήτηση, να 
εξαντληθεί η συζήτηση.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η συζήτηση θεωρείται εξαντληθείσα, γιʼ αυτό θα προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι η τελευταία μέρα, αλλά εγώ προτίθεμαι να θέσω θέμα γιʼ αυτό που είπα πριν 
κανονικότατα.  Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ -και θα ζητήσω πρακτικά και θα το τεκμηριώσω- 
όποτε βκει μισή κουβέντα έξω ʼπού το θέμα δέχεται σύσταση.  Εδώ βκαίνουν συνειδητά τζιαι λεν διάφορα στα 
οποία εγώ θέλω να απαντήσω, διότι, όταν λέει ο άλλος «την οικονομική καταστροφή την εφέρετε εσείς», δεν 
μπορώ να μην του απαντήσω, και δεν μπορώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας απαντώ πολύ απλά:  Όταν εγείρεται θέμα, δίνονται απαντήσεις στα θέματα που εγείρονται.  Αυτό 
δεν το έχετε λάβει υπόψη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εγώ δεν ήγειρα θέματα οικονομικής πολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω ηγέρθησαν και από εσάς... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι από μένα, όχι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 ...και από άλλους.  Και από το ΑΚΕΛ και από τα άλλα κόμματα.  Απʼ όλα τα κόμματα ηγέρθησαν θέματα, 
γιʼ αυτό μίλησα για φαύλο κύκλο. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του υπʼ αριθμόν 14 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και δύο αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπʼ αριθμόν 15 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Η ψήφος του Αβέρωφ εν μετρά·  όρθιου και κινούμενου δε μετρά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ δεν κάμνω καταμέτρηση.  Γίνεται από τους γραμματείς η καταμέτρηση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν τον μετρήσαμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Όρθιου και κινούμενου δε μετρά! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν κατεμετρήθη, κύριε Κατσουρίδη! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

Μ. ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Δικαιολόγηση... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Μαυρίδη, κάμνουμε ψηφοφορία!  Απαγορεύεται δυνάμει των κανονισμών οιαδήποτε παρέμβαση.  
Παρακαλώ! 

Μ. ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Επειδή θα τηρήσω αποχή, να δικαιολογήσω ότι, επειδή εργάζομαι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι η ώρα.  Τώρα είμαστε στην ψηφοφορία.   

 Λοιπόν, τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και τρεις αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπʼ αριθμόν 16 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και τρεις αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του Στρατού της 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς «Οι περί Εθελοντών 
Πενταετούς Υποχρεώσεως του Στρατού της Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Βαρνάβα, πρόεδρος Χρίστος Μέσης 

 Σωτήρης Σαμψών Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ανδρέας Πιτσιλλίδης Γεώργιος Προκοπίου 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νίκος Κουτσού 

 Άριστος Δαμιανού Ζαχαρίας Κουλίας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιουνίου και στις 5 Ιουλίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, ο Αρχηγός της Εθνικής 
Φρουράς, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού) 
και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 14 και 27 του περί 
Στρατού της Δημοκρατίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Εθελοντών Πενταετούς 
Υποχρεώσεως του Στρατού της Δημοκρατίας Κανονισμών, ώστε να θεσμοθετηθούν ορισμένα αιτήματα των 
εθελοντών πενταετούς υποχρεώσεως (ΕΠΥ), τα οποία εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφαση 
του 2007, και να ρυθμιστούν ορισμένα κενά και ασάφειες που διαπιστώθηκαν κατά την εφαρμογή των 
υφιστάμενων κανονισμών, καθώς και ορισμένα άλλα θέματα των οποίων κρίθηκε αναγκαία η ρύθμιση σε αυτό 
το στάδιο. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι 
κυριότερες ρυθμίσεις που περιλαμβάνονται σε αυτούς είναι οι ακόλουθες: 

1. Προβλέπεται ότι οι υποψήφιοι για πρόσληψη στο στρατό ως ΕΠΥ δε θα είναι πλέον μόνο άνδρες, αλλά 
και γυναίκες. 

2. Προβλέπεται ότι οι ΕΠΥ θα συνεχίσουν να υπηρετούν στο στρατό μέχρι την ηλικία αφυπηρέτησής τους 
μετά την ανανέωση της πρώτης πενταετούς περιόδου υπηρεσίας τους και όχι της τρίτης, όπως ισχύει 
τώρα. 

3. Αναθεωρούνται οι πρόνοιες που αφορούν τη σύνθεση και σύγκληση του Συμβουλίου Κρίσεων, έτσι 
ώστε αυτό να συνέρχεται για τις κρίσεις των ΕΠΥ σε σύνοδο μια φορά το χρόνο, αντί για δύο, όπως 
ισχύει τώρα. 

4. Αυξάνεται ο χρόνος άδειας ανάπαυσης των ΕΠΥ, έτσι ώστε η άδεια που δικαιούνται να είναι στο 
ελάχιστο επίπεδο των υπόλοιπων εργαζομένων.  Συγκεκριμένα, προβλέπεται οι ΕΠΥ να δικαιούνται 
άδεια ανάπαυσης είκοσι εργάσιμων ημερών κάθε έτος σε περίπτωση πενθήμερης εβδομάδας εργασίας, 
αντί δεκαοκτώ που δικαιούνται τώρα, και είκοσι τεσσάρων εργάσιμων ημερών σε περίπτωση εξαήμερης 
εβδομάδας εργασίας, αντί είκοσι δύο που δικαιούνται τώρα.  Γίνεται επίσης πρόβλεψη οι πρόνοιες αυτές 
να έχουν αναδρομική ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2012.  Επιπλέον, καθορίζεται ότι δε θα απαιτείται η 
συμπλήρωση υπηρεσίας έξι τουλάχιστον μηνών, για να παραχωρείται άδεια σε ΕΠΥ. 

5. Αναθεωρούνται οι πρόνοιες που αφορούν την άδεια ασθένειας η οποία παραχωρείται στους ΕΠΥ.  
Συγκεκριμένα, η άδεια ασθένειας με πλήρεις απολαβές αυξάνεται από είκοσι οκτώ σε τριάντα ημέρες 
ανά έτος και η παράταση της άδειας ασθένειας με πλήρεις απολαβές από δεκατέσσερις ημέρες σε δύο 
μήνες. 

6. Περιλαμβάνεται πρόνοια, σύμφωνα με την οποία, μετά από απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
λαμβανομένων υπόψη των περιστατικών της κάθε υπόθεσης, θα δύναται να χορηγείται φιλοδώρημα σε 
ΕΠΥ σε συγκεκριμένες περιπτώσεις τερματισμού της σύμβασης απασχόλησης.  Οι περιπτώσεις αυτές 
αφορούν τον τερματισμό της σύμβασης, όταν μεταξύ άλλων ο ΕΠΥ εκπέσει από το βαθμό του ή 
υποβιβαστεί, όταν καταδικαστεί σε οποιαδήποτε ποινή φυλάκισης για κακούργημα ή για αδίκημα 
ατιμωτικό ή ηθικής αισχρότητας ή για αδίκημα λιποταξίας, όταν στερηθεί των πολιτικών του δικαιωμάτων 
κ.λπ.  

7. Καθιερώνεται η απονομή βαθμού στους ΕΠΥ που πεθαίνουν ή καθίστανται ανάπηροι κατά την εκτέλεση 
των καθηκόντων τους και προβλέπεται η χορήγηση αυξημένου φιλοδωρήματος. 
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8. Επεκτείνεται το όριο ηλικίας αφυπηρέτησης των ΕΠΥ από το πεντηκοστό στο πεντηκοστό πέμπτο έτος 
της ηλικίας τους. 

 Όπως είναι γνωστό, για τις προτεινόμενες ρυθμίσεις έχει ήδη κατατεθεί στη Βουλή σχετική πρόταση 
νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» από το μέλος 
της επιτροπής κ. Σωτήρη Σαμψών.  Ειδικότερα, σκοπός της εν λόγω πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του 
περί Στρατού της Δημοκρατίας Νόμου, έτσι ώστε να εισαχθούν σε αυτόν διατάξεις με τις οποίες να ρυθμιστούν 
νομοθετικά τα αιτήματα των ΕΠΥ τα οποία εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο και να βελτιωθούν 
ορισμένες άλλες πρόνοιες που τους αφορούν.  Επισημαίνεται ότι η πιο πάνω πρόταση νόμου συζητήθηκε στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας αρχικά στις 24 Μαΐου 2012.  Το Υπουργείο Άμυνας είχε συναφώς 
δεσμευτεί ότι θα ετοίμαζε και θα κατέθετε στη Βουλή των Αντιπροσώπων το συντομότερο δυνατό σχετικούς 
τροποποιητικούς κανονισμούς με ανάλογο με την πρόταση νόμου περιεχόμενο, γι’ αυτό και στη συνέχεια το 
Υπουργείο Άμυνας, αφού μελέτησε το θέμα και έλαβε υπόψη τις θέσεις που εκφράστηκαν ενώπιον της 
επιτροπής στις 24 Μαΐου 2012, καθώς και τις θέσεις του Υπουργείου Οικονομικών και την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου με βάση την οποία είχαν εγκριθεί ορισμένα αιτήματα των ΕΠΥ, ετοίμασε και κατέθεσε 
στη Βουλή τους υπό αναφορά τροποποιητικούς κανονισμούς.  Επισημαίνεται επίσης ότι η πιο πάνω πρόταση 
νόμου έτυχε παράλληλης εξέτασης με τους εν λόγω τροποποιητικούς κανονισμούς από την επιτροπή, στη 
συνέχεια όμως η επιτροπή επικεντρώθηκε στη μελέτη των τροποποιητικών κανονισμών. 

 Στα πλαίσια της πιο πάνω μελέτης, ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς δήλωσε ότι οι απόψεις της Εθνικής 
Φρουράς σε σχέση με το θέμα έχουν αποτυπωθεί στο κείμενο των εν λόγω κανονισμών και ότι στο παρόν 
στάδιο ένα μέρος μόνο των υφιστάμενων κανονισμών τροποποιείται.  Σύντομα όμως έπεται και νέα 
αναθεώρησή τους.  Όπως ειδικότερα επισήμαναν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, η συνολική 
αναθεώρηση των υφιστάμενων κανονισμών θα προωθεί σύντομα, μέσα στους επόμενους δύο με τρεις μήνες 
περίπου, και στα πλαίσιά της θα επέλθει μια πιο ολοκληρωμένη ρύθμιση.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω κανονισμών από την επιτροπή καταβλήθηκε προσπάθεια μέσα 
σε παραγωγικό και συναινετικό κλίμα από πλευράς όλων των εμπλεκόμενων μερών να επέλθουν ορισμένες 
βελτιωμένες διαφοροποιήσεις στις πρόνοιές τους. 

 Ειδικότερα, εκτός από τις επουσιώδεις αλλαγές που κρίθηκαν σκόπιμες για σκοπούς λεκτικής και 
νομοτεχνικής βελτίωσης του κειμένου των κανονισμών, η συζήτηση και η ανταλλαγή απόψεων ενώπιον της 
επιτροπής επικεντρώθηκαν κυρίως στην ανάγκη να επέλθουν στο κείμενο των κανονισμών οι ακόλουθες 
τροποποιήσεις: 

1. Προσθήκη πρόνοιας που να προβλέπει ότι, στα πλαίσια της προκήρυξης θέσεων για πρόσληψη ΕΠΥ, 
σε συγκεκριμένες περιπτώσεις θα καθορίζεται με αντικειμενικά κριτήρια το κατά πόσο η συγκεκριμένη 
θέση απασχόλησης θα απαιτεί την κατάληψή της μόνο από άντρα.  Ειδικότερα, όπως επισημάνθηκε 
από τους αρμοδίους, στην Εθνική Φρουρά υπάρχουν ανάγκες για πλήρωση συγκεκριμένων θέσεων 
απασχόλησης που παρουσιάζουν ιδιαιτερότητες, όπως για παράδειγμα ο χειρισμός οπλικών 
συστημάτων, στις οποίες δε θα μπορούσε να ανταποκριθεί μια γυναίκα λόγω των ιδιαιτεροτήτων της 
φύσης τους, γι’ αυτό κρίθηκε σκόπιμο, με τη βοήθεια της Νομικής Υπηρεσίας, να επέλθει η αναγκαία 
προσαρμογή στο κείμενο των κανονισμών, αφού στο εξής, με βάση την προτεινόμενη ρύθμιση στους 
κανονισμούς, οι υποψήφιοι για πρόσληψη στο στρατό ως ΕΠΥ θα είναι και γυναίκες.  Ειδικότερα, η 
υποχρέωση για πρόσληψη και γυναικών, όπως είναι γνωστό, απορρέει από την αρχή της ισότητας και 
το κοινοτικό κεκτημένο, το οποίο ενσωματώθηκε ήδη στο εθνικό μας δίκαιο. Επισημαίνεται ότι η 
διατύπωση της νέας πρόνοιας που ενσωματώνεται στο κείμενο των κανονισμών δε συγκρούεται με αυτή 
την υποχρέωση. 

2. Υιοθέτηση και ενσωμάτωση στο κείμενο των κανονισμών συγκεκριμένης απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου του 1996, που αφορά το ειδικό μηνιαίο επίδομα που 
λαμβάνουν οι ΕΠΥ με βάση την οικογενειακή τους κατάσταση. Το επίδομα αυτό καταβάλλεται στους 
ΕΠΥ από την 1η Ιανουαρίου του 1997, παρ’ όλο που δεν είχε περιληφθεί η σχετική πρόνοια για το ειδικό 
αυτό επίδομα στους κανονισμούς.  Αντίθετα, στους υφιστάμενους βασικούς κανονισμούς 
περιλαμβανόταν άλλη πρόνοια η οποία ήταν ανενεργός και της οποίας προτείνεται η κατάργηση με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς. Συναφώς, με τη νέα πρόνοια που ενσωματώνεται στο κείμενο των 
κανονισμών καθορίζεται ρητά το κατώτατο ειδικό μηνιαίο επίδομα που χορηγείται στους ΕΠΥ. 

3. Βελτίωση της προτεινόμενης τροποποίησης που αφορά τις άδειες ανάπαυσης των ΕΠΥ, ώστε αυτές να 
αυξηθούν περαιτέρω και, εάν είναι εφικτό, να υιοθετηθεί ό,τι ισχύει για τους μόνιμους υπαξιωματικούς.  
Το Υπουργείο Οικονομικών όμως, για λόγους που επεξήγησε, διαφώνησε με αυτό, επισημαίνοντας 
μεταξύ άλλων ότι η ενδεχόμενη αύξηση των αδειών ανάπαυσης θα συνεπάγεται έμμεση επιβάρυνση του 
κρατικού προϋπολογισμού και επομένως είναι αντισυνταγματική.  Επιπρόσθετα, όπως επισημάνθηκε 
από τη Νομική Υπηρεσία, στους υφιστάμενους κανονισμούς δεν προβλέπεται συγκεκριμένο ωράριο 
εργασίας, ώστε να καθορίζεται με σαφήνεια η πενθήμερη και εξαήμερη εβδομάδα εργασίας.  Το 
Υπουργείο Άμυνας στο σημείο αυτό δήλωσε ότι, παρ’ όλο που δεν προβλέπεται καθορισμένο ωράριο 
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εργασίας στο στρατό, εντούτοις υπάρχει σε συγκεκριμένες θέσεις απασχόλησης εξαήμερη εβδομάδα 
εργασίας.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τη Νομική Υπηρεσία, δεν πρέπει να γίνει τέτοια ρύθμιση που να 
εξισώνει και να αντιμετωπίζει επί ίσοις όροις τους μόνιμους στρατιωτικούς με τους ΕΠΥ.  Ως εκ τούτου, 
με βάση τα πιο πάνω, δεν ενσωματώθηκε νέα πρόνοια που να αυξάνει περαιτέρω τις άδειες 
ανάπαυσης. 

4. Καλύτερη ρύθμιση τόσο του υφιστάμενου κανονισμού όσο και της προτεινόμενης διάταξης που αφορά 
την καταβολή των φιλοδωρημάτων, ώστε μεταξύ άλλων να προβλέπεται ρητά σε ποιες περιπτώσεις 
λόγω τερματισμού της σύμβασης απασχόλησης οι ΕΠΥ δε δικαιούνται φιλοδώρημα. 

5. Βελτίωση της προτεινόμενης διατύπωσης που περιλαμβάνεται στο νέο κανονισμό που αφορά την 
απονομή βαθμού σε ΕΠΥ που αποβιώνει κατά την εκτέλεση του καθήκοντός του και καταβολή σχετικού 
φιλοδωρήματος.  Ειδικότερα, έγινε εισήγηση, ώστε να θεωρείται θάνατος, ενώ διατελεί στην υπηρεσία 
του, και ο θάνατος ενός ΕΠΥ που επέρχεται συνεπεία ασθενείας κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του 
και όχι μόνο συνεπεία τραύματος, όπως προβλέπεται στο νέο αυτό κανονισμό.  Παρά το σοβαρό 
προβληματισμό που επικράτησε για το θέμα αυτό, η εισήγηση τελικά δεν υιοθετήθηκε, αφού λήφθηκαν 
υπόψη οι θέσεις της Νομικής Υπηρεσίας και των άλλων αρμοδίων.   

6. Βελτίωση της προτεινόμενης τροποποίησης που αφορά την επέκταση της ηλικίας αφυπηρέτησης των 
ΕΠΥ με ενδεχόμενο αυτή να παραταθεί πέραν του πεντηκοστού πέμπτου έτους ηλικίας ή να παραμείνει, 
όπως προτείνεται, στα πενήντα πέντε και να γίνεται πρόβλεψη ότι θα λαμβάνουν και πλήρη οικονομικά 
ωφελήματα.  Οι αρμόδιοι διαφώνησαν με τη δυνατότητα επέκτασης της ηλικίας αφυπηρέτησης των ΕΠΥ 
πέραν του 55ου έτους της ηλικίας τους, καθώς και με την εισήγηση για καταβολή ωφελημάτων, αφού με 
τέτοιου είδους ρυθμίσεις επιχειρείται η εξίσωση των μόνιμων στρατιωτικών με τους ΕΠΥ.  Όπως 
επισημάνθηκε από το Υπουργείο Άμυνας, το θέμα της ηλικίας αφυπηρέτησης θα τύχει συλλογικής 
αντιμετώπισης για όλες τις κατηγορίες των στρατιωτικών.  

 Με βάση όλα τα πιο πάνω, το Υπουργείο Άμυνας, αφού ήλθε σε συνεννόηση και με το Υπουργείο 
Οικονομικών και τη Νομική Υπηρεσία, ετοίμασε διαδοχικά δύο διαμορφωμένα κείμενα των κανονισμών στα 
οποία ενσωματώνονται οι συμφωνηθείσες βελτιωτικές αλλαγές. 

 Όπως επισημάνθηκε πιο πάνω, το Υπουργείο Άμυνας προωθεί ήδη γενική αναθεώρηση των 
υφιστάμενων κανονισμών και αναμένεται ότι το νέο κείμενό τους θα κατατεθεί με τη νέα σύνοδο της Βουλής, 
οπότε οποιαδήποτε κενά και αδυναμίες ενδεχομένως προκύψουν κατά την εφαρμογή των υπό αναφορά 
κανονισμών, οι οποίοι θα έχουν εν τω μεταξύ εγκριθεί από τη Βουλή, θα εντοπιστούν, ώστε να επέλθει 
καλύτερη ρύθμιση. 

 Το τελικά διαμορφωμένο κείμενο των υπό αναφορά κανονισμών με όλες τις βελτιωτικές τροποποιήσεις 
του διανεμήθηκε σε όλα τα μέλη της επιτροπής.  Ωστόσο, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφωθούν 
έγκαιρα οι τελικές θέσεις όλων των πλευρών που εκπροσωπούνται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, 
όλες οι πλευρές επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος, στα πλαίσια της συζήτησης 
που θα διεξαχθεί για τους υπό αναφορά κανονισμούς.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα κάνω αναφορά στην ουσία των κανονισμών τους οποίους έχουμε ενώπιόν μας 
σήμερα, απλά να πω ότι αυτό που έχουμε και θα ψηφίσουμε σήμερα είναι ένα μέρος του πακέτου των 
κανονισμών που αφορά τους εθελοντές πενταετούς υποχρέωσης.  Όμως, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω ότι, 
αν σήμερα έχουμε ενώπιόν μας αυτό το οποίο θα ψηφίσουμε, είναι μετά από άσκηση φοβερών πιέσεων της 
ίδιας της επιτροπής Άμυνας.  Θέλω να στείλω ένα μήνυμα, κύριε Πρόεδρε, το οποίο έχετε στείλει και εσείς προ 
μερικών εβδομάδων στην εκτελεστική εξουσία.  Η Εθνική Φρουρά πάσχει αυτή τη στιγμή και, όταν το έμψυχο 
υλικό της, δηλαδή το μόνιμο προσωπικό της, εδώ και μερικά χρόνια δε βρίσκεται σε θέση ικανοποίησης, 
αντιλαμβάνεστε ότι σίγουρα και οι άνθρωποι εκφράζουν την απογοήτευσή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μην επεκταθούμε, διότι πρόκειται περί ομόφωνης έκθεσης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε. 

 Θέλω να στείλω το εξής μήνυμα:  Καλούμε την εκτελεστική εξουσία πλέον να σταματήσει τις αόριστες 
τοποθετήσεις σε σχέση με την κατάθεση των κανονισμών για τους αξιωματικούς, υπαξιωματικούς και επιπλέον 
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των συμπληρωματικών κανονισμών για τους ΕΠΥ.  Τους καλούμε με την έναρξη των εργασιών της Βουλής το 
Σεπτέμβριο να είναι έτοιμοι να καταθέσουν ενώπιόν μας αυτούς τους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαμψών και ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ότι οι ΕΠΥ είναι το πλέον αδικημένο κομμάτι της Εθνικής Φρουράς, νομίζω, είναι 
γνωστό σε όλους και θεωρώ ότι αυτοί οι κανονισμοί αποτελούν το πρώτο, μικρό μεν, αλλά το πρώτο βήμα σε 
ένα μεγάλο και μακρύ δρόμο, που έπεται για οριστική αποκατάσταση της αδικίας η οποία τους κατατρέχει για 
χρόνια τώρα μετά την υπογραφή των συμβολαίων τους τη δεκαετία του ’90.  Είναι μαζί με τα υπόλοιπα στελέχη 
της Εθνικής Φρουράς επιφορτισμένοι να κρατήσουν τη δύναμη, σε καιρούς δύσκολους, σε επίπεδα αποδεκτά 
με όλα τα προβλήματα που γνωρίζουμε όλοι και θεωρώ ότι είχαμε καθήκον και έχουμε καθήκον τους 
ανθρώπους που στηρίζουν την Εθνική Φρουρά να τους στηρίζουμε και ως επιτροπή Άμυνας και ως Βουλή.   

 Στη συγκεκριμένη περίπτωση όμως, κύριε Πρόεδρε  -και θα συμφωνήσω απόλυτα με το Γιώργο 
Βαρνάβα, τον πρόεδρο της επιτροπής- είναι μετά από πολλές πιέσεις προς την εκτελεστική εξουσία...  Προς 
Θεού, το θέμα δεν είναι αντιπολιτευτικό, δε θέλω και δεν πρέπει να πάρει αντιπολιτευτική διάσταση.  Άλλωστε 
οι ΕΠΥ προέρχονται απ’ όλα τα κοινωνικά στρώματα και τους κομματικούς χώρους, επομένως δεν τίθεται και 
θέμα οποιασδήποτε κομματικής εκμετάλλευσης με την κακή έννοια.  Εκείνο που θέλω να πω όμως είναι ότι 
υπήρξε εκτροπή, εκτροπή από μέρους της εκτελεστικής εξουσίας.  Με ποιο τρόπο;  Ήμουν έτοιμος να 
καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, εχτές τροπολογία γραπτή όσον αφορά τις ημέρες της άδειας των ΕΠΥ από είκοσι σε 
είκοσι δύο και το μήνυμα που εστάλη ήταν: «Εάν καταθέσεις αυτή την τροπολογία, εμείς ως υπουργείο θα 
αποσύρουμε τους κανονισμούς και θα μείνουν όλοι εκτεθειμένοι και εσύ βεβαίως μαζί που εκατάθεσες, που 
ετόλμησες να καταθέσεις την πρόταση ή την τροποποίηση».  Και δεν την εκατάθεσα, κύριε Πρόεδρε!  Την 
περασμένη όμως εβδομάδα, ψηφίζοντας το νέο κανονισμό της Βουλής, εψηφίσαμε επίσης ότι σε εξαιρετικές 
περιπτώσεις και κατόπιν της δικής σας άδειας μπορούμε να προχωρούμε σε προφορικές τροπολογίες.  
Θεωρώ ότι, υπό το φως των όσων έγιναν, αυτή είναι μια εξαιρετική περίπτωση που δίνει το δικαίωμα σε εσάς 
να μου επιτρέψετε να προχωρήσω σε προφορική τροπολογία, ώστε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν μπορώ να το επιτρέψω, διότι παρήλθε και η προθεσμία.  Έχουμε μπει στη συζήτηση επί θέματος 
αρχής και δεν μπορώ να επιτρέψω σ’ αυτό το στάδιο κατάθεση τροπολογίας ούτως ή άλλως. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Να τελειώσω ή θέλετε να μιλήσετε επί της διαδικασίας, κύριε Ευαγόρου; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν είναι επί της διαδικασίας... 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Να σταματήσω εγώ να μιλήσει ο συνάδελφος; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Εντάξει. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ακριβώς θέλω να επισημάνω ότι ο συνάδελφος είναι εκτός διαδικασίας από ώρα. Έπρεπε... Δηλαδή, 
ήθελα να συμφωνήσω μαζί σας.  Είναι τούτο που ήθελα να πω.  Αλλά ακόμα κάτι, κύριε Πρόεδρε.  Είχε 
συμφωνηθεί!  Νομίζω, όταν συμφωνούμε κάποια πράγματα και στη σύσκεψη όταν είναι ομόφωνα κάποια 
ζητήματα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Είναι μια έκκληση. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Είναι μια έκκληση, δε θέλω να τη στερήσω... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν μπορώ να την επιβάλω εγώ.  Να παρακαλέσω τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους να 
συνεννοούνται με τις κομματικές τους ομάδες. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ...διαφορετικά θα πάρουμε όλοι το λόγο και θα ξεκινήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Σαμψών μπορεί να συνεχίσει, αλλά λέω ότι παρήλθε ο χρόνος, δεν υπάρχει θέμα 
τροπολογίας ούτε εγκρίνω κατάθεση τροπολογίας σ’ αυτό το στάδιο. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι βάσει του 55(2) μπορούσατε να εγκρίνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρήλθε ο χρόνος! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Όχι, δεν έχει χρόνο το 55(2).  Εν πάση περιπτώσει... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι αποφάσισα, κύριε Σαμψών! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Εντάξει. 

 Εκείνο το οποίο θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι με τούτο τον τρόπο η Βουλή καθίσταται στην 
ουσία αιχμάλωτος, μέσα σε εισαγωγικά ή χωρίς εισαγωγικά, αυτού του είδους των συμπεριφορών της όποιας 
εκτελεστικής εξουσίας, ανεξαρτήτως κυβέρνησης· το επαναλαμβάνω, για να μην παρεξηγηθώ.  Αυτοί οι 
άνθρωποι είναι δυστυχώς αδικημένοι, πολλές από τις αδικίες διορθώνονται με τους παρόντες κανονισμούς, 
όμως εκκρεμούν ακόμη περισσότερες, που θα πρέπει να τις δούμε.  Και θεωρώ ότι, από τη στιγμή που το 
Υπουργείο Άμυνας στην επιτροπή Άμυνας δεσμεύτηκε ότι θα προχωρούσε σε εξέταση των είκοσι δύο 
ημερών...  Μιλούμε για δύο μέρες, κύριε Πρόεδρε!  Δε μιλούμε τώρα για μήνες και χρόνια!  Μιλούμε για δύο 
μέρες άδεια σε ανθρώπους που δουλεύουν όχι εφταήμερο, δεκαήμερο την εβδομάδα και θεωρούμε εμείς, 
εθεωρούσαμε ως επιτροπή Άμυνας ότι είκοσι δύο μέρες ήταν ο ορθός αριθμός ημερών που ανταποκρίνεται 
στις υπηρεσίες τους.  Και το Υπουργείο Άμυνας με αυτό τον τρόπο συμπεριφέρθηκε και αντιμετωπίζει αυτούς 
τους ανθρώπους.   

 Θεωρώ ότι η Βουλή έχει την υποχρέωση, έχει και το καθήκον, έχει και το δικαίωμα, κύριε Πρόεδρε, το 
οποίο βέβαια δεν αναγνωρίσατε στην παρούσα περίπτωση, να διορθώσει αυτή την αδικία των δύο ημερών.  Εν 
πάση περιπτώσει, πέραν αυτού εμείς θα υπερψηφίσουμε βέβαια τους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαμψών. 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να είναι ομόφωνο το νομοσχέδιο και να μη χρειάζεται να πούμε πολλά, όμως 
δράττομαι της ευκαιρίας να στείλουμε μέσα από αυτό που εγκρίνουμε σήμερα ένα μήνυμα.  Ναι μεν είναι 
αδικημένοι οι ΕΠΥ, όπως και οι υπόλοιπες ομάδες και κατηγορίες στο στρατό, αλλά εδώ αναμένουμε από το 
2006 αναθεώρηση όλων των κανονισμών -το 2006 ήταν οι τελευταίες αποστρατείες που έγιναν στην Εθνική 
Φρουρά- για να διορθωθούν κάποια κενά και να δοθούν και κάποια μέτρα, ούτως ώστε να ανεβεί και το ηθικό 
των αξιωματικών, υπαξιωματικών, ΕΠΥ και των λοιπών μελών της Εθνικής Φρουράς, πράγμα στο οποίο 
υπάρχει καθυστέρηση.  Εδώ γίνεται αναφορά και δήλωση και από τον Υπουργό Άμυνας και από τους 
υπόλοιπους αρμόδιους ότι αρχές Σεπτεμβρίου, σε δύο μήνες, θα έρθουν οι κανονισμοί που θα αφορούν όλες 
τις κατηγορίες του στρατού και επιπρόσθετα θα ξανασυζητηθεί και το θέμα των κανονισμών που διέπουν τους 
ΕΠΥ.   
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 Άρα λοιπόν, εμείς θεωρούμε ότι σήμερα κάναμε δύο βήματα μπροστά όσον αφορά τους ΕΠΥ. Και να 
υπενθυμίσω, κάνοντας μια παρένθεση, ότι πριν δύο χρόνια, ενώ ήταν έτοιμο το νομοσχέδιο που αφορούσε 
τους ΕΠΥ να έρθει στην ολομέλεια, από την εκτελεστική εξουσία είχε αποσυρθεί.  Δε θέλαμε με κανένα τρόπο 
να επαναληφθεί το ίδιο, γιατί στόχος είναι να επωφεληθεί το μεγαλύτερο μέρος των αιτημάτων των ΕΠΥ και θα 
επανέλθουμε σε δύο μήνες και οποιεσδήποτε αδυναμίες υπάρχουν ή κενά θα συμβάλουμε όλοι στο να τα 
επιλύσουμε.  Καταλήγω επαναλαμβάνοντας αυτό που είπα στην αρχή, ότι το μήνυμα το οποίο θέλω εγώ να 
στείλουμε σήμερα όχι μόνο ως επιτροπή Άμυνας, αλλά ως ολομέλεια είναι επιτέλους και το υπουργείο και το 
ΓΕΕΦ να αναλάβουν τις ευθύνες τους και να φέρουν σύντομα, αρχές Σεπτεμβρίου, τους κανονισμούς που θα 
αφορούν όλο το στράτευμα, όλους τους αξιωματικούς του στρατού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμφωνώ απόλυτα. 

 Ο κ. Κώστας Κωνσταντίνου και ο κ. Προκοπίου. 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Και λίγο αριστερά, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, επικαλούμαι εσάς προσωπικά.  Όταν ήσασταν πρόεδρος της 
επιτροπής Άμυνας της Βουλής, το 2006, στην παρουσία σας ο τότε υπαρχηγός και ο τότε γενικός διευθυντής 
είχαν δεσμευτεί ότι εντός τριών μηνών, τη συγκεκριμένη ημέρα θα ήταν σε θέση το Υπουργείο Άμυνας να 
καταθέσει εκείνη τη δεδομένη στιγμή το νομοσχέδιο για κρίσεις και αφυπηρετήσεις.  Και μάλιστα 
παρεμβαίνοντας τους κάλεσα, για να τους προστατεύσω κυρίως, να αποσύρουν τη δήλωση και την 
τοποθέτηση, γιατί θα έμεναν εκτεθειμένοι, και απέσυραν. 

 Έχουν περάσει έξι χρόνια.  Η αδυναμία και η ανικανότητα του Υπουργείου Άμυνας και των επιτελών 
έχουν φτάσει μέχρι το σημείο μετά από έξι χρόνια να μην είναι σε θέση να καταθέσουν νομοσχέδιο κρίσεων και 
αφυπηρετήσεων, με αποτέλεσμα όλα αυτά τα οποία έχει αναφέρει τώρα ο συνάδελφος Νεόφυτος 
Κωνσταντίνου και όχι μόνο, τα παρεπόμενα προβλήματα, αλλά και το ηθικό να έχει πέσει στο ναδίρ, των 
αξιωματικών, τουλάχιστον μέχρι ενός βαθμού και κάτω, γιατί είναι γεγονός ότι κάποιοι επωφελούνται και δεν 
τους ενδιαφέρει εάν υπάρχουν κανονισμοί που ρυθμίζουν, γιατί αυτοί καλά την έχουν.  Κάποιοι άλλοι όμως, 
που είναι και οι πολλοί δυστυχώς, βρίσκονται σε μια κατάσταση απελπισίας, με όλα εκείνα τα συνεπακόλουθα 
και παρεπόμενα που δημιουργούν προβλήματα στο ίδιο το στράτευμα.  Λυπούμαι, αλλά φαίνεται ότι η 
ανικανότητα συνεχίζεται και δεν ξέρω μέχρι πού θα φτάσει ή και πού θα οδηγήσει μέσα από δύσκολες 
πραγματικά συνθήκες.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο καθ’ ύλην αρμόδιος, ο κ. Προκοπίου. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το να ψηφίσουμε σήμερα αυτούς τους κανονισμούς για τους ΕΠΥ θα είναι ένας σημαντικός σταθμός γι’ 
αυτούς, γιατί πράγματι ήταν μια αδικία εις βάρος τους για όλα αυτά τα χρόνια και είναι μ’ αυτό το νομοσχέδιο, 
που το δουλέψαμε αρκετά, που καταφέραμε να επιλύσουμε πάρα πολλά προβλήματα.  Υπάρχουν και άλλα.  
Φυσικά λόγω οικονομικής κρίσης και όλων αυτών πρέπει να τα λαμβάνουμε υπόψη, αλλά είναι ένα θετικότατο 
σημείο αυτή η έγκριση των κανονισμών. 

 Όμως πρέπει να λαμβάνουμε υπόψη και τα άλλα προβλήματα που ταλανίζουν τα στελέχη της Εθνικής 
Φρουράς και ιδίως τους αξιωματικούς.  Το ηθικό είναι πεσμένο.  Πρέπει και εξαρτάται και από εμάς να 
δώσουμε αυτά που πρέπει να δώσουμε, να ανεβάσουμε το ηθικό των στελεχών της Εθνικής Φρουράς ακόμη 
πιο ψηλά και είναι πάρα πολλά αυτά που μπορούμε και ως Βουλή να κάνουμε, να λάβουμε μέτρα, για να 
εξυψώσουμε αυτό το ηθικό, που είναι σημαντικότατο θέμα και πρέπει να ληφθεί πάρα πολύ σοβαρά υπόψη.  
Όταν δεν έχω το έμψυχο υλικό, τι να το κάμω το άψυχο, που είναι ο οπλισμός και τα οπλικά συστήματα;  Όμως 
ένα πράγμα να παρακαλέσω και αυτό μετά λύπης μου, γιατί πολλές φορές το βλέπω.  Πρέπει το στρατό να τον 
αφήσουμε έξω από λαϊκισμούς και οποιαδήποτε άλλα θέματα κομματικά.  Είναι εθνικό θέμα και πρέπει να το 
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κρατήσουμε καθαρό όλοι μας αυτό το κομμάτι, που για μένα είναι υπεράνω όλων και πρέπει να το προσέξουμε 
ιδιαίτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού και μετά ο κ. Κουλίας. 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να είμαι ειλικρινής ως κοινοβουλευτική ομάδα είχαμε πει ότι είναι ένα ομόφωνο θέμα, 
υπάρχει μια ομοθυμία ως προς τις προθέσεις και εμάς μας εκάλυψε η αρχική τοποθέτηση του προέδρου της 
επιτροπής.  Αλλά, επειδή έγιναν κάποιες αναφορές, πάρα πολύ σύντομα να πω ότι, μεσούσης μιας 
οικονομικής κρίσης -στο προηγούμενο θέμα συζητούσαμε για δύο θέσεις και λέγαμε ότι ήρθε η τρόικα και 
πρέπει να γίνουν περικοπές- κατόρθωσε αυτή η κυβέρνηση, μέσα σε αυτή την περίοδο τη δύσκολη, να 
εξασφαλίσει και να θεσμοθετήσει κάποια ωφελήματα γι’ αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι ομολογουμένως 
αδικούνται εδώ και χρόνια.  Επομένως, είναι ένα βήμα θετικό, είναι ένα βήμα μπροστά.  Υπολείπονται 
πράγματα τα οποία πρέπει να γίνουν;  Ασφαλώς!  Στη ζωή, ιδιαίτερα για μας τους αριστερούς, είναι αξίωμα ότι 
πάντα πρέπει να διεκδικούμε περισσότερα.  Αλλά τούτη την ώρα εμείς θεωρούμε ότι έπρεπε να χαιρετίσουμε 
αυτό το οποίο έχει γίνει ως κάτι θετικό και βεβαίως να συνεχίσουμε ομόθυμα τη διεκδίκηση και μέσα από την 
επιτροπή Άμυνας, αλλά και ευρύτερα. 

 Να πω ότι δεν ήταν θέμα άρνησης συζήτησης της πρότασης του συνάδελφου του κ. Σαμψών, πλην 
όμως, όταν για μία πρόταση υπάρχει η εκτίμηση ότι έμμεσα επιβαρύνει, θεωρούμε ότι υπάρχει μία αντίληψη 
ότι, αν είναι θέματα συνταγματικότητας, τα αφήνουμε, για να γίνει μια καλύτερη επεξεργασία μαζί και με την 
εκάστοτε κυβέρνηση.  Άρα, αυτά τα θέματα είναι μπροστά μας, μπορούμε να τα ξαναδούμε το Σεπτέμβριο, να 
λειτουργήσουν οι κανονισμοί με τις νέες ρυθμίσεις και έχουμε όλη την καλή διάθεση να δούμε περαιτέρω τα 
ζητήματα και των ΕΠΥ, αλλά -πολύ σωστά έχει πει ο κ. Προκοπίου- και όλων των υπολοίπων που είναι στο 
στράτευμα, διότι δεν είναι μονοσήμαντα αυτά τα ζητήματα.  Υπάρχουν πολλές ομάδες που έχουν αιτήματα.  
Πρέπει να τα δούμε συνολικά, διότι αποσπασματικές ρυθμίσεις πολλές φορές δεν οδηγούν στο ποθητό 
αποτέλεσμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Συμφωνώ απόλυτα με τον πρόεδρο της επιτροπής το Γιώργο το Βαρνάβα ότι εν πολλοίς αυτή η 
προσπάθεια που έγινε για τους ΕΠΥ ήταν προσπάθεια εκ μέρους της επιτροπής συνολική, θα έλεγα, μηδενός 
εξαιρουμένου.  Ήταν ομόθυμη και ομόφωνη η προσπάθεια αυτή που έγινε.  Αυτή η κυβέρνηση δε φημίζεται για 
το μεγάλο ενδιαφέρον της για τις ένοπλες δυνάμεις.  Δυστυχώς, θα έλεγα, ήταν παραμελημένο το ενδιαφέρον 
της για τούτη την κατεύθυνση, έχουν δημιουργηθεί σοβαρά προβλήματα και πρέπει η κυβέρνηση να επανέλθει 
στη σωστή πορεία. 

 Όσον αφορά το θεσμό των ΕΠΥ, που εγκρίνονται οι συγκεκριμένοι κανονισμοί, είναι ένα θετικό βήμα 
προς τα εμπρός, όμως έχει δεσμευτεί η εκτελεστική εξουσία και δη το καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργείο ότι θα 
έρθει με ολοκληρωμένους κανονισμούς με την έναρξη της νέας κοινοβουλευτικής περιόδου.  Θα ήταν σωστό να 
επισημανθεί -νομίζω ο Πάμπος είναι εδώ, που είναι ο συνδετικός κρίκος της επιτροπής με το υπουργείο και 
ασχολείται με τούτα τα θέματα- ένα θέμα που αφορά το θεσμό των ΕΠΥ, διότι είναι ένας χρήσιμος και 
αποτελεσματικός θεσμός ο θεσμός των ΕΠΥ, να επιληφθούν και του συνταξιοδοτικού ζητήματος που αφορά 
αυτούς τους ανθρώπους.  Είναι μια μεγάλη ομάδα αυτοί οι άνθρωποι και είναι κρίσιμο το θέμα γι’ αυτή την 
κατηγορία των ανθρώπων.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Να παρακαλέσω σε ό,τι αφορά τα αιτήματα να κατατίθενται αγορεύσεις να υπάρξει ένας περιορισμός, 
δεδομένου ότι, όπως έχουμε πει, είναι η τελευταία συνεδρίαση, είναι μακρά, είναι μαραθώνια.  Έχουμε πει εκεί 
που είναι ομόφωνες οι εκθέσεις να μην επιμένουμε στο να ζητούμε το λόγο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί Αφαιρέσεων και Μεταμοσχεύσεων των Οργάνων Ανθρώπινης 
Προελεύσεως Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Αφαιρέσεων και 
Μεταμοσχεύσεων των Οργάνων Ανθρώπινης Προελεύσεως Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε μία συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουλίου 2012.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας του ίδιου υπουργείου, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου, της 
Νεφρολογικής Εταιρείας Κύπρου, της Παγκύπριας Οργάνωσης Νεφροπαθών, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Φίλων Νεφροπαθών και του Συνδέσμου Μεταμοσχευμένων Κύπρου.  Η Παγκύπρια Ένωση Αιμοδιαλυόμενων 
Νεφροπαθών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατάργηση του περί Αφαιρέσεων και Μεταμοσχεύσεων Βιολογικών 
Ουσιών Ανθρώπινης Προελεύσεως Νόμου και η θέσπιση νέας νομοθεσίας, η οποία εκσυγχρονίζει το 
υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο για τη διενέργεια μεταμοσχεύσεων, στα πλαίσια εναρμόνισης της εθνικής 
νομοθεσίας με την Οδηγία 2010/53/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 7ης Ιουλίου 2010 
σχετικά με τα πρότυπα ποιότητας και ασφάλειας των ανθρώπινων οργάνων που προορίζονται για 
μεταμόσχευση. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Θεσπίζονται διαδικασίες για τη διασφάλιση της ποιότητας και της ασφάλειας των οργάνων που 
προορίζονται για μεταμόσχευση. 

2. Καθιδρύεται Συμβούλιο Μεταμοσχεύσεων, το οποίο θα αποτελεί ανεξάρτητο ελεγκτικό και ρυθμιστικό 
φορέα στον τομέα των μεταμοσχεύσεων και θα είναι αρμόδιο για οποιεσδήποτε εξουσίες και 
αρμοδιότητες χορηγούνται σε αυτό δυνάμει του προτεινόμενου νόμου. 

3. Θεσμοθετείται ο ρόλος των συντονιστών μεταμόσχευσης, οι οποίοι συντονίζουν τις διαδικασίες 
χαρακτηρισμού, αφαίρεσης, συντήρησης και διακομιδής οργάνων και ιστών με σκοπό τη διενέργεια 
μεταμοσχεύσεων. 

4. Παρέχεται η εξουσία στην αρμόδια αρχή να εγκρίνει για λόγους δημόσιου συμφέροντος και έπειτα από 
θετική σύσταση του Συμβουλίου Μεταμοσχεύσεων τη λειτουργία κέντρων μεταμόσχευσης. 

5. Προβλέπεται η διασφάλιση της ιχνηλασιμότητας των οργάνων που αφαιρούνται, διατίθενται και 
μεταμοσχεύονται στην Κύπρο, καθώς και ο τρόπος διαχείρισης σοβαρών ανεπιθύμητων συμβάντων και 
αντιδράσεων. 

6. Καθορίζονται οι αρχές που θα διέπουν τη δωρεά και τις αφαιρέσεις ανθρώπινων οργάνων που 
προορίζονται για μεταμόσχευση. 

7. Προβλέπεται ο καταρτισμός μητρώου πτωματικών δοτών, μητρώου ζώντων δοτών, μητρώου 
μεταμοσχευμένων, μητρώου πιθανών ληπτών μοσχευμάτων και μητρώου δυνητικών δοτών. 

8. Ποινικοποιούνται ορισμένες συμπεριφορές σε σχέση με την αφαίρεση και μεταμόσχευση οργάνου και 
καθορίζονται οι σχετικές ποινές με στόχο την καταπολέμηση της εμπορίας οργάνων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Υγείας, η ετοιμασία νέας, ολοκληρωμένης και εκσυγχρονισμένης νομοθεσίας που θα διέπει τον τομέα των 
μεταμοσχεύσεων στοχεύει στη διασφάλιση της ποιότητας και της ασφάλειας των ανθρώπινων οργάνων που 
προορίζονται για μεταμόσχευση, ώστε να εξασφαλίζεται υψηλό επίπεδο προστασίας της ανθρώπινης υγείας.   
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 Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, η προθεσμία των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πιο πάνω αναφερόμενη Οδηγία λήγει την 27η Αυγούστου 2012. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίας της επιτροπής οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, σε συνεργασία με το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και σε συνεννόηση με τις υπηρεσίες της Βουλής, κατέθεσαν 
ενώπιόν της αναθεωρημένο κείμενο, με το οποίο επήλθαν περιορισμένες νομοτεχνικές και άλλες διορθώσεις 
στο προτεινόμενο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προνοιών του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου την επιτροπή 
απασχόλησαν ιδιαίτερα ορισμένα θέματα για τα οποία ζητήθηκαν από τους κυβερνητικούς αρμοδίους 
περαιτέρω διευκρινίσεις. Ειδικότερα, τέθηκαν μεταξύ άλλων ερωτήματα σε σχέση με τα ακόλουθα: 

1. Τη δυνατότητα προσθήκης στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου σχετικής πρόνοιας αναφορικά 
με την επέκταση του χρονικού διαστήματος για το οποίο παρέχεται σχετική αποζημίωση από το κράτος 
στους δότες οργάνων, δεδομένου ότι οι επιπλοκές που προκύπτουν για αυτούς από την αφαίρεση 
οργάνου με σκοπό τη μεταμόσχευση ενδέχεται να συνεχιστούν για διάστημα πέραν αυτού που 
προβλέπει το νομοσχέδιο.  

2. Τη δυνατότητα προσθήκης στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου σχετικής πρόνοιας σύμφωνα με 
την οποία τα έξοδα νοσηλείας δυνητικού πτωματικού δότη που προκύπτουν εν αναμονή της 
ολοκλήρωσης της σχετικής διαδικασίας αφαίρεσης οργάνου με σκοπό τη μεταμόσχευση θα καλύπτονται 
από το κράτος. 

3. Την πρόνοια του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου που προβλέπει τη συμμετοχή του εκάστοτε 
διευθυντή του κρατικού μεταμοσχευτικού κέντρου ως αντιπροέδρου στο Συμβούλιο Μεταμοσχεύσεων. 

4. Την πρόνοια του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου που προβλέπει το χειρισμό από τα μέλη 
του Συμβουλίου Μεταμοσχεύσεων ως απορρήτου κάθε ζητήματος που εγείρεται ή συζητείται σε 
συνεδρίαση ή σε άλλη εργασία του εν λόγω συμβουλίου και κάθε πληροφορίας που περιέρχεται σε 
γνώση τους. 

5. Την πρόνοια του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου που προβλέπει τη δυνατότητα εγγραφής 
των μόνιμων νόμιμων κατοίκων της Κυπριακής Δημοκρατίας στο μητρώο δυνητικών δοτών, σε 
αντιδιαστολή με την πρόνοιά του που προβλέπει τη δυνατότητα εγγραφής όλων των μόνιμων νόμιμων 
κατοίκων της Κυπριακής Δημοκρατίας, εξαιρουμένων αυτών που προέρχονται από τρίτες χώρες, στο 
μητρώο πιθανών ληπτών μοσχευμάτων. 

6. Τις πρόνοιες του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου με τις οποίες καθορίζονται οι ποινές που 
επισύρει η διάπραξη των αδικημάτων που προβλέπει ο προτεινόμενος νόμος.  

 Αναφερόμενοι στα πιο πάνω θέματα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν στην επιτροπή 
ότι δεν ενίστανται σε τροποποίηση των προνοιών του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου, κατά τρόπο 
ώστε αυτό να διαλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Σε περίπτωση που στους δότες οργάνων συνεχίζονται οι επιπλοκές από την αφαίρεση οργάνων τους με 
σκοπό τη μεταμόσχευση για χρονική περίοδο πέραν των τριών μηνών, το Συμβούλιο Μεταμοσχεύσεων 
θα επανεξετάζει το ύψος της σχετικής αποζημίωσης, εφόσον λάβει σχετική γνωμάτευση ειδικού 
ιατροσυμβουλίου.  

2. Τα έξοδα νοσηλείας δυνητικού πτωματικού δότη για το χρονικό διάστημα μεταξύ της διαπίστωσης του 
εγκεφαλικού θανάτου από τα πρόσωπα που προβλέπει ο προτεινόμενος νόμος και της αφαίρεσης των 
οργάνων προς μεταμόσχευση θα καλύπτονται από το κράτος. 

3. Ο εκάστοτε διευθυντής του κρατικού μεταμοσχευτικού κέντρου θα συμμετέχει στο Συμβούλιο 
Μεταμοσχεύσεων χωρίς να είναι ex officio αντιπρόεδρος αυτού.  Τα μέλη θα εκλέγουν μεταξύ τους τον 
αντιπρόεδρο του εν λόγω συμβουλίου. 

4. Τα μέλη του Συμβουλίου Μεταμοσχεύσεων θα χειρίζονται ως απόρρητο κάθε ζήτημα που εγείρεται ή 
συζητείται σε συνεδρίαση ή σε άλλη εργασία του συμβουλίου και κάθε πληροφορία που περιέρχεται σε 
γνώση τους, μόνο εφόσον αυτά αναφέρονται σε δεδομένα προσωπικού χαρακτήρα τα οποία 
περιλαμβάνονται στα μητρώα που τηρούνται από το εν λόγω συμβούλιο.  Παράλληλα, το ύψος της 
χρηματικής ποινής στην οποία υπόκειται μέλος σε περίπτωση μη συμμόρφωσής του με την πρόνοια 
αυτή θα ανέρχεται στα τρεις χιλιάδες ευρώ (€3.000). 

5. Τα πρόσωπα που έχουν δικαίωμα εγγραφής στο μητρώο πιθανών ληπτών μοσχευμάτων θα έχουν και 
δικαίωμα εγγραφής στο μητρώο δυνητικών δοτών. Συναφώς, θα δύνανται να εγγράφονται στα υπό 
αναφορά μητρώα οι μόνιμοι νόμιμοι κάτοικοι της Κυπριακής Δημοκρατίας που είναι Κύπριοι πολίτες ή 
πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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6. Οποιοδήποτε πρόσωπο κριθεί ένοχο ποινικού αδικήματος που προβλέπεται στον προτεινόμενο νόμο 
θα υπόκειται σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τα πέντε έτη ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τα 
εκατό χιλιάδες ευρώ (€100.000) ή και στις δύο αυτές ποινές, αντί σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τα 
δύο έτη ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τα πενήντα χιλιάδες ευρώ (€50.000) ή και στις δύο 
αυτές ποινές, όπως προβλέπει το νομοσχέδιο. 

7. Το Συμβούλιο Μεταμοσχεύσεων θα είναι επίσης αρμόδιο για τον καταρτισμό μητρώου ανεπιθύμητων 
συμβάντων και αντιδράσεων σε δότες που έχουν προβεί σε δωρεά οργάνου. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθέτησε την 
αναφερόμενη πιο πάνω θέση που κατέθεσαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας αναφορικά 
με συγκεκριμένες τροποποιήσεις στο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου και διαμόρφωσε ανάλογα το 
κείμενο αυτού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Πλαίσιο ποιότητας και ασφάλειας.  Άρθρο 4. 

 Οργανισμοί αφαίρεσης.  Άρθρο 5. 

 Αφαίρεση οργάνων.  Άρθρο 6. 

 Χαρακτηρισμός οργάνου και δότη.  Άρθρο 7. 

 Μεταφορά οργάνων.  Άρθρο 8. 

 Κέντρα μεταμόσχευσης.  Άρθρο 9. 

 Ιχνηλασιμότητα.  Άρθρο 10. 

 Εφαρμογή συστήματος ταυτοποίησης δοτών και ληπτών.  Άρθρο 11. 

 Διαχείριση σοβαρών ανεπιθύμητων συμβάντων και αντιδράσεων.  Άρθρο 12. 

 Αρχές που διέπουν τη δωρεά οργάνων.  Άρθρο 13. 

 Προϋποθέσεις συναίνεσης.  Άρθρο 14. 

 Προστασία ζώντων δοτών.  Άρθρο 15. 

 Μητρώο ζώντων δοτών.  Άρθρο 16. 

 Παρακολούθηση κατάστασης ζώντων δοτών.  Άρθρο 17. 

 Αποζημίωση.  Άρθρο 18. 

 Εθνικό μητρώο δυνητικών δοτών.  Άρθρο 19. 

 Αρχές που διέπουν την αφαίρεση οργάνων μετά θάνατον.  Άρθρο 20. 

 Κριτήρια θανάτου.  Άρθρο 21. 

 Διαδικασία μετά την έκδοση πιστοποιητικού θανάτου.  Άρθρο 22. 

 Μητρώο πτωματικών δοτών.  Άρθρο 23. 

 Τήρηση ανωνυμίας.  Άρθρο 24. 
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 Δωρεά προς ορισμένο πρόσωπο.  Άρθρο 25. 

 Ίδρυση Συμβουλίου Μεταμοσχεύσεων.  Άρθρο 26. 

 Απόρρητο.  Άρθρο 27. 

 Αρμοδιότητες.  Άρθρο 28. 

 Συντονιστές μεταμόσχευσης.  Άρθρο 29. 

 Αρμοδιότητες της αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 30. 

 Πλαίσιο συνεργασίας και ανταλλαγής οργάνων με τρίτες χώρες.  Άρθρο 31. 

 Ευρωπαϊκοί οργανισμοί ανταλλαγής οργάνων.  Άρθρο 32. 

 Εμπορία ανθρώπινων οργάνων.  Άρθρο 33. 

 Διαβίβαση πληροφοριών σε περιπτώσεις ανταλλαγής οργάνων.  Άρθρο 34. 

 Ποινικά αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 35. 

 Προστασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα.  Άρθρο 36. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 37. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 38. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 38; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αφαιρέσεων και Μεταμοσχεύσεων των Οργάνων 
Ανθρώπινης Προελεύσεως Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμούς 19 και 20 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Καταπολέμησης 
των Καθυστερήσεων Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», πρόταση 
νόμου, και «Ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος 
του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την πρόταση νόμου «Ο περί 
της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2011» και για το νομοσχέδιο «Ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων Πληρωμών 
στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου σε 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν κατά το χρονικό διάστημα μεταξύ της 22ας Μαρτίου 2011 
και 10ης Ιουλίου 2012, και το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 
10 Ιουλίου 2012.  Στο στάδιο της εξέτασης των εν λόγω σχεδίων νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου 
Οικονομικών και της Υπηρεσίας ΦΠΑ του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού 
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Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Γραφείου της Γενικής Λογίστριας της Δημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών, της Ομοσπονδίας 
Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Μικρών Επιχειρήσεων και 
Αυτοεργοδοτουμένων (ΠΑΣΥΜΕ), του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών (ΣΕΛΚ), καθώς και του Συνδέσμου 
Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου.  Ο Σύνδεσμος Ανεξάρτητων Λογιστών Κύπρου (ΣΑΛΚ), παρ’ 
όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
είναι η αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση των καθυστερήσεων πληρωμών στις εμπορικές συναλλαγές, 
πρακτική που εξακολουθεί να είναι ευρέως διαδεδομένη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Οι καθυστερήσεις 
πληρωμών στις εμπορικές συναλλαγές δημιουργούν δυσχέρειες ρευστότητας, προσθέτουν οικονομικό κόστος, 
περιορίζουν τις ευκαιρίες επενδύσεων και επιτείνουν την αβεβαιότητα για πολλές επιχειρήσεις-πιστωτές. Το 
αποτέλεσμα είναι να διακυβεύεται συχνά η ανταγωνιστικότητα και η πιστωτική επιφάνεια. 

 Ειδικότερα, με την παρούσα πρόταση νόμου σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. H αντιμετώπιση των οφειλετών με μέτρα τα οποία θα τους αποθαρρύνουν από την καθυστέρηση των 
πληρωμών. 

2. Η πρόβλεψη μέτρων για τους πιστωτές τα οποία θα τους προσφέρουν τη δυνατότητα να ασκούν 
πλήρως και αποτελεσματικά τα δικαιώματά τους, σε περίπτωση καθυστέρησης των πληρωμών. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η μεταφορά στο κυπριακό δίκαιο της Οδηγίας 2011/7/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Φεβρουαρίου 2011 για την καταπολέμηση των 
καθυστερήσεων πληρωμών στις εμπορικές συναλλαγές. 

 Ειδικότερα, στις πρόνοιες του νομοσχεδίου περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, και τα ακόλουθα: 

1. Η ρύθμιση των όρων που πρέπει να διέπουν τις εμπορικές συναλλαγές μεταξύ επιχειρήσεων και τις 
εμπορικές συναλλαγές μεταξύ επιχειρήσεων και δημόσιων αρχών. 

2. Ο ορισμός των περιπτώσεων στις οποίες ο πιστωτής δικαιούται τόκο υπερημερίας. 

3. Η πρόνοια η οποία αναφέρει ότι η προθεσμία πληρωμής που καθορίζεται στη σύμβαση δεν υπερβαίνει 
τις εξήντα ημερολογιακές ημέρες, εκτός αν ρητά συμφωνήθηκε διαφορετικά στο κείμενο της σύμβασης 
για τις συναλλαγές μεταξύ επιχειρήσεων. 

4. Η πρόνοια που αναφέρει ότι η προθεσμία πληρωμής που ορίζεται στη σύμβαση δεν υπερβαίνει τις 
τριάντα ημερολογιακές ημέρες από την ημερομηνία παραλαβής από τον οφειλέτη του τιμολογίου ή 
άλλης ισοδύναμης αίτησης για πληρωμή. 

5. Η ρύθμιση της αποζημίωσης για τα έξοδα είσπραξης την οποία δικαιούται να λάβει ο πιστωτής. 

6. Ο ορισμός των περιπτώσεων όπου οι όροι της συναλλαγής θεωρούνται κατάφωρα καταχρηστικοί για 
τον πιστωτή και των μέσων καταπολέμησης των καθυστερημένων πληρωμών στις εμπορικές 
συναλλαγές. 

Στα έγγραφα που συνοδεύουν το πιο πάνω νομοσχέδιο, και τα οποία κατατέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, αναφέρονται, μεταξύ άλλων, και τα ακόλουθα: 

1. Πολλές πληρωμές στις εμπορικές συναλλαγές μεταξύ των επιχειρήσεων ή μεταξύ των επιχειρήσεων και 
των δημόσιων αρχών γίνονται αργότερα από την ημερομηνία που έχει συμφωνηθεί στη σύμβαση ή που 
καθορίζεται στους γενικούς εμπορικούς όρους.  Παρά το γεγονός ότι τα αγαθά έχουν παραδοθεί ή οι 
υπηρεσίες έχουν παρασχεθεί, πολλά από τα αντίστοιχα τιμολόγια πληρώνονται πολύ αργότερα από την 
προθεσμία πληρωμής τους.  Αυτού του είδους οι καθυστερήσεις πληρωμών επηρεάζουν αρνητικά τη 
ρευστότητα και περιπλέκουν τη χρηματοοικονομική διαχείριση των επιχειρήσεων.  Επηρεάζουν επίσης 
την ανταγωνιστικότητα και την αποδοτικότητά τους, όταν ο πιστωτής υποχρεώνεται να ζητήσει εξωτερική 
χρηματοδότηση λόγω των καθυστερήσεων πληρωμών.  Ο κίνδυνος αρνητικών επιπτώσεων αυξάνεται 
κατά πολύ σε περιόδους οικονομικής κάμψης, όταν η πρόσβαση σε χρηματοδότηση είναι δυσκολότερη. 

2. Σύμφωνα με την πιο πάνω αναφερόμενη Οδηγία για την καταπολέμηση των καθυστερήσεων 
πληρωμών στις εμπορικές συναλλαγές, Οδηγία 2011/7/EE, τα κράτη μέλη πρέπει να εναρμονιστούν με 
τις πρόνοιες αυτές μέχρι τις 16 Μαρτίου 2013. 

3. Όλα τα άμεσα ενδιαφερόμενα υπουργεία και τμήματα ήταν ενήμερα για την πρόοδο των εργασιών σε 
όλη τη διάρκεια ετοιμασίας του νομοσχεδίου. 

4. Με την ψήφιση της παρούσας νομοθεσίας αναμένεται ότι θα βελτιωθεί η ρευστότητα των επιχειρήσεων 
και κατ’ επέκταση θα βελτιωθεί η ανταγωνιστικότητά τους. 
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5. Η προτεινόμενη νομοθεσία αφορά όλες τις επιχειρήσεις, συμπεριλαμβανομένων και των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων.  Συγκεκριμένα, αφορά τις πληρωμές όλων των εμπορικών συναλλαγών είτε αυτές 
γίνονται μεταξύ επιχειρήσεων είτε αυτές γίνονται μεταξύ επιχειρήσεων και δημόσιων αρχών. 

6. Δεν αναμένεται οποιαδήποτε επίπτωση στις δημόσιες δαπάνες.  Σε περιπτώσεις όμως που το δημόσιο 
(ως οφειλέτης) δε συμμορφωθεί με τις υποχρεώσεις του ως ορίζει η παρούσα νομοθεσία, ο πιστωτής 
δικαιούται σε τόκο υπερημερίας.  Σε τέτοια περίπτωση και εφόσον καθίσταται απαιτητός τόκος 
υπερημερίας, ο πιστωτής δικαιούται τα ακόλουθα: 

(α) Να λάβει από τον οφειλέτη τουλάχιστον το σταθερό ποσό των σαράντα ευρώ.  Το ποσό αυτό 
είναι απαιτητό ως αποζημίωση για τα έξοδα είσπραξης του πιστωτή, χωρίς να απαιτείται όχληση.  

(β) Να απαιτήσει από τον οφειλέτη εύλογη αποζημίωση για όλα τα σχετικά έξοδα είσπραξης που 
οφείλονται στην καθυστερημένη πληρωμή του οφειλέτη. 

 Ας σημειωθεί ότι, στα πλαίσια της εξέτασης της πιο πάνω πρότασης νόμου, της οποίας η κατάθεση στη 
Βουλή είχε προηγηθεί του νομοσχεδίου, και η οποία σκοπό έχει τη ρύθμιση των ίδιων θεμάτων που επιδιώκει 
να ρυθμίσει και το υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι θα ετοιμαζόταν σχετικό νομοσχέδιο από την εκτελεστική 
εξουσία, το οποίο σκοπό θα έχει την εναρμόνιση της σχετικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2011/7/ΕΕ. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά σχεδίων νόμου, οι εκπρόσωποι των εμπλεκόμενων φορέων 
που παρευρεθήκαν ενώπιον της επιτροπής εξέφρασαν αριθμό απόψεων αναφορικά με τo υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο.  

 Επιπρόσθετα, την επιτροπή απασχόλησε ο ορισμός του όρου ‟νόμιμος τόκος υπερημερίας”, ο οποίος, 
σύμφωνα με το νομοσχέδιο, σημαίνει τον απλό τόκο για την καθυστερημένη πληρωμή σε επιτόκιο το οποίο 
είναι ίσο προς το σύνολο του επιτοκίου αναφοράς συν οκτώ επιπλέον ποσοστιαίες μονάδες και ο οποίος 
δημοσιεύεται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς επίσης και το 
ύψος της αποζημίωσης για τα έξοδα είσπραξης, η οποία, σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 8, ανέρχεται 
στα σαράντα τουλάχιστον ευρώ. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, τοποθετούμενος επί των πιο 
πάνω ζητημάτων, δήλωσε ότι οι πιο πάνω πρόνοιες αποτελούν αντιγραφή των σχετικών προνοιών της 
σχετικής Οδηγίας με την οποία επιδιώκεται η εναρμόνιση.  Σε ό,τι αφορά δε συγκεκριμένα το ποσό των 
σαράντα ευρώ ως αποζημίωση για τα έξοδα είσπραξης, δήλωσε ότι αυτό αφορά κάθε τιμολόγιο ξεχωριστά και 
ότι αυτό είναι ικανοποιητικό, δεδομένου ότι οι πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου, εφόσον αυτό ψηφιστεί σε 
νόμο, πρώτη φορά θα εφαρμοστούν σε ό,τι αφορά τις εμπορικές συναλλαγές.  

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης, έγινε εισήγηση για διαγραφή της λέξης 
‟τουλάχιστον” που περιλαμβάνεται στο εδάφιο (1) του άρθρου 8 και αφορά το ύψος της αποζημίωσης των 
σαράντα ευρώ για τα έξοδα είσπραξης.  Η εν λόγω εισήγηση έγινε αποδεκτή από τους εκπροσώπους του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
και υιοθετήθηκε και από την επιτροπή, αφού κρίθηκε ότι η φράση ‟τουλάχιστον σαράντα ευρώ” δημιουργεί 
ασάφειες.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα πιο πάνω και 
τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, αποφάσισε όπως προωθήσει για ψήφιση στην ολομέλεια το νομοσχέδιο 
που κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, οι πρόνοιες του οποίου υπερκαλύπτουν τις πρόνοιες της πιο 
πάνω πρότασης νόμου, και διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί στα πλαίσια της συζήτησής του 
ενώπιον της επιτροπής, σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια για 
συζήτηση και λήψη τελικής απόφασης επί του νομοσχεδίου.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Απλώς είχα την εντύπωση ότι, επειδή το υπ’ αριθμόν 20 θέμα καλύπτει το υπ’ αριθμόν 19, αποσύρεται 
το υπ’ αριθμόν 19 και μιλούμε μόνο για το υπ’ αριθμόν 20.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γι’ αυτό το λόγο ακριβώς θα θέσουμε σε ψηφοφορία μόνο το υπ’ αριθμόν 20 θέμα.  Άρα, προχωρούμε 
τώρα στη δεύτερη ανάγνωση αναφορικά με το υπ’ αριθμόν 20 θέμα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Εξαιρέσεις.  Άρθρο 4. 

 Τόκος σε περίπτωση καθυστέρησης πληρωμής.  Άρθρο 5. 

 Συναλλαγές μεταξύ επιχειρήσεων και δημόσιων αρχών.  Άρθρο 6. 

 Χρονοδιαγράμματα πληρωμής.  Άρθρο 7. 

 Αποζημίωση για έξοδα είσπραξης.  Άρθρο 8. 

 Καταχρηστικός χαρακτήρας συμφωνιών.  Άρθρο 9. 

 Προσφυγή στο δικαστήριο από οργανώσεις με έννομο συμφέρον.  Άρθρο 10. 

 Υποχρεώσεις διαφάνειας.  Άρθρο 11. 

 Παρακράτηση της κυριότητας.  Άρθρο 12. 

 Έκδοση εκτελεστού τίτλου.  Άρθρο 13. 

 Κατάργηση Νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Δεν υπάρχει.  Εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων Πληρωμών στις 
Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Αντρέας Καυκαλιάς Ευθύμιος Δίπλαρος 

 Αντρέας Φακοντής Σοφοκλής Φυττής 

 Γεώργιος Τάσου Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Ιουνίου 2012.  Στο στάδιο της μελέτης των 
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κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων 
και εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Σκυροποιών, του Συνδέσμου Εξόρυξης και Επεξεργασίας Κυπριακής Πέτρας, του 
Συνδέσμου Γεωλόγων και Μεταλλειολόγων Κύπρου και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτικήˮ, 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  Η Ομοσπονδία Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου 
(ΟΣΕΟΚ), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 47 του περί Ρύθμισης 
Μεταλλείων και Λατομείων βασικού νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Μεταλλείων και Λατομείων 
Κανονισμών, ώστε να επιτευχθούν ορισμένες βελτιώσεις αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Την παραχώρηση της δυνατότητας στους αιτητές ανανέωσης άδειας επισκόπησης, αφού καταβάλουν τα 
σχετικά τέλη, να ζητούν την ανανέωση της εν λόγω άδειας για μικρότερη ενιαία περιοχή, η οποία 
βρίσκεται εντός της περιοχής που καλύπτεται από την άδεια που ήδη κατέχουν. 

2. Την παραχώρηση της δυνατότητας στον Επιθεωρητή Μεταλλείων, με γνωστοποίησή του που 
δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, να αυξομειώνει κατά καιρούς και σύμφωνα με 
τις τεχνολογικές εξελίξεις τις ελάχιστες δαπάνες στις οποίες υποχρεούται να προβαίνει ο κάτοχος άδειας 
επισκόπησης μεταλλευμάτων ή λατομικών υλικών, χωρίς όμως να δύναται να υπερβεί το ύψος που 
καθορίζεται στους υφιστάμενους κανονισμούς.  Περαιτέρω, η ίδια δυνατότητα γίνεται εισήγηση όπως 
παραχωρηθεί στον επιθεωρητή σε σχέση με την καταβολή των ελάχιστων δικαιωμάτων που απαιτείται 
να καταβάλλονται για τα λατομικά υλικά που παράγονται στη Δημοκρατία, η αυξομείωση των οποίων θα 
αποφασίζεται ανάλογα με τη ζήτηση των λατομικών υλικών και των προϊόντων τους. 

3. Την προσθήκη υποχρέωσης, ώστε τα τέλη και μισθώματα που απαιτείται να καταβάλλονται στην 
περίπτωση που μετά την εκπνοή της ισχύος της άδειας επισκόπησης παραχωρηθεί άλλη άδεια στο ίδιο 
πρόσωπο, του ίδιου τύπου και για την ίδια περιοχή ή μέρος αυτής να καταβάλλονται επίσης στις 
περιπτώσεις που η νέα άδεια παραχωρείται σε πρόσωπο που ελέγχει ή ελέγχεται από το πιο πάνω 
αναφερόμενο πρόσωπο ή σε πρόσωπο που ελέγχει ή ελέγχεται από τα προαναφερόμενα πρόσωπα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας 
Μεταλλείων επισήμανε ότι η ανάγκη για τροποποίηση των υφιστάμενων κανονισμών προέκυψε τόσο από την 
πρακτική εφαρμογή των υφιστάμενων κανονισμών όσο και από την εξέλιξη των επισκοπήσεων με νέες 
μεθόδους και διαφάνηκε ότι τα ποσά που απαιτείται να καταβάλλονται για κάθε τύπο άδειας επισκόπησης είναι 
υπερβολικά.  Επιπρόσθετα, η οικονομική κατάσταση στο νησί και κυρίως η κρίση που ταλανίζει την οικοδομική 
βιομηχανία έχει μειώσει τη ζήτηση των λατομικών υλικών σε τέτοιο βαθμό που αυτή δε συνάδει με τις ελάχιστες 
ποσότητες αυτών των υλικών, όπως καθορίζονται στους υφιστάμενους κανονισμούς για σκοπούς καταβολής 
δικαιωμάτων. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Εξόρυξης και Επεξεργασίας Κυπριακής Πέτρας διαφώνησε με τις 
προτεινόμενες πρόνοιες, αφού, όπως υποστήριξε, τα τέλη και δικαιώματα θα έπρεπε να υπολογίζονται 
ανάλογα με την παραγωγή των λατομικών υλικών. 

 Όλοι οι υπόλοιποι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών και υπερθεμάτισαν για την ανάγκη λήψης τέτοιων μέτρων, τα οποία θα συμβάλουν στην 
οικονομική ελάφρυνση των υφιστάμενων μεταλλείων και λατομείων.  Ειδικότερα, ο εκπρόσωπος του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Σκυροποιών, τόσο προφορικά ενώπιον της επιτροπής όσο και με γραπτό υπόμνημα 
που κατέθεσε σε αυτήν, έθεσε το ζήτημα επιβίωσης των μονάδων των σκυροποιών, καθώς, όπως υποστήριξε, 
ως απόρροια της οικονομικής κρίσης οι πωλήσεις τους έχουν μειωθεί κατά 50% έως 75% σε παγκύπρια βάση. 

 Επιπρόσθετα, τα μέλη της επιτροπής απασχόλησαν μεταξύ άλλων ζητήματα που αφορούν την 
παραχώρηση της προρρηθείσας δυνατότητας αυξομείωσης των τελών και δικαιωμάτων σ’ ένα μόνο πρόσωπο 
ή σε μια επιτροπή.  Περαιτέρω η επιτροπή κάλεσε την αρμόδια κυβερνητική υπηρεσία όπως καταθέσει 
ενώπιόν της στοιχεία που αφορούν τον αριθμό των μεταλλείων, την έκταση για την οποία έχουν αδειοδοτηθεί 
και τα ποσά των ελάχιστων δικαιωμάτων που απαιτείται να καταβάλλουν. 

 Στη συνέχεια της συζήτησης των κανονισμών ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων υποστήριξε 
την ανάγκη για ευελιξία στο θέμα της λήψης αποφάσεων που θα λαμβάνονται αναφορικά με την αυξομείωση 
των τελών και δικαιωμάτων των μεταλλείων και λατομείων και κατέθεσε στην επιτροπή ενημερωτικό πίνακα 
στον οποίο καταγράφονται τα πιο πάνω ζητηθέντα στοιχεία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε όπως τροποποιήσει τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών, ώστε η γνωστοποίηση του Επιθεωρητή Μεταλλείων, όπως αναφέρεται πιο πάνω, να εκδίδεται 
από αυτόν, αφού προηγουμένως εξασφαλίσει την έγκριση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού 
Κόμματος, εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί τροποποιήθηκαν 
σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμούς 22 και 23 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ενιαίας 
Διαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης των Υδάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τα νομοσχέδια «Ο περί της Ενιαίας 
Διαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και «Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης των 

Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Γιώργος Περδίκης Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Πιτσιλλίδης  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και 10 Ιουλίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, του Τμήματος Περιβάλλοντος 
και του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Ενιαίας Διαχείρισης 
Υδάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας τόσο με την Οδηγία 
92/43/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 21ης Μαΐου 1992 για τη διατήρηση των φυσικών οικοτόπων και της άγριας 
πανίδας και χλωρίδας όσο και με τις διατάξεις του περί Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας 
Ζωής Νόμου. 

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας και 
Διαχείρισης των Υδάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής  νομοθεσίας με: 

1. την Οδηγία 2009/31/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2009 
σχετικά με την αποθήκευση διοξιδίου του άνθρακα σε γεωλογικούς σχηματισμούς, καθώς και για την 
τροποποίηση της Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ του Συμβουλίου, των Οδηγιών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου με αριθμό 2000/60/ΕΚ, 2001/80/ΕΚ, 2004/35/ΕΚ, 2006/12/ΕΚ και 2008/1/ΕΚ και του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1013/2006 και 

2. την Οδηγία 2000/60/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 2000 
για τη θέσπιση πλαισίου κοινοτικής δράσης στον τομέα της πολιτικής των υδάτων. 

 Ειδικότερα, σημειώνεται ότι σε σχέση με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο υιοθετούνται οι διατάξεις: 

1. του άρθρου 6 της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ, που αφορά την υποχρέωση των κρατών μελών να θεσπίζουν τα 
κατάλληλα μέτρα, ώστε στις ειδικές ζώνες διατήρησης να αποφεύγεται η υποβάθμιση των φυσικών 
οικοτόπων και των οικοτόπων ειδών, καθώς και οι ενοχλήσεις που έχουν επιπτώσεις στα είδη για τα 
οποία έχουν οριστεί οι ζώνες, εφόσον οι ενοχλήσεις αυτές θα μπορούσαν να έχουν σημαντικές 
επιπτώσεις στη διατήρηση των οικοτόπων και της άγριας πανίδας και χλωρίδας,  

2. του άρθρου 16 του περί Προστασίας και Διαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου, που 
καθορίζει τη διαδικασία που απαιτείται για κάθε σχέδιο ή έργο το οποίο δεν είναι άμεσα συνδεόμενο ή 
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αναγκαίο για τη διαχείριση περιοχής που εμπίπτει σε ειδική ζώνη διατήρησης, ώστε να λαμβάνεται 
υπόψη η δέουσα εκτίμηση των επιπτώσεων των σχεδίων ή έργων σε τέτοιες περιοχές, έχοντας υπόψη 
τους στόχους διατήρησης της περιοχής και της οικείας ειδικής ζώνης διατήρησης και τη δημόσια γνώμη 
για τα σχέδια ή έργα. 

 Σε σχέση με το δεύτερο νομοσχέδιο υιοθετούνται οι διατάξεις: 

1. του άρθρου 32 της Οδηγίας 2009/31/ΕΚ, ώστε η διοχέτευση ρευμάτων διοξιδίου του άνθρακα σε 
γεωλογικούς σχεδιασμούς, οι οποίοι για φυσικούς λόγους είναι μόνιμα ακατάλληλοι για άλλους σκοπούς, 
να εξαιρείται από την απαίτηση για καταρτισμό προγράμματος μέτρων μεταξύ άλλων για την πρόληψη 
της υποβάθμισης της κατάστασης των συστημάτων επιφανειακών υδάτων και την πρόληψη και τον 
περιορισμό της διοχέτευσης ρύπων στα υπόγεια ύδατα, 

2. του άρθρου 10 της Οδηγίας 2000/60/ΕΚ, που αφορά την υποχρέωση των κρατών μελών να 
εξασφαλίζουν την καθιέρωση ή/και εφαρμογή ελέγχων, συμπεριλαμβανομένων των βέλτιστων 
περιβαλλοντικών πρακτικών, στην περίπτωση διάχυτων επιπτώσεων, 

3. του άρθρου 16 της Οδηγίας 2000/60/ΕΚ, που αφορά την υποχρέωση των κρατών μελών για καθορισμό 
ποιοτικών περιβαλλοντικών προτύπων για τις “ουσίες προτεραιότητας”, τα οποία αφορούν όλα τα 
επιφανειακά ύδατα που επηρεάζονται από την απόρριψη των ουσιών αυτών. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, ο εκπρόσωπος του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων επισήμανε ότι η ανάγκη τροποποίησης των πιο πάνω νομοθεσιών προέκυψε μετά από 
επιστολή, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2012, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στα πλαίσια της διαδικασίας “EU 
Pilot”, με την οποία ζητούνταν διευκρινίσεις αναφορικά με την ορθή μεταφορά της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ και της 
Οδηγίας 2000/60/ΕΚ.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση των δύο 
νομοσχεδίων σε νόμους όπως αυτά διαμορφώθηκαν από νομοτεχνικής άποψης. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.   

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 22 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 80 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 81 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 82 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 115 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 116 του βασικού  νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 23 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του Παραρτήματος ΙΧ του βασικού νόμου.  
Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και Διαχείρισης των Υδάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2012»  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Συσκευασιών και 
Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Γιώργος Περδίκης Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Πιτσιλλίδης  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και στις 10 Ιουλίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, των Υπουργείων Εσωτερικών, Οικονομικών, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του ΕΤΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, 
του Κυπριακού  Συνδέσμου Καταναλωτών, της Green Dot Cyprus, των ατομικών συστημάτων για τη διαχείριση 
συσκευασιών και των εταιρειών διαχείρισης αποβλήτων.  To Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, ο 
Επίτροπος Περιβάλλοντος, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, το Ίδρυμα Προστασίας του 
Περιβάλλοντος (Terra Cypria) και η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση αυτή.  

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Συσκευασιών και Αποβλήτων 
Συσκευασιών Νόμου, ώστε αφενός να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τα άρθρα 3, 
12, 15 και 16 της Οδηγίας 94/62/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Δεκεμβρίου 
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1994 για τις συσκευασίες και τα απορρίμματα συσκευασίας και αφετέρου να επιτευχθεί αποτελεσματικότερη 
εφαρμογή της σχετικής εθνικής νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο καθορίζονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η υποχρέωση δημιουργίας βάσεων δεδομένων για τις συσκευασίες και τα απόβλητα συσκευασιών. 

2. Η δυνατότητα του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να θεσπίζει σχέδια 
οικονομικών μέτρων με σκοπό την υλοποίηση των στόχων της Οδηγίας 94/62/ΕΚ και κατ’ επέκταση του 
περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών Νόμου. 

3. Η υποχρέωση των οικονομικών παραγόντων να αναλαμβάνουν το κόστος της διαχείρισης αποβλήτων 
συσκευασίας για συσκευασίες δεκτικές διαχείρισης αποβλήτων συσκευασίας οι οποίες ισούνται ή 
υπερβαίνουν τους δύο τόνους ανά έτος. 

4. Η υποχρέωση των οικονομικών παραγόντων και των διαχειριστών αποβλήτων συσκευασιών να 
υποβάλλουν στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στοιχεία σε σχέση με τις 
ποσότητες αποβλήτων συσκευασίας που παράγονται στη Δημοκρατία. 

5. Τα αδικήματα και οι ποινές σε περίπτωση παράβασης του βασικού νόμου και ειδικότερα συγκεκριμένων 
διατάξεων αυτού. 

6. Η δυνατότητα εξώδικης ρύθμισης ορισμένων ποινικών αδικημάτων.  

7. Η επιβολή τελών για σκοπούς λειτουργίας του συστήματος διαχείρισης αποβλήτων συσκευασίας. 

 Σημειώνεται ότι στο υπό αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνεται επιπρόσθετα διάταξη με την οποία γίνεται 
εισήγηση όπως η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου (ΟΠΟΚ) συμπεριληφθεί ως μέλος της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής Διαχείρισης Αποβλήτων Συσκευασιών (ΣΕΔΑΣ) και περαιτέρω όπως ο αριθμός 
των μελών της που απαιτείται για σκοπούς απαρτίας αναπροσαρμοστεί ανάλογα. 

 Σε σχέση με την πιο πάνω διάταξη, η επιτροπή στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος υπέδειξε στους 
εκπροσώπους του Τμήματος Περιβάλλοντος και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ότι η 
ΟΠΟΚ αποτελεί ήδη μέλος της ΣΕΔΑΣ, με βάση τις πρόνοιες της βασικής νομοθεσίας, και γι’ αυτό υποδείχθηκε 
όπως η συγκεκριμένη διάταξη διαγραφεί από το νομοσχέδιο.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και 
παράλληλα εξέφρασαν επιμέρους απόψεις σε σχέση με αυτό. 

 Ο εκπρόσωπος της εταιρείας “BMS Metal Pipes Industries Ltd”, εκ των ατομικών συστημάτων 
διαχείρισης συσκευασιών, χωρίς να διαφωνεί με τις διατάξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, εξέφρασε τις 
επιφυλάξεις του σχετικά με τις αυστηρές ποινές που προβλέπει το νομοσχέδιο στις περιπτώσεις υπέρβασης 
των επιπέδων συγκέντρωσης βαρέων μετάλλων και άλλων επικίνδυνων χημικών στοιχείων που προβλέπει ο 
βασικός νόμος στις συσκευασίες ή στα στοιχεία των συσκευασιών.   

 Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης, εκπροσωπώντας και το ΚΕΒΕ, 
καθώς και οι εκπρόσωποι της εταιρείας “Barracuda Intertrade Ltd”, εκ των εταιρειών διαχείρισης αποβλήτων, 
αφού συμφώνησαν με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, εισηγήθηκαν όπως περιληφθεί ως μέλος 
στη ΣΕΔΑΣ ένας εκπρόσωπος του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης ή των εταιρειών ανακύκλωσης που 
κατέχουν άδεια διαχείρισης αποβλήτων, ώστε να λαμβάνεται υπόψη η επαγγελματική τους άποψη σε θέματα 
που τους αφορούν άμεσα.  

 Σχολιάζοντας τις θέσεις για τις αυστηρές ποινές, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας διευκρίνισε ότι αυτές απαιτείται να είναι τέτοιες, ώστε να αποτρέπουν τη διάπραξη των 
αδικημάτων που προβλέπονται στο νόμο.  Προσθέτοντας στα πιο πάνω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι τα 
επιτρεπόμενα επίπεδα χημικών ουσιών που επιτρέπει ο νόμος στις συσκευασίες ή στα στοιχεία των 
συσκευασιών δε δύναται να τροποποιηθούν από το κράτος μέλος, αφού αυτά καθορίζονται από το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο.  

 Επίσης, η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος, τοποθετούμενη αναφορικά με την εισήγηση του 
Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης και της εταιρείας “Barracuda Intertrade Ltd” για συμμετοχή τους στη 
ΣΕΔΑΣ, δήλωσε ότι οι εισηγήσεις αυτές δεν είναι εφικτές, αφού αφενός ο Σύνδεσμος Βιομηχάνων 
Ανακύκλωσης εκπροσωπείται ήδη στη ΣΕΔΑΣ από το ΚΕΒΕ και αφετέρου η ενδεχόμενη συμμετοχή εταιρειών 
ανακύκλωσης στην εν λόγω επιτροπή ενδεχομένως να προκαλέσει σύγκρουση συμφερόντων στα πλαίσια της 
συζήτησης αδειοδότησης ατομικών ή συλλογικών συστημάτων διαχείρισης άλλων εταιρειών. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών 
υπέβαλε σειρά εισηγήσεων για βελτίωσή του, οι οποίες έγιναν αποδεκτές από το Τμήμα Περιβάλλοντος και το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ενώ σε μεταγενέστερο στάδιο αποστάλθηκαν γραπτώς από 



2808 

 

το Υπουργείο Εσωτερικών περαιτέρω εισηγήσεις, με επιστολή ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2012, οι οποίες όμως δεν 
υιοθετήθηκαν από την επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί το κείμενό του σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση όρων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων εδαφίων.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 13. 

 Κατάργηση του Παραρτήματος Ι και του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος V του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 16; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 16 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τo νομοσχέδιο «O περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Δημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρίες της που 
πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ Μαΐου και Ιουλίου 2012.  

 Σημειώνεται ότι το πιο πάνω νομοσχέδιο συζητήθηκε από κοινού με ψηφισθέντα νόμο που τροποποιεί 
τον περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως βασικό νόμο, που αφορούσε κυρώσεις και μέτρα κατά των 
εργοδοτών που απασχολούν παράνομα παραμένοντες υπηκόους τρίτων χώρων, καθώς και με σχετική 
πρόταση νόμου σε συνεδρία της επιτροπής που πραγματοποιήθηκε στις 3 Μαΐου 2012.   

 Στα πλαίσια της πιο πάνω συνεδρίας, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, όπου 
εξέφρασαν τις απόψεις τους, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ο διοικητής 
ΥΑΜ, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού Λογιστή 
της Δημοκρατίας, των εργοδοτικών οργανώσεων ΚΕΒΕ και ΟΕΒ, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, 
ΣΕΚ και ΔΕΟΚ και της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες.  Ο Αρχηγός 
Αστυνομίας, οι εκπρόσωποι του Γραφείου Καταπολέμησης Εμπορίας Προσώπων Αστυνομίας, της Κίνησης για 
Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ) και του Future Worlds Center, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμου, ώστε, 
σε περίπτωση μη συμμόρφωσης με απόφαση επιστροφής, ο υπουργός να εκδίδει χωριστή διοικητική απόφαση 
ή πράξη με την οποία να διατάσσεται η απομάκρυνση/απέλαση απαγορευμένων μεταναστών, σύμφωνα με το 
υφιστάμενο άρθρο 14 του νόμου.  

 Ειδικότερα, έχει διαπιστωθεί ότι οι υφιστάμενες πρόνοιες των άρθρων 18Π και 18ΠΣΤ, καθώς και του 
Παραρτήματος Χ του περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμου που αφορούν την απέλαση/κράτηση 
απαγορευμένων μεταναστών, μετά από εναρμόνισή του με την Οδηγία 2008/115/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Δεκεμβρίου 2008 σχετικά με τους κοινούς κανόνες και διαδικασίες 
στα κράτη μέλη για την επιστροφή των παρανόμως διαμένοντων υπηκόων τρίτων χωρών, εκ παραδρομής δε 
διασυνδέθηκαν με το υφιστάμενο άρθρο 14 του βασικού νόμου, με αποτέλεσμα να πάσχει η νομική βάση της 
έκδοσης των διαταγμάτων απέλασης/κράτησης.  Περαιτέρω, η εν λόγω τροποποίηση διασφαλίζει ότι η 
απόφαση απομάκρυνσης και η διοικητική πράξη περί κράτησης εκδίδονται υπό μορφή διατάγματος και έχουν 
ως νομική βάση το άρθρο 14 του βασικού νόμου.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του νομοσχεδίου, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να ακούσει για το 
νομοσχέδιο αυτό και τις απόψεις της Υπουργού Εσωτερικών, της διευθύντριας του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, καθώς και εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχέδιου, οι παρευρισκόμενοι εξέφρασαν τις πιο κάτω θέσεις: 

1. O εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών επισήμανε ότι το υφιστάμενο νομικό καθεστώς, που εκ 
παραδρομής υιοθετήθηκε στα πλαίσια μεταφοράς της σχετικής Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο, προβλέπει ότι 
ο διευθυντής του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης έχει την εξουσία να εκτελεί την 
απόφαση επιστροφής/απέλασης των παρανόμως διαμένοντων υπηκόων τρίτων χωρών, καθώς και να 
εκδίδει διάταγμα απέλασής τους.  Παράλληλα, προβλέπει ότι ο υπουργός έχει την εξουσία έκδοσης 
διατάγματος κράτησής τους, με τη δυνατότητα να εκχωρεί αυτή την εξουσία σε οποιοδήποτε λειτουργό 
του υπουργείου, κυρίως στο γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών ή στο διευθυντή του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου ή σε άλλο λειτουργό.  
Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, αυτός ο καταμερισμός των εξουσιών δημιουργεί πρακτικά 
προβλήματα εφαρμογής και ως εκ τούτου με την προτεινόμενη τροποποίηση επιδιώκεται η επαναφορά 
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του προηγούμενου νομικού καθεστώτος, που προβλέπει ότι ο υπουργός έχει την εξουσία της έκδοσης 
διατάγματος απέλασης/κράτησης με τη δυνατότητα εκχώρησης αυτής της εξουσίας. 

2. H διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του Υπουργείου Εσωτερικών 
ανέφερε ότι η προτεινόμενη τροποποίηση έχει ως απώτερο στόχο τη διευκόλυνση των διοικητικών 
διαδικασιών που απαιτούνται για την έκδοση διαταγμάτων απέλασης/κράτησης.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν τον 
προβληματισμό τους για την επαναφορά της αρμοδιότητας έκδοσης διαταγμάτων απέλασης στον υπουργό και 
για το λόγο που κρίνεται αυτή η επαναφορά αναγκαία.  Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τον 
εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας όπως ενημερώσει γραπτώς την επιτροπή 
αν η σχετική Οδηγία επιτρέπει σε πολιτικά πρόσωπα να έχουν την πιο πάνω αρμοδιότητα.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών απάντησε σχετικά ότι η προτεινόμενη τροποποίηση είναι 
αναγκαία, γιατί διασφαλίζει τη διατήρηση της εξουσίας του υπουργού να εκδίδει διατάγματα 
απέλασης/κράτησης, με τη δυνατότητα άσκησης των εξουσιών αυτών σε σοβαρές περιπτώσεις που 
σχετίζονται με λόγους ασφάλειας και δημόσιου συμφέροντος.  Περαιτέρω, ακόμα και στις πιο πάνω 
περιπτώσεις, ο υπουργός δύναται να εκχωρεί αυτές τις εξουσίες.  

 Σημειώνεται ότι μέλη της επιτροπής εξέφρασαν εκ νέου την επιφύλαξή τους ως προς την ανάγκη 
επαναφοράς της αρμοδιότητας έκδοσης διαταγμάτων απέλασης στον υπουργό και για το λόγο αυτό ζήτησαν 
όπως η Υπουργός Εσωτερικών παραστεί σε συνέδρια της επιτροπής και εξηγήσει η ίδια τους λόγους για τους 
οποίους κρίνεται αναγκαία η προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας κατέθεσε σχετική γνωμάτευση 
ενώπιον της επιτροπής όσον αφορά τη συμβατότητα της σχετικής Οδηγίας με την προτεινόμενη τροποποίηση, 
ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, στην οποία εκφράζει την άποψη ότι η αναφορά της σχετικής Οδηγίας σε 
‟διοικητική ή δικαστική απόφαση”, σε ‟διοικητικές ή δικαστικές αρχές” και σε ‟διοικητικό ή δικαστικό 
προσωπικό” είναι γενική.  Το ερώτημα της επιτροπής είναι αν η αναφορά της Οδηγίας στη διοίκηση 
περιλαμβάνει εννοιολογικά τον προϊστάμενο υπουργό του αρμόδιου υπουργείου ή, αντίθετα, τον εξαιρεί, 
εννοώντας αποκλειστικά τους διοικητικούς λειτουργούς, καθώς και αν η αιτούμενη ερμηνεία επηρεάζει τη 
νομιμότητα απονομής αρμοδιοτήτων εκ του ημεδαπού νόμου ως προς την εφαρμογή της Οδηγίας.   

 Με βάση την ίδια γνωμάτευση, η Οδηγία αυτή πρέπει να ερμηνευτεί σύμφωνα με τους ερμηνευτικούς 
κανόνες του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύμφωνα με τους οποίους: 

1. οι νομικοί κανόνες της Ένωσης ερμηνεύονται σύμφωνα με το γράμμα τους, λαμβάνοντας υπόψη το 
σκοπό τους και τα συμφραζόμενα, και 

2. προτιμάται η ερμηνεία που διασφαλίζει την πρακτική αποτελεσματικότητα των ερμηνευόμενων κανόνων 
και που τους καθιστά συμβατούς με τις πρωτογενείς συνθήκες.   

Περαιτέρω, η Οδηγία αυτή εννοεί την εκτελεστική εξουσία των κρατών μελών στο σύνολό της 
(περιλαμβανομένων των πολιτικών αξιωματούχων) έναντι της δικαστικής εξουσίας στο σύνολό της.  Έτι 
περαιτέρω, η Οδηγία αυτή παραπέμπει εννοιολογικά σε οποιονδήποτε έχει τη νόμιμη αρμοδιότητα έκδοσης 
σχετικής απόφασης, είτε είναι αξιωματούχος της κυβέρνησης είτε είναι διοικητικός λειτουργός.   

 Σημειώνεται ότι, όταν Οδηγία αναφέρεται σε διοικητική αρχή/προσωπικό/απόφαση, παραπέμπει γενικά 
σε οποιοδήποτε φορέα (ή απόφασή του) στον οποίο ο ημεδαπός νομοθέτης χορηγεί εξουσία η άσκηση της 
οποίας αποσκοπεί στην εφαρμογή της Οδηγίας, είτε αυτός ο φορέας είναι αξιωματούχος (περιλαμβανομένου 
και του υπουργού) είτε διοικητικός λειτουργός. 

 Συνεπώς, είναι συμβατή με την Οδηγία η διά νόμου χορήγηση εξουσίας στον Υπουργό Εσωτερικών περί 
της έκδοσης απόφασης η οποία προβλέπεται και διέπεται από την Οδηγία, όπως πράττει ήδη το άρθρο 18ΠΣΤ 
του βασικού νόμου και όπως προβλέπει το νομοσχέδιο με τη διʼ αυτού τροποποίηση του άρθρου 18Π του 
βασικού νόμου.   

 Στην ίδια γνωμάτευση αναφέρεται καταληκτικά ότι η πιο πάνω γραμματική ερμηνεία καθιστά τη σχετική 
Οδηγία συμβατή με το άρθρο 288 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο 
προβλέπει ότι η Οδηγία δεσμεύει κάθε κράτος μέλος όσον αφορά το επιδιωκόμενο αποτέλεσμα, αλλά αφήνει 
την επιλογή του τύπου και των μέσων εφαρμογής στην αρμοδιότητα των εθνικών αρχών.  Ως εκ τούτου, κάθε 
κράτος μέλος δικαιούται να επιλέξει τόσο τον τύπο της εναρμονιστικής πράξης όσο και την αρμόδια αρχή για 
την εφαρμογή της, νοουμένου ότι αυτές οι επιλογές διασφαλίζουν την πρακτική αποτελεσματικότητα της 
σχετικής Οδηγίας.  

 Η Υπουργός Εσωτερικών, ανταποκρινόμενη στο αίτημα της επιτροπής να παραστεί ενώπιόν της, 
ανέφερε ότι υιοθετεί τις θέσεις και τις απόψεις του εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, τις οποίες εξέφρασε στην πιο πάνω γνωμάτευσή του.  Περαιτέρω, υπενθύμισε την επιτροπή ότι 
με την προτεινόμενη τροποποίηση επιδιώκεται να αποκατασταθεί η διαδικασία για επιστροφή των παρανόμως 
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διαμένοντων υπηκόων τρίτων χώρων, που ίσχυε ανέκαθεν από το 1959, αλλά εκ παραδρομής είχε 
τροποποιηθεί στα πλαίσια της εναρμόνισης με σχετική Οδηγία, και εξέφρασε τη σύμφωνη γνώμη της για τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν 
κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Π του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΠΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος Χ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εις ό,τι αφορά τα άρθρα; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Παντού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται με μία ψήφο εναντίον από τον κ. Περδίκη. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με μία ψήφο εναντίον από τον κ. Περδίκη. 

  Τα θέματα με τους αριθμούς 26 και 27, που είναι «Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 
2011» και «Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Αγρίων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011», αντίστοιχα, αναβάλλονται. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αισθάνομαι και λλίον γελοίος, διότι ζητήσαμε αναβολή για ένα θέμα το οποίο 
προηγουμένως επήεν σε μία συνεδρία επιτροπής και δεν έγινε αποδεκτό και ζητείται αναβολή για ένα θέμα, το 
υπ’ αριθμόν 26, για το οποίο από τις 23 Σεπτεμβρίου 2011 μέχρι αυτό τον Ιούλη έγιναν έντεκα συνεδρίες για 
τους πιστοποιούντες υπάλληλους παρουσία υπουργού.  Έγινε κατ’ άρθρον συζήτηση στις 10 Φεβρουαρίου 
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2012, 17 Φεβρουαρίου 2012, δόθηκε το κείμενο με τα επίμαχα σημεία την 31η Μαΐου, ενσωματώθηκαν σε 
τροποποιητικό κείμενο και 14 Ιουνίου, 21η Ιουνίου, 28 Ιουνίου και 4 Ιουλίου ήταν στη συνεδρία της επιτροπής 
Εσωτερικών για τοποθέτηση.  Και ζητείται αναβολή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος ζήτησε την αναβολή; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πραγματικά, δηλαδή, διερωτώμαι αν η Βουλή μπορεί να συνεχίσει με αυτό το ρυθμό... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακούστε, η Βουλή είναι κυρίαρχο σώμα.  Εάν εγείρεται το θέμα, θα το θέσω σε ψηφοφορία.  Απλώς 
έγινε μία διευθέτηση στην άτυπη σύσκεψη αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εκάμαμε αναφορά το πρωί, κύριε Πρόεδρε, για αναβολή, διότι το κείμενο το τελικό -λέει ο πρόεδρος της 
επιτροπής ότι ήταν έτοιμο την 31η Μαΐου- δεν ήταν έτοιμο.  Το τελικό κείμενο χθες το μεσημέρι τουλάχιστον 
στάληκε σ’ εμάς και ήμαστε έτοιμοι να κάνουμε τροποποιήσεις, αλλά δεν προλαβαίναμε να κάνουμε 
τροποποιήσεις επί του συγκεκριμένου νομοσχεδίου και αυτός είναι ο λόγος που έγινε αναφορά για αναβολή.  
Και δε νομίζω ότι έχει απόλυτο δίκαιο ο πρόεδρος της επιτροπής, διότι δεν ήταν έτοιμο το κείμενο και δεν 
μπορούσαμε να κάνουμε τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννοείτε το κείμενο της νομοθεσίας. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ενώ το κείμενο ήταν μεν στην ημερήσια διάταξη, όπως λέει ο πρόεδρος, υπήρχαν αρκετές πτυχές του 
νομοσχεδίου που ήταν διφορούμενες, ή το ένα ή το άλλο, και έπρεπε να αποφασίσουμε.  Γι’ αυτό το λόγο 
ζητήσαμε αυτή την αναβολή, για να μπορέσουμε να κάνουμε τροποποιήσεις.  Θα ήμαστε εκπρόθεσμοι, αν 
εκάμναμε σήμερα τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι πραγματικά να δεχτώ οποιαδήποτε δικαιολογία για αναβολή.  Λυπούμαι, αλλά 
είναι προσβλητικό αυτό που ακούω, για να μη ρωτήσω πού είναι τα τελικά κείμενα των υπόλοιπων θεμάτων 
που είναι εδώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη, 7 Ιουνίου και για πέντε συνεδρίες... 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Για το τελικό... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ποιο τελικό;  Συγγνώμη, συνάδελφε, κύριε Πρόεδρε, για πέντε συνεδρίες -θα πω και δύο παραδείγματα- 
για πέντε συνεδρίες περιμένει η επιτροπή τοποθέτηση αν οι πιστοποιούντες υπάλληλοι θα αφυπηρετούν στα 
εβδομήντα τους ή αν θα πηγαίνουν εφ’ όρου ζωής και αν θα διορίζονται από τα είκοσι πέντε χρόνια ή από τα 
τριάντα πέντε χρόνια.  Περιμένουμε τοποθέτηση και ζητούμε τελικό κείμενο. 

 Λυπούμαι πάρα πολύ, αλλά εγώ θα πω στη Βουλή το εξής:  Αν βγει αύριο η κυβέρνηση και διορίσει 
πιστοποιούντες υπάλληλους με τον υφιστάμενο νόμο, χαλάλι μας!  Έρχεται η κυβέρνηση, φέρνει κριτήρια για 
το διορισμό πιστοποιούντων υπαλλήλων και εμείς την ταλαιπωρούμε και τι της λέμε;  «Πήγαινε, κύριε αρμόδιε 
υπουργέ, διόρισε όπως εδιόριζες μέχρι σήμερα τον Κωστή, το Γιαννή με τα παλιά κριτήρια τζιαι κάμε ό,τι 
θέλεις!»  Λυπούμαι πάρα πολύ! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, το θέμα είναι πολύ απλό, είναι διαδικαστικό.  Εγώ ρωτώ τον κ. Κωνσταντίνου αν επιμένει στο 
αίτημα της αναβολής.  Επιμένει.  Το θέτω σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, με είκοσι μία ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ εναντίον, το θέμα με τον αριθμό 26 αναβάλλεται.   

 Αναβάλλεται, όπως προαναφέραμε, και το υπ’ αριθμόν 27 θέμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 28 θέμα είναι «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012.  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νίκος Νικολαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δυο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η Ιουνίου και στις 5 Ιουλίου 2012.  Στα πλαίσια της πρώτης 
συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας, του Κέντρου Συντονισμού Έρευνας και Διάσωσης του Υπουργείου Άμυνας, του Συνδέσμου 
Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας Κύπρου, της εταιρείας “Hermes Airport Ltd”, του Συνδέσμου Εκπροσώπων 
Αεροπορικών Εταιρειών στην Κύπρο (BARIC) και της Επιτροπής Χρηστών Αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου 
(AOC). Η Επιτροπή Διερεύνησης Αεροπορικών Ατυχημάτων και Συμβάντων, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου για την 
εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 996/2010 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής 
Οκτωβρίου 2010, σχετικά με τη διερεύνηση και την πρόληψη ατυχημάτων και συμβάντων στην πολιτική 
αεροπορία, και την κατάργηση της Οδηγίας 94/56/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, καθώς και το επεξηγηματικό 
σημείωμα και την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, προβλέπεται μεταξύ 
άλλων η τροποποίηση του εικοστού πέμπτου κεφαλαίου του βασικού νόμου, που αφορά στη ρύθμιση της 
διερεύνησης αεροπορικών ατυχημάτων, ώστε αυτό να συνάδει με τον προαναφερθέντα ευρωπαϊκό κανονισμό, 
και η θέσπιση συστήματος κυρώσεων σε περίπτωση παραβίασης των διατάξεων του εν λόγω ευρωπαϊκού 
κανονισμού.  

 Ειδικότερα, όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν στην επιτροπή, ο υπό αναφορά κανονισμός αποσκοπεί 
στη βελτίωση της ασφάλειας των πτήσεων και στην εξασφάλιση υψηλού επιπέδου αποτελεσματικότητας, 
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επιμέλειας και ποιότητας των διερευνήσεων ασφάλειας στην ευρωπαϊκή πολιτική αεροπορία χωρίς απόδοση 
υπαιτιότητας ή ευθύνης, με στόχο την πρόληψη ατυχημάτων και συμβάντων στο μέλλον.  Επίσης, προβλέπει 
κανόνες σχετικά με την έγκαιρη διαθεσιμότητα των πληροφοριών που αφορούν όλα τα πρόσωπα και τα 
επικίνδυνα εμπορεύματα επί αεροσκάφους εμπλεκόμενου σε ατύχημα, βελτιώνοντας με τον τρόπο αυτό τη 
συνδρομή στα θύματα αεροπορικών ατυχημάτων και στις οικογένειές τους.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του εικοστού πέμπτου κεφαλαίου του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του Άρθρου 214 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση του Άρθρου 215 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 217 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 220 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 221 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 223 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 224 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 225 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Κατάργηση του Άρθρου 226 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Αντικατάσταση των Άρθρων 227, 228 και 229 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 230 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων Άρθρων 230Α έως 230ΣΤ.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 250 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 260 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 29 θέμα είναι «Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους κανονισμούς «Οι περί 
Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί του 2012»  

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου Κώστας Κώστα  

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νίκος Νικολαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 17 Νοεμβρίου 2011 μέχρι τις 5 Ιουλίου 
2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου 
υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
(ΚΟΤ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Επαγγελματιών Τουριστικών Σκαφών και της Κυπριακής 
Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ). 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 11(β) των περί της 
Διεθνούς Συμβάσεως περί Ασφάλειας της Ανθρώπινης Ζωής στη Θάλασσα (Κυρωτικών) και περί Συναφών 
Θεμάτων Νόμων, είναι η αντικατάσταση των υφιστάμενων περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών Σκαφών 
Κανονισμών με νέους κανονισμούς, ώστε να επιλυθούν τα προβλήματα και οι αδυναμίες που οι πρώτοι 
παρουσίαζαν κατά την εφαρμογή τους. 

 Ειδικότερα, οι εν λόγω κανονισμοί όπως αυτοί αρχικά κατατέθηκαν στη Βουλή ρυθμίζουν τις απαιτήσεις 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, τεχνικές και κατασκευαστικές, καθώς και τις επιθεωρήσεις και πιστοποιήσεις 
σκαφών για σκοπούς ασφαλούς μεταφοράς επιβατών στις ακτές της Κύπρου με ακτοπλοϊκά και άλλα 
επιβατηγά σκάφη.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό 
αναφορά κανονισμούς, οι τελευταίοι προβλέπουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τις λειτουργικές απαιτήσεις των σκαφών. 

2. Την ασφαλή επιβίβαση και αποβίβαση όλων των επιβαινόντων στα σκάφη. 

3. Τη διαμόρφωση των χώρων επιβατών και χώρων υγιεινής με τρόπο που να διευκολύνεται η διακίνηση 
ατόμων με αναπηρίες. 

4. Τις επιθεωρήσεις και την έκδοση πιστοποιητικών ασφαλείας. 

5. Τα συστήματα προειδοποίησης, αναγγελιών και συναγερμού. 

6. Την κατασκευαστική αντοχή. 

7. Την πυροπροστασία, τις διόδους διαφυγής και τα μέσα πυρόσβεσης. 

8. Τις ελάχιστες απαιτήσεις εξοπλισμού αγκυροβολίας. 

9. Τις τεχνικές προδιαγραφές εκροής υδάτων. 

10. Τις γενικές απαιτήσεις για μηχανήματα. 

11. Τις γενικές απαιτήσεις ηλεκτρικής εγκατάστασης. 

12. Τις γενικές απαιτήσεις σωστικών μέσων ναυσιπλοΐας και τηλεπικοινωνιών. 

13. Τις ειδικές λειτουργικές απαιτήσεις για συγκεκριμένους τύπους σκαφών. 

 Σημειώνεται ότι η εξέταση των υπό αναφορά κανονισμών άρχισε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Συγκοινωνιών και Έργων της προηγούμενης βουλευτικής περιόδου, η οποία στην παρουσία όλων των 
εμπλεκόμενων φορέων τούς μελέτησε σε πολλές συνεδρίες της και, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, εισηγήθηκε συγκεκριμένες τροποποιήσεις αυτών, οι πλείστες των οποίων αφορούσαν εισηγήσεις 
που προτάθηκαν από τους εκπροσώπους του ΚΥΣΟΑ αναφορικά με τις απαιτούμενες προδιαγραφές για 
πρόσβαση των ατόμων με αναπηρίες στα σκάφη.  Συναφώς, κάλεσε τους κυβερνητικούς αρμοδίους όπως σε 
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συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας προχωρήσουν στην αναθεώρηση του 
κειμένου των κανονισμών και το νέο αναθεωρημένο κείμενο κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής για συνέχιση της 
συζήτησης.   

 Ακολούθως, το νέο κείμενο κατατέθηκε στην επιτροπή με τη νέα σύνθεσή της, αφού εν τω μεταξύ άρχισε 
η νέα βουλευτική περίοδος, και η όλη συζήτηση διαμείφθηκε επί του κειμένου αυτού.  Οι κυριότερες 
τροποποιήσεις που ενσωματώθηκαν στο αναθεωρημένο κείμενο αφορούν τις προδιαγραφές που οφείλουν να 
πληρούν σκάφη μήκους είκοσι τεσσάρων μέτρων και άνω, που ναυπηγήθηκαν μετά τις 19  Ιουλίου 2002 για την 
εξυπηρέτηση ατόμων με αναπηρίες.  Ειδικότερα, καθορίστηκαν προδιαγραφές που αφορούν τις ράμπες και 
τους κοινόχρηστους χώρους επιβατών και υγιεινής των σκαφών.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νέου κειμένου από την επιτροπή ο εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, σχολιάζοντας τις προτεινόμενες τροπολογίες, δήλωσε πως αυτές δεν 
ήταν δυνατό να ενσωματωθούν στους υπό συζήτηση κανονισμούς, καθότι δεν παρείχετο η ανάλογη 
εξουσιοδότηση από τον εξουσιοδοτικό νόμο για έκδοσή τους.  Ως εκ τούτου, κρίθηκε ορθό να προηγηθεί η 
τροποποίηση του σχετικού άρθρου του νόμου, ώστε οι κανονισμοί να περιβληθούν με το απαραίτητο 
νομοθετικό πλαίσιο και ακολούθως αυτοί να προωθηθούν στην ολομέλεια της Βουλής για έγκριση.   

 Με βάση τα δεδομένα αυτά, η εκτελεστική εξουσία κατέθεσε σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο προς 
υλοποίηση των πιο πάνω εισηγήσεων του εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, το οποίο παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων, η οποία, αφού το εξέτασε, το προώθησε για ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος.  Το εν λόγω 
νομοσχέδιο ψηφίστηκε σε νόμο από τη Βουλή στις 14 Ιουνίου 2012 και τέθηκε σε ισχύ με τη δημοσίευσή του 
στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 29 Ιουνίου 2012. 

 Ακολούθως, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού σύμφωνα με τα πιο πάνω 
ξεπεράστηκε το νομικό κώλυμα, συνέχισε τη μελέτη των κανονισμών στη βάση του αναθεωρημένου κειμένου, 
στην παρουσία όλων των εμπλεκόμενων φορέων, οι οποίοι κατέθεσαν εκ νέου τις απόψεις τους.   

 Ο εκπρόσωπος του ΚΟΤ δήλωσε πως οι υπό αναφορά κανονισμοί περιέχουν πολύ σοβαρές διατάξεις 
για την ασφάλεια των επιβαινόντων στα σκάφη επιβατών, γι’ αυτό και πρέπει να προωθηθούν για έγκριση από 
την ολομέλεια του σώματος, ώστε να παύσει ο παράνομος απόπλους και οι επακόλουθες δυσμενείς συνέπειες 
ενδεχόμενων ατυχημάτων. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Επαγγελματικών Τουριστικών Σκαφών, με γραπτό 
υπόμνημα που κατέθεσαν στην επιτροπή, εισηγήθηκαν συγκεκριμένες τροπολογίες στις διατάξεις των 
κανονισμών, που στοχεύουν στην περαιτέρω ασφάλεια όλων των επιβαινόντων στα σκάφη και αφορούν 
ειδικότερα τις πρόνοιες για την απαγόρευση του απόπλου χωρίς πιστοποιητικό ασφάλειας και για την 
παράνομη υπερφόρτωση των σκαφών. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΥΣΟΑ, με γραπτά υπομνήματα που κατέθεσαν στην επιτροπή, εισηγήθηκαν 
συγκεκριμένες τροπολογίες στις διατάξεις των κανονισμών, οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα 
θέματα: 

1. Τα μέσα ενημέρωσης κωφών στις περιπτώσεις αντιμετώπισης έκτακτων περιστατικών. 

2. Τα συστήματα προειδοποίησης, αναγγελιών και συναγερμού για τυφλούς και κωφούς. 

3. Τις σημάνσεις σε πινακίδες, στις περιπτώσεις που τα σκάφη δεν παρέχουν διευκολύνσεις σε άτομα με 
αναπηρίες. 

4. Τους χώρους επιβατών και χώρους υγιεινής, ώστε να διευκολύνεται η διακίνηση ατόμων με αναπηρίες. 

5. Το μήκος (είκοσι τέσσερα μέτρα και άνω) των σκαφών που θα έχουν υποχρέωση να παρέχουν τις 
προβλεπόμενες διευκολύνσεις. 

 Η επιτροπή, αφού διεξήλθε με ιδιαίτερη προσοχή τα πιο πάνω θέματα, καθώς και άλλα θέματα 
δευτερεύουσας σημασίας, τα οποία είχαν αναφυεί στα πλαίσια των συζητήσεων που διημείφθησαν, κατέληξε 
στις πιο κάτω ομόφωνες αποφάσεις: 

1. Αποδοχή των προτεινόμενων προδιαγραφών για την εξυπηρέτηση ατόμων με αναπηρίες όπως αυτές 
περιλαμβάνονται στο Τρίτο Παράρτημα του κειμένου των αναθεωρημένων κανονισμών. 

2. Τροποποίηση της σχετικής διάταξης για την υποχρέωση σκαφών να παρέχουν διευκολύνσεις σε άτομα 
με αναπηρίες, ώστε να μην απαλλάσσονται από αυτή την υποχρέωση: 

α. σκάφη που ναυπηγήθηκαν μετά τις 19 Ιουλίου 2002 και είναι μήκους είκοσι τεσσάρων μέτρων και 
άνω, καθώς και  
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β. σκάφη μήκους είκοσι μέτρων και άνω, τα οποία ναυπηγούνται κατά ή μετά την έναρξη της ισχύος 
των υπό συζήτηση κανονισμών. 

3. Αποδοχή των νομοτεχνικής φύσεως εισηγήσεων του εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας για τροποποίηση των επιμέρους κανονισμών για σκοπούς καλύτερης και 
ορθότερης εφαρμογής αυτών. 

4. Αποδοχή των εισηγήσεων του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Επαγγελματικών Τουριστικών 
Σκαφών, που στοχεύουν στην ασφάλεια όλων των επιβαινόντων στα σκάφη ατόμων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τις πιο πάνω ομόφωνες 
αποφάσεις της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία από το Κίνημα Οικολόγων. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Επειδή το θέμα συζητήθηκε στην επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, και αντιλαμβάνομαι ότι δεν έχουμε χρόνο να 
τη συζητήσουμε, την αποσύρω και θα επανέλθω με πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποσύρεται η τροπολογία. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 30 θέμα είναι «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί 
προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Δικηγόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Γεώργιος Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Άριστος Δαμιανού Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από 
τον πρόεδρό της κ. Ιωνά Νικολάου, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2012.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και ο πρόεδρος του Παγκύπριου Δικηγορικού 
Συλλόγου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Δικηγόρων Νόμου, ώστε οι εκλογές για την 
ανάδειξη των οργάνων των τοπικών δικηγορικών συλλόγων να συμπίπτουν χρονικά με τις εκλογές για την 
ανάδειξη των οργάνων του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. 

 Περαιτέρω, η προτεινόμενη ρύθμιση αποσκοπεί στην αύξηση του ποσού του προστίμου που μπορεί να 
επιβάλλει σε δικηγόρο το Πειθαρχικό Συμβούλιο Δικηγόρων στις περιπτώσεις καταδίκης για διάπραξη 
πειθαρχικού αδικήματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού επέφερε στο κείμενο της 
πρότασης νόμου τροποποιήσεις με σκοπό τη βελτίωσή του από νομοτεχνική άποψη, ομόφωνα εισηγείται την 
ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Δεν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα είναι «Ο περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς 
Χώρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί της Πρόληψης και 
της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, αναπλ. πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Τάσος Μητσόπουλος  

 Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Σωτήρης Σαμψών 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από 
το βουλευτή κ. Σωτήρη Σαμψών, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουλίου 2012.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του 
άρθρου 75 του περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους Νόμου, ώστε να 
παραταθεί για επιπλέον ένα έτος η τελευταία αναστολή της έναρξης της ισχύος ορισμένων διατάξεών του, που 
αφορούν την εφαρμογή κάποιων από τα προβλεπόμενα στο νόμο αυτό προληπτικά μέτρα ασφάλειας για την 
αντιμετώπιση της βίας στους αθλητικούς χώρους, τα οποία δεν έχουν ακόμη υλοποιηθεί. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η προτεινόμενη συνέχιση της αναστολής της 
υποχρέωσης συμμόρφωσης προς τις πιο πάνω διατάξεις καθίσταται αναγκαία για τους ίδιους λόγους που 
επέβαλαν πριν από ένα περίπου χρόνο την τελευταία αναστολή, που έληξε την 31η Μαΐου 2012. 

 Συγκεκριμένα, όπως αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η 
τελευταία περίοδος αναστολής σε σχέση με τις πιο πάνω υποχρεώσεις αποτελεί συνέχεια της αρχικής τριετούς 
μεταβατικής περιόδου, που είχε δοθεί το 2008 κατά τη θέσπιση του νόμου και έληγε την 1η Αυγούστου 2011, 
εντός της οποίας οι αρμόδιοι φορείς, δηλαδή ο ιδιοκτήτης και διαχειριστής κάθε αθλητικού χώρου, με τη 
συνδρομή και του ΚΟΑ, δεν μπόρεσαν, ως όφειλαν, να συμμορφωθούν προς όλες τις υποχρεώσεις σε σχέση 
με τις οποίες δόθηκε η μεταβατική περίοδος, λόγω του τεράστιου οικονομικού κόστους που συνεπάγετο η 
υλοποίηση και εφαρμογή των σχετικών προνοιών του νόμου.  Ως εκ τούτου, αλλά και ένεκα της συνεχιζόμενης 
οικονομικής κρίσης, τον Ιούλιο του 2011 με σχετική τροποποίηση του νόμου αναστάληκε η εφαρμογή των εν 
λόγω διατάξεων, προκειμένου να καταστεί δυνατή η διεξαγωγή των αγώνων πρωταθλήματος της περιόδου 
2011-2012 στα στάδια που δεν είχαν πλήρως συμμορφωθεί.  Η ίδια κατάσταση υφίσταται και σήμερα και γι’ 
αυτό καθίσταται αναγκαία η προτεινόμενη ρύθμιση για την αντιμετώπισή της, ώστε να αποφευχθεί ο κίνδυνος 
μη διεξαγωγής του πρωταθλήματος της περιόδου 2012-2013. 

 Σημειώνεται ότι πριν από την εξέταση της πιο πάνω πρότασης νόμου προηγήθηκε αυτεπάγγελτη 
εξέταση από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συναφούς θέματος ύστερα από σχετική επιστολή της 
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αστυνομίας, ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2012, από την οποία η επιτροπή, μεταξύ άλλων, πληροφορήθηκε για τα 
ακόλουθα: 

1. Όλα τα κλειστά γήπεδα καλαθόσφαιρας, πετόσφαιρας και των άλλων ομαδικών αθλημάτων Α΄ 
κατηγορίας είναι ακατάλληλα, αφού κανένα από αυτά δε διαθέτει, μεταξύ άλλων, κλειστό κύκλωμα 
τηλεόρασης, σύμφωνα με το άρθρο 22 της υφιστάμενης νομοθεσίας, ηλεκτρονικά συστήματα έκδοσης 
και ελέγχου εισιτηρίων, σύμφωνα με το άρθρο 38, και συναφώς δεν μπορεί να εκδοθούν τα σχετικά 
πιστοποιητικά ασφάλειας που προβλέπονται στο άρθρο 4 της υφιστάμενης νομοθεσίας, αφού δεν 
πληρούνται οι πρόνοιες του εν λόγω άρθρου για τη διεξαγωγή αγώνων Α΄ κατηγορίας. 

2. Για τους ίδιους λόγους, είναι ακατάλληλα τα ανοικτά στάδια “Αμμόχωστος” στη Λάρνακα και “Μακάρειο” 
στη Λευκωσία. 

3. Σε κανένα κλειστό και ανοικτό γήπεδο ή στάδιο παγκύπρια δεν μπορεί να εφαρμοστούν οι πρόνοιες του 
άρθρου 38 της υφιστάμενης νομοθεσίας που αφορούν τα ηλεκτρονικά συστήματα έκδοσης και ελέγχου 
εισιτηρίων, επειδή δεν έχουν ακόμα προωθηθεί στη Βουλή οι σχετικοί κανονισμοί για τους επιτηρητές 
των σταδίων, οι οποίοι θα εφαρμόσουν τα όσα αναφέρονται στο εν λόγω άρθρο, καθώς και άλλες 
πρόνοιες της υφιστάμενης νομοθεσίας. 

4. Σύμφωνα με το άρθρο 75(2) της υφιστάμενης νομοθεσίας, όλα τα κλειστά γήπεδα ή ανοικτά στάδια ή 
γήπεδα που χρησιμοποιούνται για τη διεξαγωγή αγώνων Α΄ κατηγορίας έχουν την υποχρέωση να 
αποστείλουν στον Αρχηγό Αστυνομίας και στην οικεία πολεοδομική αρχή πριν τη διεξαγωγή διεθνών 
αγώνων στα πλαίσια των ευρωπαϊκών υποχρεώσεων των ομάδων μέχρι την 1η Αυγούστου 2012 
πιστοποιητικό ασφάλειας που θα ισχύει για ένα χρόνο.  Σε αντίθετη περίπτωση τα στάδια αυτά θα 
θεωρούνται ακατάλληλα για χρήση, αφού θα θεωρείται ότι δεν κατέχουν το προβλεπόμενο ετήσιο 
πιστοποιητικό ασφάλειας. 

 Η εξέταση του πιο πάνω αυτεπάγγελτου θέματος από την επιτροπή πραγματοποιήθηκε σε συνεδρία της 
στις 4 Ιουλίου 2012, στην οποία  παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (ΚΟΑ), της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου (ΚΟΠ), της Κυπριακής Ομοσπονδίας 
Καλαθόσφαιρας (ΚΟΚ), της Κυπριακής Ομοσπονδίας Πετοσφαίρισης (ΚΟΠΕ), της Κυπριακής Ομοσπονδίας 
Χειροσφαίρισης (ΚΟΧ), καθώς και ο πρόεδρος του σταδίου ΓΣΠ, οι ιδιοκτήτες/διαχειριστές σταδίων και 
εκπρόσωποι αθλητικών ομάδων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη κατά την πιο πάνω συνεδρία η επιτροπή είχε την ευκαιρία να 
ενημερωθεί από τους εμπλεκόμενους φορείς για το βαθμό υλοποίησης των προνοιών της νομοθεσίας και 
κυρίως των προνοιών για τις οποίες είχε δοθεί αναστολή, καθώς και για την αδυναμία συμμόρφωσης με τις εν 
λόγω πρόνοιες, όπως αναφέρεται και στην επιστολή του Αρχηγού Αστυνομίας για την οποία έχει γίνει αναφορά 
πιο πάνω.  Συναφώς, η επιτροπή ζήτησε γραπτώς όπως της κοινοποιηθούν τα ετήσια πιστοποιητικά 
ασφάλειας που έχουν εξασφαλιστεί για κάθε ανοικτό στάδιο, καθώς και όπως ενημερωθεί για ποια στάδια 
εκκρεμεί η έκδοση των εν λόγω πιστοποιητικών και σε ποιο σημείο βρίσκεται η σχετική διαδικασία. 

 Σύμφωνα με την ενημέρωση της οποίας έτυχε στη βάση των πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε να 
διαμορφώσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε να διαλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

1. Αναστολή της υποχρέωσης παρουσίασης ετήσιου πιστοποιητικού ασφάλειας από τους ιδιοκτήτες ή 
διαχειριστές μόνο κλειστών σταδίων ή γηπέδων μέχρι την 31η Μαΐου 2014. 

2. Αναστολή της υποχρέωσης ελέγχου εισιτηρίων σε αθλητικούς χώρους, όπως αυτή διαλαμβάνεται στο 
άρθρο 38 της υφιστάμενης νομοθεσίας, καθόσον αφορά ανοικτά και κλειστά στάδια ή γήπεδα μέχρι την 
31η Μαΐου 2014. 

3. Αναστολή της υποχρέωσης εγκατάστασης τηλεοπτικού συστήματος κλειστού κυκλώματος 
παρακολούθησης μέχρι την 31η Μαΐου 2014, καθόσον αφορά κλειστά γήπεδα χωρητικότητας άνω των 2 
000 θέσεων στα οποία δεν υπάρχει ήδη εγκατεστημένο κατάλληλο τηλεοπτικό σύστημα κλειστού 
κυκλώματος παρακολούθησης, σύμφωνα με τις διατάξεις του υφιστάμενου νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή διαμορφώθηκε στη βάση των πιο πάνω, υπογραμμίζοντας τη θέση της 
ότι πρέπει να εφαρμοστεί στην ολότητά της η ισχύουσα νομοθεσία, καλώντας παράλληλα τους εμπλεκόμενους 
φορείς όπως για το σκοπό αυτό προβούν σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες, ώστε να υπάρξει πλήρης 
συμμόρφωση με τις πρόνοιες της νομοθεσίας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 75 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Ο κ. Περδίκης ενίσταται ή απέχει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ενίσταται. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εναντίον! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν ισχύει το τι μου είπετε το πρωί... 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  Επάθαμέν την με το Μαρί, δεν ξαπαθαίνουμε έτσι πράμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων του υπ’ αριθμόν 31 θέματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και ουδεμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς 
Χώρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και ουδεμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλέσω να μου δώσετε άδεια να αιτιολογήσω την αρνητική μου ψήφο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Ήδη εψηφίσθη σε νόμο. Αυτή είναι η ώρα να σας δώσω.  

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Όταν βλέπουμε τη βία μέσα και έξω από τα γήπεδα, όταν βλέπουμε ότι πάνε να κάψουν φιλάθλους 
μέσα στα αυτοκίνητα και μάλιστα μάρτυρας συνάδελφος μας είπε ότι εμπόδιζαν τους μέσα οι έξω, που τους 
εκαύκαν, και βρέθηκαν κάποιοι ψύχραιμοι, για να βγάλουν τα παιδιά έξω...  Όταν βλέπουμε τόση βία, ακόμα 
και εισαγόμενη βία, τότε δεν έπρεπε να ανασταλεί αυτό το πράγμα, γι’ αυτό και εγώ ψήφισα ότι θα έπρεπε να 
αρχίσει η εφαρμογή των μέτρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 To υπ’ αριθμόν 32 θέμα είναι «Ο περί του Ενιαίου Δημοσίου Επιτοκίου Υπερημερίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί του Ενιαίου Δημοσίου 
Επιτοκίου Υπερημερίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Τάσος Μητσόπουλος Νίκος Νικολαΐδης  

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιουνίου 2012.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Λογιστή της Δημοκρατίας, του 
Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας και της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί του Ενιαίου Δημοσίου Επιτοκίου 
Υπερημερίας Νόμου [Νόμος αριθμός 167(Ι) του 2006], ώστε ο καθορισμός του δημόσιου επιτοκίου 
υπερημερίας, που γίνεται από τον Υπουργό Οικονομικών το Δεκέμβριο κάθε έτους, σύμφωνα με τον κατά τους 
τελευταίους δώδεκα μήνες σταθμικό μέσο όρο του βασικού επιτοκίου της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, το 
οποίο ίσχυε στο τέλος κάθε μήνα, να τροποποιηθεί και εφεξής ο Υπουργός Οικονομικών να χρησιμοποιεί ως 
βάση για τον πιο πάνω καθορισμό το σταθμικό μέσο όρο του βασικού επιτοκίου που ίσχυε τους τελευταίους 
δώδεκα μήνες.  Περαιτέρω, προτείνεται η τροποποίηση της έννοιας του όρου “βασικό επιτόκιο”, το οποίο από 
την ημερομηνία εισαγωγής του ευρώ στην Κύπρο αντικαθίσταται με τα αντίστοιχα επιτόκια που καθορίζονται 
από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Επιπλέον, προτείνεται η τροποποίηση της έννοιας του όρου 
“δημόσιος τόκος υπερημερίας”, ώστε να εξαιρείται από το πεδίο εφαρμογής του υπό συζήτηση νόμου ο τόκος 
που προβλέπεται ως καταβλητέος, σύμφωνα με τον περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων Πληρωμών 
στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμο. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο περί του Ενιαίου 
Δημοσίου Επιτοκίου Υπερημερίας Νόμος αποσκοπεί στον καθορισμό, μέσω της έκδοσης διατάγματος στο 
τέλος κάθε χρόνου από τον Υπουργό Οικονομικών, ενός επιτοκίου υπερημερίας, που θα επιβάλλεται στις 
καθυστερημένες οφειλές φυσικών και νομικών προσώπων προς τα κυβερνητικά τμήματα ή στις οφειλές των 
κυβερνητικών τμημάτων προς τα πρόσωπα αυτά.  Σύμφωνα με το νόμο αυτό, το δημόσιο επιτόκιο 
υπερημερίας υπολογίζεται με φόρμουλα, λαμβάνοντας ως βάση το κατά τους τελευταίους δώδεκα μήνες μέσο 
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σταθμικό επιτόκιο (βασικό επιτόκιο) που ίσχυε στο τέλος κάθε μήνα και προστίθεται σε αυτό ένα ποσοστό 
αναπροσαρμογής μέχρι τέσσερις εκατοστιαίες μονάδες. 

 Σύμφωνα με τα πρόσθετα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργείο 
Οικονομικών θεωρεί ότι με την υφιστάμενη ρύθμιση δε λαμβάνονται υπόψη οι οποιεσδήποτε αλλαγές του 
επιτοκίου που τυχόν γίνονται εντός του ίδιου μήνα, αφού λαμβάνεται υπόψη μόνο το επιτόκιο που ισχύει την 
τελευταία ημέρα κάθε μήνα.  Ως εκ τούτου, όπως ανέφερε στην επιτροπή η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε σκόπιμη, ώστε για τον καθορισμό του δημόσιου επιτοκίου 
υπερημερίας να λαμβάνεται υπόψη ο σταθμικός μέσος όρος του βασικού επιτοκίου που ισχύει τους τελευταίους 
δώδεκα μήνες.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, η οποία συμφωνεί με την πιο πάνω 
ρύθμιση, εισηγήθηκε επιπρόσθετα την εξαίρεση από το πεδίο εφαρμογής του υπό συζήτηση νόμου του 
καταβαλλόμενου τόκου, που καθορίζεται με βάση τον περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων 
Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμο, δεδομένου ότι ο υπό τροποποίηση νόμος αφορά οποιοδήποτε 
άλλο νομοθέτημα στο οποίο προβλέπεται η καταβολή δημόσιων τόκων υπερημερίας από ή προς το κράτος. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, όλοι όσοι παρευρέθηκαν 
δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού επέφερε στο κείμενο του 
νομοσχεδίου τροποποιήσεις με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών του, καθώς και τη βελτίωσή του από 
νομοτεχνικής άποψης, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Ενιαίου Δημοσίου Επιτοκίου Υπερημερίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 33 θέμα είναι «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Πρόκειται περί 
προτάσεως νόμου.   Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Iωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 
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 Τάσος Μητσόπουλος Νίκος Νικολαΐδης  

 Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Γεωργίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
από το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Ιουνίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της 
αστυνομίας, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο 
Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του 
Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cyrpia), των Επαρχιακών Επιτροπών Ευημερίας 
Ζώων, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας 
Ζώων, της Φωνής για τα Ζώα της Κύπρου, της Οργάνωσης ‟Κιβωτός”, του Οργανισμού Διάσωσης και 
Προστασίας Ζώων ARGOS, του Καταφυγίου Σκύλων ‟Σείριους” και του Συνδέσμου Προστασίας Ζώων και 
Πουλιών Λάρνακας και Αμμοχώστου.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Αστυνομίας Νόμου, ώστε στα καθήκοντα 
των ειδικών αστυνομικών να προστεθεί η εφαρμογή των διατάξεων του περί Σκύλων Νόμου και των διατάξεων 
του περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμου. 

 Ειδικότερα, υποστηρίζοντας τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, ο εισηγητής της ανέφερε ότι η πιο πάνω 
τροποποίηση κρίνεται σκόπιμη λόγω των σοβαρών προβλημάτων που ανακύπτουν από την εφαρμογή των πιο 
πάνω νομοθεσιών που αφορούν την προστασία των ζώων, τα οποία συνίστανται σε μεγάλο βαθμό στην 
έλλειψη προσωπικού στις αρμόδιες υπηρεσίες, που είναι επιφορτισμένες με τα πιο πάνω θέματα με βάση το 
υφιστάμενο νομικό καθεστώς.  Περαιτέρω, ο ίδιος εξέφρασε την επιθυμία όπως παραχωρηθεί η δυνατότητα 
στους ειδικούς αστυνομικούς να ασχολούνται αποκλειστικά με τα πιο πάνω καθήκοντα. 

 Οι εκπρόσωποι όλων των εμπλεκόμενων οργανώσεων που έχουν σχέση με την προστασία των ζώων 
συμφώνησαν με την προτεινόμενη ρύθμιση, επισημαίνοντας τα πολλαπλά προβλήματα που προκύπτουν από 
την αδυναμία εφαρμογής των πιο πάνω νομοθεσιών.  Περαιτέρω, εξέφρασαν την άποψη ότι θα ήταν ορθότερο 
να υπήρχε ένα εξειδικευμένο σώμα που να ασχολείται αποκλειστικά με τα πιο πάνω ζητήματα, παρά να 
εργάζονται σε εθελοντική βάση ιδιώτες. 

 H εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως δήλωσε στην επιτροπή ότι συμφωνεί 
με τις πρόνοιες της προτεινόμενης ρύθμισης, με την οποία συμπεριλαμβάνονται στα καθήκοντα των ειδικών 
αστυνομικών οι πρόνοιες των πιο πάνω νομοθεσιών που αποσκοπούν στην προστασία των ζώων, 
υποχρεώσεις που προβλέπεται να ασκούνται παράλληλα με τα υπόλοιπα καθήκοντά τους.  Ωστόσο, η ίδια 
δήλωσε ότι είναι πολύ δύσκολο στο παρόν στάδιο οι ειδικοί αστυνομικοί να ασχολούνται αποκλειστικά με τα 
πιο πάνω θέματα.  Παράλληλα, η ίδια, διαβιβάζοντας και τη θέση του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, επισήμανε ότι τόσο ο περί Σκύλων Νόμος όσο και ο περί της Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων Νόμος περιλαμβάνουν διατάξεις που αφορούν και άλλες υπηρεσίες, δηλαδή αναθέτουν καθήκοντα και 
σε άλλες υπηρεσίες, γι’ αυτό εισηγήθηκε όπως τροποποιηθεί το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε να 
διευκρινιστεί ότι οι ειδικοί αστυνομικοί θα εφαρμόζουν τις διατάξεις των πιο πάνω νόμων, οι οποίες αναθέτουν 
καθήκοντα στην αστυνομία.  Για το σκοπό αυτό κατέθεσε στην επιτροπή σχετικό αναθεωρημένο κείμενο.  
Σημειώνεται ότι με τις πιο πάνω ρυθμίσεις συμφώνησαν όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του θέματος, η επιτροπή επισήμανε ότι για την εφαρμογή των 
προτεινόμενων ρυθμίσεων πρέπει να επέλθουν και ανάλογες τροποποιήσεις στους κανονισμούς που αφορούν 
και ρυθμίζουν τη διαδικασία διορισμού και τους όρους υπηρεσίας των ειδικών αστυνομικών, γι’ αυτό και κάλεσε 
την εκπρόσωπο του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως να μελετήσει το θέμα και να καταθέσει στη 
Βουλή το συντομότερο δυνατό σχετικούς τροποποιητικούς κανονισμούς. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο αναθεωρημένο στη βάση των πιο πάνω κείμενο της πρότασης 
νόμου περαιτέρω τροποποιήσεις, με σκοπό τη βελτίωσή του από νομοτεχνικής άποψης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια 
του σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο 
πάνω, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 34 μέχρι και τον αριθμό 43 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί 
Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί Τμήματος Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού (Κυπριακή 
Ακαδημία Δημόσιας Διοίκησης) - Θέση Λειτουργού Επιμόρφωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», 
«Οι περί Στατιστικής Υπηρεσίας - Θέσεις Λειτουργού Στατιστικής και Βοηθού Στατιστικής, 1ης Τάξεως (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών - Θέσεις Πρώτου 
Επιθεωρητή Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, Ανώτερου Επιθεωρητή Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών και 
Επιθεωρητή Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί 
Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Ασφαλιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2012», «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέσεις Προϊστάμενου Υπηρεσίας 
Ασθενοφόρων και Διασωστών/Πληρώματος Ασθενοφόρων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», «Οι 
περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί 
Τμήματος Δημοσίων  Έργων - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί Τμήματος 
Δημοσίων Έργων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί 
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση Λογοθεραπευτή/τριας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Τάσος Μητσόπουλος Νίκος Νικολαΐδης  

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιουνίου 2012.   

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας, που εκδίδονται με βάση 
τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, τα οποία συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής 
Προσωπικού (ΜΕΠ), με εξαίρεση τους έβδομους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 
άρθρου 4 του περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Γενικών Διευθυντών) Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας στα Τελωνεία (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας), ώστε η εν 
λόγω θέση να μετατραπεί από θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής σε θέση πρώτου διορισμού μόνο. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, για σκοπούς συνέπειας προς 
την κυβερνητική πολιτική για αναστολή πλήρωσης των θέσεων στο βαθμό εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, 
αλλά και ίσης μεταχείρισης μεταξύ όλων των τμημάτων/υπηρεσιών της δημόσιας υπηρεσίας, αποφασίστηκε 
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όπως προωθηθεί άμεσα η τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας όλων των θέσεων της δημόσιας υπηρεσίας 
που είναι στο βαθμό εισδοχής και που στα οικεία σχέδια υπηρεσίας καθορίζονται ως θέσεις πρώτου διορισμού 
και προαγωγής, ώστε οι θέσεις αυτές να καθοριστούν ως θέσεις πρώτου διορισμού μόνο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στα απαιτούμενα προσόντα για διορισμό στην πιο πάνω θέση 
διευρύνονται οι γλωσσικές απαιτήσεις σύμφωνα με την ακολουθούμενη τα τελευταία χρόνια γενική πολιτική, 
έτσι ώστε πέραν της αγγλικής γλώσσας να γίνεται αποδεκτή και η πολύ καλή γνώση της γαλλικής ή της 
γερμανικής γλώσσας, καθώς επίσης εμπλουτίζονται τα καθήκοντα και οι ευθύνες της εν λόγω θέσης, ώστε να 
αντικατοπτρίζουν τα σημερινά δεδομένα της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη 
θέση Λειτουργού Επιμόρφωσης στο Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού (Κυπριακή Ακαδημία 
Δημόσιας Διοίκησης), ώστε η εν λόγω θέση να μετατραπεί από θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής σε 
θέση πρώτου διορισμού μόνο. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, για σκοπούς συνέπειας προς 
την κυβερνητική πολιτική για αναστολή πλήρωσης των θέσεων στο βαθμό εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, 
αλλά και ίσης μεταχείρισης μεταξύ όλων των τμημάτων/υπηρεσιών της δημόσιας υπηρεσίας, αποφασίστηκε 
όπως προωθηθεί άμεσα η τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας όλων των θέσεων της δημόσιας υπηρεσίας 
που είναι στο βαθμό εισδοχής και που στα οικεία σχέδια υπηρεσίας καθορίζονται ως θέσεις πρώτου διορισμού 
και προαγωγής, ώστε οι θέσεις αυτές να καθοριστούν ως θέσεις πρώτου διορισμού μόνο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στα απαιτούμενα προσόντα για διορισμό στην εν λόγω θέση διευρύνονται 
οι γλωσσικές απαιτήσεις σύμφωνα με την ακολουθούμενη τα τελευταία χρόνια γενική πολιτική, έτσι ώστε πέραν 
της αγγλικής γλώσσας να γίνεται αποδεκτή και η πολύ καλή γνώση της γαλλικής ή της γερμανικής γλώσσας. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις 
θέσεις Λειτουργού Στατιστικής και Βοηθού Στατιστικής 1ης Τάξεως στη Στατιστική Υπηρεσία. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, για σκοπούς συνέπειας προς 
την κυβερνητική πολιτική για αναστολή πλήρωσης των θέσεων στο βαθμό εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, 
αλλά και ίσης μεταχείρισης μεταξύ όλων των τμημάτων/υπηρεσιών της δημόσιας υπηρεσίας, αποφασίστηκε 
όπως προωθηθεί άμεσα η τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας όλων των θέσεων της δημόσιας υπηρεσίας 
που είναι στο βαθμό εισδοχής και που στα οικεία σχέδια υπηρεσίας καθορίζονται ως θέσεις πρώτου διορισμού 
και προαγωγής, ώστε οι θέσεις αυτές να καθοριστούν ως θέσεις πρώτου διορισμού μόνο.  Μεταξύ των εν λόγω 
θέσεων περιλαμβάνεται και το σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Στατιστικής (Κλ. Α8, Α10 και Α11) στη 
Στατιστική Υπηρεσία. 

 Ως εκ τούτου, προτείνεται ο καταρτισμός νέου σχεδίου υπηρεσίας για την πιο πάνω θέση στο οποίο η 
θέση αυτή να καθορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού και ταυτόχρονα διευρύνονται οι γλωσσικές απαιτήσεις 
σύμφωνα με την ακολουθούμενη τα τελευταία χρόνια γενική πολιτική, έτσι ώστε πέραν της αγγλικής γλώσσας 
να γίνεται αποδεκτή και η πολύ καλή γνώση της γαλλικής ή της γερμανικής γλώσσας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ως αποτέλεσμα της μελέτης, οργάνωσης, στελέχωσης και βαθμολογικής 
διάρθρωσης των θέσεων της Στατιστικής Υπηρεσίας για διαχωρισμό των θέσεων Βοηθού Στατιστικής (Κλ. Α4 
και Α7(ii)) για τις οποίες απαιτούνται διαζευκτικά προσόντα, με το συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 2007 
μεταφέρθηκαν στην επιστημονική δομή οι υπηρετούντες στην τεχνική πυραμίδα υπάλληλοι οι οποίοι κατείχαν 
πανεπιστημιακό τίτλο σπουδών.  Οι εναπομείνασες θέσεις Βοηθού Στατιστικής, οι οποίες κατέχονται από 
άτομα χωρίς πανεπιστημιακό τίτλο σπουδών, κενούμενες καταργούνται και αντικαθίστανται με θέσεις Βοηθού 
Στατιστικών Ερευνών (Κλ. Α1, Α2 και Α5(ii)), ώστε να καταργηθεί σταδιακά εξ ολοκλήρου η πυραμίδα των 
θέσεων με διαζευκτικά προσόντα. 

 Ως εκ τούτου, με σκοπό την πλήρωση τεσσάρων κενών θέσεων από τις επτά εγκεκριμένες στον 
προϋπολογισμό θέσεις Βοηθού Στατιστικής 1ης Τάξεως (Κλ. Α8 και Α9(i)), οι οποίες δεν μπορούν να 
πληρωθούν λόγω μη ύπαρξης υποψηφίων που να κατέχουν την απαιτούμενη υπηρεσία, κρίθηκε αναγκαία η 
τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Βοηθού Στατιστικής 1ης Τάξεως με τη 
συμπερίληψη σχετικής σημείωσης.  Με τον τρόπο αυτό θα επιταχυνθεί και η κατάργηση όλων των κατώτερων 
θέσεων Βοηθού Στατιστικής (Κλ. Α4 και Α7(ii)). 

 Σημειώνεται ότι ανάλογη ρύθμιση έγινε και στα σχέδια υπηρεσίας των φθινουσών τεχνικών πυραμίδων 
στο Γενικό Λογιστήριο, στο Τμήμα Τελωνείων, στην Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας και στο Τμήμα 
Εσωτερικών Προσόδων. 

  Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις 
θέσεις Πρώτου Επιθεωρητή Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, Ανώτερου Επιθεωρητή Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών και Επιθεωρητή Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών 1ης Τάξης στο Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών, ώστε για σκοπούς οργανωτικής δομής των επιθεωρητών του τμήματος να καταστεί δυνατή η 
πλήρωση των θέσεων αυτών, για τις οποίες δεν υπάρχουν υπάλληλοι που να έχουν συμπληρώσει τα 
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απαιτούμενα έτη υπηρεσίας στα υφιστάμενα σχέδια υπηρεσίας. 

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη 
θέση Ασφαλιστικού Λειτουργού στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε να καταστεί δυνατή η πλήρωσή 
της, αφού στο παρόν στάδιο δεν υπάρχουν προσοντούχοι υποψήφιοι για προαγωγή στην εν λόγω θέση. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το υφιστάμενο σχέδιο 
υπηρεσίας για την εν λόγω θέση απαιτεί μεταξύ άλλων δεκαεξαετή τουλάχιστον συνολική πείρα στη θέση 
Βοηθού Ασφαλιστικού Λειτουργού ή/και στις προηγουμένως καλούμενες θέσεις Ασφαλιστικού Λειτουργού 2ης 
και 3ης Τάξης, από την οποία πενταετή τουλάχιστον υπηρεσία στην Κλίμακα Α7. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σε περίπτωση που δεν υπάρχουν υποψήφιοι που να κατέχουν το πιο 
πάνω προσόν, προτείνεται η προσθήκη στο σχέδιο υπηρεσίας των ακόλουθων σημειώσεων: 

1. Να μπορούν να είναι υποψήφιοι και υπάλληλοι με ενδεκαετή τουλάχιστον συνολική υπηρεσία στη θέση 
Βοηθού Ασφαλιστικού Λειτουργού ή/και στις προηγουμένως καλούμενες θέσεις Ασφαλιστικού 
Λειτουργού ή/και Ασφαλιστικού Λειτουργού 2ης και 3ης Τάξης, με μονοετή τουλάχιστον υπηρεσία στην 
Κλίμακα Α7. 

2. Να μπορούν να είναι υποψήφιοι και υπάλληλοι με ενδεκαετή τουλάχιστον συνολική υπηρεσία στη θέση 
Βοηθού Ασφαλιστικού Λειτουργού ή/και στις προηγουμένως καλούμενες θέσεις Ασφαλιστικού 
Λειτουργού ή/και Ασφαλιστικού Λειτουργού 2ης και 3ης Τάξης. 

 Σκοπός των έκτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις 
Προϊστάμενου Υπηρεσίας Ασθενοφόρων και Διασωστών/Πληρώματος Ασθενοφόρων στις Ιατρικές Υπηρεσίες 
και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, η δημιουργία των οποίων προβλέφθηκε με τον περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο του 2009 [Νόμος 51(ΙΙ) του 2009]. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με σκοπό τη βελτίωση της 
προνοσοκομειακής φροντίδας και κατ’ επέκταση την καλύτερη περίθαλψη και τη διάσωση ανθρώπινων ζωών, 
το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφασή του το 2007 ενέκρινε την οργάνωση και λειτουργία της 
Υπηρεσίας Ασθενοφόρων σε ενιαία παγκύπρια βάση με δυνατότητα διεύθυνσης και συντονισμού της σε 
κεντρικό επίπεδο.  Περαιτέρω, ενέκρινε τα ακόλουθα: 

1. Τη λειτουργία ενιαίου Κέντρου Ελέγχου Κλήσεων που να καλύπτει όλους τους σταθμούς παγκύπρια. 

2. Τη δημιουργία και στελέχωση νέων σταθμών ασθενοφόρων σε αστικές και αγροτικές περιοχές. 

3. Την εισαγωγή του θεσμού του διασώστη (ειδικά εκπαιδευμένο προσωπικό) στο πλήρωμα των 
ασθενοφόρων και την εφαρμογή κατάλληλου εκπαιδευτικού προγράμματος. 

4. Την ανανέωση του στόλου των ασθενοφόρων σε συστηματική βάση. 

 Η υλοποίηση των πιο πάνω δράσεων έχει αρχίσει και τα σχετικά χρονοδιαγράμματα καθορίζονται σε 
συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τον πιο πάνω προϋπολογισμό δημιουργήθηκε μία θέση Προϊστάμενου 
Υπηρεσίας Ασθενοφόρων (Κλίμακα Α11(ii)), η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής, και είκοσι 
τέσσερις θέσεις Διασώστη/Πλήρωμα Ασθενοφόρων (Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)), οι οποίες είναι θέσεις πρώτου 
διορισμού. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι στις 3 Οκτωβρίου 2011 άρχισε η διεξαγωγή του εκπαιδευτικού 
προγράμματος “Διασώστης - Πλήρωμα Ασθενοφόρου”, διάρκειας δώδεκα μηνών, που οργανώνεται από το 
Υπουργείο Υγείας, στο οποίο συμμετέχουν πενήντα πρόσωπα που επελέγησαν κατόπιν γραπτών και 
προφορικών εξετάσεων.  Ο θεσμός “Διασώστης - Πλήρωμα Ασθενοφόρου” θα αντικαταστήσει τον υφιστάμενο 
θεσμό του ωρομίσθιου οδηγού ασθενοφόρου οχήματος, ο οποίος σταδιακά θα καταργηθεί.  Σημειώνεται έτι 
περαιτέρω ότι σήμερα υπηρετούν στα κρατικά νοσηλευτήρια των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας ογδόντα επτά ωρομίσθιοι οδηγοί ασθενοφόρου οχήματος και με την ολοκλήρωση του πιο 
πάνω εκπαιδευτικού προγράμματος οι ωρομίσθιες θέσεις θα καταργούνται με την κένωσή τους και θα 
αντικαθίστανται από τις θέσεις Διασώστη/Πλήρωμα Ασθενοφόρων. 

 Σκοπός των έβδομων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Διευθυντή 
στο Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων (ΚΥΠΕ).   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας 
καταρτίστηκε από το διοικητικό συμβούλιο του ΚΥΠΕ σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 4 του περί Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Γενικών Διευθυντών) Νόμου και έτυχε επεξεργασίας από τα 
Υπουργεία Εσωτερικών και Οικονομικών. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση τον πιο πάνω νόμο, το διοικητικό συμβούλιο του 
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ΚΥΠΕ καθόρισε παράλληλα τους όρους εργασίας για την εν λόγω θέση. 

 Σκοπός των όγδοων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Διευθυντή στο Τμήμα Δημοσίων Έργων, ώστε αυτό να εκσυγχρονιστεί και να αποφευχθούν προβλήματα κατά 
την ερμηνεία και εφαρμογή του, σύμφωνα με σχετική επισήμανση της ΜΕΠ. 

 Σκοπός των ένατων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή στο Τμήμα Δημοσίων Έργων, ώστε αυτό να εκσυγχρονιστεί και να 
αποφευχθούν προβλήματα κατά την ερμηνεία και εφαρμογή του, σύμφωνα με σχετική επισήμανση της ΜΕΠ. 

 Σκοπός των δέκατων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Λογοθεραπευτή/τριας στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, ώστε στα απαιτούμενα 
προσόντα για διορισμό στην πιο πάνω θέση να περιληφθεί το πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλος ή ισότιμο 
προσόν. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η εν λόγω τροποποίηση 
κρίθηκε σκόπιμη λόγω της αναβάθμισης της μισθοδοτικής κλίμακας της θέσης από Κλίμακα Α5 (2η βαθμίδα), 
Α7 και Α8(ii) σε Κλίμακα Α8, Α10 και Α11. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, με εξαίρεση τους πέμπτους 
κανονισμούς, για τους οποίους το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

2. Οι περί Τμήματος Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού (Κυπριακή Ακαδημία Δημόσιας Διοίκησης) - 
Θέση Λειτουργού Επιμόρφωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

3. Οι περί Στατιστικής Υπηρεσίας - Θέσεις Λειτουργού Στατιστικής και Βοηθού Στατιστικής, 1ης Τάξεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

4. Οι περί Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών - Θέσεις Πρώτου Επιθεωρητή Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών, Ανώτερου Επιθεωρητή Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών και Επιθεωρητή Αλιείας 
και Θαλασσίων Ερευνών, 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

5. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Ασφαλιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 

6. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέσεις Προϊστάμενου Υπηρεσίας 
Ασθενοφόρων και Διασωστών/Πληρώματος Ασθενοφόρων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

7. Οι περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

8. Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

9. Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 

10. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση Λογοθεραπευτή/τριας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 34 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 34 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 35 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 35 κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 36 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 36 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 37 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 37 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 38 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 38 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 39 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 39 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 40 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 40 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 41 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 41 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 42 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 42 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 43 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 43 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 44 μέχρι και τον αριθμό 69 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στα θέματα που έχουμε κηρύξει επείγοντα στην αρχή της συνεδρίας.  

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί 
προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Στοιχημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Τάσος Μητσόπουλος Νίκος Νικολαΐδης 

 Άριστος Δαμιανού  

 Γιώργος Λουκαΐδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Γεωργίου  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε από την ίδια και το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη στη 
σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα.   
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 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Στοιχημάτων Νόμου, ώστε από την ερμηνεία 
του όρου “παιγνιομηχάνημα περιορισμένου οφέλους” να διαγραφεί η επιφύλαξη σύμφωνα με την οποία ο όρος 
αυτός δε θα περιλαμβάνει μηχανές που αποσκοπούν στην ψυχαγωγία του παίκτη, απευθύνονται σε όλες τις 
ηλικίες και δεν αφορούν την τοποθέτηση στοιχημάτων. 

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε σκόπιμη μετά τη διαπίστωση ότι η πρόνοια αυτή 
δυνατόν να προκαλέσει προβλήματα στην εφαρμογή του νόμου σε σχέση με την απαγόρευση των 
παιγνιομηχανημάτων περιορισμένου οφέλους.   

 Συγκεκριμένα, δεδομένου ότι συνιστά αδίκημα η κατοχή ή η λειτουργία παιγνιομηχανήματος 
περιορισμένου οφέλους ή η παροχή υπηρεσιών για διεξαγωγή στη Δημοκρατία παιγνιομηχανημάτων 
περιορισμένου οφέλους, διαπιστώθηκε ότι η διατήρηση των διατάξεων της εν λόγω επιφύλαξης ενδεχομένως 
να δυσχεραίνει την απόδειξη της διάπραξης του πιο πάνω αδικήματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το δεύτερο θέμα είναι «Ο περί Υπουργών και του Προέδρου, του Αντιπροέδρου και των Μελών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Πρόκειται επίσης περί 
προτάσεως νόμου. Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Υπουργών και του Προέδρου, του Αντιπροέδρου και των Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα.   
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 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Υπουργών και του Προέδρου, του 
Αντιπροέδρου και των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) Νόμου, με στόχο την παράταση 
μέχρι και την 30ή Σεπτεμβρίου 2012 των ειδικών διατάξεων που εισήχθησαν σε αυτήν τον Αύγουστο του 2010 
και προβλέπουν την αποκοπή κατά 10% των ετήσιων αποδοχών του Προέδρου και των μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού θεωρεί απαραίτητη την παράταση κατά 
τρεις μήνες των ειδικών διατάξεων που αφορούν την αποκοπή των ετήσιων αποδοχών του Προέδρου και των 
μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων,  έτσι ώστε να δοθεί χρόνος στην εκτελεστική εξουσία να υποβάλει στη 
Βουλή τα ολοκληρωμένα μέτρα που αναμένεται να ετοιμάσει στα πλαίσια της αντιμετώπισης της οικονομικής 
κρίσης, αλλά και όσα θα συμφωνηθούν με τους εκπροσώπους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, του Διεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου και της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, ως αποτέλεσμα της προσφυγής της 
Κυπριακής Δημοκρατίας στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Δημήτρης Συλλούρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα τούτο εξεκίνησε λίγο μέσα από ένα λαϊκισμό -και θα τολμήσω να το πω- αλλά, 
αν το πάρω στη θετική του άποψη, έπρεπε η Βουλή σε εκείνη τη χρονική στιγμή να δώσει το μήνυμα ότι όλοι 
πρέπει να συνεισφέρουν.  Αυτό που πραγματικά μπορούσε και έπρεπε να κάνει η Βουλή ήταν να πάρει 
αποφάσεις.  Αν η Βουλή για τον εαυτό της κρίνει, οι βουλευτές για τους εαυτούς τους κρίνουν ότι θα έπρεπε να 
γίνουν αποκοπές της τάξεως μέχρι και σχεδόν 20% συνολικά, 10% τούτο συν τα 6,8% κ.λπ., νομίζω ότι έπρεπε 
να θεωρούν ότι ήταν ευθύνη της Βουλής να κάνει αποκοπές και για πολλούς άλλους που έχουν παρόμοια ή και 
περισσότερα εισοδήματα.  Διαφορετικά αυτή η καλή τη πίστει προσπάθεια της Βουλής μόνο λαϊκισμός μπορεί 
να χαρακτηριστεί ή υποχώρηση σε πιέσεις, ότι οι βουλευτές πολύ κακώς αμείβονται στο βαθμό που αμείβονται 
ή δεν κάμνουν τη δουλειά τους. 

 Γι’ αυτό το λόγο εγώ συμφωνώ ή κάνω την υποχώρηση να συμφωνήσω. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Nαι, έπρεπε να ζητήσω αναβολή, κύριε, αλλά, επειδή τη ζήτησα στη σύσκεψη των αρχηγών και είδα το 
κλίμα, συμφωνώ να συνεχίσει μέχρι το Σεπτέμβρη η αποκοπή από τους βουλευτές, αλλά σας δηλώνω από 
τώρα, έστω κι αν μείνω μόνος μου, δε θα ψηφίσω περαιτέρω μείωση των απολαβών των βουλευτών, αν αυτό 
δεν επεκταθεί σε όσους έχουν τις απολαβές των βουλευτών και άνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Κατσουρίδης, μετά ο κ. Βαρνάβα, ο κ. Περδίκης και ο κ. Προκοπίου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, να αρχίσω από το τέλος.  Συμφωνώ ότι, αν με τη νέα σύνοδο δεν υπάρξει ανάλογη 
συμπεριφορά από άλλους αξιωματούχους, η Βουλή πρέπει να νομοθετήσει.  Οι συνθήκες δεν έχουν αλλάξει 
από εκείνη την ημέρα. έχουν χειροτερεύσει.  Γι’ αυτό καλώς ο Δημήτρης ο Συλλούρης δεν προχώρησε να 
ζητήσει αναβολή ή κακώς, αν οποιοσδήποτε σκεφτεί ότι είναι ορθή στάση να πούμε ότι σταματούμε μέχρι να 
συμμορφωθούν και οι υπόλοιποι.  Εγώ δεν είμαι της αντίληψης ότι, επειδή κάτι το κάνει κάποιος άλλος ή 
επειδή δεν το κάνει κάποιος άλλος, πρέπει να καθορίζω τη δική μου θέση.  Δεν είμαι της θεωρίας, κύριε 
προπονητά, επειδή είμαστε τζιαι ποδοσφαιρόφιλοι, ότι, επειδή παρέλειψε ένα πέναλτι υπέρ της μιας ομάδας, 
πρέπει να παραλείψει τζιαι ένα μετά από λίγο για την άλλη και εδιόρθωσε την κατάσταση ο διαιτητής.  Πρέπει 
να γίνει το σωστό.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Αν πιάνουν την μπάλα με το χέρι τους κάποιοι, Ζαχαρία, θα έρθουμε το Σεπτέμβρη να τους 
αφαιρέσουμε την μπάλα όχι ενεργώντας συναισθηματικά, αλλά ενεργώντας με λογική το δημόσιο συμφέρον και 
να νομοθετήσουμε.   

 Θα συμφωνήσω όμως σε ακόμα κάτι με τον κ. Συλλούρη και αυτό πρέπει να το ακούουν τζιαι τα μέσα 
ενημέρωσης.  Υπάρχει μία μανιακή καταδίωξη των βουλευτών.  Φανταστείτε, αν δώσουν οδηγούς στους 
βουλευτές, τι θα γράφεται!  Σειρά αξιωματούχων έχει οδηγούς ή χρησιμοποιεί οδηγούς χωρίς να έχει το 
δικαίωμα και ουδείς ασχολείται!  Το ίδιο συμβαίνει με τις απολαβές και με άλλα. 

 Θα πω και κάτι άλλο:  Oι απολαβές οι οποίες ή οι όροι εργασίας οι οποίοι δε συνάδουν με τη δεδομένη 
κατάσταση οποιασδήποτε χώρας ή κοινωνίας και αποτελούν πρόκληση δεν αφορούν μόνο το δημόσιο τομέα.  
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Αφορούν και τον ιδιωτικό και ιδιαίτερα εκείνο το τμήμα του ιδιωτικού που θέλει να θεωρείται δημόσιας 
λειτουργίας και προσφοράς.  Δεν μπορεί ένα ίδρυμα να λέει «εγώ έχω τεράστια προσφορά στα κοινά και στο 
δημόσιο, αλλά αμείβω εν ώρα κρίσης τους προϊσταμένους του ιδρύματος με μισό, με ένα εκατομμύριο και είναι 
δικαίωμά μου, γιατί είμαι ιδιώτης».  Πολύ περισσότερο βέβαια ισχύει για το δημόσιο τομέα.  Γι’ αυτό, για να μην 
πάρουμε χρόνο, και εμείς συμφωνούμε να δώσουμε την παράταση που αφορά εμάς, τζιαι που είναι 22% οι 
περικοπές, τζιαι επιτέλους ας γράψουν τζιαι μια φορά την αλήθκεια τα μέσα για τους βουλευτές… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ωραία, 23,8%. Ευχαριστώ! 

 Συνέχεια επίθεση, για να μην πω ότι είναι χυδαιότητες πολλές φορές…  Έθθα ξαναπώ τα άλλα -σε ένα 
βαθμό τζιαι εμείς καλλιεργούμε τα μόνοι μας ο ένας εναντίον του άλλου με κάθε ευκαιρία που μπορούμε, τζιαι 
με τζιείνα που λαλούμε δημόσια και πολύ περισσότερο με τις αλληλοϋποσκάψεις που γίνονται προς κάθε 
κατεύθυνση- αν πράγματι έχουμε συνειδητοποιήσει πού βρισκόμαστε όχι μόνο από απόψεως οικονομικής, 
αλλά τζιαι με ένα Κυπριακό ακίνητο. ακίνητο και με μία Τουρκία που διεξάγει γυμνάσια μέσα στη δική μας 
αποκλειστική οικονομική ζώνη.   

 Λοιπόν, να το αφήσουμε για το Σεπτέμβρη, να το δώσουμε για τον εαυτό μας να πάει έως το τέλος, 
όπως προτείνεται, και το Σεπτέμβρη, αν δεν υπάρξει διόρθωση, θα κάνουμε εμείς την αναγκαία διόρθωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα πρώτα να υπενθυμίσω το σώμα ότι προχωρήσαμε το 2010 και εγκρίναμε ως 
Βουλή των Αντιπροσώπων την αποκοπή του 10% από την αντιμισθία μας εθελοντικά, σίγουρα, προκαλώντας 
μάλιστα με την ψήφιση εκείνη και άλλους αξιωματούχους του κράτους να ακολουθήσουν το καλό παράδειγμα 
των βουλευτών.  Προχωρήσαμε επίσης και αποκόψαμε από τους μισθούς και τα επιδόματα, αν μπορώ να πω 
ακόμη, των βουλευτών και φθάσαμε περίπου στις περικοπές του 22%-23%, όπως υπενθυμίζουν οι 
συνάδελφοι.   

 Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε…  Μάλλον θα συμφωνήσω με τον κ. Κατσουρίδη και θα πω ότι δυστυχώς τα 
μέσα μαζικής ενημέρωσης -δεν ξέρω τι έχουν με τους βουλευτές- αμολιούνται σε μία φοβερή επίθεση εναντίον 
των βουλευτών και μας κάνουν να αισθανόμαστε ότι περίπου είμαστε οι πενήντα έξι απατεώνες, οι οποίοι 
έχουμε κατασπαράξει τα οικονομικά του κράτους. 

 Την περασμένη βδομάδα, κύριε Πρόεδρε, μία εφημερίδα, δύο -δεν ξέρω- δημοσίευσαν έναν κατάλογο, ο 
οποίος διέρρευσε, φαίνεται, από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, με αρκετές ονομασίες αξιωματούχων κρατικών 
και πολιτειακών αυτού του τόπου και με τις μισθοδοσίες τους.  Ήταν η πρώτη σελίδα που δημοσιεύτηκε, κύριε 
Πρόεδρε, αυτή με καμιά πενηνταριά άτομα.  Οι βουλευτές δε φιγούραραν σε αυτή τη σελίδα.  Για να έβρισκες 
τους βουλευτές σε αυτό τον κατάλογο, που ήταν ο επίσημος του Υπουργείου Οικονομικών, έπρεπε να γυρίσεις 
καμιά δεκαρκά σελίδες.   Δεν έγραψε κανένα μέσο μαζικής ενημέρωσης, είτε εφημερίδα είτε οποιοσδήποτε, και 
δεν είπε οτιδήποτε για κανέναν από εκείνους οι οποίοι φιγούραραν στις πρώτες σελίδες με τους παχουλούς 
μισθούς, τα επιδόματα.  Δε θα μπούμε σε λεπτομέρειες για το ποιοι ήταν, κύριε Πρόεδρε.   

 Εγώ, επειδή, ξέρετε, καμιά φορά βλέποντας τα δημοσιεύματα λέω «πιάνουμε τόσες χιλιάδες, που τα 
επιδόματα και η μισθοδοσία μαζί των βουλευτών είναι ζηλευτά», θεωρώ ότι πρέπει να καταθέσουμε πρόταση 
την οποία έβαλε μία φορά στην επιτροπή Οικονομικών ο συνάδελφος ο κ. Συλλούρης, ώστε, αφού είναι τόσο 
ικανοποιητικά τα εισοδήματα των βουλευτών, να μπει ένα πλαφόν σε όλες τις μισθοδοσίες, σε όλους τους 
μισθούς των κρατικών αξιωματούχων και κρατικών υπαλλήλων και ο πιο υψηλός μισθός που θα λαμβάνει είτε 
γενικός διευθυντής υπουργείου είτε οποιοσδήποτε κρατικός είτε πολιτειακός αξιωματούχος, αφού είναι τόσο 
ζηλευτός ο δικός μας μισθός, να είναι ο μισθός του βουλευτή, να δούμε πόσοι θα αποδεχθούν αυτό το πράγμα, 
κύριε Πρόεδρε!  Άρα, θα πρέπει και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης να σοβαρευτούν τέλος πάντων, κύριε 
Πρόεδρε.  Αλλά θα το πω και αυτό που είπε ο συνάδελφος ο κ. Κατσουρίδης.  Και κάποιοι συνάδελφοι πρέπει 
να σοβαρευτούμε, γιατί φθάνουμε στο άκρο του λαϊκισμού, ώστε στο τέλος της ημέρας εμείς οι ίδιοι να 
προκαλούμε, έτσι για να είμαστε αρεστοί, και στο τέλος να βγάζουμε τα μάτια μας από μόνοι μας. 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα αποδεχθούμε την έγκριση της πρότασης που έχουμε ενώπιόν μας 
για τους επόμενους δύο μήνες και θα επανέλθουμε στη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αργότερα.  Τελευταίος είμαι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τελευταίος;   

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Δύο λόγια, κύριε Πρόεδρε. 

 Όλοι αντιλαμβανόμαστε την οικονομική κρίση, όλοι θέλουμε να εισφέρουμε και όλοι θέλουμε να 
υποστούμε, όλοι μας, οποιαδήποτε θυσία, για να ορθοδρομήσει αυτός ο τόπος.  Όμως εδώ γίνεται η εισήγηση 
και, κατά τον κ. Κατσουρίδη, που χρησιμοποίησε ποδοσφαιρικούς όρους, εν γνώσει μας και συνειδητά, γιατί 
φοβόμαστε την κριτική, δεχόμαστε αυτογκόλ.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Εγώ το λέω.  Το χρησιμοποιώ εγώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Λυπούμαι!  Εγώ το θεωρώ ορθό, όχι γιατί φοβούμαι!  

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εγώ λέω ότι, φοβούμενοι κάποιοι την κριτική, βάζουμε αυτογκόλ.  Και, όταν λέω “αυτογκόλ”, να εξηγήσω 
τι εννοώ.  Εδώ, αν θέλουμε να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους, θα πρέπει σίγουρα -και συμφωνώ και με 
τον κ. Βαρνάβα- όσοι είναι πέραν της μισθοδοσίας των βουλευτών να εισφέρουν.  Πρέπει να κάνουν και αυτοί 
τη θυσία, όπως την κάνουν κάποιοι άλλοι.  Όμως θα πω κάτι και νιώθω την ανάγκη…  Το ξαναείπα εις την 
ολομέλεια, ίσως σε κάποιους συναδέλφους να μεν αρέσει αυτό το οποίο θα πω, αλλά πρέπει σε κάποια φάση 
αυτή η Βουλή να εξετάσει και το φαινόμενο που θα αναφέρω, διότι είμαστε βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, δύο 
ταχυτήτων.  Είμαστε και βουλευτές δύο ταχυτήτων και πρέπει να απασχολήσει αυτό το σώμα τι σημαίνει 
“βουλευτές δύο ταχυτήτων”.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Έσιει τζιαι τρίτη ταχύτητα!  

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Δύο ταχυτήτων!  Λοιπόν, αυτό τι σημαίνει;  Σημαίνει ότι θα πρέπει να γίνεται και κάποιος διαχωρισμός, 
διότι εκείνοι οι συνάδελφοι οι οποίοι διαμαρτύρονται -και δε λέω δικαιολογημένα ή αδικαιολόγητα 
διαμαρτύρονται, διότι αναμένουν όλοι να ζήσουν και όχι μόνο να ζήσουν την οικογένειά τους και όχι μόνο να 
καλύψουν και όλες τες ανάγκες οι οποίες εκπηγάζουν από τη θέση του βουλευτή- μία μισθοδοσία παίρνουν.  
Κάποιοι άλλοι παίρνουν διπλά και τριπλά.  Το λοιπόν, έντζιε κακίζω, έντζιεν κακό· καλό είναι, αλλά να γίνεται 
κάποιος διαχωρισμός. 

 Σίγουρα, για να καταλήξω, θα πρέπει να γίνει ρύθμιση και επιβάλλεται να γίνει ρύθμιση.  Εύχομαι και 
ελπίζω να μην έρθουμε πάλι το Σεπτέμβρη να μην κάνουμε τη ρύθμιση και απλώς να συνεχιστεί αυτή η θυσία 
των βουλευτών.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ, και μετά ο κ. Προκοπίου. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα ’θελα να σας πληροφορήσω, όπως ξέρετε βεβαίως, αφού ήταν και δική μου εισήγηση, ότι 
υποστηρίζω την πρόταση νόμου και θα την ψηφίσω όχι από λαϊκισμό ούτε από φόβο των Δαναών.  Όσον 
αφορά εμένα τουλάχιστον, την ψηφίζω εν πλήρει συνειδήσει ότι κάμνω το σωστό.  Και θέλω να υπογραμμίσω 
το εξής πάρα πολύ απλό:  Δεν υπάρχει σύγχρονη χώρα στην Ευρώπη, ιδιαίτερα αυτές που μπήκαν στο 
Μηχανισμό, που το πρώτο μέτρο που εφάρμοσαν οι πολιτικοί, είτε είναι στην εκτελεστική εξουσία είτε στη 
νομοθετική, να μην ήταν η μείωση των απολαβών τους.  Ακόμα και προχθές, με την ανάληψη της εξουσίας από 
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το νέο Γάλλο Πρόεδρο, το πρώτο πράγμα που έκανε ήταν να ανακοινώσει και να εφαρμόσει 30% μείωση των 
απολαβών των υπουργών και των βουλευτών. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Πριν το Μηχανισμό οι Γάλλοι, πριν το Μηχανισμό, κύριε!  Και ακόμα δεν εμπήκε...  Και είναι πολύ μακριά 
απ’ το Μηχανισμό οι Γάλλοι. 

 Να σας πω και κάτι άλλο.  Ανεξάρτητα από το πού θα το πάρει κάποιος και ποιον θέλει να διαβάσει, 
από το Θουκυδίδη ως το Μακιαβέλλι, υπάρχει η ίδια αρχή για όλους και όλοι χρησιμοποιούν την ίδια φράση: 
«Κυβερνάς με το παράδειγμα».  Είμαστε υποχρεωμένοι, αφού έχουμε αυτό το ρόλο, να συμμετέχουμε στην 
εκτελεστική ή στη νομοθετική εξουσία, να δίνουμε το σωστό παράδειγμα.  Και αυτό που κάνουμε είναι το 
σωστό.  Το σωστό είναι να αποδεχτούμε και να προωθήσουμε τη μείωση των απολαβών μας.   

 Υπάρχει όμως ένα έλλειμμα, το οποίο σωστά έχουν παρουσιάσει οι συνάδελφοι,  ότι δεν ακολουθήθηκε 
το παράδειγμά μας.  Και όχι μόνο αυτό, κύριε Πρόεδρε, αλλά να θυμίσω ότι, πριν από τη δική μας αυτόβουλη 
αποκοπή του 10% του βασικού μισθού, προηγήθηκε μία έκκληση από τον τότε Υπουργό Οικονομικών προς 
τους υψηλόμισθους αξιωματούχους της Κυπριακής Δημοκρατίας και το αποτέλεσμα ήταν τραγικό!  Μόνο πέντε 
αξιωματούχοι ανταποκρίθηκαν και απ’ αυτούς δεν αποκόπηκε τελικά.  Ήταν τραγικό...  Δύο μου νέφκει ο κ. 
Ευαγόρου,  ακόμα καλύτερα ενημερωμένος!  Τραγικό!  Και είναι αυτό που πρέπει να υπογραμμιστεί,  ότι, αν οι 
βουλευτές με όλα αυτά που μας σούρνουν εφανήκαμε εντάξει είτε ενσυνείδητα είτε εκ φόβου των Δαναών, 
εκάμαμε αυτό που έπρεπε τζιαι έν’ το σωστό τζιαι συνεχίζουμε να το κάμνουμε.  Οι υπόλοιποι υψηλόβαθμοι και 
οι υψηλόμισθοι δεν έχουν ακολουθήσει αυτό το παράδειγμα και αυτό είναι σωστά σημειωμένο.   

 Θέλω να κάνω μία εποικοδομητική παρέμβαση σε αυτό το σημείο και να πω ότι εγώ -και άλλοι 
συνάδελφοι που εκτιμώ τη θέση τους, που λένε πάντα ότι η αποκοπή μισθού εργαζομένου και απολαβών 
πρέπει να προέλθει μέσα από κοινωνικό διάλογο- σ’ αυτή την περίπτωση δίνω με την ψήφο μου -και ελπίζω 
όλοι μας- δύο μήνες, για να γίνει αυτός ο κοινωνικός διάλογος, και, εάν δε γίνει σ’ αυτούς τους δύο μήνες, 
συγγνώμη, όποιες και αν είναι οι αρχές περί σεβασμού του συνδικαλισμού, αυτό το 10% πρέπει να επεκταθεί 
και στους υπόλοιπους υψηλόμισθους του δημοσίου.  Και θα πρέπει να επιβληθεί πλέον... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σοφοκλή Φυττή) 

 Του δημοσίου… Όσους παίρνουν όσα τουλάχιστον παίρνουν οι βουλευτές,  για να είμαστε δίκαιοι και 
σωστοί.  Αυτή είναι η δική μας η θέση.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Προκοπίου, ο κ. Νίκος Κουτσού και ο κ. Σοφοκλής Φυττής. 

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε γίνει στόχος οι βουλευτές από όλους.  Όχι 23,8% αποκοπές να έχουμε, 70% να έχουμε, πάλι θα 
είμαστε στόχος.  Να μεν πω περισσότερα· και 70%!  Και μιλώ, γιατί ξεκινήσαμε ως βουλευτές -για να 
καταλήξουμε στο 23,8%- από το 10% εθελοντικά, το 6,8% της σύνταξης, το 2% του Ταμείου Χηρών, το 3% της 
άλλης σύνταξης, το δύο κόμμα κάτι τοις εκατό το κλιμακωτό· 23,8%, που αντιστοιχεί σε αριθμό σε €1.527, 
εκτός του φόρου εισοδήματος. 

 Ας μας πει κάποιος, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ποιου άλλου πολίτη της Κυπριακής 
Δημοκρατίας τού γίνονται τόσες αποκοπές σ’ αυτή την οικονομική κρίση.  Όμως είχε κυκλοφορήσει πρόσφατα 
στον τύπο ένας κατάλογος και είναι αυτό που φωνάζουν όλοι οι συνάδελφοι και είναι πολύ σωστό…  Στους 
καταλόγους αυτούς δε συμπεριλαμβανόμαστε καν.  Ξεκινά από €158.000 εισοδήματα το χρόνο και καταλήγει 
στις €87.000· ένα σωρό αξιωματούχοι.  Οι βουλευτές δεν είναι μέσα.  Εμείς είμαστε οι μόνοι που πληρώνουμε 
για την κρίση το 23,8%. 

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, να το ξεκαθαρίσω.  Φέρουμε και εμείς ευθύνη, γιατί αλληλοκτυπιόμαστε οι 
συνάδελφοι, γιατί δυστυχώς -είπε τζιαι ο κ. Κωνσταντίνου εδώ- έχουμε βουλευτές δύο και τριών ταχυτήτων.  
Ναι, εννά το πω και αυτό, γιατί βγάζουμε τα μάτια μας μόνοι μας πολλές φορές και πρέπει να ξεκαθαρίσουμε 
και κάτι, ότι κάποιοι βουλευτές δεν εργάζονται, δεν ασκούν οποιοδήποτε άλλο επάγγελμα.  Έχει μείνει μόνο ο 
μισθός αυτός του βουλευτού, με τις πολλαπλές υποχρεώσεις, και το γνωρίζουν άπαντες.   

 Άρα, πρέπει να ξεκαθαρίσουμε όλοι τι θέλουμε.  Το βουλευτή να έχει μια αξιοπρεπή ζωή;  Να μπορεί να 
βγαίνει στην κοινωνία με το κεφάλι ψηλά ή θέλουμε βουλευτές εξαρτώμενους;  Να μπορούν να εκφράζουν 
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ελεύθερα τις απόψεις τους, τις σκέψεις τους και να έχουν το θάρρος της γνώμης τους και να παίρνουν τις 
σωστές αποφάσεις;  Αυτό πρέπει να το λάβουμε υπόψη.  Γι’ αυτό στέλλουμε το μήνυμα ότι θα περάσουμε τους 
δύο ακόμη μήνες.  

 Να πω και κάτι άλλο.  Να μη φθάσουμε… διότι εύκολα μπορεί να πει κάποιος συνάδελφος «δεν είναι 
τίποτα».  Υπάρχουν βουλευτές που πρέπει να ζήσουν την οικογένειά τους με αυτό το μισθό, να σπουδάσουν 
τα παιδιά τους και να είναι και κύριοι στην κοινωνία.  Και να μη φθάσουμε στο σημείο να επικαλεστούν τζιαι 
κάποιοι το ασυμβίβαστο, αφού θέλουν κάποιοι να βγάζουμε τα μάτια μας μεταξύ μας! 

 Άρα, ξεκαθαρίζω, σωστά να το συνεχίσουμε μέχρι το Σεπτέμβριο αυτό, αλλά πρέπει να 
συμπεριληφθούν…  Πολύ σωστά είπε και ο κ. Περδίκης για το παράδειγμα και είμαστε οι πρώτοι, αλλά 
δυστυχώς πάνω από εμάς υπάρχουν πάρα πολλοί προνομιούχοι του κράτους, οι οποίοι πρέπει να έρθουν και 
αυτοί αρωγοί στον τόπο μας λόγω αυτής της κρίσης που περνά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νίκος Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συμφωνήσω με τους συναδέλφους που μίλησαν προηγουμένως και είμαι υπέρ 
του νομοσχεδίου και της παράτασης όπως δημοσιεύεται ή όπως αναφέρεται.  Διερωτώμαι όμως κατά πόσο θα 
έπρεπε ως Βουλή να δημοσιεύσετε και τους μισθούς και των βουλευτών και όλων όσων είναι πιο πάνω, για να 
φανεί ότι ο βουλευτής στην Κύπρο είναι αμειβόμενος χαμηλά, διότι υπάρχουν και κάποια παραδείγματα στον 
τύπο τα οποία είναι… Πραγματικά μόνο άσχετοι μπορούν να τα περιγράψουν.  Για παράδειγμα, όσον αφορά τη 
σύγκριση με τον Έλληνα βουλευτή, να πω το εξής:  Μα, ο Έλληνας βουλευτής έχει δικαίωμα αυτοκινήτου, έχει 
δικαίωμα οδηγού και έχει και δικαίωμα ασφάλειας.  Αλλά, αν τα υπολογίσεις όλα αυτά, αποκλείεται να βγαίνουν 
όσα βγαίνουν τα δικά μας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει και ατέλεια ταχυδρομικών υπηρεσιών και μία ορισμένη ατέλεια για τηλεφωνικές υπηρεσίες. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Το ερώτημά μου λοιπόν είναι: Η Βουλή μπορεί να το κάμει;  Δικαιούται να το κάμει, να το δημοσιεύσει 
και να μας δώσει και εμάς έντυπα, για να προστατεύουμε τους εαυτούς μας; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Θα το δούμε. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Παράκληση να το δείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σοφοκλής Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 Όταν πριν από δύο χρόνια περίπου, ακριβώς εδεχτήκαμε εθελοντικά εισήγηση που έγινε για εθελοντική 
αποκοπή 10%, εθελοντική, ενομίζαμε τζι εμείς ότι είναι εθελοντική και ότι θα ακολουθούσαν και άλλοι.  Όπως 
είπε τζιαι ο συνάδελφος ο κ. Ζαχαρίας παλαιότερα, ουδείς εσυγκινήθηκε, ουδείς.  Εμείναμε μόνοι μας να 
κάμνουμεν εθελοντική αποκοπή!  Τώρα πάει με νόμο τζιαι ήταν με νόμο, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, να γίνει 
ακόμα δυο-τρεις μήνες, μέχρι το Σεπτέμβρη, και λεν οι πλευρές όλες να μελετηθεί τότες.  Να με θυμάστε, 
συνάδελφοι!  Το σύνδρομο, όπως το ονομάζω εγώ, του νόμου των παραλιών, που επήαιννεν για είκοσι χρόνια 
παράταση, θα ακολουθήσει και εδώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πήαιννε να αγοράσεις μαγιό, ρε Φυττή!   

(Γέλια) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

Και επιπλέον θα έρθουν και τα μέτρα που θα προτείνει η τρόικα, που σημαίνει ότι θα αυξηθούν οι 
εισφορές.  Όταν λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, εθελοντικά και πρόθυμα εδώσαμε το 10%, έντζιε ξέραμε ότι μετά από 
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λίγους μήνες θα ερχόταν άλλο 6,8% για συνταξιοδοτικό, άλλο 3% για συνταξιοδοτικό -τζιαι διερωτώμαι πώς 
ευρέθη τζιείνο το 3% έτσι ξαφνικά και σκοτεινά μέσα στις λίστες- άλλο 2% για σύνταξη χηρών και ορφανών και 
άλλο κλιμακωτό.  Σύνολο, όπως τα βγάζουμε με το salary advice εδώ, είναι 23,8%.  Λοιπόν, τώρα πάμε να το 
κάνουμε για άλλους δυο-τρεις μήνες. Επαναλαμβάνω ότι για μένα είναι άδικο και δεν είναι δύο οι κατηγορίες, 
όπως είπε ο συνάδελφος.  Μπορεί να είναι σίγουρα τρεις, μπορεί να υπάρχουν και άλλες.  Γιατί μια κατηγορία 
συναδέλφων έχει και επιπρόσθετη άλλη δουλειά, γραφεία δικηγορικά, ιατρικά κ.λπ., κ.λπ. και το μισθό του 
βουλευτού.  Υπάρχει η κατηγορία αυτών που πιάνουν μόνο τις απολαβές τους εδώ ως βουλευτές και έχουν 
εγκαταλείψει τες άλλες δουλειές, διότι δεν μπορούσαν, και υπάρχει και η τρίτη κατηγορία, συνάδελφοι από το 
ΑΚΕΛ, από το Συναγερμό, πρώην δημόσιοι υπάλληλοι, πρώην καθηγητές, οι οποίοι εχάσαμε επιπλέον τη 
σύνταξή μας, λόγω του νόμου που εψηφίσαμε εδώ πέρα.  Εκαταλάβατε ότι έν’ τρεις σαφείς κατηγορίες και 
μπορεί να υπάρχουν και άλλες.  Μες στο ΑΚΕΛ μπορεί να υπάρχουν τέσσερις-πέντε δηλαδή!   

(Γέλια) 

Λοιπόν, αυτό το πράγμα, κύριε Πρόεδρε, εάν θα το δεχτούμε, θα είναι μόνο όπως το λέει η πρόταση 
νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εάν οι πλευρές υπόσχονται -να το πούμε έτσι καθαρά- ότι το Σεπτέμβρη, τέλος του Σεπτέμβρη θα 
αναθεωρηθούν όλα αυτά και δε θα γράφει στο salary advice “εθελοντική”, αλλά έν’ με το νόμο που θα κόβκεται 
και όχι εθελοντικά, πρέπει να το ξαναδούμε. 

 Εγώ θέλω να ξέρω τες διαβεβαιώσεις.  Εγώ δε φοβούμαι το λαϊκισμό ούτε την κατάκριση του κόσμου, 
γιατί διούμε 23,8%.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορθό. 

 Ο κ. Κουλίας και μετά ο κ. Μιχαηλίδης. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αγαπητέ, κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν εμπήκα στη Βουλή το ’99, τον Οκτώβρη, η πρώτη ενέργεια που έκαμα...  Μάλλον να πω το εξής:  
Η μισθοδοσία των βουλευτών δε δίνεται, για να τους κάμνουν χάρη ή για να περνούν καλά ή πλουσιοπάροχα.  
Η μισθοδοσία στους βουλευτές δίνεται, για να λειτουργεί σωστά η δημοκρατία.  Και δεν είναι θέμα αν το θέλουν 
ή δεν το θέλουν.  Είναι αξίωμα της δημοκρατίας, διαφορετικά εννά υπάρχουν άλλες τέχνες.  Υπάρχουν πολλά 
μονοπάτια.   

 Φυσικά θέλω να πω ότι, αν μας κάμνουν κριτική τα μέσα, εμένα ποσώς και καθόλου δε μου 
κακοφαίνεται.  Αν κάμνουν δίκαια κριτική, εννά μας ταιρκάζει, αν κάμνουν άδικη, θα εκτεθούν.  Έτσι λειτουργεί 
η τετάρτη εξουσία.   

 Όταν εμπήκα στη Βουλή, η πρώτη ενέργεια που έκαμα ξέρετε ποια ήταν;  Έγραψα ρωτώντας σε 
διάφορα κοινοβούλια ποια είναι η μισθοδοσία.  Και πήρα απαντήσεις και από το Λουξεμβούργο και από τη 
Μάλτα.  Και τότε είναι που διαπίστωσα ότι όλα σχεδόν τα κοινοβούλια είχαν κοινοβουλευτικούς συνεργάτες.  
Και ήταν απ’ αυτό που ξεκίνησε ο θεσμός του κοινοβουλευτικού συνεργάτη, για όσους θυμούνται.  Και σε 
πολλά άλλα κοινοβούλια δεν έχουν έναν, έχουν τέσσερις, έχουν πέντε.  Αλλά, για να είναι παραγωγικό το έργο 
της δημοκρατίας τζιαι…  Αν επέρναν ’πού το χέρι μου, δε θα επέτρεπα αυτό που συμβαίνει στα κόμματα, να 
κάμνουν αποκοπές ’πού τους συνάδελφους ή πολύ περισσότερο ’πού τους συνάδελφους του ΑΚΕΛ, να τους 
αποκόπτουν…  Έθθα το επέτρεπα με τίποτε, κύριε Κατσουρίδη!  Ή να τους πιάνεις το εφάπαξ, που φεύγουν!  
Δε γωνιάζει τούτη η δουλειά, διότι έχει παρενέργειες άσχημες!  Και ελπίζω κάποια ώρα να βρεθείς ηγέτης του 
ΑΚΕΛ και να βάλεις τάξη!  Βάλλω το σταυρό μου να γίνει και τούτο! 

(Γέλια) 

 Τώρα, επί του προκειμένου, αν μου επιτρέπετε.  Λίγη ησυχία, αγαπητοί συνάδελφοι.  Όταν ήρθε τούτο 
το περιβόητο το 10%, είπαμε να το κάμουμε εθελοντικά μεταξύ μας οι συνάδελφοι.  Εγώ είπα τους δεν 
πρόκειται να ψηφίσω.  Ή όλοι ή κανένας, για να δώκουμε το καλό παράδειγμα…  Φυσικά εκάμαμε ένα λάθος.  
Επεράσαμε το νόμο για δύο χρόνια με το καλό παράδειγμα.  Ε, νομίζω ότι ήταν μια καλή βλακεία στο τέλος, 
διότι τούτο το σώμα είχε υποχρέωση να λάβει μέτρα.  Εάν το 2010 εκάμναμε την ίδια δουλειά, το κρατικό 
μισθολόγιο...   
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 Άκουσα ότι επί Μακαρίου, ως το ’77, το κρατικό μισθολόγιο ήταν €36 εκατομ.  Τώρα έν’ €4 δις.  Αν αυτή 
η Βουλή έβαλλέν το για τρεις μήνες και δεν ακολουθούσε κανένας και το έκαμνε για όλους, σήμερα η κ. 
“Δρακουνέσκου” έθθα ήταν εδώ!  Ήταν νάν’ σπίτι της!  Και έν’ σωστά που λέει ο Κατσουρίδης ότι είναι λιμός και 
καταποντισμός, άμαν έρθουν εδώ!  Ανεξάρτητα από το ποιος τους έφερε, κύριε Κατσουρίδη!  Ο καθένας έν’ με 
τα έργα του και τα προσκλητήριά του!  Αλλά θα μας βάλουν τάξη και είναι απαράδεκτο να φέρνεις άλλον μες 
στο σπίτι σου να κουμαντάρει τα οικονομικά σου, διότι περί αυτού πρόκειται.  Ένας έγκριτος οικονομολόγος 
είπε «επήραν μας το βιβλιάριο επιταγών».  Έν’ τζιαι πολλά άλλα πράματα που εννά μας πάρουν!  Ως το 
βιβλιάριο έν’ καλά! Εν ξέρω παρακάτω είντα που ’ννά μας κάμουν! 

(Γέλια) 

 Τούτων λεχθέντων, κύριε Πρόεδρε, εγώ λέω κακώς περνά τούτη η πρόταση νόμου.  Έπρεπε τούτο το 
σώμα, αφού διαπιστώνει ότι έκαμε σωστά τη δουλειά...  Αν το 10% εκάμναμέν το για όλους, σήμερα θα ήταν 
πολύ καλύτερα τα πράγματα.  Και κακώς λέγαμε «ξέρεις, κάτω από το να φανούμε καλά παιδιά και καλά 
παραδείγματα…».  Επήραν μας χαμπάρι όλοι.  Τούτο έπρεπε να το κάμουμε για όλους από μόνοι μας και η 
πρόταση νόμου έπρεπε να τους περιλαμβάνει όλους.  Και τούτοι ούλλοι που θέλουν κοινωνικό διάλογο -έχουμε 
και τις συντεχνίες που πουμπουρίζουν- γιατί δεν ήρταν δαμαί να μας πουν γιατί δε μας ακολούθησαν ως τωρά 
και έφτασαν σ’ αυτά τα απαράδεκτα επίπεδα τα οικονομικά;  Γι’ αυτό και από το κράτος -να το πω τούτο και 
τελειώνω- είχε υποχρέωση πρώτος και καλύτερος το καλό παράδειγμα να το έβλεπε ο Υπουργός Οικονομικών.  
Αν αυτή η κυβέρνηση έβλεπε το παράδειγμα το σωστό των βουλευτών και ερχόταν άμεσα με μέτρα, σήμερα δε 
θα καταλήγαμε εδώ που καταλήξαμε. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και καλές διακοπές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης, παρακαλώ. 

 Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη. 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

 Επειδή χρησιμοποιήθηκαν κάποιοι ποδοσφαιρικοί όροι, κύριε Πρόεδρε, νιώθω την ανάγκη να παρέμβω 
και να πω ότι ο κ. Κωνσταντίνου είπε για αυτογκόλ.  Το παιγνίδι έχει λήξει, είναι μηδέν-ένα, γι’ αυτό αισθάνομαι 
την ανάγκη να πω ότι πρέπει να προχωρήσουμε.  Ό,τι και να πούμε, το ενενηντάλεπτο...  Το γκολ μπήκε μέσα, 
δε βγαίνει με τίποτε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τη σφυρίχτρα σφύριξε ο κ. Μιχαηλίδης. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει ή εξαντλήθηκε το θέμα; 

 Κύριε Μητσόπουλε, ζητήσατε το λόγο; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, εξέχασά σας, εντάξει. 

 Ο κ. Βαρνάβα και μετά ο κ. Μητσόπουλος. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά ούτε εμείς από λαϊκισμό ψηφίζουμε την πρόταση νόμου που έχουμε ενώπιόν μας, 
αλλά εν γνώσει μας το πράττουμε.  Να πω όμως κάτι, αφού ο κ. Περδίκης έχει επικαλεστεί τον 
παραδειγματισμό, ότι πρέπει να παραδειγματιζόμαστε· συμφωνώ με τον κ. Περδίκη.  

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Να παραδειγματίζουμε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Συγγνώμη, πολύ καλά, ότι πρέπει να παίρνουμε παραδείγματα από άλλα κοινοβούλια. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Κύριε Περδίκη, σας παρακαλώ!  Εμιλήσετε! 
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Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Και εσύ εμίλησες! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έπρεπε να μας πει και για τους Γάλλους συναδέλφους πόσο είναι το εισόδημά τους, ποια είναι τα 
ωφελήματα που έχουν. Αν έπαιρνα και εγώ το εισόδημα του Γάλλου, εγώ θα έλεγα να μας το κόψουν 50%.  
Αλλά προχωρώ και λέω παρακάτω:  Να μας πουν και ποια είναι τα άλλα ωφελήματα τα οποία έχουν αυτοί που 
σήμερα τους αποκόπτουν, κύριε Πρόεδρε.  Άρα, όταν θέλουμε να μιλούμε, να λέμε την πραγματική αλήθεια και 
να μη λαϊκίζουμε, κύριε Πρόεδρε.  Αυτό είναι λαϊκισμός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μητσόπουλος, τον οποίο είχαμε πράγματι ξεχάσει. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 Πρώτα απ’ όλα θέλω να πω ότι πολλά απ’ όσα έχουν λεχθεί μας βρίσκουν σύμφωνους.  Υπάρχουν 
βεβαίως και πράγματα τα οποία έχουν ειπωθεί καθ’ υπερβολήν.  Παρά ταύτα, θα όφειλα να υπενθυμίσω ότι 
από το επίσημο αυτό βήμα της Βουλής πρώτη η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού το 
Δεκέμβριο του 2009, συζητώντας για τη δεινή οικονομική κατάσταση της χώρας μας και για τον κρατικό 
προϋπολογισμό, εισηγήθηκε να προχωρήσουμε στο αυτονόητο αυτό βήμα, το οποίο υιοθετήσαμε στην πορεία, 
για αυτόβουλη αποκοπή της τάξης του 10%, θέλοντας ακριβώς διά του παραδείγματος να υποδείξουμε την 
πορεία που θα όφειλαν να ακολουθήσουν και άλλοι πολιτειακοί αξιωματούχοι, ανεξάρτητοι αξιωματούχοι και 
δημόσιοι λειτουργοί.  Ήταν μία πρωτοβουλία δυστυχώς άνευ αντικρίσματος, διότι μετά την πάροδο τόσων 
ετών, κύριε Πρόεδρε, εξακολουθούν να υπάρχουν εκατοντάδες, αν όχι χιλιάδες, δημόσιοι λειτουργοί του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα και κρατικοί αξιωματούχοι οι οποίοι αμείβονται με πολύ υψηλότερους μισθούς 
χωρίς να έχουν φιλοτιμηθεί να προχωρήσουν στο ελάχιστο αυτό βήμα, αν θέλετε, πολιτικής ευθύνης και 
κοινωνικής ευαισθησίας. 

 Το δεύτερο στοιχείο το οποίο ήθελα να επισημάνω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι ούτε καν αυτοί οι οποίοι 
εξακολουθητικά και επαναληπτικά μας λοιδορούν με πικρόχολα σχόλια από τις στήλες των ηλεκτρονικών και 
άλλων μέσων μαζικής ενημέρωσης δεν είχαν τότε φιλοτιμηθεί να σχολιάσουν, έστω με έναν τρόπο 
αντικειμενικό και όχι υπερβολικό, τη συγκεκριμένη πρωτοβουλία του κυπριακού κοινοβουλίου.  Είμαι βέβαιος 
ότι και μετά από αυτή τη συζήτηση αύριο θα είμαστε και πάλι πρωτοσέλιδα με τα ίδια ακριβώς σκωπτικά και 
πικρόχολα σχόλια, κύριε Πρόεδρε. 

 Το επόμενο στοιχείο το οποίο ήθελα να επισημάνω είναι ότι είχαμε τότε, όταν προχωρήσαμε στην 
αποκοπή του 10%, σημειώσει ως Δημοκρατικός Συναγερμός ότι, αν το πρόβλημα της κυπριακής οικονομίας 
ελύετο με την αποκοπή του 10%, ήμαστε έτοιμοι όχι μόνο το 10%, αλλά και ολόκληρο το μισθό μας να 
καταβάλουμε στο κοινοβούλιο χάριν της κυπριακής οικονομίας, αρκεί φυσικά κάποιος να αναλάβει την ευθύνη, 
να καλύπτει τις βασικές μας ανάγκες, όπως ακριβώς εγίνετο -και να το υπενθυμίσω αυτό- στην αρχαιότητα και 
στην Αθήνα τη δημοκρατική, αλλά ακόμα και στη Σπάρτη και σε όλες τις άλλες πόλεις κράτη, όπου οι πολίτες, ο 
δήμος ήθελε ακριβώς οι άρχοντές του να έχουν αξιοπρέπεια και κυρίως να είναι αδέκαστοι και να μην  είναι 
ευεπίφοροι σε φαινόμενα διαπλοκής αδιαφανών συναλλαγών ή δωροδοκίας. 

 Τέλος, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί.  Στηρίζουμε την επέκταση μέχρι τέλος 
Σεπτεμβρίου, προσδοκώντας ότι θα υπάρξει μια συνολική ρύθμιση του ζητήματος αυτού, αλλά ακριβώς θα 
πρέπει να έχουμε πάντοτε κατά νουν ότι το κοινοβούλιο είναι ο χώρος μέσα από τον οποίο εκφράζονται όλες οι 
κοινωνικές ομάδες και δεν πρέπει το χώρο αυτό του νομοθετικού σώματος να τον παραδώσουμε στους 
μεγιστάνες, στα golden boys ή να τον καταστήσουμε ένα χώρο όπου θα διακρίνονται οι ευγενείς όχι τη 
καταγωγή αλλά τω βαλαντίω. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Νομίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 
Δημοκρατίας δίνουν για μια ακόμα φορά παράδειγμα ευθύνης και αυτό ανεξάρτητα απ’ όσα έχουν αναφερθεί 
και είναι ορθά, από μεμψιμοιρίες, από ψόγους που διατυπώνονται, από άδικη κριτική, η οποία δυστυχώς 
συνεχίζεται, ενώ πρέπει να είναι σε όλους πολύ καλά γνωστό ότι τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων 
εισφέρουν το 24% -το 24%, επαναλαμβάνω- των μηνιαίων αποδοχών τους στα δημόσια ταμεία για στήριξη της 
κυπριακής οικονομίας αυτές τις δύσκολες ώρες.  Σήμερα η Βουλή με την ψήφιση αυτής της πρότασης νόμου 
δίνει ξανά αυτό το παράδειγμα ευθύνης.  Ελπίζω, εύχομαι ότι δε θα ηχήσει αυτή τη φορά εις ώτα μη ακουόντων 
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-και αναφέρομαι σε άλλους πολιτειακούς κρατικούς αξιωματούχους- και ότι η εκτελεστική εξουσία θα 
αξιοποιήσει αυτή τη νέα εθελούσια εισφορά των βουλευτών, για να προχωρήσει σε επέκταση αυτού του μέτρου 
και σε άλλους πολιτειακούς και κρατικούς αξιωματούχους και λειτουργούς, οι οποίοι επίσης θα πρέπει να 
εισφέρουν αυτές τις δύσκολες ώρες της κυπριακής οικονομίας. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υπουργών και του Προέδρου, του Αντιπροέδρου και των 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης που τιτλοφορείται «Ο περί 
Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης   

 Γιάννος Λαμάρης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 28 Ιουνίου 2012 από τον κ. Νίκο Νικολαΐδη εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιουλίου 2012. 

 Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο διευθυντής του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, της ΠΑΣΥΔΥ, της 
Παγκύπριας Συντεχνίας Κυβερνητικών Ιατρών (ΠΑΣΥΚΙ) και του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ). 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Συντάξεων Νόμου, ώστε η ηλικία 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης ιατρικού λειτουργού που υπηρετεί στο δημόσιο τομέα να επεκταθεί από το 
εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας, που ισχύει σήμερα, στο εξηκοστό πέμπτο έτος της ηλικίας.   

 Εισάγοντας την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, ο εισηγητής της δήλωσε ότι η προτεινόμενη ρύθμιση 
κρίνεται αναγκαία, ώστε να αρθεί η άνιση μεταχείριση που υφίστανται οι ιατρικοί λειτουργοί που υπηρετούν στο 
δημόσιο τομέα σε σχέση με άλλες κατηγορίες δημόσιων υπαλλήλων.  Όπως ο ίδιος βουλευτής επισήμανε, 
εφόσον οι ιατρικοί λειτουργοί εργοδοτούνται σε μεγάλη ηλικία λόγω των πολυετών σπουδών τους, δε 
συμπληρώνουν τον απαιτούμενο αριθμό ετών για την καταβολή πλήρους σύνταξης κατά τη συνταξιοδότησή 
τους, δηλαδή τα 33,3 έτη.  Ο ίδιος βουλευτής ανέφερε περαιτέρω ότι η προτεινόμενη ρύθμιση αποσκοπεί 
επίσης στο να παράσχει τη δυνατότητα στο κράτος να επωφελείται των υπηρεσιών προσοντούχων ιατρικών 
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λειτουργών, καθ’ ην στιγμή η ίδια ρύθμιση εναρμονίζει το ηλικιακό όριο αφυπηρέτησης με το σημερινό 
προσδόκιμο ζωής. 

 Καταθέτοντας τις θέσεις του, ο διευθυντής του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού ανέφερε 
ότι έγιναν διαβουλεύσεις με τους κυβερνητικούς ιατρούς στο Υπουργείο Υγείας, όπου έγιναν εισηγήσεις για 
ρύθμιση του ζητήματος, αλλά μέχρι στιγμής καμία απόφαση δεν έχει ληφθεί.  Ο ίδιος αρμόδιος επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί επί των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, αφού πρώτα μελετηθούν ενδεχόμενα 
ζητήματα συνταγματικότητας.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας, κληθείσα επίσης να καταθέσει τις θέσεις της επί της υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο, αναφέροντας ταυτόχρονα 
ότι, παρά το γεγονός ότι οποιαδήποτε επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης αναμένεται να επιλύσει τα 
προβλήματα στελέχωσης των νοσοκομείων, ταυτόχρονα θα δημιουργήσει άλλης φύσεως προβλήματα.  
Συναφώς, τόνισε ότι υπάρχουν συνεχείς εξελίξεις στον τομέα της υγείας και συνεπώς θα πρέπει το κράτος να 
έχει τη δυνατότητα πρόσληψης νέων επιστημόνων με εξειδικευμένα προσόντα.   

 Ο εκπρόσωπος των Ιατρικών Υπηρεσιών από πλευράς του ζήτησε περαιτέρω χρόνο για μελέτη του 
όλου ζητήματος. 

 Οι εκπρόσωποι του ΠΙΣ συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, αναφέροντας ότι με αυτές αίρεται 
η αδικία που υφίσταται εις βάρος των κυβερνητικών ιατρών λόγω της καθυστέρησης στην έναρξη της 
επαγγελματικής τους σταδιοδρομίας και τονίζοντας ότι στην Ελλάδα το όριο αφυπηρέτησης των κρατικών 
ιατρών είναι το εξηκοστό έβδομο έτος (67ο) της ηλικίας τους. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥΔΥ δήλωσε ότι το θέμα παράτασης του ορίου αφυπηρέτησης των 
κυβερνητικών ιατρών χρήζει περαιτέρω συζήτησης, αφού συναφή ζητήματα πρέπει να αντιμετωπίζονται στην 
ολότητά τους και όχι αποσπασματικά.  Πάγια θέση της οργάνωσης είναι ότι για τέτοια ζητήματα θα πρέπει να 
προηγείται διάλογος στους μηχανισμούς συλλογικών διαπραγματεύσεων (Μικτή Επιτροπή Προσωπικού και 
Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα).   

 Ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥΠΙ από  πλευράς του τάχθηκε υπέρ των προτεινόμενων ρυθμίσεων, 
αναφέροντας ότι με αυτές αίρεται η υφιστάμενη αδικία, και κατέθεσε εισήγηση για παράταση του ορίου 
αφυπηρέτησης των ιατρών του δημοσίου στο εξηκοστό πέμπτο της ηλικίας σε εθελοντική και όχι σε 
υποχρεωτική βάση. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του θέματος, ο διευθυντής του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού επισήμανε την ανάγκη όπως, σε περίπτωση ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε 
νόμο, γίνουν περαιτέρω ρυθμίσεις, ώστε να αποφευχθεί το φαινόμενο οι ιατρικοί λειτουργοί που θα 
αφυπηρετούν στο εξηκοστό πέμπτο έτος της ηλικίας τους να επωφελούνται ταυτόχρονα των ωφελημάτων που 
παραχωρούνται στους δημόσιους λειτουργούς από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά την αφυπηρέτησή 
τους με βάση το ισχύον καθεστώς, δηλαδή στο εξηκοστό τρίτο έτος.  Επισήμανε περαιτέρω ότι για λόγους 
αρχής η πάγια θέση της κυβέρνησης είναι αντίθετη προς οποιαδήποτε επέκταση των υφιστάμενων ορίων 
αφυπηρέτησης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
κατατέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να επιφυλάξει τις θέσεις όλων των πλευρών της κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και δεκαέξι αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και δεκαέξι αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Επανερχόμαστε τώρα στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα, «Ο περί Προϋπολογισμού του 2012, Νόμος του 2011 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012», που είχαμε αποφασίσει να το δούμε μετά το θέμα της 
συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης. Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2012, Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης  Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης  Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Λουκαΐδης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 9 Ιουλίου 2012.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ο διευθυντής του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού, εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και ο πρόεδρος της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ).   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2012, ώστε 
να θεσμοθετηθούν ρυθμίσεις με τις οποίες να διασφαλίζεται η επαρκής στελέχωση των σχολείων/σχολικών 
μονάδων με εκπαιδευτικούς για τις ανάγκες του επόμενου σχολικού έτους 2012-2013. 

 Όπως είναι γνωστό, στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012 είχε περιληφθεί διάταξη για την 
απαγόρευση πρόσληψης πρόσθετων έκτακτων υπαλλήλων, πρόσθετου έκτακτου προσωπικού για εποχικές 
ανάγκες σε αριθμό που υπερβαίνει τον αριθμό του υπηρετούντος προσωπικού για εποχικές ανάγκες για το 
2011 και πρόσθετων προσώπων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών για χρονικό διάστημα που υπερβαίνει κατ’ 
ανώτατο όριο τις δεκαπέντε εργάσιμες ημέρες. 

 Ακολούθως, η κυβέρνηση επανήλθε στη Βουλή ζητώντας εξαίρεση από την πιο πάνω απαγόρευση, η 
οποία ψηφίστηκε τελικά σε νόμο εντός του Φεβρουαρίου του 2012, με βάση τον οποίο δόθηκε η δυνατότητα 
εξαίρεσης από την πιο πάνω απαγόρευση των διορισμών επί συμβάσει και των αναπληρωματικών διορισμών 
για την κάλυψη αναγκών που προκύπτουν αποκλειστικά σε σχέση με την αναπλήρωση εκπαιδευτικών που 
απουσιάζουν κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους με άδεια ασθενείας ή με άδεια μητρότητας ή για κάθε άλλο 
νόμιμο λόγο ή για την κάλυψη αναγκών που προκύπτουν λόγω κένωσης μόνιμων θέσεων σε σχολικές 
μονάδες.  Στην εν λόγω νομοθεσία είχε επίσης περιληφθεί πρόνοια για απαγόρευση πρόσληψης 
συμβασιούχων εκπαιδευτικών για σκοπούς αναπλήρωσης εκπαιδευτικών είτε μονίμων είτε συμβασιούχων που 
είναι αποσπασμένοι ή των οποίων έχουν παραχωρηθεί οι υπηρεσίες ή στους οποίους έχουν ανατεθεί 
καθήκοντα ειδικού συμβούλου στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ή και σε οποιοδήποτε άλλο τμήμα ή 
υπηρεσία στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα για την εκτέλεση ειδικών καθηκόντων.   

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι στην εν λόγω τροποποιητική νομοθεσία, με τροπολογία που είχε κατατεθεί 
από βουλευτές, είχε θεσμοθετηθεί επίσης η υποχρέωση κατάθεσης από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού 
ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού μηνιαίως ενημερωτικού 
καταλόγου στον οποίο να περιλαμβάνονται επακριβή στοιχεία για τις κενωθείσες θέσεις, για τη διάρκεια των 
αναγκών που προέκυψαν, όπως και για την ημερομηνία πρόσληψης και λήξης συμβολαίου που δίδεται σε 
συμβασιούχο εκπαιδευτικό ή σε εργοδοτούμενο καθορισμένης διάρκειας για την κάλυψη των αναγκών αυτών 
χωρίς αναφορά σε προσωπικά στοιχεία.  Οι κενούμενες εντός του σχολικού έτους 2011-2012 θέσεις, για τις 
οποίες ο υπουργός έχει υποχρέωση να ενημερώνει την επιτροπή, αφορούν τις περιπτώσεις πρόσληψης 
συμβασιούχων εκπαιδευτικών για την κάλυψη αναγκών σε σχέση με ήδη υπηρετούντες εκπαιδευτικούς σε 
σχολικές μονάδες και για κάθε περίπτωση πρόσληψης εργοδοτουμένου καθορισμένης διάρκειας για την 
κάλυψη αναγκών που προκύπτουν σε σχέση με εκπαιδευτικούς ψυχολόγους. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνονται ρυθμίσεις με σκοπό τα ακόλουθα: 

1. Να είναι εφικτός ο διορισμός έκτακτων/επί συμβάσει εκπαιδευτικών για τα σχολικά έτη 2011-2012 και 
2012-2013 για την κάλυψη: 

α. αναγκών που προκύπτουν σε σχέση με την αναπλήρωση εκπαιδευτικών που απουσιάζουν κατά 
τη διάρκεια του σχολικού έτους με άδεια ασθενείας ή με άδεια μητρότητας ή για κάθε άλλο νόμιμο 
λόγο, 

β. αναγκών που προκύπτουν λόγω κένωσης μόνιμων οργανικών θέσεων εκπαιδευτικού σε όλες τις 
εκπαιδευτικές διευθύνσεις, 

γ. πρόσθετων αναγκών, πέραν των κενών μόνιμων οργανικών θέσεων εκπαιδευτικού σε όλες τις 
εκπαιδευτικές διευθύνσεις, που προκύπτουν για τη δημιουργία τμημάτων βάσει ειλημμένων 
αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου για μέγιστο αριθμό μαθητών ανά τμήμα ή για την 
εφαρμογή διάφορων εγκεκριμένων προγραμμάτων ή θεσμών ή για την αντικατάσταση 
αποσπασμένων εκπαιδευτικών κτλ. 

2. Να διασφαλιστεί ότι ο συνολικός αριθμός των εκπαιδευτικών που θα αποσπαστούν ή των οποίων θα 
παραχωρηθούν οι υπηρεσίες ή στους οποίους θα ανατεθούν καθήκοντα ειδικού συμβούλου ή 
συνδετικού λειτουργού ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης για το σχολικό έτος 2012-2013 δε θα υπερβαίνει 
το συνολικό αριθμό των εκπαιδευτικών που έχουν αποσπαστεί ή οι υπηρεσίες των οποίων έχουν 
παραχωρηθεί ή στους οποίους έχουν ανατεθεί καθήκοντα ειδικού συμβούλου ή συνδετικού λειτουργού 
ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης για το τρέχον σχολικό έτος 2011-2012. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, με το ίδιο νομοσχέδιο διασφαλίζεται ότι ο συνολικός αριθμός των 
εκπαιδευτικών που θα αποσπαστούν ή των οποίων θα παραχωρηθούν οι υπηρεσίες ή στους οποίους θα 
ανατεθούν καθήκοντα ειδικού συμβούλου ή συνδετικού λειτουργού ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης για το νέο 
σχολικό έτος 2012-2013 δε θα υπερβαίνει τον αντίστοιχο αριθμό του σχολικού έτους 2011-2012. 
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 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή γραπτώς ότι, σε περίπτωση που η 
Βουλή προχωρήσει σε παροχή δυνατότητας για την αντικατάσταση εκπαιδευτικών με την πρόσληψη 
εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας για τη μοναδική περίπτωση που αφορά την αναπλήρωση 
εκπαιδευτικών που απουσιάζουν με άδεια ασθενείας ή με άδεια μητρότητας ή των αναγκών που προκύπτουν 
λόγω κένωσης μόνιμων θέσεων, όπως ακριβώς έπραξε τον Ιανουάριο του 2012, όταν η κυβέρνηση είχε 
επανέλθει στη Βουλή ζητώντας εξαίρεση από τη θεσμοθετηθείσα απαγόρευση, θα δημιουργηθούν σοβαρά 
προβλήματα κατά το νέο σχολικό έτος 2012-2013, τα οποία ενδεικτικά είναι τα ακόλουθα: 

1. Η ΕΕΥ δε θα μπορεί να προσλάβει έκτακτους εκπαιδευτικούς έναντι πρόσθετων αναγκών που είναι 
δυνατό να προκύψουν είτε από την ανάγκη δημιουργίας νέων τμημάτων βάσει ειλημμένων αποφάσεων 
του Υπουργικού Συμβουλίου σε σχέση με το μέγιστο αριθμό μαθητών ανά τμήμα είτε για την εφαρμογή 
διάφορων εγκεκριμένων προγραμμάτων ή θεσμών είτε στο πλαίσιο της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης. 

2. Η περιληφθείσα στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012 απαγόρευση, όπως και η θεσμοθέτηση 
ακολούθως σχετικής εξαίρεσης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφορά μόνο το οικονομικό έτος 2012 
(Ιανουάριος-Δεκέμβριος), καθ’ ην στιγμή οι προσλήψεις έκτακτων εκπαιδευτικών από την ΕΕΥ θα 
πρέπει να γίνονται για ένα σχολικό έτος, δηλαδή από την 1η Σεπτεμβρίου 2012 μέχρι την 31η Αυγούστου 
2013 με βάση τον αντίστοιχο κατάλογο που καταρτίζεται αρμοδίως και ο οποίος ισχύει για ένα σχολικό 
έτος.  Συνεπώς, παρά την περιληφθείσα στον προϋπολογισμό επιφύλαξη για μη επηρεασμό των 
συμβολαίων υπηρετούντων έκτακτων υπαλλήλων που έχουν ήδη συναφθεί, ενδέχεται να υφίσταται 
νομικό πρόβλημα για κάλυψη των παρουσιαζόμενων αναγκών με έκτακτους εκπαιδευτικούς, αφού δεν 
τίθεται θέμα ανανέωσης των συμβολαίων για ένα ακόμη σχολικό έτος των ήδη υπηρετούντων 
εκπαιδευτικών μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2012. 

3. Η ΕΕΥ δε θα μπορεί να προσλάβει έκτακτους εκπαιδευτικούς για αναπλήρωση/αντικατάσταση 
εκπαιδευτικών που θα πρέπει να αποσπαστούν ή στους οποίους θα πρέπει να ανατεθούν καθήκοντα 
ειδικού συμβούλου/συνδετικού λειτουργού, δεδομένου ότι η υφιστάμενη διάταξη είναι απαγορευτική σε 
σχέση με το ειδικό αυτό ζήτημα.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο διευθυντής του Τμήματος Δημόσιας 
Διοίκησης και Προσωπικού δήλωσε ότι με τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις αναμένεται να καλυφθούν 
όλες οι ανάγκες που θα προκύψουν κατά το νέο σχολικό έτος 2012-2013.  Ο ίδιος αρμόδιος ενημέρωσε επίσης 
την επιτροπή ότι κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους προκύπτουν πρόσθετες ανάγκες που αναλύονται τόσο 
σε προσλήψεις εκτάκτων έναντι κενών θέσεων όσο και σε προσλήψεις εκτάκτων για κάλυψη της λειτουργίας 
νέων θεσμών που αποφασίζονται ή που βασίζονται σε ειλημμένες αποφάσεις. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, οι κληθέντες ενώπιον της επιτροπής κυβερνητικοί αρμόδιοι ενημέρωσαν 
την επιτροπή ότι κατ’ έτος καθορίζεται ανώτατος αριθμός εκπαιδευτικών για κάλυψη όλων των αναγκών 
παγκυπρίως, ο οποίος για το επόμενο σχολικό έτος ανέρχεται στις 12 000 εκπαιδευτικούς,  και ακολούθως 
αφαιρείται ο αριθμός των μονίμων, ο οποίος ανέρχεται στις 10 993, με τον υπόλοιπο να καλύπτεται από 
συμβασιούχους.  Για να διατηρείται ο αριθμός των 12 000, πρέπει να διορίζονται αντικαταστάτες για έκτακτες 
ανάγκες, οι οποίοι όμως ως προς το καθεστώς εργοδότησής τους διαφέρουν από τους συμβασιούχους, αφού 
δεν πληρώνονται για τα Σαββατοκύριακα και κατά τη διάρκεια των διακοπών των Χριστουγέννων, του Πάσχα 
και του καλοκαιριού, ενώ δεν έχουν δικαίωμα σε άδεια ανάπαυσης.  Σημειώνεται ότι με βάση τους αρμοδίους οι 
πρόσθετες ανάγκες ανέρχονται σε 1 213 εκπαιδευτικούς, αριθμός όμως που δεν περιλαμβάνει τους 
αντικαταστάτες.   

 Σύμφωνα με τους ίδιους αρμοδίους, η πρόσληψη αντικαταστατών καλύπτει επίσης πρόωρες 
αφυπηρετήσεις, ενώ είναι δυνατό ένα άτομο να αντικαθιστά δύο εκπαιδευτικούς, συνεπώς, εφόσον οι ανάγκες 
του επόμενου σχολικού έτους πρέπει να καθοριστούν από τώρα και οι ανάγκες σε άτομα δεν είναι δυνατό να 
προκαθορισθούν, προκύπτει ανάγκη προώθησης και ψήφισης του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία 
που κατατέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και 
του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 
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 Υπάρχει κατατεθείσα τροπολογία του κ. Νίκου Νικολαΐδη, η οποία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Νίκου Νικολαΐδη εκ μέρους του  

Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ  

Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στο νομοσχέδιο του ακόλουθου νέου άρθρου: 

«Αναπροσαρμογή του 
ύψους του μισθού των 
ιατρικών λειτουργών. 

3. Ο μισθός των μόνιμων ιατρικών λειτουργών οποιασδήποτε βαθμίδας οι 
οποίοι συμπληρώνουν την ηλικία των εξήντα τριών (63) ετών, αλλά όχι την 
ηλικία των εξήντα πέντε (65) ετών, και οι οποίοι είναι δικαιούχοι αναλογικής 
σύνταξης από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων μειώνεται κατά το ύψος της 
αναλογικής σύνταξης που αντιστοιχεί στα έτη υπηρεσίας τους στην κρατική 
υπηρεσία.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της τροπολογίας; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 18.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2012, Νόμος του 2011 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Να αναφέρω, σ’ ό,τι αφορά το νόμο που τροποποιεί τους περί Συντάξεων Νόμους του 1997 έως (Αρ. 2) 
του 2010, ότι η ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης ιατρικού λειτουργού που δεν έχει συμπληρώσει την ηλικία 
των εξήντα τριών ετών κατά την ημερομηνία ψήφισης του παρόντος Νόμου είναι η ηλικία των εξήντα πέντε 
ετών προς πλήρη διευκρίνιση, γιατί μου έχει σταλεί από τη γραμματεία αυτό το κείμενο που είναι το τελικό. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1051, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα 
ερωτήματα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ανέγερση των πολυκατοικιών στην κοινότητα Κοφίνου για σκοπούς 
προσφυγικής στέγασης, πόσες πολυκατοικίες θα ανεγερθούν, πόσα διαμερίσματα θα διαθέτουν, ποιο 
είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα υλοποίησης της ανέγερσης και πότε θα παραχωρηθούν στους 
πρόσφυγες δικαιούχους; 
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2. Θα μπορεί να δοθεί προτεραιότητα σε προσφυγικά ζευγάρια τα οποία διαμένουν ή κατάγονται από την 
Κοφίνου;  Με τον τρόπο αυτό θα διασφαλιστεί η οικογενειακή συνοχή στην Κοφίνου και πολλά παιδιά θα 
μπορούν να φροντίζουν τους ηλικιωμένους γονείς τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1052, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η πολιτική συντήρησης των τουρκοκυπριακών σπιτιών στην κοινότητα Κοφίνου κοστίζει σήμερα στο 
κράτος ένα αξιοσέβαστο ποσό.  Επιπλέον του κόστους συντήρησης που επωμίζεται το κράτος, ανάλογο 
κόστος επωμίζεται και η κάτοχος οικογένεια. 

 Στις περιπτώσεις που οι δικαιούχοι αποβιώνουν, ένας μεγάλος αριθμός οικογενειών, κυρίως για 
συναισθηματικούς λόγους, συνεχίζει να διεκδικεί το δικαίωμα χρήσης της κατοικίας.  Σε πολλές περιπτώσεις ο 
Κηδεμόνας Τουρκοκυπριακών Περιουσιών παραχωρεί το σπίτι σε νεαρό δικαιούχο ζευγάρι, το οποίο στη 
συνέχεια αποτείνεται στον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για επιδιορθώσεις.  Το αποτέλεσμα είναι 
το κράτος να πληρώνει ένα τεράστιο ποσό, για να κρατά στη ζωή μία κατοικία η οποία είναι σε κακή 
κατάσταση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο ο 
διαχωρισμός οικοπέδων για νεαρά ζευγάρια προσφύγων θα είναι μια πιο οικονομική λύση για το κράτος, κατά 
πόσο προτίθεται να διαχωρίσει νέα οικόπεδα στην κοινότητα Κοφίνου και, εάν ναι, πότε θα το πράξει.  Αξίζει να 
τονιστεί ότι η κοινότητα Κοφίνου έχει εγκαταλειφθεί από το νεαρό κόσμο, αφού δεν υπάρχει δυνατότητα για ένα 
νέο ζευγάρι να κτίσει την οικία του στα όριά της.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1053, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Τα κέντρα αναψυχής στην κοινότητα Κοφίνου έχουν κτιστεί μετά τον πόλεμο παρά τον παλαιό δρόμο 
Λευκωσίας-Λεμεσού.  Η κατασκευή του αυτοκινητόδρομου έχει εκμηδενίσει τη λειτουργικότητα των κέντρων 
αυτών, σε σημείο που σήμερα δεν μπορούν να λειτουργούν.  Αξίζει να τονιστεί ότι τα συγκεκριμένα κέντρα 
αναψυχής δεν είχαν λάβει κανένα αντισταθμιστικό βοήθημα την τότε εποχή.  Το ενοίκιο το οποίο επιβάλλει ο 
κηδεμόνας είναι πολύ υψηλό και δεν είναι σε θέση ο πρόσφυγας κάτοχος ο οποίος το ενοικιάζει να το 
πληρώνει.  Οι δραστηριότητες αυτές δεν έχουν ανταγωνιστικό σκοπό και ως εκ τούτου δεν επηρεάζουν τον 
ανταγωνισμό.   

 Οι πρόσφυγες έχουν νόμιμα ανεγείρει αυτά τα υποστατικά, τα οποία πληρούν όλες τις προδιαγραφές 
λειτουργίας.  Επίσης, πρέπει να τονιστεί ότι τα υποστατικά αυτά ούτε να υπεκμισθωθούν μπορούν, αλλά ούτε 
και να πουληθούν.  Ως εκ τούτου, ο πρόσφυγας κάτοχος είναι δεσμευμένος με το χρέος ανέγερσης του 
υποστατικού, ενώ το κράτος αντλεί ενοίκια από ένα υποστατικό το οποίο έχει αδειοδοτήσει, αλλά παράλληλα 
καταστρέψει με την κατασκευή του αυτοκινητόδρομου.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να προχωρήσει σε διερεύνηση του θέματος και κατά πόσο πρόκειται να μειώσει τα ενοίκια σε 
καθαρά συμβολικά ποσά, για να μπορεί να ανταποκρίνεται στις δόσεις του δανείου ο κάτοχος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1054, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται το έργο της κατασκευής του κοινοτικού γηπέδου στην Κοφίνου, δεδομένου ότι το έργο είναι 
εγκριμένο, τους λόγους για τους οποίους σημειώνεται η καθυστέρηση και ποιο είναι το σχετικό 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησής του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1055, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στην κοινότητα Κοφίνου υπάρχουν διαχωρισμένα βιοτεχνικά οικόπεδα και έχει μάλιστα υδροδοτηθεί το 
κάθε οικόπεδο, ωστόσο το κράτος δεν τα παραχωρεί. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στην Κοφίνου, τους λόγους της καθυστέρησης, πότε θα 
παραχωρηθούν τα εν λόγω οικόπεδα και με ποια ενοίκια. Ας ληφθεί υπόψη ότι η Κοφίνου βρίσκεται σε ένα 
απομονωμένο μέρος και δεν επηρεάζει τον ανταγωνισμό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1056, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι η κυβέρνηση προτίθεται να μεταφέρει την επεξεργασία νοσοκομειακών 
αποβλήτων στην κοινότητα Κοφίνου. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
Ευσταθεί αυτό και, εάν ναι, πού θα γίνεται η επεξεργασία τους; 

1. Υπήρξε διαβούλευση με την τοπική αρχή της κοινότητας Κοφίνου και, εάν ναι, ποιο το αποτέλεσμα;  

2. Έχει γίνει περιβαλλοντική μελέτη που να δίνει απάντηση στο πρόβλημα της περιβαλλοντικής 
επιβάρυνσης της περιοχής;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1057, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από έρευνα που δημοσιεύτηκε στην ιστοσελίδα του BBC πληροφορήθηκα ότι ο χρόνος που δίνεται 
στους ηλικιωμένους πεζούς να περάσουν τις διαβάσεις πεζών δεν είναι αρκετός.  Η έρευνα έδειξε ότι τα άτομα 
άνω των 65 ετών διασχίζουν τις διαβάσεις πεζών με μικρότερη ταχύτητα, έτσι το πράσινο φως στο φανάρι 
επανέρχεται, πριν προλάβουν να ολοκληρώσουν τη διαδρομή.  Σύμφωνα με τις διεθνείς προδιαγραφές πρέπει 
να αφήνεται το πράσινο φως στο φανάρι για ένα δευτερόλεπτο ανά 1,2 μέτρα μήκους των διαβάσεων.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ο χρόνος που 
δίνεται στα ηλικιωμένα άτομα να διασχίσουν τις διαβάσεις πεζών είναι αρκετός και, εάν όχι, αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο αύξησης του χρόνου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1058, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει αυξήσει σημαντικά τη χρηματοδότησή της για τη 
νότια Μεσόγειο μέσω των διεθνών προγραμμάτων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης “Tempus” και “Erasmus 
Mundus”.  Το πρόγραμμα “Tempus”, που υποστηρίζει τον εκσυγχρονισμό της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, έχει 
λάβει €12,5 εκατομ. επιπλέον για την περίοδο 2012-2013, με συνολική δαπάνη  €29 εκατομ. ετησίως.  Το 
πρόγραμμα “Erasmus Mundus”, που προωθεί την ευρωπαϊκή τριτοβάθμια εκπαίδευση και τη διαπολιτισμική 
συνεργασία μέσω της συνεργασίας με τρίτες χώρες, θα διαθέσει €80 εκατομ. στις γειτνιάζουσες νότιες και 
ανατολικές χώρες για την περίοδο 2012-2013. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό που έχει 
λάβει η Κυπριακή Δημοκρατία από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέσω των διεθνών προγραμμάτων τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης “Tempus” και “Erasmus Mundus”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1059, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο χώρος εναπόθεσης αδρανών υλικών στη  Μαραθούντα θα λειτουργήσει εκ 
νέου προσωρινά για έξι μήνες, μέχρι τη λειτουργία νέου χώρου από το Σύνδεσμο Εργοληπτών Πάφου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους αποφασίστηκε η εκ νέου προσωρινή λειτουργία του χώρου εναπόθεσης αδρανών υλικών στη 
Μαραθούντα, καθώς και αν εξετάζεται το ενδεχόμενο ανάκλησης της απόφασης αυτής, δεδομένων των 
αντιδράσεων που υπάρχουν από τους κατοίκους και το κοινοτικό συμβούλιο της Αγίας Μαρινούδας.   

 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
για τους οποίους δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί η κατασκευή της νέας μονάδας ανακύκλωσης από το Σύνδεσμό 
Εργοληπτών Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1060, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την κατάσταση που επικρατεί στο χώρο των εγκαταλελειμμένων στρατοπέδων 
των Βρετανών στην περιοχή “Βερεγγάρια” στα Κάτω Πολεμίδια.  Η κατάσταση που επικρατεί είναι άθλια, αφού, 
πέρα από αμιάντους, ο χώρος είναι γεμάτος με ξερά χόρτα, γεγονός που αυξάνει τον κίνδυνο πυρκαγιάς.  
Επίσης, τα φίδια, οι ποντίκες και τα κουνούπια αποτελούν κίνδυνο για τη δημόσια υγεία των περιοίκων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει για τον καθαρισμό του χώρου και την περιβαλλοντικά ορθή διαχείριση των αμιάντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1061, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για 
τους οποίους η επιδιόρθωση του παλιού δρόμου Λάρνακας-Λεμεσού, ενώ ως έργο είναι εγκριμένο, δεν 
προχωρεί.  Αξίζει να τονιστεί ότι ο δρόμος σήμερα χρησιμοποιείται πολύ για όλες τις ανάγκες της ευρύτερης 
περιοχής και δε διαθέτει ούτε πεζοδρόμια, αλλά ούτε και φωτισμό.  Μάλιστα, τις βραδινές ώρες ο δρόμος είναι 
πολύ επικίνδυνος για δυστυχήματα, λόγω του ότι το βράδυ κινούνται αλλοδαποί χωρίς φωτισμό στα οχήματά 
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τους.  Παρακαλώ επίσης όπως μας ενημερώσει πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί το έργο και κατά πόσο 
υπάρχουν διαθέσιμα κονδύλια για το σκοπό αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1062, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η επιδιόρθωση του πάρκου της κοινότητας Κοφίνου, δεδομένου μάλιστα ότι το έργο είναι εγκριμένο, 
και πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί το έργο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1063, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Υπάρχουν περιπτώσεις όπου έχουν ανεγερθεί μάντρες εντός τουρκοκυπριακών κλήρων αμέσως μετά 
τον πόλεμο.  Με το θάνατο του γονιού, στις περιπτώσεις όπου παιδί αιτείται χρήση του κλήρου, τίθεται η 
προϋπόθεση να αιτηθεί ξεχωριστή μίσθωση της μάντρας, καθώς και να υπάρχει πολεοδομική άδεια.  Αυτό, 
αντιλαμβάνεστε, στην πράξη δεν είναι εφικτό, επειδή μάντρα που ανηγέρθη την τότε εποχή και λειτουργούσε 
στη συνέχεια με την ανοχή του κράτους δεν πληρεί τις πολεοδομικές προϋποθέσεις που τίθενται σήμερα.  Η 
αλλαγή του σημερινού καθεστώτος μόνο προβλήματα μπορεί να προκαλέσει και ο κτηνοτροφικός μας κόσμος 
δε θα είναι σε θέση να επωμιστεί έξοδα μετακόμισης ή αύξησης ενοικίου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πολιτική 
επιβολής μισθωμάτων στα κτηνοτροφικά υποστατικά και τις μάντρες που βρίσκονται εντός τουρκοκυπριακών 
κλήρων σε κτηνοτροφικές περιοχές, καθώς και να την ενημερώσει για τα ακόλουθα:  

1. Ποιο ήταν το ύψος του ενοικίου μέχρι σήμερα, ποιο είναι το ύψος του ενοικίου που θα καταβάλλεται από 
τούδε και στο εξής και από πότε θα ισχύσει η καταβολή του; 

2. Ποια θα είναι η φόρμουλα καθορισμού του νέου ενοικίου, αν τελικά αυξηθεί το ύψος του; 

3. Τι θα γίνει στην περίπτωση όπου κτηνοτρόφος κάτοχος μάντρας αρνηθεί να υπογράψει νέο συμβόλαιο;  
Θα προχωρήσει στη λήψη μέτρων για κλείσιμο της μάντρας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1064, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
αλλάξει ο υπολογισμός του ύψους των ενοικίων μαντρών σε κτηνοτροφικές περιοχές και πώς υπολογίζεται η 
χρέωση.  Αναγκάζεται ο κάτοχος μάντρας να υπογράψει νέο συμβόλαιο μίσθωσης;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1065, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
τεμάχιο 444 Φ/ΣΧ 18/35 στο χωριό Μοσφίλι, ιδιοκτησία του σχολείου του χωριού, πωλήθηκε σε ιδιώτη χωρίς 
να ακολουθηθούν οι νόμιμες διαδικασίες.  Επισυνάπτεται σχετική επιστολή από τον προηγούμενο ιδιοκτήτη του 
συγκεκριμένου τεμαχίου, από τον οποίο ζητήθηκε το 1967 να το διαθέσει σε χαμηλή τιμή για την ανέγερση 
δημοτικού σχολείου και την αναζωογόνηση του χωριού. Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να απαντήσει σε 
όλα τα ερωτήματα που προκύπτουν.»  

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους στάλθηκε 
στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1066, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η ευρύτερη περιοχή της Κοφίνου μαστίζεται από οσμές ασυνήθιστες αυτή την περίοδο.  Σε όλο τον 
κόσμο υπάρχουν και τοποθετούνται φίλτρα ειδικά για περιορισμό των οσμών, ώστε να μην απελευθερώνονται 
με αυτό τον τριτοκοσμικό τρόπο οι οσμές.  Γιατί στην περίπτωση των εγκαταστάσεων στην Κοφίνου η αρμόδια 
αρχή δεν επιβάλλει την τοποθέτηση του εξοπλισμού αυτού, με αποτέλεσμα να βιώνουν ένα μαρτύριο όσον 
αφορά την ποιότητα ζωής όλες οι κοινότητες της ευρύτερης περιοχής;  Όπως έχω πληροφορηθεί, ο σύγχρονος 
καυστήρας μιας από τις εγκαταστάσεις δεν τίθεται σε λειτουργία και αντί αυτού χρησιμοποιείται καυστήρας 
άλλος, χαμηλών προδιαγραφών. 

 Θεωρώ ότι οι αναγκαίοι έλεγχοι στους οποίους προβαίνουν οι αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους δεν είναι 
ικανοποιητικοί, αφού η κατάσταση στην περιοχή είναι εκτός ελέγχου, εκτός εάν οι αρμόδιες υπηρεσίες θεωρούν 
αυτονόητη αυτή την κατάσταση και δεν αισθάνονται την ανάγκη να κάνουν τους εν λόγω ελέγχους.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για όλους τους 
ελέγχους στους οποίους έχει προβεί για κάθε έτος χωριστά (2010 έως 2012), τα μέτρα που έχουν ληφθεί, ως 
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επίσης αν προτίθεται να επιβάλει την τοποθέτηση ειδικών φίλτρων συγκράτησης εκροής των οσμών στο 
περιβάλλον.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.009.02.118, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

 «Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερ. 
3.6.2009, σχετικά με την Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.118 και ημερ. 8.10.2007 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, αναφορικά με τη βελτίωση του δρόμου Πάφου - Πόλης Χρυσοχούς 
(τμήμα εντός της Κοινότητας Δρύμου), σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει καθορίσει τη ρυμοτομική γραμμή εντός των ορίων του 
δρόμου και ως εκ τούτου, το Τμήμα Δημοσίων Έργων θα προχωρήσει στην οριστικοποίηση του άξονα 
του υπό μελέτη τμήματος του εν λόγω δρόμου. 

(β) Η ολοκλήρωση της μελέτης θα γίνει εντός του τρέχοντος έτους και θα προταθεί σε Προϋπολογισμό 
επόμενου έτους, ανάλογα με τις δημοσιονομικές δυνατότητες και αφού ολοκληρωθεί η σχετική 
διαδικασία των απαλλοτριώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.370, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ.: Ερ. 23.06.010.01.370 και ημερ. 18.1.12, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με την επιστολή του Διευθυντή των Πολιτιστικών Υπηρεσιών που ήδη στάληκε στον Γενικό 
Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων (ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ I), οι επιχορηγήσεις θεατρικών σχημάτων 
δεν αποτελούν αρμοδιότητα, αποκλειστικά, των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. Ωστόσο, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, στο πλαίσιο 
της πολιτικής που ακολουθούν επιχορηγούν αριθμό παραστάσεων παιδικού θεάτρου μέσω των ετήσιων 
προγραμμάτων Επιχορηγήσεων κατόπιν υποβολής αιτήσεων από τους εκάστοτε φορείς. Η επιλογή των 
Θεατρικών σχημάτων που λαμβάνουν επιχορήγηση γίνεται με βάση τα κριτήρια που αναγράφονται στα 
έντυπα επιχορηγήσεων του Υπουργείου. 

(β) Ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου χορηγεί παιδικές παραστάσεις σε σχέδια Α΄ και Β΄, όπως φαίνεται 
καθαρά στους όρους και κριτήρια των επιχορηγήσεων (ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ II), όμως εξαιρεί τις επιδοτημένες 
οργανωμένες παραστάσεις σε σχολεία. Αντίστοιχη είναι η πολιτική του ΘΟΚ για τα σχήματα στο Σχέδιο 
Γ΄, δηλαδή δεν προσμετρούνται για σκοπούς χορηγίας οι παιδικές τους παραστάσεις εφόσον έχουν ως 
στόχο τις επιδοτημένες οργανωμένες παραστάσεις σε σχολεία. Κανένα σχήμα παιδικού θεάτρου, ή 
επιθεωρήσεως δεν αποκλείστηκε από τα σχέδια χορηγιών εφόσον πληροί τους όρους και τα κριτήρια 
και εφόσον η πρόταση που υποβάλλει είναι συμπληρωμένη και κρίνεται ως υποσχόμενη να συμβάλει 
στη θεατρική ανάπτυξη. Είναι εφικτή η οικονομική στήριξη των παιδικών θεατρικών παραστάσεων, 
νοουμένου ότι αυτές έρχονται από ΜΗ κερδοσκοπικές εταιρίες ή ad hoc ομάδες.»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.408, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 10.4.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1. Η ημερομηνία εφαρμογής του περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες Εκπομπής Ήχου) Νόμου του 2007, 
αποφασίστηκε όπως, καθοριστεί σε μεταγενέστερο στάδιο από το Υπουργικό Συμβούλιο, σύμφωνα με 
το άρθρο 10 του ίδιου Νόμου. Η αναβολή της έναρξης ισχύος του Νόμου σε κατοπινό στάδιο, κρίθηκε 
αναγκαία, επειδή η εφαρμογή του προνοεί για την ίδρυση επιτροπών, εφαρμογή νέων διαδικασιών και 
αξιοποίηση εξοπλισμών, των οποίων η εφαρμογή προσκρούει σε αντικειμενικές πρακτικές δυσκολίες. 

2. Έκτοτε, ακολούθησαν διαβουλεύσεις μεταξύ όλων των εμπλεκομένων (Επαρχιακών Διοικήσεων, 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξης, Αστυνομίας, Ενώσεων Δήμων και Κοινοτήτων, 
οργανώσεων κέντρων αναψυχής κ.ά.), με σκοπό τον καθορισμό πρακτικών διαδικασιών, μεθόδων και 
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εργαλείων εφαρμογής της Νομοθεσίας. Μέσα από τις εν λόγω επαφές, διαπιστώθηκε η ανάγκη ριζικής 
τροποποίησης του Νόμου, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά εξειδικευμένα τεχνικά ζητήματα, προκειμένου να 
καταστεί και πρακτικά εφαρμόσιμος. 

3. Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο Εσωτερικών, σε συνεργασία με το Τμήμα Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ανέθεσε σε εξειδικευμένο οίκο, ο οποίος 
επιλέγηκε κατόπιν διαγωνισμού, την εκπόνηση επιστημονικής μελέτης που να περιλαμβάνει και 
συγκεκριμένες εισηγήσεις για την τροποποίηση και εφαρμογή της Νομοθεσίας. Η εν λόγω μελέτη 
παραδόθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών και στο Τμήμα Περιβάλλοντος το Δεκέμβριο 2010. Στη 
συνέχεια, η μελέτη παρουσιάστηκε σε εκπροσώπους των διαφόρων οργανώσεων που εκπροσωπούν 
τους ιδιοκτήτες κέντρων αναψυχής. 

4. Ακολούθως, το Υπουργείο Εσωτερικών συντόνισε διευρυμένη διαδικασία δημόσιας διαβούλευσης, με τη 
συμμετοχή όλων των εμπλεκόμενων, αλλά και επηρεαζόμενων αρχών και φορέων, όπως Κρατικές 
Υπηρεσίες, οργανώσεις καταναλωτών κ.ο.κ. 

5. Με βάση τα πορίσματα της μελέτης και τις απόψεις και εισηγήσεις που λήφθηκαν στα πλαίσια της 
δημόσιας διαβούλευσης, το Υπουργείο Εσωτερικών ετοίμασε προσχέδιο Νομοσχεδίου, το οποίο θα 
αντικαταστήσει ουσιαστικά την υπό αναφορά Νομοθεσία. 

6. Από τις 8.2.2012, το προσχέδιο Νομοσχέδιου έχει σταλεί στο Τμήμα Περιβάλλοντος, για ολοκλήρωση 
των μερών που αφορούν καθαρά τεχνικά ζητήματα που σχετίζονται με τον ήχο/θόρυβο, που εμπίπτουν 
στις αρμοδιότητες και στην εμπειρογνωμοσύνη του Τμήματος. Μέχρι σήμερα, παρά τις επανειλημμένες 
υπενθυμίσεις, το Τμήμα Περιβάλλοντος δεν έχει ανταποκριθεί. 

7. Ευθύς μετά την ολοκλήρωση και της πιο πάνω εργασίας, θα προωθηθούν τάχιστα οι διαδικασίες 
οριστικοποίησης του Νομοσχεδίου και αποστολής του στη Νομική Υπηρεσία για τον αναγκαίο 
νομοτεχνικό έλεγχο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.686, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Μετρήσεις ηλεκτρομαγνητικών πεδίων για όλους τους εγκατεστημένους σταθμούς κινητής τηλεφωνίας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Οι εταιρείες που κατέχουν εξουσιοδότηση ραδιοεπικοινωνιών για εγκατάσταση και λειτουργία σταθμών 
κινητής τηλεφωνίας έχουν υποβάλει αίτημα στο Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών για τροποποίηση 
του όρου της εξουσιοδότησης τους που αφορά στη διενέργεια μετρήσεων ηλεκτρομηχανολογικών 
πεδίων κάθε έξι μήνες σε όλους τους εγκατεστημένους σταθμούς ραδιεπικοινωνίας. 

(β) Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών εξέτασε το αίτημα των παροχέων και αποφάσισε να μην 
διαφοροποιήσει τον εν λόγω όρο της εξουσιοδότησης ραδιοεπικοινωνιών στο παρόν στάδιο. 
Οποιαδήποτε διαφοροποίηση του εν λόγω όρου στο μέλλον θα τύχει διαβούλευσης με τους 
εμπλεκόμενους φορείς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.715 και  23.06.010.01.722, ημερομηνίας 6 

Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 18 Απριλίου 
2012, σε σχέση με τις δύο πιο πάνω ερωτήσεις του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Το Τμήμα Γεωργίας έχει προβεί στην καταγραφή και αξιολόγηση των ζημιών από περονόσπορο για την 
καλλιεργητική περίοδο 2011 στις πληγείσες κοινότητες της Επαρχίας Πάφου. Με βάση τις Κοινοτικές 
Κατευθυντήριες Γραμμές, ο μόνος τρόπος αποζημίωσης των υπό αναφορά ζημιών, είναι με την 
καταβολή ενίσχυσης ήσσονος σημασίας (de minimis). 

2. Σημειώνεται ότι, στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Γεωργίας για το έτος 2012 δεν υπάρχει 
εγκεκριμένο κονδύλι για την καταβολή ενίσχυσης ήσσονος σημασίας. Επίσης, το Υπουργείο 
Οικονομικών προτρέπει όπως λόγω των δύσκολων δημοσιονομικών συνθηκών, αποφεύγονται νέες 
εγκρίσεις για παραχώρηση ενισχύσεων ήσσονος σημασίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.716, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.716 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 20.4.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Λεμόνας υπέβαλε αίτημα στην Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου για προώθηση της 
διαδικασίας ανέγερσης κοινοτικών κτιρίων στην αυλή του κτιρίου του Δημοτικού Σχολείου. Τα κτίρια θα 
περιλαμβάνουν το Γραφείο του Κοινοτικού Συμβουλίου, αίθουσα συνεδριάσεων, κοινόχρηστους χώρους 
και αίθουσα πολλαπλής χρήσης. 

(β) Η Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου αφού εξέτασε το πιο πάνω αίτημα αποφάσισε τη μη προώθηση του, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι πρόκειται για μια πολύ μικρή κοινότητα. Επιπρόσθετα, το Δημοτικό Σχολείο 
όπως έχει διαμορφωθεί ικανοποιεί πλήρως τις ανάγκες της Κοινότητας, αφού σ’ αυτό υπάρχει ιατρείο και 
μεγάλη αίθουσα η οποία μπορεί να χρησιμοποιηθεί για το γραφείο του Κοινοτάρχη, καθώς και για 
συνεδριάσεις. Κρίθηκε επίσης ότι δεν είναι αναγκαία η ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης, αφού η 
εν λόγω Κοινότητα μπορεί να εξυπηρετείται από την υφιστάμενη αίθουσα στην Κοινότητα Χούλου η 
οποία βρίσκεται σε πολύ κοντινή απόσταση (300 μέτρα). 

2. Στην Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου δεν υποβλήθηκε αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για παραχώρηση 
οικονομικής βοήθειας με σκοπό τη δημιουργία λαογραφικού μουσείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.848, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Στέλλας Μισιαούλη Δημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι ο νομοτεχνικός έλεγχος του 
τροποποιημένου νομοσχέδιου με τίτλο “Νόμος που τροποποιεί τον Περί Περίθαλψης και Μεταχείρισης 
Τοξικομανών Νόμο του 1992” ολοκληρώθηκε. στις 25/5/2012 και έχει αποσταλεί Πρόταση στο Υπουργικό 
Συμβούλιο για έγκρισή του και Εξουσιοδότηση της κατάθεσής του στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.851, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. Ερ: 23.06.010.01.851 και ημερ. 
1/6/2012 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση τη διαδικασία που ίσχυε μέχρι πρόσφατα, οι μονογονεϊκές οικογένειες λάμβαναν Δημόσιο 
Βοήθημα από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, στα πλαίσια του περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου. Μετά την πρόσφατη 
τροποποίηση του περί παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμου, από την 1η Ιανουαρίου του 2012, η αρμοδιότητα 
για παραχώρηση του εν λόγω επιδόματος μεταβιβάστηκε στην Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων (ΥΧΕ), 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Η παραχώρηση του Δημοσίου Βοηθήματος σε όσους είχαν την ιδιότητα του «μονογονιού», τερματίστηκε 
στις 31/5/2012 με την πρόσφατη τροποποίηση του περί Δημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου και 
πλέον οι μονογονεϊκές οικογένειες που πληρούν τις πρόνοιες του περί παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμου θα 
λαμβάνουν το επίδομα από την Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων από την 1/6/2012. Σημειώνεται ότι όσες 
περιπτώσεις λάμβαναν την παροχή αυτή υπό τη μορφή Δημοσίου Βοηθήματος, δεν θα λάβουν το επίδομα 
μονογονεϊκής οικογένειας αναδρομικά από 1/1/2012, αλλά από την επόμενη ημέρα της τελευταίας ημέρας 
καταβολής του Δημοσίου Βοηθήματος. 

 Σύμφωνα με την τροποποιημένη νομοθεσία του περί παροχής Επιδόματος Τέκνου, δικαιούχος του 
επιδόματος μονογονεϊκής οικογένειας είναι μονογονιός (άγαμη/ος, χήρα/ος, διαζευγμένη/ος ή της οποίας ο/η 
σύζυγος έχει κηρυχθεί σε αφάνεια) δικαιούχος επιδόματος τέκνου που ζει με ένα τουλάχιστον εξαρτώμενο 
τέκνο, νοουμένου ότι η οικογένεια αυτή έχει τη συνήθη διαμονή της στις περιοχές που ελέγχονται από τη 
Δημοκρατία για τρία τουλάχιστον συνεχή έτη κατά την ημερομηνία της υποβολής της αίτησης. 

 Πέραν της πιο πάνω προϋπόθεσης ο/η δικαιούχος πρέπει να πληροί τις λοιπές πρόνοιες για την 
παροχή του επιδόματος τέκνου, δηλαδή το εισόδημα, η περιουσία και η ηλικία των εξαρτώμενων τέκνων της 
οικογένειας να μην υπερβαίνει τα καθορισμένα όρια. Επισημαίνεται ότι στον υπολογισμό του οικογενειακού 
εισοδήματος λαμβάνεται υπόψη το συνολικό ποσό της διατροφής που έχει λάβει ο διαζευγμένος ή άγαμος 
γονέας κατά τη διάρκεια του έτους που προηγείται του έτους που καταβάλλεται το επίδομα. 

 Το επίδομα μονογονεϊκής οικογένειας είναι μηνιαίο επίδομα για κάθε εξαρτώμενο τέκνο και το ύψος του 
καθορίζεται ανάλογα με το ύψος του οικογενειακού εισοδήματος, σύμφωνα με τον πιο κάτω Πίνακα: 

Οικογενειακό εισόδημα Μηνιαίο επίδομα για κάθε 
εξαρτώμενο τέκνο 
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€0-€39.000,00 € 200 

€39.000,01-€49.000,00 € 180 

€49.000,01-€59.000,00 € 160 

€59.000,01-€69.000,00 € 140 

€69.000,01-€79.000,00 € 120 

€79.000,01-€89.000,00 € 100 

 Τέλος, πληροφορείστε ότι η Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων έχει κυκλοφορήσει το σχετικό έντυπο 
αίτησης για το επίδομα σε μονογονεϊκές οικογένειες καλώντας από τα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας τους 
ενδιαφερόμενους να το υποβάλλουν και προγραμματίζει να ξεκινήσει την καταβολή του επιδόματος κατά το 
τέλος του Ιουνίου 2012. 

 Παραμένω στη διάθεση σας σε περίπτωση που χρειασθείτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.863, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αναπλ. Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 05 Ιουνίου 2012, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η εισαγωγή αλιευτικών προϊόντων ιχθυοκαλλιέργειας ρυθμίζεται σε ευρωπαϊκό επίπεδο μέσω σχετικής 
νομοθεσίας, σύμφωνα με την οποία, προϊόντα ιχθυοκαλλιέργειας μπορούν να εισαχθούν από τρίτες χώρες 
στην EE μόνο εάν πληρούνται οι πιο κάτω τρεις προϋποθέσεις: 

α) Η Τρίτη Χώρα να συμπεριλαμβάνεται στον κατάλογο των τρίτων χωρών και εδαφών από τα οποία 
επιτρέπεται η εισαγωγή προϊόντων ιχθυοκαλλιέργειας (Απόφαση 2006/766). 

β) Να υπάρχει εγκεκριμένο από την EE σύστημα επιτήρησης καταλοίπων κτηνιατρικών φαρμάκων και μη 
επιτρεπόμενων ουσιών για την ιχθυοκαλλιέργεια προς επιβεβαίωση του ότι τα αλιευτικά προϊόντα δεν 
αποτελούν κίνδυνο για την υγεία του ανθρώπου (Απόφαση 2011/163). 

γ) Να προέρχονται από εγκεκριμένες επιχειρήσεις/εγκαταστάσεις που έχουν το δικαίωμα να αποστέλλουν 
προϊόντα ιχθυοκαλλιέργειας στην Κοινότητα. 

 Οι κατάλογοι τρίτων χωρών και εγκαταστάσεων από τις οποίες επιτρέπεται η εισαγωγή αλιευτικών 
προϊόντων ιχθυοκαλλιέργειας στην EE, διαμορφώνονται σύμφωνα με τα αποτελέσματα των επιθεωρήσεων 
του Γραφείου Τροφίμων και Κτηνιατρικών Θεμάτων της EE. Σήμερα, η Μπαγκλαντές, η Ινδία και το Βιετνάμ 
πληρούν τις τρεις προϋποθέσεις και έτσι τους επιτρέπεται η εισαγωγή προϊόντων ιχθυοκαλλιέργειας στην EE. 

 Ειδικά για την Ινδία, έχουν θεσπιστεί ειδικά μέτρα (Απόφ. 2010/381/EE), λόγω αδυναμιών που 
κατέδειξαν τα αποτελέσματα της επιθεώρησης που πραγματοποίησε η Επιτροπή (Σεπτ. 2009) και αφορούσε 
το σύστημα ελέγχου των καταλοίπων. 

 Επιπρόσθετα, στα πλαίσια των δικών μας κτηνιατρικών ελέγχων που διενεργούνται στο Συνοριακό 
Κτηνιατρικό Κέντρο Ελέγχου Λεμεσού, λαμβάνονται κατά την εισαγωγή των προϊόντων τυχαία δείγματα για 
εργαστηριακές εξετάσεις. 

 Συμπερασματικά, οι έλεγχοι ψαριών και θαλασσινών από τρίτες χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
γίνονται τόσο σε ευρωπαϊκό όσο και σε εθνικό επίπεδο. Στην περίπτωση εντοπισμού οποιουδήποτε 
προβλήματος, ενημερώνονται όλα τα Κράτη Μέλη μέσω του Συστήματος Έγκαιρης Ειδοποίησης Τροφίμων και 
Ζωοτροφών (Rapid Alert System for Food and Feed - RASFF), το οποίο παρακολουθείται σε καθημερινή βάση 
από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.955, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Γιάννου Λαμάρη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.955 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λεμεσού κ. 
Γιάννο Λαμάρη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 22 Ιουνίου 
2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι περί Στερεών και Επικινδύνων αποβλήτων (Διαχείριση 
Αποβλήτων Εκσκαφών, Κατασκευών και Κατεδαφίσεων) Κανονισμοί του 2011 τέθηκαν σε ισχύ από τις 
29/10/2011. 
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2. Στην Επαρχία Λεμεσού, από την 1/11/2011, άρχισε τη λειτουργία της η πρώτη αδειοδοτημένη μονάδα 
επεξεργασίας των συγκεκριμένων αποβλήτων (ΑΕΚΚ) στην οποία θα πρέπει να παραδίδονται τα ΑΕΚΚ για 
επεξεργασία. Ως εκ τούτου τα συγκεκριμένα απόβλητα δεν μπορούν πλέον να απορρίπτονται στο 
σκυβαλότοπο στο Βατί. 

3. Η εφαρμογή του Νόμου και των πιο πάνω Κανονισμών δεν αφορά μόνο τους ιδιοκτήτες Skip που 
δραστηριοποιούνται στη Λεμεσό, αλλά κάθε φυσικό ή νομικό πρόσωπο που είναι κάτοχος αποβλήτων και 
δραστηριοποιείται παγκύπρια. 

4. Η διαχείριση των αποβλήτων Εκσκαφών, Κατασκευών και Κατεδαφίσεων (ΑΕΚΚ) αποτελεί Εθνική και 
Κοινοτική υποχρέωση με σκοπό την ορθολογική διαχείρισή τους και μέχρι το 2020, ως κράτος μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, οφείλουμε να πετύχουμε ανακύκλωση και ανάκτησή τους μέχρι 70% της κατά βάρος 
συνολικής παραγόμενης ποσότητάς τους. 

5. Ο ισχυρισμός για δήθεν εφαρμογή του Νόμου αποκλειστικά και μόνο για τους ιδιοκτήτες Skip που 
δραστηριοποιούνται στη Λεμεσό δεν ευσταθεί, καθότι με την αδειοδότηση και δεύτερης Μονάδας στα Πυργά, 
έχουν ειδοποιηθεί γραπτώς όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, όπως οι Δήμοι, Κοινότητες, αδειοδοτημένα φυσικά και 
νομικά πρόσωπα που δραστηριοποιούνται με τα συγκεκριμένα απόβλητα, για τερματισμό εναπόθεσης των 
ΑΕΚΚ σε σκυβαλότοπους ή χωματερές. 

6. Η χωροθέτηση τέτοιων Μονάδων εντός Λατομευτικών Ζωνών αποτελεί πρόνοια της Δήλωσης Πολιτικής 
(παράγραφος 9.9.2.2). Το θέμα της ασφάλειας της διακίνησης εντός της Μονάδας αποτελεί αποκλειστική 
ευθύνη του αδειοδοτημένου φορέα και υποχρέωσή του βάσει των όρων της εν λόγω άδειας του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.966, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση, που αφορά τις αεροπορικές εταιρείες χαμηλού κόστους και την 
ασφάλεια πτήσεων και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για να έχει δικαίωμα εκτέλεσης πτήσεων, μια αεροπορική εταιρεία πρέπει να διαθέτει Πιστοποιητικό 
Αερομεταφορέα (AOC Air Operator’s Certificate) το οποίο να έχει εκδοθεί από χώρα που είναι συμβαλλόμενη 
στη Συνθήκη του Σικάγο, η οποία εγκαθίδρυσε το Διεθνή Οργανισμό Πολιτικής Αεροπορίας (ICAO) και διέπει 
τη διεθνή πολιτική αεροπορία. Η εν λόγω Συνθήκη, μέσω των παραρτημάτων της, καθορίζει, μεταξύ άλλων, τις 
απαιτήσεις που πρέπει να ικανοποιεί μια αεροπορική εταιρεία ώστε να μπορεί να κατέχει το Πιστοποιητικό 
Αερομεταφορέα. Το Πιστοποιητικό αυτό εγγυάται ότι η εταιρεία είναι σε θέση να εκτελεί πτήσεις με ασφάλεια. 

 Σημειώνεται ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει καθορίσει ακόμα πιο αυστηρά κριτήρια από αυτά που 
καθορίζονται από τον ICAO για την εξασφάλιση των εν λόγω πιστοποιητικών. Τα κριτήρια αυτά εφαρμόζονται 
μέσω Νομοθεσίας. Ο Ευρωπαϊκός Οργανισμός για την Ασφάλεια Πτήσεων (EASA) είναι το Όργανο της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής μέσω του οποίου ελέγχονται οι Αρχές Πολιτικής Αεροπορίας των κρατών μελών για 
την ικανότητά τους να διατηρούν ομοιόμορφα πρότυπα. Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, η Ευρωπαϊκή Ένωση, 
από το 2006, μέσω της κατάρτισης της μαύρης λίστας, απαγορεύει τη χρήση του εναέριου χώρου καθώς και τις 
προσγειώσεις αεροσκαφών χωρών που δεν είναι σε θέση να ασκούν ικανοποιητική εποπτεία στις αεροπορικές 
τους εταιρείες. Η κάθε χώρα μέλος που εκδίδει πιστοποιητικά είναι υποχρεωμένη, λόγω των αυστηρών 
κριτηρίων που ακολουθούνται, να αναγνωρίζει ως ίσα τα πιστοποιητικά που εκδίδουν οι άλλες χώρες μέλη της 
EE (mutual recognition). 

 Πέραν των ανωτέρω, η αεροπορική κίνηση μεταξύ δύο οποιωνδήποτε χωρών, εξαιρουμένης της 
αεροπορικής κίνησης εντός της EE, διέπεται από διμερείς αεροπορικές συμφωνίες. Με τις εν λόγω συμφωνίες 
αναγνωρίζονται τα επίπεδα ασφάλειας των δύο συμβαλλόμενων χωρών και επιπρόσθετα παρέχεται το 
δικαίωμα στην κάθε χώρα να ασκήσει έλεγχο πίστας (ramp inspection) σε αεροσκάφος της άλλης χώρας κατά 
την παραμονή του στο έδαφος της χώρας αυτής. Κατά τον έλεγχο αυτό υπάρχει το ενδεχόμενο να απαγορευτεί 
η απογείωση οποιουδήποτε αεροσκάφους, αν αυτό επιβάλλεται. Οι έλεγχοι πίστας είναι γνωστοί ως SAFA 
inspections (Safety Assessment of Foreign Aircraft). Στην Κύπρο πραγματοποιούνται συχνοί έλεγχοι σε ξένα 
αεροπλάνα που προσγειώνονται στα δύο αεροδρόμια. 

 Επομένως, οι εταιρείες που εκτελούν δρομολόγια προς την Κύπρο, πέραν του γεγονότος ότι κατέχουν 
τα απαραίτητα πιστοποιητικά, υπόκεινται και σε ελέγχους στο έδαφος της Δημοκρατίας. 

 Οι εταιρείες χαμηλού κόστους που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο κατέχουν Πιστοποιητικό 
Αερομεταφορέα από άλλη χώρα μέλος της EE (Ryanair από Ιρλανδία, Easyjet από Η.Β., Wizzair από 
Ουγγαρία, Blue Air από Ρουμανία). Τόσο αυτές, όσο και οι Κυπριακές Αερογραμμές, θεωρούνται εταιρείες 
ασφαλείς με βάση όλους τους σχετικούς ευρωπαϊκούς και διεθνείς Κανονισμούς· δεν υπάρχει, όμως, διεθνής 
οργανισμός που να κατατάσσει τις εν λόγω εταιρείες σε κλίμακα ασφάλειας.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν υπάρχει σήμερα θέμα προς συζήτηση. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σωτήρης Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Απολογούμαι.  Για το δεύτερο θέμα, το οποίο είχε εγγραφεί την περασμένη εβδομάδα, κύριε Πρόεδρε, το 
οποίο ήταν θέμα βασικά του συνάδελφου του Κυριάκου του Χατζηγιάννη, αλλά, επειδή έλειπε, μπήκε το δικό 
μου όνομα, θα παρακαλούσα, αν είναι δυνατό, να συμπεριληφθεί και το όνομα του κ. Χατζηγιάννη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προστίθεται και ο κ. Χατζηγιάννης, ο οποίος είναι παρών σήμερα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη ειδική συνεδρία του σώματος 
ορίζεται για την ερχόμενη Κυριακή, 15 Ιουλίου 2012, στις 12.00, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

«Οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής». 

 Στο σημείο αυτό σας ενημερώνω ότι υπάρχει εισήγηση από το βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου για 
εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Οι αγοραπωλησίες περιουσιών Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα 
και τρόποι αντιμετώπισης της κατάστασης». 

 Υπάρχει ένσταση στην εγγραφή του θέματος; 

 Δεν υπάρχει ένσταση, ως εκ τούτου το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται για συζήτηση μετά τις θερινές 
διακοπές. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  2.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης  Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργιάδης Χάρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Δαμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 
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Κουτσού Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης Δημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στη φονική έκρηξη της 11ης Ιουλίου 2011 στη ναυτική βάση 
“Ευάγγελος Φλωράκης” στο Μαρί και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων της έκρηξης, 
καθώς και στη μνήμη του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς Ευάγγελου Φλωράκη και τεσσάρων άλλων 
αξιωματικών, θυμάτων του τραγικού δυστυχήματος της 10ης Ιουλίου 2002. 

2. Αναφορά του κ. Τάσου Μητσόπουλου στην εκλογή του κ. Χρήστου Στυλιανίδη ως εισηγητή της δεύτερης 
Επιτροπής Οικονομικών Θεμάτων, Τεχνολογίας, Επιστήμης και Περιβάλλοντος του ΟΑΣΕ και στη 
συνακόλουθη συμμετοχή του στο Διευρυμένο Προεδρείο της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του ΟΑΣΕ. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 
(Διορισμός Διοικητικών Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», απόρριψη της αναπομπής και 
ψήφιση αναδιαμορφωμένου κειμένου νόμου. 

5. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», αποδοχή της αναπομπής και ψήφιση αναδιαμορφωμένου κειμένου 
νόμου. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 2012», 
αγορεύσεις και συζήτηση (Ν. Παπαδόπουλος, Στ. Ευαγόρου, Γ. Περδίκης, Ν. Κατσουρίδης, Ζ. Κουλίας, 
Ν. Νικολαΐδης, Ά. Βότσης, Γ. Λαμάρης, Α. Νεοφύτου, Άντρος Κυπριανού) και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Διαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής Πληροφόρησης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» και ψήφισή της σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου Νόμος του 2012, Νόμου του 2012, Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 
2012». 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Μηχανήματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας Νόμος του 2011» και για 
τους κανονισμούς «Οι περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας Κανονισμοί του 2011», ψήφιση 
του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

 α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος 
του 2012»,  

 β. «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 1) Νόμος του 2012»,  
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 γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2012»,  

 συζήτηση για αναβολή τους (Ν. Κατσουρίδης, Ν. Τορναρίτης, Α. Κυριακίδου, Γ. Λουκαΐδης, Δ. 
Συλλούρης, Πρόεδρος, Τ. Μητσόπουλος, Γ. Βαρνάβα, Ά. Δαμιανού, Α. Νεοφύτου, Γ. Λαμάρης, Σ. 
Σαμψών, Ανδρέας Κυπριανού) και ψήφισή τους σε νόμους. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του Στρατού της 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», συζήτηση (Γ. Βαρνάβα, Σ. Σαμψών, Ν. 
Κωνσταντίνου, Κ. Κωνσταντίνου, Γ. Προκοπίου, Ά. Δαμιανού, Ζ. Κουλίας) και έγκρισή τους.  

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αφαιρέσεων και Μεταμοσχεύσεων των Οργάνων Ανθρώπινης 
Προελεύσεως Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων Πληρωμών στις 
Εμπορικές Συναλλαγές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Καταπολέμησης των Καθυστερήσεων Πληρωμών στις Εμπορικές Συναλλαγές Νόμος του 2012» και 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012» και έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 
και «Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης των Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή 
τους σε νόμους. 

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2012» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3).  

20. Αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων Νόμος του 2011», έπειτα από 
συζήτηση (Γ. Λαμάρης, Πρόεδρος, Ν. Κωνσταντίνου). 

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

22. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί του 
2012» και έγκρισή τους.  

23. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή της 
σε νόμο.  

24. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς 
Χώρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», ψήφισή της σε νόμο και δικαιολόγηση της αρνητικής 
ψήφου από τον κ. Σοφοκλή Φυττή.  

25. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Ενιαίου Δημοσίου Επιτοκίου Υπερημερίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο.  

26. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή της 
σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012».   

27. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση Λειτουργού Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», 

β. «Οι περί Τμήματος Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού (Κυπριακή Ακαδημία Δημόσιας 
Διοίκησης) - Θέση Λειτουργού Επιμόρφωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», 

γ. «Οι περί Στατιστικής Υπηρεσίας - Θέσεις Λειτουργού Στατιστικής και Βοηθού Στατιστικής, 1ης 
Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», 

δ. «Οι περί Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών - Θέσεις Πρώτου Επιθεωρητή Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών, Ανώτερου Επιθεωρητή Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών και Επιθεωρητή 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», 

ε. «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Ασφαλιστικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012»,  
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στ. «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέσεις Προϊστάμενου 
Υπηρεσίας Ασθενοφόρων και Διασωστών/Πληρώματος Ασθενοφόρων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012»,  

ζ. «Οι περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2012»,  

η. «Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2012»,  

θ. «Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012»,  

ι. «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση Λογοθεραπευτή/τριας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012» 

 και έγκρισή τους.  

28. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Στοιχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή 
της σε νόμο.  

29. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Υπουργών και του Προέδρου, του Αντιπροέδρου και των 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», συζήτηση 
και αγορεύσεις (Δ. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κωνσταντίνου, Γ. Περδίκης, Γ. 
Προκοπίου, Ν. Κουτσού, Σ. Φυττής, Ζ. Κουλίας, Α. Μιχαηλίδης, Τ. Μητσόπουλος, Πρόεδρος) και ψήφισή 
της σε νόμο.  

30. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή της 
σε νόμο (με αρ. 2). 

31. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2012, Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

32. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανέγερση προσφυγικών πολυκατοικιών στην Κοφίνου - Παραχώρηση οικοπέδων αντί τουρκοκυπριακών 
σπιτιών σε ζευγάρια προσφύγων στην Κοφίνου - Μείωση των ενοικίων των κέντρων αναψυχής στην 
Κοφίνου - Κατασκευή κοινοτικού γηπέδου στην Κοφίνου - Δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στην 
Κοφίνου - Μεταφορά της επεξεργασίας νοσοκομειακών αποβλήτων στην Κοφίνου - Πρόβλημα χρόνου 
για τους ηλικιωμένους στις διαβάσεις πεζών - Τα κονδύλια για την Κύπρο μέσω των ευρωπαϊκών 
προγραμμάτων εκπαίδευσης - Επαναλειτουργία του χώρου εναπόθεσης αδρανών υλικών στη 
Μαραθούντα - Καθαρισμός της περιοχής “Βερεγγάρια” στα Κάτω Πολεμίδια - Επιδιόρθωση του παλιού 
δρόμου Λάρνακας-Λεμεσού - Επιδιόρθωση του κοινοτικού πάρκου Κοφίνου - Η μίσθωση μαντρών εντός 
τουρκοκυπριακών κλήρων - Υπολογισμός του ύψους των ενοικίων για μάντρες - Πώληση τεμαχίου με μη 
νόμιμες διαδικασίες στο Μοσφίλι - Τοποθέτηση φίλτρων για περιορισμό των οσμών στην Κοφίνου. 

33. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα της κοινότητας Δρύμου για ολοκλήρωση του δρόμου Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς προς Σίμου-
Δρύμου-Άγιο Δημητριανό - Οικονομική στήριξη παιδικών θεατρικών παραστάσεων από το ΘΟΚ - 
Έναρξη ισχύος νόμου για τα κέντρα αναψυχής - Αίτημα για αλλαγή στη συχνότητα των μετρήσεων των 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων - Αποζημίωση αμπελουργών της κοινότητας Κοίλης - Αποζημίωση 
αμπελουργών στην Τσάδα - Οικονομική βοήθεια για γραφείο κοινοτάρχη και λαογραφικό μουσείο στη 
Λεμώνα - Τροποποίηση νομοθεσίας για τους τοξικομανείς - Επίδομα μονογονιού και συνυπολογισμός 
της διατροφής στο οικογενειακό εισόδημα - Έλεγχος εισαγόμενων προϊόντων ιχθυοκαλλιέργειας - 
Προβλήματα από εφαρμογή νόμου για τη διαχείριση των αποβλήτων - Αξιολόγηση αεροπορικών 
εταιρειών. 

34. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Οι αγοραπωλησίες περιουσιών Ελληνοκυπρίων στα 
κατεχόμενα και τρόποι αντιμετώπισης της κατάστασης», έπειτα από εισήγηση του κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου. 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


